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سرمقاله

  ميراث عاليخاني و دوران اقتصادي جديد

در تاريخ ايران مقطعي وجود دارد كه همگان معترف هس��تند كه آن دوره، 
اوج اقتصاد بدون نفت ايران بود. دوره يي كه از س��ال 1341 آغاز مي ش��ود و تا 
دهه 50 ادامه مي يابد و ش��وك نفتي مثبت درآمدهاي سرش��اري براي اقتصاد 
ايران به ارمغان مي آورد و عملا روند توسعه ايران دستخوش تغيير مي شود. در 
اين مقطع زماني، ايران ش��اهد نرخ تورم تك رقمي و رش��د اقتصادي دو رقمي 
اس��ت. دوراني كه گفته مي ش��ود كره يي ها در بازديد از اي��ران آرزو مي كردند 
زيرس��اخت هاي اقتصادي مش��ابه اين كش��ور داش��تند و با حس��رتي از ايران 
مي رفتند گويي يك اقتصاد پيش��رفته را ترك مي كنند. در همين دوره اس��ت 
كه نهادهايي مانند ايدرو ش��كل مي گيرد و كشت و صنعت هاي بزرگ بنا نهاده 
مي ش��وند و البته در اين مقطع اس��ت كه بنيان هاي صنعتي ايران پايه گذاري 
مي شود. بس��ياري سياست گذار آن دوران را علينقي عاليخاني مي دانند؛ كسي 
كه توانست تئوري و عمل را تركيب كند.  سرگذشت اقتصاد ايران در آن دوران 
را مي توان يكي از مقاطع مهم پيش��رفت كشور تلقي كرد. چنين دستاوردي از 
آن روي كسب شد كه فردي بر مصدر امور نشست كه مي دانست گره هاي كار 
كجاس��ت و چگونه مي توان آنها را باز ك��رد. وقتي به خاطرات عاليخاني رجوع 
كني��م، متوجه دغدغه هاي خاص وي مي ش��ويم. وي از م��واردي مي گويد كه 
چگونه منابع كش��ور هدر مي رفت و توليد صنعتي صورت نمي گرفت؛ به عنوان 
نمونه او به دوره يي اش��اره دارد كه خودروهايي مانن��د لندرور در ايران مونتاژ 
مي ش��د و به قول وي »س��نبل كاري« صورت مي گرفت ت��ا توليد صنعتي. در 
چنين ش��رايطي با حمايت وي كارخانه ايران خودرو پا گرفت چنانكه اگر هم 
مونتاژي انجام مي شد، مونتاژ صنعتي بود نه سنبل كاري. به اين طريق او منابع 
را به س��مت مسير درس��ت خود هدايت مي كرد؛ يعني كاري كه اساسا وظيفه 
اصلي و واقعي وزارت امور اقتصادي به شمار مي رود. حمايت از بخش خصوصي 
و كارآفريناني كه صاحب ايده بودند اما منابع نداش��تند، جزو اهداف اوليه اين 
وزارتخانه بود. شايد دليل آن اين بود كه وي از اتاق بازرگاني و بخش خصوصي 
به وزارت رسيده بود.  طي فاصله زماني سال هاي 41 تا 50 مي بينيم كه فردي 
به نام آزمايش كه تحصيلات آكادميك هم نداش��ت، پا به عرصه مي گذارد و از 
لوله كش��ي به ساخت آبگرمكن و كولر و لوازم خانگي مدرن مي رسد. يا شخص 
ديگري به نام مهندس ارجمند با توانايي ها و ايده هايي كه داش��ت، از س��اخت 
ميز و صندلي به كارخانه ارج مي رسد. به تعبيري مي توان گفت اينها در دوران 
مذك��ور، همان »اس��تارت آپ« هاي دوران فعلي بوده ان��د؛ ايده هايي كه فقط با 
كمك دولت و به ويژه وزارت امور اقتصادي عملي مي ش��وند.  چه آنكه انحراف 
اقتصاد ايران از زماني شروع شد كه حمايت لازم از بخش خصوصي و ايده هايي 
ك��ه بايد تبديل به عم��ل كرد، صورت نگرفت. درآمده��اي نفتي هم به كمك 
اي��ن انحراف آمد و نهايتا مس��ير اقتصاد ايران به س��متي رفت كه يك اقتصاد 
رو به انحطاط بايد مي رفت. به همان نس��بت كه س��هم و اثر درآمدهاي نفتي 
در دولت چنان زياد مي ش��د كه ديگر نيازي به منت كش��ي از بخش خصوصي 
نداش��ت، از س��هم و اثر درآمدهاي بخش صنعت هم بر توسعه اقتصادي كشور 
كاس��ته مي شد. از اين رو توازن اقتصادي كش��ور برهم خورد؛ روندي كه تاثير 
آن تا حال حاضر تداوم يافته است.  در چنين شرايطي، بناست هدايت اقتصاد 
كش��ور در صورت كسب راي اعتماد به دس��ت فردي سپرده شود كه به عقبه 
اقتصادي ايران واقف اس��ت. ورود مسعود كرباسيان كه سابقه نايب رييسي اتاق 
بازرگاني ايران را نيز در كارنامه دارد به س��كانداري اقتصادي ايران در مقطعي 
ص��ورت مي گيرد كه عرصه هاي اقتصادي با انفجار فعاليت هاي اقتصادي مدرن 
مانند اس��تارت آپ ها روبه رو اس��ت. انفجاري كه مي تواند در بطن خود نابودي 
فعاليت هاي اقتصادي س��نتي را داشته باشد. عملا كرباسيان زماني وارد عرصه 
سياست گذاري اقتصادي كشور مي شود كه ايران و جهان در حال عبور از نقطه 
عطف اس��تارت آپ ها هس��تند و اين يعني تبديل ايده به عمل. از اين رو علاوه 
بر سياس��ت گذاري هايي كه كرباس��يان در عرصه اقتصاد پيش رو دارد، وظيفه 
س��نگين ديگري بر دوش او اس��ت؛ حمايت از تبديل ايده هاي نوين به عمل، 
كاري كه عاليخاني حدود نيم قرن پيش انجام داد و ثمره اش تا مدت ها نصيب 

اقتصاد ايران شد. 
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»تعادل« چشم انداز بازار ملك را در گفت وگو با كارشناسان بررسي مي كند
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در تاريخ ايران مقطعي وجود دارد كه همگان 
معترف هس��تند ك��ه آن دوره، اوج اقتصاد بدون 
نف��ت ايران بود. دوره يي كه از س��ال 1341 آغاز 
مي شود و تا دهه 50 ادامه مي يابد و شوك نفتي 
مثبت درآمدهاي سرش��اري ب��راي اقتصاد ايران 
به ارمغ��ان م��ي آورد و عملا روند توس��عه ايران 
دستخوش تغيير مي ش��ود. در اين مقطع زماني، 
ايران ش��اهد نرخ تورم تك رقمي و رشد اقتصادي 
دو رقمي است. دوراني كه گفته مي شود كره يي ها 
در بازديد از ايران آرزو مي كردند زيرس��اخت هاي 
اقتصادي مش��ابه اين كشور داشتند و با حسرتي 
از ايران مي رفتند گويي يك اقتصاد پيش��رفته را 

ترك مي كنند ...

وزير صنعت، معدن و تج��ارت دولت دوازدهم 
ك��ه ب��ه زودي جايگزي��ن محمدرض��ا نعمت زاده 
خواهد شد، راهي طولاني و مسيري دشوار در حل 
مشكلات اقتصادي پيش رو دارد؛ چراكه بررسي ها 
از وضعيت توليد و اشتغال در كشور نشان مي دهد 
اي��ن بخش ب��ا چالش هاي��ي جدي روبه رو اس��ت 
كه حل آنها يك ش��به اتف��اق نمي افتد و نيازمند 
طي كردن مس��يري طولاني اس��ت. البته فعالان 
اقتص��ادي و صنفي با اس��تقبال از معرفي محمد 
ش��ريعتمداري به عن��وان گزينه جدي��د صنعت، 
معدن و تجارت اميدوارند كه طي كردن اين مسير 
دش��وار و طولاني ب��ا همراه��ي و همگامي بخش 
خصوص��ي امكان پذي��ر خواهد ب��ود؛ از همين رو، 
فعالان صنفي به وزير پيش��نهادي صنعت توصيه 
كردند كه تجربيات و نظر كارشناس��ي بازاريان را 

مورد توجه قرار دهد... 

 ميراث عاليخاني
 و دوران اقتصادي جديد

توصيه اصناف به وزير پيشنهادي صنعت
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نگراني نهادگرايان از 
برنامه وزراي اقتصادي

روز گذشته كنفرانس خبري از سوي موسسه 
مطالع��ات دي��ن و اقتصاد براي نق��د برنامه هاي 
كابين��ه اقتصادي دوازدهم برگزار ش��د. مهمانان 
اي��ن برنامه حس��ين راغفر، عضو هي��ات علمي 
دانشگاه الزهرا، محسن ايزدخواه، كارشناس رفاه 
و بيم��ه اجتماعي و فرش��اد مومني، عضو هيات 
علمي دانش��گاه علامه طباطباي��ي بودند كه هر 
كدام از دريچه تخصص خود برخي از برنامه هاي 
وزراي اقتصادي پيش��نهادي را تش��ريح كردند. 
راغفر با ارائه مفهومي تحت عنوان س��رمايه داري 
رفاقت��ي در ايران بيان ك��رد: 3گروه قوه مجريه، 
مقنن��ه و بخش خصوصي با يكديگ��ر در تعامل 
دايم��ي و حافظ منافع اين 3گروه هس��تند و در 
اي��ن جريان منافع عموم مردم قرباني مي ش��ود. 
در ادامه ايزدخواه نيز گفت درحالي كه وزير كار 
در برنامه پيش��نهادي خود ب��ه مجلس به دنبال 
كاهش حقوق بازنشس��تگان است در رسانه ها با 
افتخار از همسان س��ازي حقوق مستمري بگيران 

و تورم ياد مي كنند... 

 بهاره مهاجري   

 پيام تبريك رييس جمهوري 
به آيت الله هاشمي شاهرودي 

رييس جمهور در پيامي به آيت الله سيدمحمود هاشمي شاهرودي انتصاب وي از 
سوي مقام معظم رهبري به رياست مجمع تشخيص مصلحت نظام را تبريك گفت 
و اظهار اميدواري كرد با حضور شايس��ته آيت الله ش��اهرودي در اين جايگاه خطير 
و بهره گي��ري مطلوب از توان و ظرفيت هاي ف��راوان و متنوع فكري جامعه بيش از 
پيش شاهد افق هاي روشن در تقويت جايگاه مجمع تشخيص مصلحت نظام باشيم. 

به گزارش پاد، متن پيام روحاني به شرح زير است: 
بسم الله الرحمن الرحيم

حضرت آيت الله حاج سيدمحمود هاشمي شاهرودي )دامت بركاته( 
سلام عليكم

انتصاب حضرت عالي از س��وي مقام معظم رهبري به »رياست مجمع تشخيص 
مصلحت نظ��ام« را صميمانه تبريك مي گويم.  مجمع تش��خيص مصلحت نظام از 
اركان مهم كشور و مركزي براي اثبات پويايي فقه شيعه و شريعت اسلام است كه 
هم��واره از حمايت حضرت امام خميني)ره( و مقام معظ��م رهبري برخوردار بوده 
اس��ت.  با حضور شايس��ته جناب عالي در اين جايگاه خطير و بهره گيري مطلوب از 
ت��وان و ظرفيت هاي ف��راوان و متنوع فكري جامعه، بيش از پيش ش��اهد افق هاي 
روش��ن در تقويت جايگاه مجمع خواهيم ب��ود.  لازم مي دانم ياد و خاطره حضرت 
آيت الله هاشمي رفسنجاني )رحمت الله عليه( كه سال هاي متمادي مديريت اين نهاد 
مه��م و موثر را با قابليت و نبوغ سياس��ي كم نظير خود و تش��خيص هوش��مندانه 
مصلحت ه��اي نظ��ام، صادقانه اداره و ب��ه خوبي هدايت كرد، گرام��ي دارم و براي 

جناب عالي توفيق هر چه بيشتر را از درگاه خداوند بزرگ مسألت نمايم. 

وزير كشور: رهبري بر ممنوعيت سوءاستفاده 
از تريبون هاي مقدس تاكيد دارند

ايران| در ش��رايطي كه برخي اف��راد از تريبون هاي مقدس براي انتقاد از دولت 
استفاده مي كنند، وزير كشور با بيان اينكه رهبر معظم انقلاب اسلامي بر ممنوعيت 
سوءاس��تفاده از تريبون ه��اي مقدس تاكي��د دارند، مي گويد: البت��ه برخي اين كار 
را انج��ام مي دهند و اين خلاف قانون اس��ت. رحماني فضل��ي همچنين از ضعف در 
س��اختار مديريتي وزارت كش��ور صحبت مي كند و يكي از برنامه هاي مهم وزارت 
كشور دولت دوازدهم را استفاده از پتانسيل زنان در بخش مديريت اجرايي مي داند. 
ب��ه گ��زارش »تعادل« ب��ه نقل از خان��ه مل��ت، عبدالرض��ا رحماني فضلي وزير 
پيش��نهادي كشور ديروز در نشست كميسيون اجتماعي مجلس حضور پيدا كرد و 

به سوالات نمايندگان درباره مسائل مربوطه به اين وزارتخانه پاسخ داد.  
رحماني فضلي با بيان اينكه رهبري بر ممنوعيت استفاده از تريبون هاي مقدس 
تاكيد دارند، تصريح كرد: البته برخي اين كار را انجام مي دهند و اين خلاف قانون 

است. 

انتصاب آيت الله هاشمي شاهرودي به رياست مجمع تشخيص مصلحت نظام با حكم مقام معظم رهبري

جانشين آيت الله مشخص شد



 جلسات راي اعتماد با نظر نمايندگان 3 شيفت خواهد 
بود-ايس�نا| بهروز نعمتي س��خنگوي هيات رييسه مجلس 
ش��وراي اسلامي گفت: جلسات راي اعتماد وزراي پيشنهادي 
احتمالا به صورت 3 شيفت خواهد بود. وي با اشاره به برگزاري 
جلسات علني مجلس براي بررسي صلاحيت وزراي پيشنهادي 
 دولت گفت كه اين جلسات با اخذ نظر از نمايندگان به صورت
 3 شيفت برگزار خواهد ش��د. بر اين اساس، مجلس از امروز 
صب��ح وارد بررس��ي صلاحي��ت 17 وزير پيش��نهادي دولت 

دوازدهم مي شود. 
 همكاري اتحادي�ه اقتصادي اوراس�يا -خبرآنلاين| 
هم��كاري اتحاديه اقتصادي اوراس��يا با اي��ران، موضوع اصلي 
نشست شوراي بين  دولتي اوراسيا در آستانه خواهد بود. قرار 
اس��ت در اين نشس��ت كه در پايتخت قزاقستان آغاز خواهد 
ش��د، بكيت جان س��اگينتايف نخست وزير قزاقس��تان، كارن 
كاراپتيان نخست وزير ارمنستان، آندري كوبياكوف نخست وزير 
بلاروس، سورنباي جينبكف نخست وزير قرقيزستان، دميتري 
مدودف نخس��ت وزير روس��يه و همچنين تيگران سركسيان 
رييس كميس��يون اقتصادي اوراسيا شركت كنند. رسانه هاي 
قزاقستان خبر داده اند كه موضوعات اصلي مورد بررسي در اين 
دي��دار توافقنامه ايجاد منطقه آزاد تجاري با ايران و همچنين 
پيش نوي��س ق��رارداد حقوق بازنشس��تگي براي ش��هروندان 

كشورهاي عضو اتحاديه اقتصادي اوراسيا خواهد بود. 
 ش�هيد  حججي وزانت ملت اي�ران را بالا برد-خانه 
ملت| علي لاريجاني رييس مجلس شوراي اسلامي در حاشيه 
مراسم بزرگداشت شهيد محسن حججي با بيان اينكه شهيد 
حجج��ي افتخار كل ملت اي��ران و باعث عزت و س��رافرازي 
ملت ايران اس��ت، گفت: اين ش��هادت باعث مي شود كه ملت 
ايران به درستي به جهان معرفي شود كه محور اين شناخت، 
مجاهدت و شهادت طلبي است. وي خاطرنشان كرد: قيمت و 
ارزشي كه شهيد حججي و همرزمانش براي اين كشور دارند، 
با هيچ چيز قابل محاسبه نيست. او يادآور شد: معمولا ممكن 
اس��ت در مسائل عالي كش��ور اين مجاهدت ها ديده نشود اما 

شهيد حججي وزانت ملت ايران را بالا برد. 
 ايجاد ۵ تيپ واكنش س�ريع در نيروي زميني ارتش 
و س�پاه براي مب�ارزه با تروريس�م-ايلنا|امير س��رتيپ 
امير حاتمي وزير پيش��نهادي دفاع در جريان نشس��ت صبح 
 روزگذشته كميسيون انرژي مجلس ش��وراي اسلامي گفت: 
۵ تيپ واكنش سريع در نيروي زميني ارتش و ۵ تيپ واكنش 
سريع در نيروي زميني س��پاه ايجاد شده تا به صورت جدي 
با تروريسم مبارزه ش��ود. وي با اشاره به تصويب طرح مقابله 
با اقدامات ماجراجويانه و تروريس��تي امريكا در منطقه گفت: 
قانوني كه روزگذش��ته در مجلس درب��اره مقابله با تهديدات 
امريكا تصويب ش��د، از چند جنبه حايز اهميت است كه اين 
مصوبه براي حوزه دفاع كش��ور يك سرمايه محسوب مي شود 
چراكه در اين دوره هدف از تحريم هاي امريكا نيروهاي مسلح 

به ويژه سپاه پاسداران انقلاب اسلامي است. 
 پايان يازدهمين جلسه رسيدگي به اتهامات شركاي 
زنجاني-انتخاب| يازدهمين جلس��ه رس��يدگي به اتهامات 
ش��ركاي بابك زنجاني در پرونده فس��اد نفتي در ش��عبه 28 
دادگاه انقلاب برگزار ش��د. صبح روزگذشته يازدهمين جلسه 
رس��يدگي به اتهامات متهمان رديف دوم و سوم پرونده فساد 
نفتي با حض��ور متهمان، وكلاي آنها، وكلاي ش��ركت نفت، 
نماينده سازمان تامين اجتماعي و نماينده دادستان برگزار و 
متهم از خود در برابر كيفرخواس��ت دفاع كرد. پس از استماع 
دفاعيات قاضي مقيسه با اعلام تنفس، پايان جلسه را اعلام و 

ادامه رسيدگي به جلسه امروز موكول شد. 
 مج�وز واردات خودروهاي آتش نش�اني و تجهيزات 
مرتب�ط -ايرنا|مع��اون اول رييس جمه��وري مصوبه دولت 
درخصوص مجوز واردات خودروهاي آتش نش��اني و تجهيزات 
مرتبط به شرط عدم توليد در داخل را به دستگاه هاي ذي ربط 
ابلاغ كرد.  هيات وزيران در جلس��ه 2۵ تير 1396 به پيشنهاد 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و به استناد اصل يكصد و سي 
و هش��تم قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران تصويب كرد:  
واردات خودروهاي آتش نش��اني و تجهيزات مرتبط به ش��رط 
عدم توليد در داخل كش��ور با تايي��د وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با قدمت س��ال س��اخت حداكثر ۵ س��ال با دارا بودن 
ش��رط نمايندگ��ي خدمات پس از ف��روش و رعايت قوانين و 
مقررات مربوط بلامانع اس��ت.  ضمن اينكه ورود خودروهاي 
مذكور توس��ط ش��هرداري ها و دهياري ها من��وط به تاييد و 
پيش��نهاد وزارت كش��ور و با رعايت ترتيبات مقرر در بند )1( 

اين تصويبنامه است. 
 عربستان درخواست ميانجي گري نكرده است-ايلنا| 
وزير كش��ور ع��راق تاكيد كرد ك��ه عربستان س��عودي از بغداد 
نخواس��ته است بين اين كشور و ايران ميانجي گري كند.  قاسم 
الاعرجي ديروز در بيانيه يي كوتاه اعلام كرد: عربستان سعودي از 
حيدر العبادي نخست وزير )عراق( درخواست نكرده است كه بين 
اين كشور و ايران ميانجي گري كند.  اين درحالي است كه قاسم 
الاعرجي، عصر يك شنبه در اظهاراتي از تمايل عربستان سعودي 
براي عادي س��ازي روابط با ايران خبر داده و گفته بود، عراق در 
اين زمينه ميانجي گري نمي كند. پيش از اين چين، پاكستان و 
تركيه پيش��نهادهايي را درباره ميانجي گري براي كاهش تنش 

ميان ايران و عربستان سعودي مطرح كرده بودند. 
 ب�راي انتخ�اب وزير زن ن�گاه س�خت گيرانه  وجود 
دارد-ايسنا| استاندار تهران با بيان اينكه »نسبت به انتخاب 
زن��ان در وزارتخانه ه��ا نگاه س��خت گيرانه يي وج��ود دارد«، 
گف��ت: رييس جمهور با انتخاب زن��ان در كابينه، اعتقاد خود 
را به اس��تفاده توانمندي هاي آنها عملي كرده است.  حسين 
هاش��مي با اش��اره به انتخاب معصومه ابتكار، لعيا جنيدي و 
ش��هيندخت مولاوردي در كابينه اظهار داشت: شايد مي شد 
خانمي هم به عنوان وزير معرفي شود اما هنوز به لحاظ برخي 
مسائل در كشور نس��بت به انتخاب زنان در وزارتخانه ها نگاه 
سخت گيرانه يي وجود دارد، بنابراين به مصلحت نيست دنبال 
چالش برويم، اما در موقعيت هايي كه امكانش فراهم است بايد 

از زنان استفاده كرد. 
 اس�تخدام دهي�اران فعلا امكان پذير نيس�ت-خانه 
ملت| وزير پيش��نهادي كش��ور بر پيگي��ري افزايش نيرو در 
بخش��داري ها تاكيد كرد و گفت: تعيين تكلي��ف دهياران در 
دستور كار است، اما استخدام دهياران فعلا امكان پذير نيست، 
با اين حال، تضمين براي فعاليت آنها داده مي شود.  عبدالرضا 
رحماني فضلي ديروز در جلس��ه كميس��يون عمران مجلس 
دهم با بيان اين مطلب اف��زود: در بحث انتخاب فرمانداران و 
بخش��داران تلاش خود را مي كنيم تا از داخل وزارت كش��ور 
انتخاب افراد صورت بگيرد.  وزير پيش��نهادي كشور گفت: در 
گذشته از خارج از وزارتخانه، فرماندار و بخشدار انتخاب مي شد 
كه اين مشكلات بسياري را داشت اما در حال حاضر با شيوه 
فعلي افراد منتخب آموزش پذيري بيشتري داشته و هماهنگي 

بيشتري نيز دارند. 
 انتشار خاطرات سردار سليماني متوقف شد-تسنيم| 
در حال��ي كه 2 جل��د از مجموعه 16 جلدي خاطرات س��ردار 
سليماني پيش از اين منتشر شده است، نويسنده اين مجموعه 
از توقف انتشار مجلدات ديگر خبر داد.  در روزهاي پاياني سال 
گذشته 2 جلد از مجموعه 16جلدي از خاطرات سردار سليماني 
منتش��ر و براي نخستين بار در س��ي امين دوره نمايشگاه كتاب 
توزيع ش��د. كتاب حاوي خاطراتي از س��ردار سليماني در بازه 
زماني بهمن س��ال 1360 تا ارديبهشت سال 1361 است كه از 

زبان فرمانده وقت لشكر 41 ثارالله روايت شده است. 

روي موج خبر

»تعادل« تركيب جديد مجمع را بررسي مي كند

جانشين آيت الله در مجمع مشخص شد

سخنگوي شوراي نگهبان در نشست خبري:

مراسم تحليف از جهت قانون اساسي اشكالي نداشت
 نشست خبري س��خنگوي شوراي نگهبان روز 
گذشته با حضور خبرنگاران برگزار شد و عباسعلي 
كدخدايي ابتدا گزارشي اجمالي از مصوبات بررسي 
شده توسط شوراي نگهبان را ارائه كرد. وي از پنج 
مصوب��ه خبر داد كه عدم مغايرت ش��ان با ش��رع و 
قانون اساس��ي اعلام شده است. سخنگوي شوراي 
نگهبان با بيان اينكه براساس قانون مراسم تحليف 
با حضور حداقل اعضاي شوراي نگهبان هم مانعي 
ن��دارد، گفت كه مراس��م تحلي��ف از جهت قانون 
اساسي اشكالي نداشت. يك اساسنامه داشتيم كه 
عدم مغايرت آن با ش��رع و قانون اساسي اعلام شد 
و 4 م��ورد نامه ديوان عدال��ت اداري بود كه عدم 
مغاي��رت  آنها با موازين اس��لامي از س��وي فقهاي 

شوراي نگهبان اعلام شد. 
سخنگوي شوراي نگهبان همچنين در خصوص 
اين مس��اله مطرح ش��ده كه تمام اعضاي شوراي 
نگهبان در مراسم تحليف حضور نداشتند و آيا اين 
از نظر قانون اساسي ايراداتي داشته يا خير؟ گفت: 
۵ يا 6 نفر حضور داش��تند. تحليف از جهت قانون 

اساسي اش��كالي نداشت. شبهه يي هم كه در سال 
80 مطرح بود مبني بر اي��ن بود كه برخي اعضاي 
شوراي نگهبان تعيين نشده بودند و شبهه در اين 
بود كه ش��وراي نگهبان از نظر حقوقي وجود دارد 
يا خير. ولي در جاي��ي كه حضور اعضا در مجلس 
شوراي اس��لامي در قانون اساسي پيش بيني شده 
در اينجا نظر به اي��ن بوده كه حداقل اعضا حضور 
داش��ته باش��ند، اش��كالي ندارد. وي در پاس��خ به 
س��وال خبرنگاري ديگ��ر مبني بر اينك��ه اخيرا دو 
رفت��ار ناشايس��ت را از نمايندگان مجلس ش��اهد 
بودي��م. يك��ي برخ��ورد نماين��ده بيجار ب��ا مامور 
نيروي انتظامي و س��لفي گرفتن برخي نمايندگان 
با خان��م موگريني كه مورد انتق��اد آيت الله جنتي 
هم قرار گرفت؛ بفرماييد آيا اين مس��ائل در تاييد 
صلاحيت اين اف��راد تاثيري دارد يا خير گفت: در 
مورد اظهارنظ��ر قطعي در ارتباط با صلاحيت اين 
افراد اكنون نمي توانم اظهارنظر كنم، اما اينكه اين 
حركت ه��ا نامناس��ب بوده بايد گفت كه از س��وي 
نمايندگان مردم حركات نامناسبي بود و ان شاءالله 

ديگر تكرار نشود. 
در ادامه اين نشست خبري خبرنگاري با اشاره 
به روز خبرنگار و اجحافي كه نسبت به برخي اهالي 
رسانه مي شود، س��وال خود را اينگونه مطرح كرد 
ك��ه اخيرا مجلس با مصوبه يي مجازات قاچاقچيان 
را كاهش داد و براي معتادان سهميه يي قائل شد، 
آيا ش��وراي نگهبان در خص��وص اين مصوبه اعلام 
نظر كرده اس��ت؟ كدخدايي با اش��اره به زحمات 
خبرن��گاران، گفت: تا آنجا كه مربوط به ما باش��د 
سعي مي كنيم مشكلات شان را برطرف كنيم، البته 
اخيرا قانون جامعي درباره  رسانه ها مطرح شده كه 
ما س��عي مي كنيم در آنجا ني��ز كمك كنيم.  وي 
خاطرنشان كرد: مصلحت س��نجي اوليه و ضرورت 
تصويب مصوبات برعهده مجلس است و نمايندگان 
مجلس براس��اس مصالحي تصميم مي گيرند. اگر 
در چارچوب كارشناس��ي ها مغاير با قانون اساسي 
و ش��رع نباش��د، آن را همراهي خواهي��م كرد، اما 
اگ��ر مغاير باش��د اعلام نظ��ر مي كني��م؛ خيالتان 
راحت، اگر ش��وراي نگهبان در اي��ن باره مغايرتي 

ببينيد اظهارنظر مي كند. كدخدايي در پاس��خ به 
س��وال ديگري مبني بر اينكه اخي��را درباره  تبيين 
موضوع رجل سياسي جلساتي برگزار شد، در اين 
باره توضيح دهيد، گفت: جلس��ه يي داشتيم كه به 
صورت كامل به موضوع رجل سياس��ي پرداختيم، 
گزارش هاي ارائه ش��ده، فعاليت هاي پژوهش��كده  
ش��وراي نگهب��ان و آيين نامه قبلي م��ورد بحث و 
بررس��ي قرار گرفت و حدود 4 س��اعت نس��بت به 
اين موضوع بحث و بررسي داشتيم كه البته ادامه 
دارد. ش��ايد يك يا دو جلس��ه ديگر نياز باشد. اين 
موضوع در دس��تور كار اين هفته  ما نيز هس��ت و 
به محض اينكه به نتيجه برس��د در اين باره اعلام 
نظر خواهيم كرد.  س��خنگوي ش��وراي نگهبان در 
پاسخ به س��وال خبرنگار ديگري مبني بر اينكه در 
زمان انتخابات مس��اله يي مطرح ش��د كه شوراي 
نگهب��ان آق��اي اله��ام را واس��طه ق��رار داده تا به 
آق��اي احمدي ن��ژاد بگويد صلاحيتش رد ش��ده و 
كناره گيري كند، دليل اين پيغام چه بوده اس��ت؟ 
بيان كرد: چون در بحث انتخابات رياست جمهوري 
موضوع احراز صلاحيت است، موضوع رد صلاحيت 
وجود ندارد. ش��رايط احراز نمي شود و موضوع رد 
صلاحي��ت مربوط به انتخابات مجلس اس��ت. اگر 
ف��ردي مراجعه كن��د دلاي��ل را در اختيارش قرار 
مي دهيم. اگر احراز صلاحيت نش��وند مستقيما يا 

با واس��طه آنه��ا را مطلع خواهيم س��اخت كه اگر 
مي خواهند كناره گيري كنند. با آقاي الهام صحبت 
كرديم كه اگر ايش��ان مايلند كناره گيري كنند كه 
خبري هم نش��د. وي در پاس��خ به س��وال ديگري 
از خبرن��گاران مبني بر اينكه اخي��را طرح مقابله با 
اقدام��ات امريكا در مجلس به تصويب رس��يده كه 
گويا بار مالي دارد، توضيح دهيد كه منابع بار مالي 
قرار اس��ت از كجا تامين ش��ود؟ گفت: اينكه قرار 
است منابع اين بار مالي از كجا تامين شود مجلس 
بايد تعيين كند، اين موضوع به دست ما نرسيده و 

هنگامي كه واصل شد، اعلام نظر مي كنيم. 
وي در پاسخ به سوال خبرنگار ديگري مبني بر 
اينكه مجلس، دولت و شوراي نگهبان در خصوص 
قانون جامع انتخابات جلسه يي داشتند در اين باره 
توضي��ح دهيد، گف��ت: براي بررس��ي قانون جامع 
انتخاب��ات مبني ب��ر اينكه نهادهاي دس��ت  اندركار 
انتخاب��ات يك قان��ون جامعي را تصوي��ب كنند، 
جلس��اتي را با رييس مجلس داش��تيم. همچنين 
جلسه يي رس��مي داشتيم و جلسه يي بود كه وزير 
كشور، بنده و رييس مجلس حضور داشتيم و قرار 
ش��د كارگروه مشتركي درباره  اين موضوع تشكيل 
ش��ود. ما نمايندگان ش��وراي نگهب��ان را معرفي 
كردي��م و اميدواريم اين كارگ��روه طرح جامعي را 

ارائه كند. 

بعد از فوت آيت الله هاشمي رفسنجاني، صندلي ايشان 
در مجمع تشخيص براي مدت ها خالي ماند تا اين سوال 
در س��طح افكار عمومي و رسانه ها مطرح شود كه رياست 
مجمع تش��خيص مصلحت نظام در غي��اب آن مرحوم بر 
عهده چه كسي خواهد بود و اعضاي حقيقي و حقوقي آن 
با چه تغييراتي روبه رو خواهند شد؟ اين روند بعد از فوت 
آيت الله ادامه داشت و هر از گاهي از برخي نام ها و اسامي 
به عنوان فرد احتمالي براي رياس��ت ب��ر مجمع نام برده 
مي شد.   پرسش هايي كه پاسخ آنها با احكام روز گذشته 
مقام معظم رهبري داده ش��د و رييس و اعضاي حقيقي 
و حقوقي مجمع تش��خيص مصلحت نظام معرفي شدند 
ت��ا نام افراد جديدي به تركيب اي��ن دوره اعضاي مجمع 
تش��خيص مصلحت افزوده ش��ود.  بعد از ف��وت بزرگاني 
چون آيت الله هاشمي رفس��نجاني، آيت الله واعظ طبسي، 
حسن حبيبي و حبيب الله عس��گراولادي از تركيب دوره 
چهارم مجمع افراد جديدي مانند احمد توكلي، محمدباقر 
قاليباف، سيدابراهيم رييسي، سيدمحمد صدر، سيدمحمد 
ميرمحمدي و آيت الله مجتهدشبستري اعضاي به تركيب 
دوره پنجم مجمع اضافه شده اند. ضمن اينكه نام محمود 
احمدي نژاد، رييس دولت هاي نهم و دهم هم در ليس��ت 
اعضاي حقيقي مجمع پنجم قرار داده شده است. انتصابي 
كه بازتاب هاي فراواني در ش��بكه هاي اجتماعي پيدا كرد 
و كارب��ران درب��اره آن به تبادل اف��كار پرداختند. ازجمله 
اين كارب��ران در توييت��ر »فريدالدين« پس��ر »غلامعلي 
حدادع��ادل« ب��ود ك��ه اين انتص��اب را آخرين ش��انس 

احمدي نژاد براي ادامه حيات سياسي اش ارزيابي كرد. 
بلافاصل��ه پ��س از انتش��ار اح��كام جدي��د، آيت الله 
هاشمي ش��اهرودي در نامه يي دس��تنويس از مقام معظم 
رهبري براي اعتماد به او تش��كر ك��رد. احمد توكلي هم 
در واكن��ش به حضورش در مجمع اعلام كرد كه هدفش 
خدمت است و مانند گذش��ته در انجام مسووليت هايش 

كوتاهي نخواهد كرد. 

  پيام آيت الله هاشمي شاهرودي به 
مقام معظم رهبري بعد از انتصاب 

رياس��ت جديد مجمع تشخيص مصحلت نظام پس 
از انتصاب به رياس��ت مجمع تش��خيص مصلحت نظام 
پيامي ب��ه رهبر معظم انقلاب فرس��تاد. پي��ام آيت الله 
هاشمي ش��اهرودي براي مقام معظم رهبري به ش��رح 
زير اس��ت؛»حضور مستطاب حضرت آيت الله خامنه اي؛ 
انقلاب ش��كوهمند اس��لامي ايران كه به بركت قيادت 
رهبر كبير انقلاب امام راحل عظيم الش��ان چون شجره 
طيبه ي��ي در اي��ران س��ربلند غ��رس گردي��د اكنون با 
رهبري ه��اي داهيانه رهبري معظ��م انقلاب و همراهي 
امت ح��زب الله روز به روز بر ثم��رات و بركاتش افزون 
مي گردد.  اينجانب مراتب سپاسگزاري خويش از حسن 
اعتماد آن جناب در س��پردن مسووليت رياست مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام به اينجانب را اعلام و خداوند 
متعال را بر اين نعمت شاكرم، اميد مي رود كه اينجانب 
در كنار ساير اعضاي محترم مجمع كه آنان نيز مفتخر 
به جلب اعتماد حضرتعالي گش��ته اند اي��ن امانت را به 
بهترين وجه تحمل نموده و مسووليت خطير مشاورت 
مقام عالي ولايت امر در تعيين سياس��ت هاي كلي نظام 
و ديگر مس��ووليت هاي قانوني مربوط را تحت ارشادات 
آن رهب��ر فرزانه ادا نمايند. والس��لام عليكم و رحمه الله. 

سيدمحمود هاشمي شاهرودي.«

 چهره هاي جديدي كه به مجمع تشخيص 
اضافه شدند

حض��رت آيت الله خامن��ه اي در حكمي رييس، دبير و 
اعضاي مجمع تش��خيص مصلحت نظام را براي يك دوره 
۵ س��اله منصوب كردند ك��ه در آن تغييراتي در تركيب 

اشخاص حقيقي و حقوقي مجمع صورت گرفته است. 
براس��اس حكم مقام معظم رهبري برخي چهره ها به 
تركيب مجمع اضافه ش��ده اند. احم��د توكلي، محمدباقر 

قاليباف، سيدابراهيم رييسي، سيدمحمد صدر، سيدمحمد 
ميرمحمدي و آيت الله مجتهدشبس��تري اعضاي حقيقي 
هس��تند كه به تركيب مجمع اضافه ش��ده اند.  همچنين 
حس��ن روحان��ي ك��ه در دوره قبل ابت��دا از جايگاه عضو 
حقيق��ي در مجم��ع حضور داش��ت و بعد از رس��يدن به 
رياس��ت جمهوري جايگاه حقوقي يافته بود اين دوره نيز 
از جايگاه حقوقي و رييس جمهوري در مجمع حضور دارد. 
محمود احمدي نژاد و سعيد جليلي هم ابتدا از جايگاه 
حقوقي يعني رياست جمهوري و دبير شوراي امنيت ملي 
در مجمع حضور داشتند كه در دوره قبل بعد از پايان دوره 
خود به عضويت حقيقي مجمع درآمدند. اين دوره نيز اين 
دو چهره در رديف چهره هاي حقيقي حضور دارند.  رييس 
ستاد كل نيروهاي مسلح نيز پيش تر سرلشگر سيدحسن 
فيروزآبادي بود كه بعد از انتصاب سرلش��گر حسن باقري 
در اين سمت سيدحسن فيروزآبادي به عضويت حقيقي 
مجمع درآمده بود و اين دوره نيز در همين جايگاه حضور 
دارد.  آيت الله رضواني هم كه در دوره قبل از جايگاه فقيه 
ش��وراي نگهبان در مجمع عضو بود، فوت شده و آيت الله 
شب زنده دار در اين دوره از جايگاه فقيه شوراي نگهبان در 
مجمع حضور دارد.  آيت الله هاشمي رفس��نجاني، آيت الله 
واعظ طبسي، حسن حبيبي و حبيب الله عسگراولادي از 
چهره هايي بودند كه در دوره قبل مجمع حضور داش��تند 

و فوت شدند. 

 ضرورت بازنگري در
سياست هاي مجمع تشخيص مصلحت نظام 

اما از ميان اعضاي قديمي مجمع مصطفي ميرسليم 
درباره انتخاب رييس و اعضاي جديد مجمع تش��خيص 
مصلحت توسط رهبر انقلاب گفت: بعد از دوران رياست 
مرحوم هاشمي رفسنجاني در مجمع تشخيص مصلحت، 
كار رياس��ت بر اين مجمع س��اده نخواهد بود به ويژه در 
جمع بندي نظري��ات. اما با همكاري اعضا هدايت مجمع 

براي رياست جديد موفقيت آميز مي شود.  او افزود: البته 
وقت گذاري براي مجمع ش��رط مهمي است و اميدوارم 
آيت الله هاشمي شاهرودي سلامت كامل را بازيافته باشند 
و بتوانن��د فرص��ت لازم را براي امور مجمع تش��خيص 
مصلح��ت صرف كنند.  ميرس��ليم درب��اره رويكردهاي 
دوره جديد مجمع تشخيص مصلحت نظام تصريح كرد: 
بازنگري در سياس��ت هاي قبلي با توجه به شرايط جديد 
جهاني و ش��رايط كش��ور خودمان ض��رورت جدي پيدا 

كرده اس��ت. مثلا ما چش��م انداز برنامه 20ساله را بدون 
ف��رض تحريم ها تنظيم كرده بوديم ام��ا واقعيت ايجاب 
مي كند سياس��ت هاي جديدي كه متناسب با بدعهدي 
مذاكره كنندگان هس��ته يي به ويژه امريكا باشد، تنظيم 
كني��م.  او در پايان تاكيد كرد: نظ��ارت بر نحوه اجراي 
سياس��ت هاي كلي نظام بس��يار مهم بوده و اميدوارم با 
همكاري قواي 3 گانه بتوانيم كار نظارت را به س��رانجام 

مطلوب برسانيم تا خير آن به همه برسد. 
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 ريي��س مركز پژوهش هاي مجلس 
ب��ا بي��ان اينك��ه جامع��ه رس��انه يي 
حاشيه س��ازي ها را آش��كار كند، گفت: 
جامعه رس��انه يي مي توان��د كمك موثري 
كند تا كساني كه در مسووليت هايشان حاشيه سازي مي كنند 
را به م��ردم معرفي كنن��د. اقدامي كه نتيجه آن آرام ش��دن 
جو جامعه و پرداختن مس��وولان به مش��كلات اساسي كشور 
مي ش��ود.  به گزارش ايس��نا، كاظ��م جلالي در نشس��تي به 
مناسبت روز خبرنگار با اصحاب رسانه گفت: اكنون در آستانه 
تش��كيل كابينه دوازده��م بعد از اخ��ذ راي اعتماد از مجلس 
هستيم. اميدواريم هر چه سريع تر دولت تشكيل شود و تمامي 
تلاش خود را براي حل و فصل مشكلات به خصوص مشكلات 
اقتصادي ب��ه كار گيرد.  وي با بيان اينكه براس��اس تاكيدات 
مقام معظم رهبري همه بايد به س��مت تحقق سياس��ت هاي 
اقتصاد مقاومتي حركت كنيم، گفت: راه حل مس��ائل كشور از 
اجراي سياست هاي اقتصاد مقاومتي مي گذرد. در همين راستا 
جامعه رس��انه يي كمك كند تا به جاي پرداختن به حواشي و 
برجس��ته كردن اختلافات مس��وولان به سمت حل مشكلات 
اساس��ي كشور روند چون مشغول ش��دن مسوولان به مسائل 
اختلافي آنها را از مسائل اصلي همچون ايجاد اشتغال و فراهم 

كردن كسب وكار غافل مي كند. 

رسانه ها، حاشيه سازي ها را 
آشكار كنند 

س��خنگوي وزارت امور خارج��ه درباره 
برخي برداشت هاي رسانه يي از متن برنامه 
دكتر محمدجواد ظريف، وزير پيش��نهادي 
ام��ور خارجه براي دولت دوازدهم به ايرنا گفت: 
دكتر ظريف به عنوان فردي كاملا حرفه يي و متخصص در حوزه روابط 
بين الملل و سياس��ت خارجي اعتقاد راس��خ به هماهنگي و هم افزايي 
تمامي نهاد هاي ذي ربط در حوزه مس��ائل خارجي داش��ته و دارد.  به 
گزارش ايرنا، بهرام قاس��مي بيان كرد: بدون ترديد آنچه از متن برنامه 
دكتر ظريف از سوي اندك شمار رسانه هاي خاص و تحت عنوان طرح 
ممنوعيت اظهارنظر در مسائل سياست خارجي يا تيتر هايي از اين قبيل 
مورد برداشت و تفسير قرار گرفته است، تفسير و برداشتي خودخواسته 
از متن برنامه و كاملا مغاير با آن مفهومي اس��ت كه به صراحت تمام 
در متن برنامه و روش و منش ايشان وجود دارد.  وي افزود: متن قيد 
ش��ده در برنامه كاري ايش��ان به قدري روشن، ش��فاف و صريح است 
كه برداش��ت هاي نادرس��ت به عمل آمده از آن را تا حد بسيار زيادي 
غيرطبيعي مي نماياند. بي شك ايشان هرگز معتقد و قائل به تك صدايي 
آن هم در يك جامعه چند صدايي و مبتني بر مردم سالاري در سيستم 
پارلماني و هيچگونه انحصارگرايي در سياس��ت خارجي در بخش هاي 
مختلف نيستند و كارنامه ايش��ان در طول ساليان خدمت در كسوت 
وزارت، معاونت وزارتخانه يا نمايندگي دايم در سازمان ملل متحد نيز 

گوياي نگاه و روش كاري و مديريتي ايشان است. 

ظريف اعتقاد به هم افزايي تمام 
نهادها در مسائل خارجي دارد

در آس��تانه برگزاري جلس��ه راي اعتماد 
مجلس دهم به وزراي دولت دوازدهم، معاون 
پارلماني رييس جمهور تاكي��د كرد: ما تمام و 
كمال تلاش مي كنيم تا همه وزراي معرفي ش��ده 
راي اعتماد مجلس را كس��ب كنند حسينعلي اميري در گفت وگو با ايلنا 
در رابطه با رايزني هاي صورت گرفته ميان وزراي پيشنهادي با نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي گفت: برنامه ريزي هاي خوبي با همكاري و همراهي 
رييس مجلس، هيات رييس��ه مجلس و روس��اي فراكسيون هاي مجلس 
داشته ايم.  او ادامه داد: براساس جدول زمان بندي شده هر كدام از وزراي 
پيشنهادي در كميسيون هاي تخصصي مجلس، فراكسيون هاي سياسي 
و فراكس��يون هاي منطقه يي حضور مي يابند و ديدگاه هايشان را مطرح و 
برنامه هايشان را تش��ريح مي كنند و به سوالات و دغدغه هاي نمايندگان 
پاس��خ مي دهند.  معاون پارلماني رييس جمهور با بيان اينكه ما احساس 
مي كنيم كه شرايط و روابط خوبي ميان مجلس و دولت وجود دارد، تصريح 
كرد: ما اميدوار هستيم هر 17وزير معرفي شده از سوي آقاي رييس جمهور 
بتوانند اعتماد نمايندگان را جلب كنند و دولت هم تمامي تلاش خود را 
براي رس��يدن به اين مس��اله انجام خواهد داد.  اميري در پاس��خ به اين 
سوال كه وزير پيشنهادي علوم چه زماني معرفي خواهد شد؟ خاطرنشان 
كرد: گزينه پيشنهادي وزارت علوم درحال بررسي است و نمي توانم زمان 
دقيق��ي براي معرفي وزير پيش��نهادي مطرح كن��م. آقاي رييس جمهور 

درحال بررسي و انتخاب بهترين گزينه براي وزارت علوم است. 

تلاش دولت براي راي آوري 
همه وزراي پيشنهادي

رييس قوه قضاييه، شهيد محسن حججي 
را نمونه ي��ي از جوانان تربي��ت يافته انقلاب 
اس��لامي توصيف كرد و گفت: اين شهادت ها 
نش��انه مهمي براي حكومت هاي سلطه است تا 
بدانند كه جوانان اين مرز و بوم اينچنين پاي ارزش هاي اس��لام و انقلاب 
مي ايس��تند و بر اين اساس مطمئن هستيم كه نابودي داعش و شكست 
حاميان آن نزديك اس��ت.  به گزارش»تعادل« به نق��ل از اداره كل روابط 
عمومي قوه قضاييه، آيت الله آملي لاريجاني در جلسه مسوولان عالي قضايي 
تصويب طرح مقابله با اقدامات خصمانه امريكا توسط مجلس را قابل تقدير 
خوان��د و با بيان اينك��ه اين اقدام هم يك كار واقعي و هم يك كار نمادين 
است، تصريح كرد: ازجمله اقدامات واقعي در اين طرح كه در صورت تاييد 
شوراي محترم نگهبان بايد اجرايي شود، اقدام قوه قضاييه براي تخصيص 
ش��عبي از محاكم جهت رس��يدگي به دعاوي ناشي از تحريم ها و اقدامات 
ماجراجويانه امريكاست.  آملي لاريجاني، رييس دستگاه قضا در تشريح وجه 
نمادين اين مصوبه مجلس نيز گفت: اين مصوبه نشان مي دهد كه نهادها، قوا 
و مسوولان جمهوري اسلامي در برابر سياست هاي خصمانه امريكا همگي 
يكصدا ايستاده اند و اجازه نمي دهند كه دولت امريكا هر قدمي كه خواست 
بردارد و البته گام بعدي نيز اقدام ش��وراي نظارت بر اجراي برجام اس��ت. 
رييس قوه قضاييه خاطرنشان كرد: جمهوري اسلامي نيز براي تقابل با اين 
سياست هاي خصمانه بايد همه احتمالات را پيش بيني كند و همه نهادها 

بايد همشان اين باشد كه به اقتدار كشور كمك كنند. 

تقدير از مجلس براي طرح 
مقابله با اقدامات خصمانه امريكا 

حض��رت آيت الله خامنه ي��ي رهبر معظم انقلاب اس��لامي در 
حكمي رييس، دبير و اعضاي مجمع تش��خيص مصلحت نظام را 

براي يك دوره ۵  ساله منصوب كردند. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفتر مقام معظم رهبري، متن 

حكم رهبر انقلاب اسلامي به اين شرح است: 
 بسم الله الرّحمن الرّحيم

خداوند عليم و قدير را س��پاس مي گويم كه با كمك و هدايت 
خود، مجمع تشخيص مصلحت را بر اداي وظايف خطير آن موفق 
فرمود و اين نهاد قانوني در بيش از ربع قرن توانست نقشي اثرگذار 
در اداره كشور داشته باشد. لازم مي دانم از همه اعضا و كارگزاران 
اين نهاد تش��كر كنم و ياد درگذش��تگان اين مجموعه را گرامي 
بدارم، مخصوصا جناب آقاي هاشمي رفسنجاني كه از استوانه هاي 
سياس��ي كش��ور بودند و سال ها مسووليت س��نگين رياست اين 
مجمع را برعهده داش��تند و نيز جناب حجت الاسلام والمسلمين 
آقاي طبس��ي و جناب آقاي عس��گراولادي و جناب دكتر حسن 

حبيبي رحمة الله عليهم. 
اكنون ب��ا آغاز دوره جديد اين نهاد به حكم تجربه هاي ارزنده 
موجود، تغييراتي در ساختار و محتوا ضروري مي نمايد كه عمدتا 

عبارت است از: 
 سامان بخشيدن به مجموعه سياست هاي كلي و بازنگري در 

عناوين و نيز در فرآيند تعيين و تنظيم آن. 
 سامان بخشيدن به مساله نظارت بر اجراي سياست ها. 

سازوكار لازم براي ارزيابي كارآمدي و اثربخشي سياست ها. 
 ايجاد انسجام كامل در ساختار تشكيلاتي و مديريتي و تمركز 

برنامه ها براساس آيين نامه مصوب. 
چابك سازي تشكيلات و حذف بخش هاي موازي و غيرضرور. 

ب��ه جز اينها تغييرات اصلاح��ي ديگري نيز در خلال كار و در 
سايه دقت نظر دس��ت اندركاران و انعطاف پذيري تشكيلات، لازم 

خواهد نمود و به كار گرفته خواهد شد، ان شاءالله. 
با عنايت به آنچه گفته ش��د، آيت الله آقاي حاج س��يدمحمود 

هاشمي شاهرودي را به رياست و جناب آقاي دكتر محسن رضايي 
را به دبيري مجمع تشخيص مصلحت و اشخاص حقوقي و حقيقي 
نامبرده در زير را به عضويت آن در دوره ۵  س��اله جديد منصوب 

مي كنم: 
اشخاص حقوقي: 

الف( روساي محترم سه قوه
ب( فقهاي معزز شوراي نگهبان

ج( رييس ستاد كل نيروهاي مسلح
د( دبير شوراي عالي امنيت ملّي

ه( وزي��ر يا رييس دس��تگاهي كه موضوع م��ورد بحث به آن 
دستگاه مربوط است

و( رييس كميسيون متناسب با موضوع بحث از مجلس شوراي 
اسلامي

اشخاص حقيقي: 
آيات و حجج اسلام: 

آقاي حاج سيدمحمود هاشمي شاهرودي، آقاي حاج شيخ احمد 
جنت��ي، آق��اي اميني نجف آبادي، آق��اي موحدي كرمان��ي، آقاي 
ناطق نوري، آقاي حاج ش��يخ حس��ن صانعي، آقاي محسني اژه اي، 
آق��اي مجتهد شبس��تري، آق��اي س��يدابراهيم رييس��ي، آقاي 

دري نجف آب��ادي، آقاي محمدي عراقي، آقاي مجيد انصاري، آقاي 
مصباحي مقدم. 
و حضرات: 

آق��اي غلامرضا آقازاده، آقاي عل��ي آقامحمدي، آقاي محمود 
احمدي نژاد، آقاي محمدجواد ايرواني، آقاي محمدرضا باهنر، آقاي 
احمد توكلي، آقاي سعيد جليلي، آقاي غلامعلي حدادعادل، آقاي 
داود دانش جعفري، آقاي پرويز داودي، آقاي محسن رضايي، آقاي 
سيدمحمد صدر، آقاي محمدحسين صفارهرندي، آقاي محمدرضا 
عارف، آقاي محمد فروزنده، آقاي سيدحس��ن فيروزآبادي، آقاي 
محمدباقر قاليباف، آقاي حس��ين محمدي، آقاي حس��ين مظفر، 
آقاي سيدمصطفي ميرسليم، آقاي سيدمحمد ميرمحمدي، آقاي 
سيدمرتضي نبوي، آقاي علي اكبر ولايتي، آقاي صادق واعظ زاده، 

آقاي احمد وحيدي. 
حض��رات آقاي��ان را به حض��ور و اتقان و دقت در تش��خيص 
مصلحت و نيز به صلاح و سداد و انصاف دعوت مي كنم و توفيق و 
هدايت  الهي را براي خود و آنان مسألت مي نمايم. نكات ياد شده 

در پيوست اين حكم لازم است مورد توجه قرار گيرد. 
سيدعلي خامنه اي
۲3 مرداد ۹۶

با حكم رهبر معظم انقلاب اسلامي 
رييس، دبير و اعضاي مجمع تشخيص مصلحت نظام منصوب شدند

چهرهها
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3 كلان
بازنگري در تبديل وضعيت 

كاركنان پيماني به رسمي
رييس سازمان اداري و استخدامي كشور با تاكيد بر 
اينكه دولت از تفكيك وزارتخانه ها منصرف نشده، گفت: 
تبديل كارمندان پيماني به رسمي متوقف نشده و شيوه 

اجراي آن در دست بازنگري است. 
جمش��يد انصاري در گفت وگو با مه��ر گفت: دولت 
لايحه تفكيك 3 وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت، راه 
و شهرسازي و ورزش و جوانان را از مجلس پس نگرفته 
و به عبارتي دولت از اين موضوع منصرف نش��ده است. 
اين درحالي است كه ديروز رييس اتاق بازرگاني تهران 
از انص��راف دولت از تفكيك اي��ن وزارتخانه ها خبر داده 
بود. رييس سازمان اداري و استخدامي كشور همچنين 
با تكذيب توقف اس��تخدام كاركن��ان دولت گفت: براي 
تبدي��ل كاركنان پيماني به رس��مي، روش��ي در قانون 
برنامه پنجم تعيين ش��ده بود اما با توجه به اتمام قانون 
برنام��ه پنجم ما روش اين كار را متناس��ب با ش��رايط 
موجود بازنگ��ري مي كنيم. وي تصريح كرد: براس��اس 
قانون مديريت خدمات كش��وري در مشاغل حاكميتي 
امكان تبديل كاركنان پيماني به رسمي وجود دارد و در 

مشاغل غيرحاكميتي استخدام پيماني است.
 

ابلاغ قانون اصلاح ماده ۸۶ 
قانون ماليات هاي مستقيم 

قانون اصلاح ماده ۸۶ قانون ماليات هاي مستقيم كه 
از س��وي رييس مجلس به دولت ارسال شده بود توسط 
رييس جمهوري جهت اجرا ب��ه وزارت امور اقتصادي و 

دارايي ابلاغ شد. 
به گزارش مهر علي لاريجاني، رييس مجلس شوراي 
اسلامي ۱۸مرداد ماه جاري قانون اصلاح ماده ۸۶ قانون 
ماليات هاي مس��تقيم مصوبه ۲۷تير صحن علني مجلس 
را جهت اجرا به دولت ابلاغ كرد. بر همين اس��اس حسن 
روحان��ي، رييس جمهوري ني��ز در تاريخ ۲3م��رداد ماه 
جاري اين قانون را جهت اجرا به وزارت امور اقتصادي و 
دارايي ابلاغ ك��رد. طبق اين متن در مورد پرداخت هايي 
ك��ه از ط��رف غي��ر از پرداخت كنن��ده اصل��ي حقوق به 
اش��خاص حقيقي به عم��ل مي آي��د، پرداخت كنندگان 
مكلفن��د هنگام هر پرداخت، مالي��ات متعلق را با رعايت 
معافيت هاي قانوني مربوط به حقوق جز معافيت موضوع 
م��اده ۸۴ اين قانون به نرخ مقطوع ۱۰ درصد محاس��به، 
كس��ر و حداكثر تا پايان ماه بعد با فهرستي حاوي نام و 
نشاني دريافت كنندگان و ميزان آن به اداره امور مالياتي 
محل پرداخت كنند و در صورت تخلف، مسوول پرداخت 
مالي��ات و جريمه ه��اي متعل��ق خواهند ب��ود. همچنين 
پرداخت ه��اي دانش��گاه ها، مراكز و موسس��ات آموزش 
عالي، پژوهش��ي و فن��اوري كه داراي مجوز از ش��وراي 
گس��ترش آموزش عالي وزارتخانه ه��اي علوم، تحقيقات 
و فناوري و بهداش��ت درمان و آموزش پزش��كي و ساير 
موسسات آموزشي و پژوهشي قانوني داراي مجوز رسمي 
از وزارتي��ن فوق الذكر هس��تند به اش��خاص حقيقي اعم 
از كاركن��ان و غيركاركنان خ��ود در قالب حق التدريس 
مشمول ماليات مقطوع به نرخ ۱۰ درصد و حق التحقيق، 
حق پژوهش و قراردادهاي پژوهشي و تحقيقاتي مشمول 
مالي��ات مقطوع ب��ه نرخ ۵  درصد با رعايت س��اير احكام 

مقرر در تبصره ۱ خواهد بود.

فقط 12  درصد خدمات كلان 
الكترونيكي است

آخرين بررس��ي خدم��ات دس��تگاه هاي اجرايي 
كش��ور از منظر دولت الكترونيك نش��ان مي دهد از 
۵۴۷ خدمت كلان دول��ت تنها ۶۵ خدمت يا تقريبا 
۱۲ درصد ب��ه صورت ۱۰۰درص��د الكترونيكي انجام 
مي شود و دولت هنوز راه درازي تا دستيابي به دولت 

الكترونيك در پيش دارد. 
به گزارش ايرنا، براس��اس اين مطالعه كه از سوي 
س��ازمان اداري و استخدامي كش��ور انجام شد براي 
شناسايي سطح بلوغ خدمات الكترونيكي ۸۰ دستگاه 
اجرايي كش��ور ك��ه ۲3دس��تگاه در ام��ور توليدي، 
۲۲دس��تگاه در امور فني و زيربنايي، ۲۰دستگاه در 
ام��ور اجتماعي عمومي و ۱۵دس��تگاه در امور علمي 
و فرهنگي فعاليت مي كنند مورد بررسي قرار گرفت. 
در اي��ن مطالع��ه ۵۴۷ خدمت كلان كه توس��ط 
دستگاه هاي اجرايي كشور انجام مي شوند، شناسايي 
شد كه ۴۴ درصد آنها به شهروندان, 33 درصد آنها به 
كسب وكار و ۲3 درصد آنها به دولت ارائه مي شوند. 

همچني��ن ب��راي ارزيابي س��طح بل��وغ خدمات 
الكتروني��ك دولت از مدل ۴مرحله يي س��ازمان ملل 
استفاده و مش��اهده ش��د؛ ۴۲۰خدمت فقط مرحله 
اطلاع رس��اني، ۱۴۶خدم��ت مراح��ل اطلاع رس��اني 
و درخواس��ت، ۸۸ خدم��ت مراح��ل اطلاع رس��اني، 
درخواس��ت و توليد و س��رانجام ۶۵ خدمت مراحل 
اطلاع رس��اني، درخواس��ت، تولي��د و تحوي��ل آنه��ا 

۱۰۰درصد به صورت الكترونيكي انجام مي شود. 
از س��وي ديگ��ر ب��ا توج��ه ب��ه اينك��ه در مرحله 
اطلاع رس��اني ۴۲۰خدم��ت، در مرحل��ه درخواس��ت 
۱۵۴خدمت، در مرحله توليد ۲۰3خدمت و در مرحله 
تحويل ۱۴3خدمت به صورت ۱۰۰درصد الكترونيكي 
انجام مي شوند، مشخص شد برخي خدمات كه مراحل 
توليد يا تحويل آنها به صورت ۱۰۰ درصد الكترونيكي 
انجام مي شود، مرحله درخواستشان الكترونيكي نيست 
و برخي دستگاه هاي اجرايي صرفا به استفاده از فناوري 
اطلاعات با رويكرد دروني توجه دارند و از فناوري ها با 
رويكرد بيروني و شهروندمحور غافل مانده اند. براساس 
اطلاعاتي كه در اين بررس��ي به ص��ورت خوداظهاري 
از دس��تگاه هاي اجراي��ي جمع آوري ش��د، مش��خص 
ش��د يك هزار و ۱۴ تبادل بين دس��تگاهي در كشور 
ص��ورت مي گي��رد كه تنه��ا ۲۴۷تبادل ي��ا ۲۴ درصد 
به ص��ورت الكترونيك��ي يا برخط هس��تند. همچنين 
يافته ها نش��ان داد ۷۸3دايره يا فيل��د اطلاعاتي كه از 
دس��تگاه هاي اجرايي درخواست مي ش��ود تنها فرآيند 
تع��داد كمي از آنه��ا به صورت الكترونيكي اس��ت. در 
اين رابطه بهترين عملكرد به لحاظ تبادل الكترونيكي 
متعلق به بانك هاي عامل اس��ت كه در آن از 3۵دايره 
اطلاعاتي مورد درخواس��ت ۱۸دايره ي��ا ۵۱  درصد به 
ص��ورت الكترونيكي تقاضا و دريافت مي ش��ود. وزارت 
تع��اون، كار و رف��اه اجتماع��ي و وزارت امورخارجه به 
لحاظ  درصد دايره هاي اطلاعاتي مورد درخواس��ت كه 
به صورت الكترونيكي مبادله شده اند به ترتيب با 3۰و 

۲9 درصد در مكان هاي بعدي قرار دارند. 

اخبار كلان

دولت الكترونيك

موسسه مطالعات دين و اقتصاد در نشستي به نقد برنامه اقتصادي كابينه دوازدهم پرداخت

نگراني نهادگرايان از برنامه وزراي اقتصادي

رييس كميسيون اقتصادي مجلس با انتقاد از عملكرد ربيعي مطرح كرد

عملكرد وزارت كار در حد اهميت آن نبود
گروه اقتصاد كلان|

در حال��ي ك��ه ب��ازار حماي��ت از برخ��ي وزراي 
پيش��نهادي در آستانه راي اعتماد گرفتن از مجلس 
گرم ش��ده، به نظر مي رسد برخي وزراي پيشنهادي 
روحاني براي دولت دوازدهم چندان هم خوش اقبال 
نيس��تند. در اين زمينه، اظهارات رييس كميسيون 
اقتص��ادي مجل��س از وضعيت وزارت تع��اون، كار و 
رفاه اجتماعي جالب توجه است و نشان مي دهد كه 
محمدرضا پورابراهيمي چن��دان موافق تكيه دوباره 
علي ربيعي بر مس��ند اي��ن وزارتخانه نيس��ت. ابراز 
نگراني پورابراهيمي از حضور دوباره ربيعي در وزارت 
كار درحالي اس��ت كه حاشيه هاي متعددي با عنوان 
ت��لاش وزارت كار و س��ازمان هاي متب��وع آن براي 

تعامل با نمايندگان مجلس مطرح شد. 
با وجود اين رييس كميس��يون اقتصادي مجلس 
نگران��ي خ��ود را از ادامه كار ربيع��ي در وزارت كار 
صراحتا اعلام كرده اس��ت. وي درخصوص وضعيت 
وزي��ر پيش��نهادي تع��اون، كار و رف��اه اجتماع��ي 
خاطرنشان كرد: استمرار اين وضعيت در وزارت رفاه 
مناس��ب نيس��ت زيرا آقاي ربيعي عملكرد خوبي در 

دولت يازدهم نداشته است. 
پورابراهيمي با اشاره به واگذاري ها طي سال هاي 
اخير ب��ه زيرمجموعه هاي وزارت رف��اه مانند تامين 
اجتماعي و صندوق بازنشستگي گفت: در حال حاضر 
مجموعه متنوعي از كارخانه ها شامل پتروشيمي ها، 
ذوب آهن و... تحت مديريت سازمان تامين اجتماعي 
و وزارت رف��اه قرار دارند، بنابراين وزير پيش��نهادي 
رفاه حداقل س��ه برابر وزير اقتصاد در رشد اقتصادي 

تاثيرگذار اس��ت. پورابراهيمي ادامه داد: با واگذاري 
كارخانه هاي مختل��ف وزارت رفاه در واقع دولت هر 
آنچ��ه را كه در ح��وزه وزارتخانه هاي خود به صورت 
تخصص��ي مديريت مي كرد ب��ه وزارت رف��اه بدون 

تخصص واگذار كرد. 

 بازشناسي اولويت هاي اقتصادي 
باوجود اظه��ارات پورابراهيمي درخصوص وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي، به نظر مي رس��د كه نظر 
او در رابط��ه با وزراي پيش��نهادي اقتصاد و صنعت 
مثبت اس��ت. او در رابطه ب��ا وزارت اقتصاد اين گونه 
گفته كه باتوجه به اي��ن اولويت هايي كه امروز براي 
توسعه اقتصادي كشور وجود دارد ما نيازمند مديري 
عمل گرا و باسابقه هستيم كه بتواند به صورت ضربتي 
اين موارد را اجرا كند كه كرباس��يان اين شاخصه ها 
داراس��ت و معتق��دم او مي توان��د اي��ن اولويت ها را 

عملياتي كند. 
ريي��س كميس��يون اقتص��ادي مجلس ش��وراي 
اسلامي با بيان اينكه بايد ابتدا شرايط اقتصادي كشور 
را بررس��ي كنيم و ببينيم اولويت هاي ما كدام است، 
تصريح كرد: ش��خصي كه براي اين وزارتخانه حساس 
معرفي مي ش��ود بايد در مرحله اول تحول ساختاري 
در نظام بانكي كش��ور را در دس��تور كار داشته باشد. 
محمدرضا پورابراهيمي ادامه داد: يكي از چالش هاي 
اساس��ي ما وضعيت نابسامان نظام بانكي كشور است. 
در ح��وزه اصلاح قوانين و مقررات بعد از س��ال ها در 
مجل��س، اصلاح قان��ون نظام بانكداري كش��ور را كه 
ش��امل اصلاح نظام بانكي و قانون بانكداري است، در 

دس��تور كار قرار داديم و انتظار ما اين اس��ت كه وزير 
آينده اين مس��اله را پيگي��ري و آن را عملياتي كند. 
نماينده كرمان در مجلس ش��وراي اسلامي ادامه داد: 
در بحث مبارزه با قاچاق كالا و ارز بايد عزم بيش��تري 
وجود داش��ته باشد. امروز اعلام ش��ده از سال 9۲ تا 
الان قاچاق كالا و ارز ۱3 ميليارد دلار كاهش داش��ته 
اس��ت اما موضوع اين است كه ما اثر آن را در اقتصاد 
نمي بينيم؛ نه در افزايش ميزان تقاضا و نه در تراز ارزي 
كش��ور. نكته ديگر بحث مناطق آزاد و تعيين تكليف 
آن اس��ت. پورابراهيمي گفت: در برنامه شش��م براي 
توسعه اقتصادي كش��ور برخي قوانين را تغيير داديم 
كه يكي از آنها اين بود براي رفع مشكل مالياتي، بيمه 
و گمرك اين مناطق با وزارت اقتصاد ادغام شوند و با 
وجود آنكه اين قانون بايد از ابتداي امسال اجرا مي شد 
هنوز خبري از اجراي آن نش��ده است. هر چند ما به 
رييس جمهور در اين خصوص نامه نوش��تيم و ايشان 
هم دس��تور دادند كه س��ريعا اين امر اجرا ش��ود و ما 
انتظار داريم بعد از استقرار وزير جديد حداكثر ظرف 
دو ماه اين مصوبه عملياتي ش��ود. رييس كميس��يون 
اقتص��ادي مجلس گفت: باتوجه ب��ه اولويت هايي كه 
امروز براي توس��عه اقتصادي كش��ور وج��ود دارد، ما 
نيازمند مديري عمل گرا و باسابقه هستيم تا بتواند به 

صورت ضربتي اين موارد را اجرا كند. 

 نياز به تئوريسين اقتصاد نداريم
ريي��س كميس��يون اقتص��ادي مجلس ب��ا بيان 
اينكه براي حل مش��كلات اقتصادي كش��ور نيازي 
به تئوريس��تي اقتص��ادي نداري��م، به ن��گاه مثبت 

اقتصاددانان مجلس به وزير پيشنهادي اقتصاد اشاره 
كرد و گفت: اين نگاه مثبت مشروط به اعتقاد، التزام 
و عمل به بندبند سياست هاي اقتصاد مقاومتي است. 
نماينده كرم��ان در مجلس گف��ت: اقتصاددانان 
به دنبال فردي هستند كه در حوزه اجرا داراي تجربه 
عملياتي باش��د. وزراي قبلي در ح��وزه اقتصاد جزو 
تحليلگران بودند و تجربه عمليات ميداني نداشتند. 

پورابراهيم��ي تصريح ك��رد: وزير پيش��نهادي 
اقتص��اد در صورت��ي راي اعتم��اد بالايي از مجلس 
كسب خواهد كرد كه به بندبند سياست هاي اقتصاد 
مقاومتي پايبند باشد و برنامه عملياتي براي تحقق 
آن ارائ��ه بدهد. نماين��ده كرمان با تاكي��د بر لزوم 
هماهنگي بين اجزاي اقتص��ادي دولت اظهار كرد: 
حضور كرباسيان در كابينه مي تواند هماهنگي تيم 
اقتصادي دولت را افزايش دهد اما باز هم نگران عدم 

هماهنگي سازمان برنامه و بودجه و بانك مركزي با 
وزارت اقتصاد هستيم. 

وي درخصوص وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
گف��ت: از بع��د ص��ادرات و واردات اي��ن وزارتخانه، 
وزارتخانه ي��ي كاملا اقتصادي اس��ت و فكر مي كنيم 
ش��ريعتمداري گزينه پيش��نهادي اين وزارتخانه نيز 

بتواند تعامل خوبي با وزير اقتصاد داشته باشد. 
باوجود حمايت گس��ترده نماين��دگان مجلس از 
كرباس��يان به عنوان وزير پيش��نهادي امور اقتصادي 
و داراي��ي، بايد ديد آيا مجلس ب��ه او اعتماد خواهد 
كرد يا خير. البت��ه باز هم اين ابتداي راه خواهد بود 
و هماهنگ��ي و هدايت صحي��ح وزارتخانه يي مهم و 
سرنوشت س��از در چهار سال آينده است كه مي تواند 
سرنوش��ت اقتصادي كش��ور را در مس��يري صحيح 

هدايت كند. 

گروه اقتصاد كلان|هادي سلگي|
روز گذش��ته كنفرانس خبري از س��وي موسسه 
مطالعات دين و اقتصاد براي نقد برنامه هاي كابينه 
اقتصادي دوازدهم برگزار ش��د. مهمانان اين برنامه 
حس��ين راغفر، عضو هيات علمي دانش��گاه الزهرا، 
محس��ن ايزدخواه، كارشناس رفاه و بيمه اجتماعي 
و فرش��اد مومني، عضو هيات علمي دانشگاه علامه 
طباطبايي بودند كه هر كدام از دريچه تخصص خود 
برخي از برنامه هاي وزراي اقتصادي پيش��نهادي را 
تش��ريح كردند. راغفر با ارائه مفهومي تحت عنوان 
س��رمايه داري رفاقت��ي در ايران بيان ك��رد: 3گروه 
ق��وه مجريه، مقننه و بخش خصوصي با يكديگر در 
تعامل دايمي و حافظ منافع اين 3گروه هس��تند و 
در اين جريان منافع عموم مردم قرباني مي شود. در 
ادام��ه ايزدخواه نيز گفت درحال��ي كه وزير كار در 
برنامه پيش��نهادي خود به مجلس به دنبال كاهش 
حقوق بازنشس��تگان است در رس��انه ها با افتخار از 
همسان س��ازي حقوق مس��تمري بگيران و تورم ياد 

مي كنند. 
فرش��اد مومني ه��م با بيان اينكه ج��اي نگراني 
وجود دارد در تيم اقتصادي پيش��نهادي از س��وي 
رييس جمهور هي��چ اقتصادداني وجود ندارد، گفت: 
تذك��ر مي دهيم كه حل مس��ائل اقتص��ادي كنوني 
كش��ور با وجود بحران هاي متعدد به برنامه منسجم 

و جامع نياز داريم. 

 ناديده گرفتن ابتدايي ترين واقعيت ها
ب��ه گزارش»تع��ادل« فرش��اد مومن��ي در اين 
نشست به شرايط پيچيده و خطير اقتصادي ايران 
اش��اره كرد و گفت: اكنون با توجه به واقعيت هاي 
موجود هماهنگي در درون دستگاه ها وجود ندارد 
در نتيجه به تقوي��ت نهادهاي مدني و تخصصي و 

همكاري رسانه ها نياز داريم. 
وي درباره برنامه هاي ارائه ش��ده از س��وي تيم 
اقتص��ادي دولت ادام��ه داد: طرز تلق��ي حاكم بر 
برنامه هاي كانديداها اين اس��ت ك��ه ابتدايي ترين 
واقعيت موجود ناديده گرفته ش��ده اس��ت. گويي 
دول��ت در آس��تانه فروپاش��ي مالي قرار ن��دارد و 
همچن��ان مي توان��د رانت توزيع كن��د و نيازي به 
تحولات جدي ندارد. مس��اله مهم ديگر اين است 
كه هيچ تحليلي در اين اس��ناد كه در قالب برنامه 
وزرا منتشر شده اس��ت درباره چرايي شكل گيري 
بحران هاي موجود وجود ندارد و فقط يك س��ري 
اعداد و ارقام با آرزوها و شعارها به چشم مي خورد. 
همچنين هيچ س��ازوكار مشخصي وجود ندارد كه 
چطور مي توان به اين اهداف رس��يد. مومني بيان 
كرد: در جريان تبليغات انتخاباتي هم اشاره كردم، 
برنامه اقتصادي از س��وي حسن روحاني به لحاظ 
كيفيت كارشناس��ي ب��ا توجه به نيازهاي كش��ور 
ب��ا خطاه��ا و محدوديت ها روبه روس��ت ولي هيچ 
ي��ك از كانديداها هم نس��بت به توضيح ش��فاف 
آنچه وضعيت كش��ور اس��ت و آنچه رييس جمهور 

مي خواهد انجام دهد، برنيامدند. 
وي ادامه داد: اكنون ما از موضع نهاد تخصصي 
مدن��ي هش��دار مي دهيم كه بني��ه موجود در كل 
س��اختار قدرت هيچ نسبتي با مشكلات اقتصادي 
كش��ور ندارد. از س��وي ديگر مي بينيم كه اكنون 
قواي ديگر براي حل مش��كلات اقتصادي كش��ور 
با قوه مجريه همكاري نمي كنند چون مش��كلات 
اقتصادي كشور را ماحصل تصميمات اقتصادي قوه 

مجريه مي دانند. 
مومني ادام��ه داد: اكنون علائم نگران كننده از 
تس��خير س��اختار قدرت وجود دارد. عده يي بيش 
از اينك��ه نگ��ران منافع ملي باش��ند، نگران منافع 
كانون هاي توس��عه يي قدرت و ثروت هس��تند. از 
سوي ديگر ما همزمان از گذار از دولت خام فروش 
به س��مت دول��ت آينده فروش حرك��ت مي كنيم. 
از س��ال ۱3۶۸ ت��ا امروز و به طور خاص از س��ال 
۱3۸۴ تاكنون مي بينيم دولت به طور مرتب براي 
امور جدي خود بر وام گيري هاي داخلي و خارجي 
متوسل ش��ده و مساله اساسي اين است كه دولت 
ديگ��ر نفت فروش��ي اش براي امور ج��اري كفايت 

نمي كن��د و به گرفتن وام رو آورده اس��ت درحالي 
كه مي��زان مس��ووليتي كه دول��ت در زمينه امور 

حاكميتي دارد از ميانگين جهاني پايين تر است. 
وي در اي��ن خص��وص گف��ت ك��ه تحصي��ل 
۸۴درصد دانش��جويان ايراني با هزين��ه خود آنها 
ص��ورت مي گيرد درحالي كه اي��ن افراد هيچگونه 
س��همي در مديري��ت دانش��گاه هايي ك��ه در آن 
تحصيل مي كنند، ندارند. ب��ه گفته مومني امريكا 
ب��ه عنوان بازارگراترين كش��ور دنيا ه��م تا به اين 
حد به مس��ووليت گريزي درخصوص امور عمومي 

نپرداخته است. 
اين كارش��ناس ادامه داد: در سال ۱39۰ يعني 
اوج درآم��د نفتي درحالي ك��ه ميانگين اعتبارات 
جهاني براي آموزش پايه ۴,۴درصد بوده در ايران 
3,۲درصد بوده كه اين وضعيت خطرناك تر است. 
به اي��ن ترتي��ب كوته نگري ها آينده توس��عه ملي 
را ب��ه خط��ر مي ان��دازد. وي ادام��ه داد: در دولت 
حسن روحاني به صورت ش��تابزده و غيربرنامه يي 
پرداخت هاي بيش��تري براي س��لامت اتفاق افتاد. 
با وجود اي��ن جهش دوپينگ��ي، ميانگين جهاني 
 اعتبارات تخصيص يافته دولتي در حوزه س��لامت

۶ درصد است درحالي كه در ايران ۲,۸درصد يعني 
كمتر از ميانگين جهاني اس��ت و اين در شرايطي 
اس��ت كه ميانگي��ن جهاني هرگز معيار مناس��بي 
نيس��ت. در اين ميانگين كش��ورهاي خيلي بدتر و 
كشورهاي خيلي بهتر هم لحاظ مي شوند. مومني 
خاطرنشان كرد: صميمانه به رييس جمهوري تذكر 
مي دهيم كه حل مسائل اقتصادي كنوني كشور با 
وجود بحران هاي متعدد به برنامه منسجم و جامع 
نياز داريم و به س��اختار قدرت هم تذكر مي دهيم 
ك��ه عملكرد دول��ت روحاني به حس��اب كل نظام 
گذاش��ته مي ش��ود بنابراين، اين بينش كه عده يي 
موفقيت دولت را شكس��ت خود قلمداد مي كنند، 
درست نيس��ت. حس��ين راغفر مي گويد: تورم در 
ايران برنده هايي دارد كه اكنون دنبال آماده كردن 

افكارعمومي براي پذيرش آن هستند.
 

 مثلث ناميمون رانت
در ادامه نشس��ت حس��ين راغفر اظه��ار كرد: 
بررس��ي آنچ��ه در قال��ب برنامه از س��وي وزراي 
پيشنهادي ارائه شده، نشان مي دهد كه اغلب آنها 
به گرفتاري هاي اساس��ي كش��ور توجه نداشتند و 
برنامه هاي آنها مجموعه حرف هاي تكراري و كپي 
برنامه هاي وزراي قبل اس��ت. ما اكنون گرفتارهاي 

اساسي داريم كه اين وزرا به آنها پاسخ نداده اند. 
عضو هيات علمي گروه اقتصاد دانش��گاه الزهرا 
ادامه داد: اكنون 3 گروه قوه مجريه، مقننه و بخش 
خصوصي با يكديگر در تعامل دايمي و حافظ منافع 

اين 3 گروه هس��تند و به اين ترتيب منافع عموم 
مردم قرباني مي ش��ود. اين مجموعه را مي توان به 
عنوان سرمايه داري رفاقتي در نظر گرفت و مادامي 
كه به اين مس��اله پاس��خ داده نشود بس��ياري از 

مسائل شوم مملكت ما برطرف نمي شود. 
وي ادام��ه داد: اكنون بس��ياري از مش��كلات 
كش��ور به خاطر اين ائتلاف ناميمون است. مساله 
كاركرده��اي 3گانه اقتصاد رفاقتي اين اس��ت كه 
مناب��ع بانك ه��ا به دوس��تان و آش��نايان وام داده 
مي شود كه منشأ فقر گسترده در كشور و منشأ نا 
آرامي ها و نا امني در جامعه است. يكي از مصاديق 
اصل��ي ائتلاف ناميمون اين اس��ت ك��ه افرادي از 
بخ��ش خصوصي در بخش دولتي حضور دارند. در 
دولت يازدهم بيش از هر زماني اين مساله خود را 

نشان داد و در دولت دوازدهم تكرار مي شود. 
راغفر ادامه داد: مي بينيم كه متاس��فانه مجلس 
اين افراد را به عنوان امين مردم در بخش عمومي 
تاييد مي كن��د درحالي كه در دنياي صنعتي يكي 
از جلوه هاي فساد وجود افرادي از بخش خصوصي 
اس��ت كه در بخ��ش دولت��ي فعالي��ت مي كنند. 
متاسفانه مي بينيند كه دولت گاهي از اين موضوع 

به عنوان توفيق ياد مي كند. 
راغف��ر تاكيد كرد: هيچ ي��ك از برنامه هاي وزرا 
به اصلي ترين مشكلات كشور كوچك ترين عنايتي 
نداش��تند. يكي از موانع بحث س��لطه سرمايه هاي 

تجاري بر سياست گذاري هاي كشور است. 
به اين ترتيب صاحبان س��رمايه سلطه دارند بر 
اينكه نفت چگونه به  فروش برس��د و توزيع شود و 
هيچ پاسخي به چرايي اين شيوه توزيع و بازتوزيع 
وجود ندارد؟ از س��وي ديگر همگي سهم خلاقيت 
و سختكوش��ي را در افزاي��ش درآم��د ملي درنظر 

نگرفته اند. 
وي به وابس��تگي كشور به درآمدهاي نفتي نيز 
اش��اره و بيان كرد: در چنين شرايطي اقتصاد ما و 
گلوگاه آن در دس��ت كنگره امريكاس��ت. تا زماني 
كه به ش��دت وابس��تگي به نفت داريم، در معرض 
تهدي��د قدرت هاي خارجي هس��تيم. با وجود اين 
مي بينيم كه در هيچ كدام از برنامه ها اش��اره يي به 

اين مشكلات نشده است. 
راغف��ر ادام��ه داد: در برنامه هاي پيش��نهادي 
اش��اره يي به اصلاحات س��اختاري و نهادي نشده 
اس��ت. اكنون اقتصاد رفاقتي ما منابع بس��ياري را 
در قالب يارانه به بخش خصوصي تزريق مي كند و 
به دنب��ال آن قيمت نهاده هاي انرژي مردم افزايش 
مي يابد، در حالي كه در هيچ كدام از اين گزارش ها 
به اين فس��ادها و رابطه بخش خصوصي و دولت و 

گروه هاي حامي اين مناسبات اشاره نشده است. 
اين اقتصاددان ادامه داد: امروز بزرگ ترين قوت 

دول��ت يازدهم فروش نفت اس��ت. بايد ديد كه آيا 
اي��ن توفيق ي��ا هنرمندي وزير نفت بوده اس��ت؟ 
وزير نفت بعد انقلاب، يك س��وم دوران بعد انقلاب 
وزير نفت بوده و ما متاس��فانه ش��اهد آن هستيم 
ك��ه كره جنوبي قرارداد ۱,۶ميلي��ارد يورويي براي 
اس��تخراج منابع نفتي ما مي بندد، حال سوال اين 
اس��ت كه چه كسي بايد پاس��خگو باشد كه بعد از 
۱۰۰ س��ال توليد نفت، هنوز نيروهاي كشور قادر 
نيس��تند مقدماتي ترين امور را در حيطه استخراج 

نفت به عهده گيرند. 
راغفر ادامه داد: نكته قابل توجه ديگر اين است 
كه هي��چ توجهي به صنايع كوچك و متوس��ط و 
پايين دس��تي ك��ه صناي��ع خالق ارزش اف��زوده و 
ايجاد اشتغال هستند، نشده است. همچنين هيچ 
اش��اره يي به معضلات س��اختاري كشور هم نشده 
اس��ت. امروز از افزايش بر ماليات توليد هم حرف 
مي زنن��د، درحالي كه در ش��رايط اقتصادي ايران 
فقط بنگاه هاي بزرگ پتروش��يمي، فولاد و سيمان 

سود مي برند و مالياتي هم نمي دهند. 
اي��ن اقتصاددان بي��ان كرد: متاس��فانه در اين 
برنامه ها هيچ اش��اره يي به مش��كلات نظام بانكي 
و ش��فافيت در بازار كالا نش��ده اس��ت. همچنين 
فس��اد گس��ترده در فرآيندهاي گمركي به صورت 
بداظه��اري و كم اظه��اري خود را نش��ان مي دهد. 
اكنون در مجم��وع مغايرت هاي گمركي با چين و 
امارات نشان مي دهد كه قاچاق در ايران به صورت 

عمده رخ مي دهد. 
وي ادامه داد: موضوع حياتي ديگر اين است كه 
امروز ۲,۵ميليون واحد مسكوني خالي وجود دارد 
ولي مردم قادر به خريد نيستند و توضيحي در اين 
باره كه دولت چگونه مي خواهد مس��اله مسكن را 
حل كند وجود ندارد؛ امروز مساله مسكن سياسي 
شده است و مسكن از سبد هزينه خانوار كم درآمد 
خارج ش��ده اس��ت، درحالي كه در اي��ن برنامه ها 

تدبيري براي آن انديشيده نشده است. 
راغفر درب��اره زمزمه هاي افزاي��ش تورم بيان 
كرد: تورم هميش��ه برنده و بازنده دارد؛ در ايران 
ه��م برنده هاي خود را دارد، ب��ه برنامه هايي نياز 
داري��م كه ت��ورم را كنترل كرده و رش��د ايجاد 
كن��د. تورم در اي��ران ريش��ه هايي دارد كه يكي 
از ريش��ه هايش در نظام بانكي اس��ت، از نوآوري 
و خلاقيت حاصل نش��ده است. امروزه مي بينيم 
عده يي دنبال افزايش قيمت ارز هس��تند و مرتبا 
هم مي بينيم در رسانه هاي خود مطرح مي كنند 
و اف��كار عموم��ي را آماده مي كنن��د كه افزايش 
قيم��ت ارز رخ دهد. چراك��ه از قبل اين افزايش 
قيم��ت ارز و تورم��ي ك��ه به دنب��ال آن حاصل 

مي شود، منافعي دارند. 

نقد اهداف كمي برنامه وزير كار
محسن ايزدخواه در ادامه اين جلسه به برنامه هاي 
وزارت كار، تعاون و تامين اجتماعي پرداخت. وي با 
انتقاد از پراكن��ده كاري در اين وزارتخانه گفت: در 
يك اقدام ش��تابزده و بدون كارشناسي وزارت رفاه و 
تعاون در هم ادغام ش��د و مثلثي تشكيل يافت كه 
از يك طرف نظام تامي��ن اجتماعي و از طرف ديگر 
اقتصاد تعاون و ضلع س��وم آن قوانين كار است. اين 
موضوع در همان ابتدا باع��ث ايجاد نگراني هايي در 
ميان كارشناسان اقتصادي درخصوص تجميع تضاد 
منافع  در يك وزارتخانه شد؛ موضوعي كه اكنون در 

عمل بروز و ظهور يافته است. 
 وي ب��ا بي��ان اينك��ه باره��ا از س��وي نظ��ام 
تصميم گيري كشور دايما سه بحران بزرگ به عنوان 
مشكلات كنوني كشور گوشزد شده است، گفت: آب، 
محيط زيست و صندوق هاي بيمه يي اين سه بحران 
هس��تند كه انتظار مي رفت در برنامه ششم توسعه 
طرحي روش��ن درخص��وص مورد اخير ارائه ش��ود 
اما اين امر تحت الش��عاع انتخابات رياست جمهوري 

دوازدهم قرار گرفت. 
وي در ادامه به تشريح دو مورد از ۱۰ آيتمي كه 
ازسوي وزير كار به عنوان برنامه جامع ۴ سال آينده 

خود تقديم مجلس كرد، پرداخت. 
ايزدخ��واه گف��ت: وزير كار در رابط��ه با پايداري 
صندوق ه��اي بيمه ي��ي اه��داف كمي خ��ود را در 
س��ه محور بيان كرده اس��ت؛ كاهش متوس��ط نرخ 
جايگزين��ي از ۸3درص��د به ۸۰درص��د. بدين معنا 
ك��ه در آينده برنامه يي داش��ته باش��يم وقتي افراد 
بازنشسته شدند حقوق دريافتي آنها از صندوق هاي 
بيمه ي��ي كمتر باش��د به اين ش��كل كه نخس��تين 
حقوق بازنشستگي را با آخرين حقوق زمان اشتغال 
يكس��ان كنند. اين درحالي است كه وزير و مديران 
صندوق هاي بيمه ي��ي همواره در مصاحبه هاي خود 
يكي از افتخارات خود را افزايش حقوق بازنشستگان 

بيش از تورم معرفي مي كنند. 
البته بايد ب��ه اين موضوع نيز توجه داش��ت كه 
اكن��ون ن��رخ كفاي��ت در صندوق ه��اي بيمه يي در 
س��ازمان تامين اجتماعي ۴۸درص��د و در صندوق 
بازنشس��تگي كشوري ۵۲درصد اس��ت. نرخ كفايت 
ب��ه اين معناس��ت كه فرد بازنشس��ته با نخس��تين 
حقوق خود تا چه اندازه مي تواند هزينه هاي زندگي 
خ��ود را تامين كند. از اين منظ��ر تفاوت بين خط 
فق��ر ۲ ميلي��ون ۵۰۰ ه��زار تومان��ي و حقوق يك 
ميليون توماني بازنشس��ته ها گوي��اي وضعيت اين 
ش��اخص اس��ت. مح��ور دوم جلوگي��ري از كاهش 
نسبت پشتيباني صندوق هاس��ت. نسبت پشتيباني 
در س��ازمان بين الملل��ي كار ش��اخصي اس��ت كه 
نشان دهنده نس��بت بين حق بيمه هاي پرداختي و 
مستمري بگيران است. در برنامه ششم هيچ راه حل 

مشخصي براي كاهش اين نسبت وجود ندارد. 
وي گف��ت: ما در حال حاض��ر حدود ۲۴صندوق 
بيمه ي��ي بازنشس��تگي داري��م ك��ه از اي��ن تعداد 
۲۰صندوق خصوصي و مابقي )صندوق بازنشستگي 
كش��وري، بيم��ه روس��تاييان، تامي��ن اجتماعي و 
صن��دوق نيروهاي مس��لح( عمومي هس��تند. طبق 
ش��اخص س��ازمان بين الملل��ي كار، اگ��ر ضري��ب 
پشتيباني به سمت ۵ ميل كند، علائم ورشكستگي 
آش��كار شده است، اين درحالي است كه اين ضريب 
در ميان ۲۰ صندوق خصوصي كش��ور يك اس��ت. 
يعني يك نفر حق بيم��ه پرداخت مي كند و به ازاي 
آن هم يك نفر مستمري مي گيرد. در سازمان تامين 
اجتماعي نيز اين ضريب زير ۵ قرار دارد بدين معنا 
كه اين س��ازمان براي اداره امور خود بايد هر س��ال 
به وام گيري و فروش دارايي هايش بپردازد. صندوق 
بازنشس��تگي كشوري و نيروهاي مسلح نيز زير يك 
ق��رار دارند كه باتوجه به اي��ن ضريب اگر در بودجه 
س��الانه دولت ارقامي براي اين س��ازمان قرار نگيرد 

قادر به ادامه حيات نيستند. 
در برنامه وزير كار هيچ گونه خط مش��ي  براي اين 
وضعي��ت صندوق ها وجود ن��دارد و تنها راه حلي كه 
ارائه داده اند همان نرخ جايگزيني است كه براساس 

آن از ۸3 به ۸۰ درصد مي رسد.

محسن ايزدخواهحسين راغفرفرشاد مومني
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افتتاح »رزين آبنوس« با 
تسهيلات بانك صنعت و معدن

ش��ركت صنعتي چسب و رزين آبنوس با تسهيلات 
بانك صنع��ت و معدن در هفته دولت ب��ه بهره برداري 
مي رس��د. به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني بانك صنعت 
و معدن، شركت چس��ب و رزين آبنوس كه در شهرك 
صنعتي بزرگ ش��يراز قرار دارد با ظرفيت توليد روزانه 
150 تن و تس��هيلات 2 ميلي��ارد توماني براي 32 نفر 
اشتغال مس��تقيم ايجاد خواهد كرد. بنا به اين گزارش، 
بانك صنعت و معدن تاكنون مبلغ 130 ميليارد تومان 
تسهيلات در قالب طرح رونق توليد به صنايع كوچك و 
متوسط استان فارس پرداخت كرده است. گفتني است 
طرح هاي زيربنايي زيادي در سال هاي اخير با تسهيلات 
بانك صنعت و معدن در استان فارس به اجرا در آمده و 

موجب ايجاد اشتغال شده است. 

پيشنهاد تبديل اضافه برداشت 
بانك ها به خط اعتباري

يك مقام آگاه از برنام��ه بانك مركزي براي تدوين 
سياست هاي جديد پولي با هدف نزديك شدن نرخ سود 
سپرده و تسهيلات به نرخ مصوب و ايجاد تعادل در بازار 

پول خبر داد. 
به گزارش فارس، يك مقام آگاه با اش��اره به برنامه 
بانك مركزي براي تدوين سياست هايي براي ساماندهي 
وضعي��ت فعلي بانك ها اظهار كرد: اين سياس��ت ها كه 

مولفه هاي متعددي دارد هنوز نهايي نشده است. 
وي درخصوص جزئيات اين سياست ها گفت: يكي از 
اهداف اين سياست ها نزديك شدن سود سپرده بانك ها 
به نرخ مصوب ش��وراي پول و اعتبار اس��ت و در همين 
راس��تا يكي از پيش��نهادات تبديل اضافه برداشت هاي 

قبلي بانك ها به خط اعتباري است. 
اين مق��ام آگاه تصريح ك��رد: البت��ه تبديل اضافه 
برداشت ها به خط اعتباري فقط مشمول برداشت هاي 
قبل��ي مي ش��ود و در صورتي كه بانك مج��دد از بانك 
مركزي برداش��ت كند، مصداق اضافه برداشت خواهد 
داش��ت. وي در پاس��خ به اين س��وال كه ن��رخ جريمه 
34درص��د بعد از تبديل ش��دن به خط اعتباري چقدر 
خواهد بود، گفت: اين سياس��ت ها درحال بررسي است 

و هنوز نرخي براي خط اعتباري تعيين نشده است. 
يك��ي از ابزارهاي بان��ك مركزي ب��راي جلوگيري 
از برداش��ت بانك ه��ا از مناب��ع بانك مرك��زي، اعمال 
جريمه 34 درصد اس��ت. اي��ن جريمه با هدف غيرقابل 
توجيه كردن برداش��ت بانك ها از بانك مركزي تعيين 
مي شود. برداشت از منابع بانك مركزي موجب افزايش 
پايه پولي مي ش��ود و با توجه به اينك��ه اين پول، پول 
پرقدرت بانك مركزي است با گردش در اقتصاد به چند 
برابر تبديل مي ش��ود. در واقع در صورتي كه يك بانك 
1000ميليارد تومان از بانك مركزي اضافه برداشت كند 
در مدت يك س��ال اين ع��دد 6 تا 7هزارميليارد تومان 
ب��ه حجم نقدينگي اضافه مي كن��د. بنابراين بانك هاي 
مركزي در تمام دنيا ضوابط س��فت و س��ختي را براي 
جلوگيري از اضافه برداش��ت بانك ها در نظر مي گيرند. 
البت��ه بان��ك مركزي روش ه��اي ديگ��ري مانند قطع 
سيستم ساتنا)سامانه تس��ويه ناخالص آني( براي عدم 
اضافه برداش��ت بانك ها استفاده مي كند كه بانك را در 
انجام عمليات بانكي دچار اختلال مي كند. پيش از اين 
مديركل اعتبارات بانك مركزي گفته بود: اگر در اختيار 
بنده بود اين جريم��ه 34 درصد را 50  درصد مي كردم 
چون اين پ��ول، پول داغ بانك مركزي اس��ت و اضافه 

برداشت باعث افزايش تورم مي شود. 

»بيت  كوين« ركورد جديد زد
ميانگين ارزش هر واحد بيت كوين در صرافي هاي 
جهان به 4هزار دلار رسيد كه ركورد جديدي براي 
اي��ن ارز ديجيتالي محس��وب مي ش��ود. ب��ه نقل از 
»كوين دسك« ارزش هر بيت كوين، ارز ديجيتالي 
در ب��ازار معاملات ارز به يك ركورد جديد رس��يد و 
ميانگين ه��ر بيت كوين در صرافي ه��اي جهان به 

4هزار دلار رسيد. 
همچنين محبوب ترين ارز ديجيتال جهان يعني 
بيت كوي��ن طي يك ماه گذش��ته تقريبا 50  درصد 
افزايش نشان مي دهد؛ اين درحالي است كه قيمت 
ه��ر واحد بيت كوين در دوازدهم م��اه ژوئن 2هزار 
و 423دلار ثبت ش��ده اس��ت. البته بيشترين روند 
افزايشي بيت كوين در هفته گذشته ميلادي اتفاق 
افتاده اس��ت؛ يعن��ي به دنبال انش��عاب بيت كوين 
جدي��دي تحت عنوان»بيت كوين نقد« اين افزايش 
ارزش رقم خورد. بر اين اساس ارزش هر بيت كوين 
از زم��ان توليد»بيت كوين نقد« ح��دود 25 درصد 
افزاي��ش يافت��ه و ارزش ه��ر »بيت كوي��ن نقد« از 
نخس��تين روز ماه جاري ميلادي كه از آن به عنوان 
تولد نس��خه جديد اين ارز ديجيتالي ياد مي ش��ود 
17 درصد گزارش ش��ده اس��ت. بر پايه اين گزارش، 
برخي از كارشناسان حوزه ارز بر اين باور هستند كه 
سير افزايشي ارزش بيت كوين تداوم خواهد داشت 
و تا سال 201۸ميلادي به 5 هزار دلار در هر واحد 

خواهد رسيد. 

كاهش قيمت انواع سكه در بازار
قيم��ت انواع س��كه در بازار آزاد دي��روز تهران با 

كاهش مواجه شد. 
ب��ه گزارش»تعادل« هر قطعه س��كه تم��ام بهار 
آزادي طرح جديد روز دوشنبه در بازار آزاد با 3هزار 
و 300توم��ان كاهش نس��بت به روز يك ش��نبه يك 

ميليون و 223هزار و 300تومان فروخته شد. 
همچنين هر قطعه س��كه تم��ام بهار آزادي طرح 
قديم با 500 تومان اف��ت يك ميليون و 1۹4هزار و 
300تومان است. هر قطعه نيم سكه بهار آزادي نيز با 
۹00تومان كاهش 636 هزار و 300تومان داد و ستد 
شد؛ در عين حال هر قطعه ربع سكه بهار آزادي نيز 
با يك هزار و 400تومان كاهش قيمت نسبت به روز 

يك شنبه 376هزار تومان قيمت خورد. 
در بازار آزاد هر قطعه س��كه گرمي با 400تومان 
كاه��ش 253ه��زار تومان بود؛ همچني��ن قيمت هر 
گرم ط��لاي 1۸عيار نيز در بازار ب��ا 13۸تومان افت 

11۹هزار تومان معامله شد. 
صرافي ها نيز هر دلار امريكا را بدون تغيير نسبت 
به روز يك ش��نبه 3ه��زار و ۸13 تومان ارزش گذاري 
كردند؛ همچني��ن هر يورو با دو توم��ان افت 4هزار 
561 تومان فروخته شد و قيمت هر پوند انگليس نيز 

با 11تومان كاهش 4هزار و ۹4۹تومان است.

اخبار

عملكرد تسهيلات اعطايي بانك ها و موسسات اعتباري در خرداد سال جاري نشان مي دهد 

رشد 17 درصدي مطالبات بانك ها در بهار96 
110هزار ميليارد تومان مطالبات معوق در خرداد 96

گروه بانك و بيمه |محسن شمشيري|
در حالي كه رشد مانده تسهيلات بانك ها در خرداد 
ماه ۹6 نس��بت به اس��فند ۹5 معادل 1.3 درصد رشد 
كرده و به ۹22هزار ميليارد تومان رسيده است، مانده 
مطالبات معوق، سررس��يد گذشته، مشكوك الوصول، 
خريد دين و اموال معاملات با 17.3 درصد رشد نسبت 
به اسفند ۹5 به 11۹ هزار و 2۹0 ميليارد تومان رسيده 
و با س��هم 12.۹ درصدي از مانده تسهيلات بانك ها و 
موسسات اعتباري، رشد قابل توجهي را نشان مي دهد. 
به گزارش »تع��ادل«، اختلاف 16 درصدي رش��د 
سرفصل مطالبات معوق در مقايسه با مانده تسهيلات 
بانك ها و همچنين رشد منفي اكثر سرفصل هاي عقود 
تسهيلات، حكايت از آن دارد كه در 3 ماهه اول بانك ها 
عمدتا ميزان تس��هيلات دهي خود را كاهش داده اند و 
تنها در عقود قرض الحسنه، جعاله، مرابحه، مشاركت 
حقوقي و سرمايه گذاري مستقيم رشد مثبت داشته اند 
كه به خاطر سياس��ت هاي بانكي ب��راي پرداخت وام 
ازدواج، ش��اهد مثبت شدن رشد قرض الحسنه و طرح 
ضربتي وام ازدواج در ماه هاي اخير بوده ايم كه تا پايان 

شهريور ادامه خواهد داشت. 
اگرچ��ه هدف اصل��ي كاهش س��الانه 20 درصد از 
مطالب��ات براي تعدادي از بانك ها تعيين ش��ده تا در 
ظرف 5 س��ال بتوانند مطالبات معوق خود را به صفر 
نزديك كنند، اما آمارها نش��ان مي دهد كه حداقل در 
بهار امسال نه تنها مطالبات معوق كاهش نيافته، بلكه 

رشد بالاي 17 درصدي داشته است. 

 دغدغه وزير اقتصاد و بانك ها
در دولت دوازدهم 

اين وضعيت هش��دار براي بانك ها نش��ان مي دهد 
ك��ه دغدغه اصل��ي بانك ها كاهش مانده تس��هيلات 
مطالب��ات معوق و تس��هيلات غيرجاري اس��ت تا در 
كنار رشد 31 درصدي تس��هيلات دهي در سال ۹5 و 
همچنين پرداخت 671 هزار ميليارد توماني به عنوان 
هدف تعيين ش��ده شبكه بانكي براي تسهيلات سال 
۹6، بتوانند تاحدودي مطالبات معوق خود را پيگيري 
كنند و حال اين پرس��ش مطرح اس��ت كه در شرايط 
رشد 22.4 درصدي مبلغ تسهيلات امسال، بانك ها تا 
چه حد موفق به كاهش مطالبات خواهند بود و با ادامه 
روند كنوني در پايان س��ال رقم مطالبات معوق به چه 

ميزان خواهد رسيد؟
براس��اس رقم مانده س��رفصل مطالب��ات معوق، 
سررس��يد گذش��ته، مش��كوك الوصول، خري��د دين 
 و ام��وال معام��لات كه در پاي��ان خ��رداد ۹6 معادل

11۹ ه��زار ميليارد توم��ان اعلام ش��ده و همچنين 
براس��اس تجربه س��ال هاي قبل كه حدود يك واحد 
 درصد از اين س��رفصل خريد دين و اموال املاك بوده 
اس��ت، رقم مطالبات معوق ح��دود 110 هزار ميليارد 
تومان برآورد مي شود كه رقم بالايي است و به چالش 

عمده يي براي بانك ها تبديل شده است. 
در كنار اين چالش بزرگ، مش��كل پيچيده اموال 
و وثيقه هاي روي دس��ت بانك ها مانده نيز وجود دارد 
ك��ه غالبا به خاطر ركود مس��كن يا قابل فروش و نقد 
شوندگي نيستند يا تعداد كمي از آنها قابل فروش به 
قيمت مناسب اس��ت لذا نگهداري، نگهبان و فرسوده 
ش��دن ساختمان و مسائل ديگر هزينه ساز است و اگر 
خود مالكان آنها دراختيار داشته باشند به مراتب ارزش 

افزوده و درآمدو اشتغال بيشتري دارد. 
لذا حتي با وصول مطالبات از طريق اموال و املاك 
و وثايق نيز پول و نقدينگي نصيب بانك ها نمي ش��ود 
و لذا باي��د مجموعه يي از سياس��ت ها در جهت مهار 
مطالبات معوق مورد توجه باش��د. برخي كارشناسان 
معتقدند كه بعد از بحران موسسات غيرمجاز، مشكلات 
مطالبات مع��وق به مراتب گس��ترده تر و پيچيده تر از 
موسسات غيرمجاز است و كل شبكه بانكي بايد براي 
آن تدابيري داش��ته باشند زيرا در شرايطي كه اكنون 
نرخ سود سپرده و تسهيلات بين 20 تا 24 درصد است، 
به معناي رش��د مطالبات مع��وق در آينده خواهد بود 

و مشكلات بانك ها را پيچيده تر از امروز خواهد كرد. 
به همين دلي��ل، يكي از دغدغه ه��اي عمده وزير 
اقتص��اد و دارايي و بانك مرك��زي، در دولت دوازدهم، 
مه��ار و پيگيري مطالبات معوق خواه��د بود و اين بار 
به جاي اينكه س��پرده گذار دنبال سپرده از موسسات 

غيرمجاز باشد، بانك ها بايد به دنبال بدهكاران بانكي 
باش��ند و معلوم نيس��ت كه با اين همه وثايق و ملك 
و دارايي روي دس��ت بانك ه��ا مانده، چه بايد كرد. لذا 
اگر بازار كس��ب و كار و رش��د اقتصادي بهتر شود،  در 
آن ص��ورت اين دارايي ها مي تواند ضمن ايجاد ثروت و 
نقدينگي براي بانك ها، براي اقتصاد كش��ور نيز منشا 
توليد و اش��تغال باشد. اما در وضعيت كنوني، بهترين 
راهكار مذاكره با بده��كاران و اداره اموال و دارايي ها و 
وثايق توسط خود مالكان است و به جاي اينكه به بانك 
منتقل شود و روي دست بانك بماند بهتر است منشا 
توليد و اشتغال و درآمدزايي باشد. در 3 ماهه اول سال 
۹6 نسبت به اسفند ۹5، مانده عقود مشاركت مدني، 
فروش اقساطي، مضاربه، سلف، اجاره به شرط تمليك، 
رشد منفي داش��ته و كاهش يافته اند و قرض الحسنه، 
جعاله، مش��اركت حقوقي، مرابحه و س��رمايه گذاري 
مستقيم رشد مثبت داشته است. اين موضوع به معناي 
آن اس��ت كه بانك ها به دنبال كاهش مانده تسهيلات 
و پيگي��ري مطالب��ات خ��ود بوده ان��د و در عين حال 
مطالبات معوق بالاترين رشد را با 17.3 درصد داشته و 

نشان دهنده رشد مانده مطالبات معوق است.
در ش��رايطي كه حجم نقدينگي در خرداد ۹6 به 
1314هزار ميليارد تومان با رشد 24.1 درصدي رسيد، 
مانده كل تس��هيلات بانك ها و موسسات اعتباري به 
بيش از ۹22هزار ميليارد تومان با رشد 22.5 درصدي 
در يك س��ال اخير رسيده كه نسبت آن به نقدينگي 
در س��طح 70.7درصد ثبت ش��ده كه نشان مي دهد 
در 3 ماه��ه اول س��ال ۹6 از رش��د و ش��تاب افزايش 
تس��هيلات دهي بانك ها نسبت به سال ۹5 كم شده و 
در بهار ۹6 تنها 1.3 درصد به مانده تسهيلات بانك ها و 

موسسات اعتباري افزوده شده است. 
 از اين ميزان مانده تس��هيلات، طبق اعلام گزيده 
آمارهاي پولي و بانكي خرداد ۹6 كه به تازگي منتش��ر 
ش��ده، معادل 12.۹درصد مطالبات معوق، سررس��يد 
گذش��ته و مش��كوك الوصول و خري��د دي��ن و اموال 
معاملات است كه اگر سهم خريد دين و اموال معاملات 
را مطابق تجربه سنوات قبل يك درصد درنظر بگيريم، 
نشان دهنده افزايش س��هم مطالبات معوق، سررسيد 
گذشته و مشكوك الوصول به 12 درصد مانده تسهيلات 
بانك ها و موسسات اعتباري است و نشان مي دهد كه 
ميزان مطالبات معوق روبه افزايش است. بر اين اساس، 
رقمي بالغ بر 11۹.2۹ ه��زار ميليارد تومان مطالبات 
معوق، سررسيد گذشته و مش��كوك الوصول و خريد 
دين و اموال معام��لات وجود دارد كه تنها در 3 ماهه 

اول سال ۹6 رشد 17.3درصدي داشته است. 

 عقود داراي رشد منفي 
مانده تسهيلات مش��اركت مدني با كاهش 2.2-، 
فروش اقساطي 0.4-، مضاربه 7.۹-، سلف 4.6-، اجاره 

به شرط تمليك 3.6- درصد مواجه شده اند.

 عقود داراي رشد مثبت
مانده عقود داراي رش��د مثبت نيز ش��امل مرابحه 
يا كارت هاي اعتباري خريد 4.۹، قرض الحس��نه 1.۹، 
جعاله 2.6، مش��اركت حقوقي 4.6 و س��رمايه گذاري 
مس��تقيم 1.7درصد رش��د مثبت بوده اند و سرفصل 
مطالبات معوق، سررسيد گذشته و مشكوك الوصول و 
خريد دين و اموال معاملات بالاترين رش��د مثبت را با 

17.3 درصد به خود اختصاص داده است. 

  رقم اندك 12 هزار ميليارد توماني پول جديد 
در 3 ماه��ه اول س��ال ۹6 مان��ده تس��هيلات 
بانك ها و موسس��ات اعتباري تنها 12 هزار ميليارد 
تومان نس��بت به اسفند ۹5 بيش��تر شده كه تقريبا 
به معناي عدم رش��د مانده تسهيلات در بهار امسال 
است مانده تس��هيلات بانك ها و موسسات اعتباري 
از رق��م 72۹هزار ميليارد توماني در اس��فند ۹4 به 
ميزان 1۹3هزار ميليارد تومان ظرف 15 ماه گذشته 
بيشتر شده كه نش��ان دهنده رشد بالاي تزريق پول 
جديد به اقتصاد در سال ۹5 و كنترل آن در 3 ماهه 
اول ۹6 اس��ت. همچني��ن در 3 ماهه اول س��ال ۹6 
بانك ها و موسس��ات اعتباري ترمز تس��هيلات دهي 
خود را كش��يده اند و پول جدي��د تزريق نكرده اند اما 
در عي��ن حال مانده مطالبات آنها با رش��د بالايي در 
حال افزايش اس��ت. كارشناس��ان معتقدند كه رشد 
تس��هيلات دهي سال ۹5 و 3س��ال قبل از آن با دو 
س��ال رش��د منفي اقتصاد در س��ال هاي ۹2و ۹4 و 
2س��ال رش��د مثبت اقتصادي 3 درصدي سال هاي 
۹3و ۹5 متناسب نيست و ممكن است كه در آينده 
نزديك منجر به رش��د مطالبات معوق شود و شواهد 

نيز حكايت از رشد مانده مطالبات معوق است. 

  سياست انقباضي تسهيلات
رش��د 1.3درص��دي تس��هيلات دهي بانك ها در 
3ماه اول س��ال ۹6 در مقايس��ه با رشد 5.5 درصدي 
سپرده هاي غيردولتي و رشد 4.۹درصدي نقدينگي در 
خرداد ۹6 نس��بت به اسفند ۹5 نشان دهنده سياست 
انقباضي بانك ها در تس��هيلات دهي نس��بت به رشد 
سپرده ها و نقدينگي است. اين نكته نشان دهنده اين 
واقعيت اس��ت كه بانك هاي كشور حداكثر استفاده از 

ظرفيت وام دهي را در س��ال ۹5 داشته اند اما در 3ماه 
اول رشد تس��هيلات دهي را كند كرده اند و حداقل در 

اين 3ماه ترمز رشد مانده تسهيلات را كشيده اند. 
 بان��ك مرك��زي اع��لام كرده ك��ه ح��دود 550 
هزارميليارد تومان تس��هيلات در س��ال۹5 پرداخت 
ش��د و علاوه بر تس��هيلات معمول و سنتي بانك ها، 
پرداخت وام ازدواج با اس��تفاده از منابع حس��اب هاي 
ج��اري، پرداخ��ت 16500ميليارد تومان تس��هيلات 
براي بنگاه هاي كوچك و متوس��ط را اجرا كرده اند. در 
ماه ه��اي اخير نيز موضوع طرح ضربت��ي وام ازدواج تا 
پايان شهريور در دستور كار قرار دارد و به نظر مي رسد 
كه در ماه هاي خرداد تا ش��هريور به نس��بت فروردين 
و خرداد ش��اهد رشد تسهيلات دهي بانك ها باشيم. از 
س��وي ديگر معادل 744هزارميلي��ارد تومان از منابع 
بانك ها يا در حساب جاري و حساب كوتاه مدت است 
يا به صورت نقد و اس��كناس درحال گردش اس��ت و 
از نقدينگ��ي موجود تنها 4۸۹هزارميلي��ارد تومان يا 
37.2 درصد نقدينگي كشور در حساب هاي بلندمدت 

است كه بانك ها مي توانند روي آنها حساب باز كنند. 
افزايش مان��ده بدهي دولت به بانك ه��ا به ميزان 
164هزارميليارد تومان نيز خ��ود گوياي اين واقعيت 
است كه منابع بانك ها نسبت به قبل بيشتر قفل شده، 
دسترس��ي بانك ها به منابع كمتر ش��ده و در شرايط 
فشار براي پرداخت تسهيلات، مشكلات مختلفي براي 

بانك ها ايجاد كرده است. 
 سهم عقود مشاركت مدني به 40.۸ درصد افزايش 
يافته و مانده آن به 376هزارميليارد تومان بالغ شده كه 

2.2- درصد نسبت به اسفند ۹5 كاهش داشته است. 
 

  رشد منفي فروش اقساطي
از سوي ديگر مانده تس��هيلات فروش اقساطي با 
رقم 231هزارميليارد تومان و رشد 0.4- درصد كاهش 
نس��بت به اس��فند ۹5 و س��هم 25.1درصدي از كل 
تسهيلات در رتبه دوم تسهيلات دهي بانك ها قرار دارد. 

  
  مانده 50 هزار ميليارد توماني مرابحه 

در رتبه سوم مطالبات معوق قرار دارد كه به تفصيل 
به آن پرداخته شد اما در رتبه چهارم، عقود مرابحه قرار 
دارد كه ظرف 24ماه از تير ماه ۹4 تا خرداد ۹6 توانست 

س��هم خود را به جايگاه چهارم از نظر مانده تسهيلات 
بين عقود بانكي برساند و با سهم 5.4  درصدي از مانده 
تسهيلات بانك ها، مانده تسهيلات مرابحه يا كارت هاي 
اعتباري به 50 هزار و 150ميليارد تومان رس��يده كه 
در خرداد ۹6 رش��د 4.۹درصدي نسبت به اسفند ۹5 
داشته اما مشخص نيست كه تا چه حد به رشد توليد و 

مصرف بخش خصوصي كمك كرده است. 

  سهم 5  درصد قرض الحسنه
در رتبه پنجم، تسهيلات قرض الحسنه قرار دارد كه 
بزرگ ترين عقود مبادله يي را شامل مي شود. عمده ترين 
وام هاي اي��ن عق��ود مبادله ي��ي را وام ازدواج جوانان 
تش��كيل مي دهد كه در سال هاي اخير بانك ها همت 
زيادي در اين زمينه داشته اند. مانده قرض الحسنه در 
خ��رداد ۹6 به 47.14هزارميليارد تومان رس��يد كه با 
رش��د 1.۹درصدي نسبت به اسفند ۹5 مواجه شده و 
سهم آن از كل تسهيلات 5.1 درصد بوده كه دليل آن 
افزايش وام هاي ازدواج در سال ۹5و سال جاري بوده و 
به نظر مي رسد كه به دنبال طرح ضربتي امسال، مانده 
تسهيلات قرض الحسنه افزايش قابل توجهي تا پايان 

شهريور داشته باشد. 
 

  مانده 3.6  درصدي جعاله
در رتبه ششم مشاركت حقوق با سهم 3.۸ درصدي 
 و مان��ده 34.73هزارميليارد تومان و رش��د 4.6 درصد

قرار دارد. 
در رتب��ه هفتم، عقود جعاله قرار دارد كه با س��هم 
3.6درصدي از كل تس��هيلات، مانده آن به 33.3هزار 
ميلي��ارد توم��ان در خ��رداد ۹6 رس��يده و با رش��د 

2.6 درصدي نسبت به اسفند ۹5 مواجه شده است. 
همچني��ن رتبه هش��تم ب��ه وام مضاربه با س��هم 
1.7 درصدي تعل��ق دارد و مانده اين نوع تس��هيلات 
ب��ه 15.54هزارميليارد تومان رس��يده ك��ه با كاهش 
7.۹درصدي نسبت به اسفند ۹5 نيز همراه بوده است. 
از سوي ديگر تسهيلات س��رمايه گذاري مستقيم 
با س��هم اندك 0.۹  درصدي از مانده تس��هيلات مانده 
۸160ميلي��ارد تومان داش��ته كه رش��د 1.7 درصدي 
نس��بت به اسفند ۹5 داش��ته و رتبه نهم تسهيلات را 
ب��ه خود اختصاص داده اس��ت. در رتبه دهم، اجاره به 
ش��رط تمليك با سهم 0.3درصدي قرار دارد كه مانده 
آن به 2۹20ميليارد تومان رس��يده و نسبت به اسفند 

۹5 كاهش 3.6-درصدي داشته است. 
در رتبه يازدهم، عقود س��لف با سهم 0.3درصدي 
ق��رار دارد كه به 2۹10ميليارد تومان رس��يده و 4.6-
درصد نسبت به اسفند ۹5 كاهش داشته است. در رتبه 
آخر يا دوازدهم نيز عقود اس��تصناع قرار دارد كه هنوز 
هيچ آمار و عملكردي در ارتباط با آن منتش��ر نشده و 

مانده آن صفر است. 
 

  سهم 62    درصدي غيردولتي ها از تسهيلات
س��هم بانك ه��اي غيردولتي يا خصوص��ي با رقم 
573 هزارميليارد تومان رش��د 1.2 درصدي نسبت به 
اس��فند ۹5 داشته و س��هم آن به ميزان 62.3 درصد 
از كل تس��هيلات بانك ها يا بدهي بخش غيردولتي به 
بانك ها بوده كه نس��بت به ماه هاي قبل افزايش نشان 
مي دهد. سهم بانك هاي خصوصي و غيردولتي از جذب 
س��پرده ها نيز معادل 70.6 درصد بوده و در نتيجه اين 
سهم نسبت به سهم غيردولتي ها در تسهيلات به ميزان 

۹واحد  درصد بيشتر بوده است. 
 

 تسهيلات تخصصي ها 2 برابر جذب سپرده
بانك ه��اي تجاري با رق��م 13۹هزارميليارد تومان 
از مانده تس��هيلات بانك ها س��هم 15درصدي از كل 
تسهيلات بانك ها داشته و مانده تسهيلات بانك هاي 
تج��اري در 3م��اه اول معادل 2.1 درصد رش��د كرده 
اس��ت و بانك هاي تخصصي با رق��م 20۸هزارميليارد 
تومان س��هم 22.6درصد كل بدهي بخش غيردولتي 
به بانك ها داش��ته اند و در 3ماه اول مانده تس��هيلات 

بانك هاي تخصصي 1.3 درصد رشد كرده است. 
در بخش جذب سپرده نيز سهم بانك هاي تجاري از 
كل جذب سپرده بانك ها به ميزان 1۹.5درصد و سهم 
بانك هاي تخصصي نيز ۹.۹درصد و س��هم بانك هاي 

خصوصي 70.6درصد بوده است. 

ردپاي غيرمجازها در بدهكاري بانك ها
گروه بانك و بيمه|

درحال��ي تازه تري��ن تغيي��رات در صورت مال��ي بانك ها از نوس��ان در بدهي 
آنه��ا به بانك مركزي حكايت دارد كه برخي مس��وولان بانكي ريش��ه اين تغيير 
را ناش��ي از جريان هاي اخير موسس��ات غيرمجاز نيز مي دانند. بدهي بانك ها به 
بانك مركزي طي س��ال هاي اخير اغلب با روندي رو به رش��د هم��راه بوده و در 
آخرين ترازنامه يي كه از وضعيت سيس��تم بانكي منتشر شد، مجموع اين بدهي 
به بيش از 100هزارميلي��ارد تومان در پايان خرداد ماه افزايش يافته بود كه اين 
رقم 13.2درصد نسبت به خرداد ماه سال گذشته همچنين 1.7درصد نسبت به 

اسفند ماه رشد دارد. 
بررس��ي جزئي��ات بده��ي بانك ها به بانك مرك��زي از اين حكاي��ت دارد كه 
بدهي بانك هاي تجاري به ۸5 هزارميليارد تومان رس��يد كه در مقايس��ه با رقم 
120هزارميلياردي اس��فند ماه ت��ا 2۹ درصد كاهش دارد. از س��وي ديگر بدهي 
بانك هاي تخصصي 50 هزارميليارد تومان اعلام شده كه نسبت به 4۹هزارميليارد 
اس��فند ماه رش��د 2.5درصدي دارد ولي در مقايس��ه با خرداد س��ال گذشته تا 
10 درصد كاهش يافته اس��ت. اما بدهي حاشيه س��از ماه ه��اي اخير به بانك هاي 
خصوصي مربوط مي شود كه درحال حاضر حدود 42هزارميليارد تومان است؛ اين 
رقم البته در خرداد ماه سال گذشته نزديك به 13هزارميليارد تومان بوده كه اين 
رقم با رشد حدود 210 درصد تا خرداد امسال پيش رفته است با اين حال بدهي 
خصوصي ها نسبت به 3۸هزارميليارد اسفند ماه حدود 10.3 درصد طي اين 3ماه 

افزايش داشته است. 
به گزارش ايس��نا درحالي حج��م بدهي بانك هاي تجاري ب��ه بانك مركزي 
و به عبارتي اضافه برداش��ت آنها كاس��ته ش��ده و در عين حال روند رشد بدهي 
خصوصي ها كند ش��ده است كه با وجود اينكه دلايل متفاوتي مي تواند براي اين 
موضوع وجود داشته باشد اما برخي مقامات بانكي شرايط اخير بازار پول و حواشي 
ناشي از فعاليت موسسات اعتباري به ويژه غيرمجازها را در جريان تغيير پول در 

بانك ها و اثرگذاري آن در برداشت از بانك مركزي بي تاثير نمي دانند. 
در اين رابطه جمشيدي، دبير كانون بانك هاي خصوصي به ايسنا توضيح داد 

كه به هر حال شرايطي كه براي تعاوني هاي زيرمجموعه موسسه كاسپين به وجود 
آمد يا برخي موسسات غيرمجاز ديگر در فضايي متشنج قرار گرفته اند درمجموع 
باعث حس بي اعتمادي مردم به موسس��ات يا بانك هاي كوچك تر شده و در اين 
حالت وجود ش��ايعاتي مبني بر ورشكس��تگي برخي بانك ها و موسسات نيز اين 

بي اعتمادي و نگراني را تشديد كرد. 
وي در اين باره توضيحات بيشتري ارائه كرد و گفت در فضايي كه ايجاد شده 
بود به هر حال نگراني مردم براي امنيت سپرده هاي آنها موجب شد كه بخش قابل 
توجهي از وجوه خود را از موسسات اعتباري و حتي بانك هاي خصوصي كوچك تر 
كه درگير حاش��يه بودند، خارج كرده و به سمت بانك هايي كه از نگاه آنها معتبر 
بودند، حركت كردند كه اين خود عاملي براي كاهش نقدينگي برخي بانك ها و در 

نهايت برداشت بيشتر از بانك مركزي براي تامين نقدينگي لازم بود. 
آن طور كه جمشيدي عنوان مي كند به هر حال با گذر زمان و اعلام هايي كه 
بانك مركزي و مقامات مسوول در رابطه با ايجاد اطمينان نسبت به شبكه بانكي و 
عدم ورشكستگي بانك ها داشتند به تدريج فضاي مطمئن تري براي سپرده گذاران 
ايجاد شده و اكنون بار ديگر منابع درحال توزيع شدن در تمامي بانك ها و برگشت 
مردم به س��مت بانك هاي مجازي است كه قبلا نيز در آن سپرده داشتند چراكه 
به هر حال آنها به همان بانك ها با توجه به ش��رايط كاري و فعاليت خود عادت 
داشته و ترجيح مي دهند با حس اطميناني كه برايشان ايجاد شده، مسائل پولي 
و بانكي خود را در آنها پيگيري كنند. بر اين اس��اس مي توان انتظار داشت كه با 
برگش��ت نقدينگي، برداش��ت ها از بانك مركزي و به عبارتي بدهي بانك ها نيز تا 

حدي ترميم شود. 
در افزايش بدهي بانك ها به بانك مركزي بيشتر دلايل ديگري نيز مورد بررسي 
بوده است. مس��ائلي همچون بي نظمي برخي بانك ها در تسهيلات دهي يا وجود 
تس��هيلات تكليفي كه نياز به نقدينگي بالايي دارد و از س��وي ديگر تامين مالي 
پروژه ه��اي عمراني و تعهدي كه بانك ها در اي��ن رابطه دارند با توجه به تنگناي 
اعتباري كه حدود 60  درصد منابع آنها از دس��ترس خارج اس��ت موجب ورود به 

اضافه برداشت از بانك مركزي و قرمز شدن حساب آنها مي شود. 

گروه بانك و بيمه |
بانك مركزي ب��ه تناس��ب دارايي هاي خود، 
چاپ و نشر پول مورد نياز جامعه را بر عهده دارد 
اما اگر اين كار بدون پش��توانه انجام شود، سيل 

تورم بنيان اقتصاد را برمي افكند. 
به گزارش ايسنا، بانك مركزي پس از دريافت 
درآمده��اي ارزي دولت كه اغلب از محل فروش 
نفت و فرآورده هاي نفتي حاصل مي شود پس از 
كس��ر سهم ش��ركت ملي نفت و صندوق توسعه 
مل��ي معادل ريال��ي آن را در حس��اب هاي خود 
براي دول��ت درآمد منظور مي كن��د. اين ميزان 
درآمد براس��اس بررسي هاي بانك مركزي و نياز 
جامعه به تدريج منتشر و در صورت نياز به بازار 
تزريق مي ش��ود. حال اگر دولت ها بخواهند مازاد 
دارايي خ��ود را از منابع و خطوط اعتباري بانك 
مركزي برداشت كنند، پول پرقدرتي روانه جامعه 
مي شود كه ويرانگر است و بر پايه هاي اقتصادي 

هر جامعه يي اثر مخربي دارد. 
در دولت ه��اي نهم و دهم، مردم اين س��يل 
را تجربه كردند؛ چاپ مع��ادل 450هزارميليارد 
ريال پول براي مس��كن مه��ر و 57 هزارميليارد 
ريال براي هدفمندي يارانه ها نمونه يي از اقدام ها 
ب��ود كه به تورم بالاي 40 درصد در اقتصاد ايران 

منجر شد. 
با روي كار آمدن دولت يازدهم، بانك مركزي 
سياس��ت انضب��اط پولي را در پي��ش گرفت كه 
نتيجه آن در سال 13۹5 به بار نشست و پس از 

26سال نرخ تورم سالانه كشور تك رقمي شد. 
اقتصاد ايران به سطحي از پايداري رسيده كه 
تورم مهار و رش��د اقتصادي مثبت ش��ده است و 
ديگر از نوس��ان هاي لحظه يي در بازار ارز خبري 
نيست اما منتقدان در آستانه شكل گيري دولت 
دوازده��م ادع��اي افزايش پايه پول��ي در دولت 

نخست روحاني را مطرح كرده اند. 
اي��ن گ��روه از منتقدان مي گوين��د در دولت 
يازدهم به اندازه دولت هاي نهم و دهم پايه پولي 
رشد كرد؛ يعني اينكه چاپ پول در اين دولت به 

شكل فزاينده يي ادامه يافت. 
تكيه يك جانبه بر چاپ پ��ول و نتيجه گيري 
بي انضباطي پولي از آن درحالي دس��تمايه نقدها 
و نظرهاي منتقدان شده است كه آمارهاي بانك 

مركزي خلاف آن را نشان مي دهد. 
پاي��ه پولي يا همان پ��ول پرقدرت به مجموع 
اس��كناس و مسكوك در گردش به علاوه سپرده 

بانك ها نزد بانك مركزي گفته مي شود. 
در اجراي سياست پولي، بانك مركزي مي تواند 
به طور مستقيم از قدرت تنظيم كنندگي خود يا 
غيرمس��تقيم از اثرگذاري روي شرايط بازار پول 
به عنوان انتش��ار دهنده پول پرقدرت)اس��كناس 
و مس��كوك در جريان و س��پرده هاي نزد بانك 
مرك��زي( اس��تفاده كند. ه��ر چه اين نس��بت 
بزرگ تر باش��د، مي��زان نقدينگي و ب��ه تبع آن 
 تورم بيش��تر مي ش��ود؛ يعن��ي ارزش پول ملي

پايين مي آيد. 

تداوم چاپ پول در دولت يازدهم 

مانده تسهيلات بانك ها و موسسات اعتباري از رقم 729هزار ميليارد توماني در اسفند 
94 به ميزان 193هزار ميليارد تومان ظرف 15 ماه گذشته بيشتر شده كه نشان دهنده رشد 

بالاي تزريق پول جديد به اقتصاد در سال 95 و كنترل آن در 3 ماهه اول 96 است. 

مانده مطالبات معوق، سررسيد گذشته، مشكوك الوصول، خريد دين و اموال معاملات 
با 17.3 درصد رشد نسبت به اسفند 95 به 119هزار و 290ميليارد تومان رسيده و با سهم 

12.9 درصدي از مانده تسهيلات بانك ها و موسسات اعتباري، رشد قابل توجهي را نشان مي دهد
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5 بورس و فرابورس
 تسهيل قانون براي

متخلفان بورسي
روز يك ش��نبه از س��وي اداره نظارت بر نهادهاي 
مالي 2دستورالعمل در جهت چگونگي تاسيس گروه 
خدمات ب��ازار و مجازات هاي تبع��ي جديد متخلفان 

بازار سرمايه ابلاغ شد. 
از اي��ن رو محمدرضا معتمد، مدي��ر اداره نظارت 
ب��ر نهادهاي مالي س��ازمان ب��ورس درب��اره اين دو 
دس��تورالعمل جديد گف��ت: پيش از اي��ن در قانون 
بازار س��رمايه هر ش��خصي كه محكوميت انضباطي 
موثر داشت از عضويت در هيات مديره نهادهاي مالي 
محروم مي شد همچنين سازمان بورس با دريافت هر 
گونه مجوز نهاد مالي از سوي شخص خاطي مخالفت 

مي كرد. 
وي در ادامه با بيان اينكه اين موضوع خيلي كلي 
ب��وده و ميزان جرم و مج��ازات در آن در نظر گرفته 
نش��ده بود در گفت وگو با س��نا اظهار كرد: س��ازمان 
ب��ورس و اوراق بهادار با ه��دف جزيي كردن قانون و 
تصريح هر چه بهتر تخلف و مجازات در دستورالعمل 
جديد ش��رايط مختلف جرم و مجازات را دسته بندي 
و تفكيك كرد. بدين ترتيب بابت هر محكوميت يا هر 
تذكر و اخطاري ش��خص خاطي از حقوق عضويت در 

هيات مديره و دريافت مجوز محروم نمي شود. 
اين مقام مسوول با بيان اينكه اين اقدام گام بسيار 
موثري براي متناس��ب كردن تخلف و محكوميت فرد 
خاطي اس��ت، خاطرنش��ان كرد: با اين دستورالعمل 
ديگر مجازات ها از يك حكم كلي خارج مي ش��وند و 
نس��بت به همه مجازات ها در حد و اندازه آن قضاوت 
مي شود. معتمد در ادامه گفت وگو درباره دستورالعمل 
چگونگي تاسيس گروه خدمات بازار سرمايه نيز گفت: 
اين گروه مدل جديدي از صنعت هلدينگ در كش��ور 
اس��ت. تفاوت اين هلدينگ ها ب��ا آنچه فعلا در قانون 
كش��ور داريم، ارائه خدمات خاص از نهادهاي مالي به 
بازار سرمايه است. وي افزود: هدف از اين دستورالعمل 
ايجاد تفكي��ك بين وظايف مختل��ف نهادهاي مالي، 
جلوگيري از تضاد منافع و تقويت حاكميت ش��ركتي 

در راستاي حمايت از سرمايه گذاران است. 
ب��ه گفته معتمد اين اق��دام نمي تواند خطاها را به 
صفر برساند اما با تفكيك فعاليت نهادهاي مالي و جدا 
ش��دن هيات مديره و مديرعامل شركت ها تا حد قابل 
توجهي روند معاملات در كارگزاري ها، سبدگردان ها 

و... شفاف تر مي شود. 
مدي��ر اداره نظ��ارت ب��ر نهادهاي مالي س��ازمان 
بورس درباره شرايط راه اندازي اين هلدينگ ها گفت: 
حداقل سرمايه براي تاسيس اين هلدينگ 20ميليارد 
تومان اس��ت و مطابق دستورالعمل كساني مي توانند 
درخواست تاسيس اين هلدينگ را بدهند كه حداقل 
دو مجوز نهاد مالي را به صورت ش��خصيت مس��تقل 

داشته باشند. 
وي تصريح كرد: دو نه��اد مالي بايد به صورت دو 
شخصيت مستقل حقوقي فعال باشند و داراي حداقل 
3سال فعاليت مستمر در ارائه خدمات بازار سرمايه و 
داراي عملكرد قابل قبول و مناسب باشند. به عبارتي  
اين به اين معنا نيست كه الزاما هر شركتي دو مجوز 
مستقل داشته باشد، مي تواند اين هلدينگ را تاسيس 
كند. اي��ن مقام مس��وول بيان ك��رد: متقاضيان اين 
هلدينگ بيشتر نهادهالي مالي هستند كه قصد دارند، 
خدم��ات مالي مختلف خود را در يك مجموعه جمع 
كنند تا فعاليت شركت از يك فرم پراكنده و همزمان 
)كارگزاري، مش��اوره س��رمايه گذاري، س��بدگردان و 

پردازنده اطلاعات( به شكل تخصصي درآيد. 
وي درب��اره اهمي��ت اين اقدام گف��ت: از آنجا كه 
ش��ركت ها مس��تقل از هم عمل مي كنن��د با تفيك 
فعاليت ها، بحث تضاد منافع كم مي ش��ود به عبارتي 
نسبت به ش��رايط فعلي كه يك شركت همزمان هم 
فعاليت سبدگرداني انجام مي دهد هم كارگزاري است 
اين روش كمك مي كند، تضاد منافع به حداقل برسد. 

مشاركت سرمايه گذاران خرد 
در بازار هاي پيشرو

گروه بورس| فدراس��يون جهان��ي بورس ها اخيرا 
گزارشي با موضوع افزايش مش��اركت سرمايه گذاران 
خرد در بازار هاي پيش��رو منتش��ر كرده است. در اين 
گزارش كه كار مش��ترك گروه كاري بازارهاي پيشرو 
در فدراس��يون اس��ت، داده هاي حاص��ل از 14بورس 
داراي عضويت اصلي WFE اس��تخراج ش��ده و مورد 
مطالع��ه قرار گرفته اس��ت. بر اين اس��اس در مطالعه 
انج��ام ش��ده، ادبيات دانش��گاهي مرتبط ب��ا ميزان و 
نح��وه مش��اركت س��رمايه گذاران خ��رد در بازار هاي 
پيش��رو به همراه تحليل داده هاي 14بورس بررس��ي 
شده اس��ت. به گزارش بورس تهران، اين ب���ورس ها 
ش��امل امان)اردن( كلمبيا، مالزي، كلمبو)سريلانكا(، 
دوبي)ام��ارات متحده عربي(، ان��دونزي، قزاقس��تان، 
مس�����كو)روس��يه(، مس���ق���ط)عمان(، فيليپين، 

موريس، تايپه، مصر و تايلند هستند.
همچنين عواملي نظي��ر هزينه معاملات، نرخ هاي 
ماليات��ي و برنامه هاي ارتقاي س��واد مالي و چگونگي 
تاثي��ر آنها ب��ر گس�����تره بازار)تعداد اف��راد حقيقي 
س��رمايه گذار( و ع���مق ب����ازار)س��طح معاملات از 
حي��ث دفع��ات و ارزش( مورد مطالعه ق��رار گرفته و 
چندين مصاحبه براي مطالعه موردي و ب���س�����ط 
تحليل هاي آماري انجام شده است. ازجمله يافته هاي 
اصلي گزارش مي توان به چند مورد اشاره كرد. افزايش 
نرخ بهره تاثيري منفي بر گستره و عمق بازار در ميان 
س��رمايه گذاران خرد خواهد داشت. در مح���يطي با 
نرخ بهره بالا، افزاي���ش بيش�����تر اين نرخ مي تواند 
ب��ه كاهش تعداد معاملات خرد يا عمق بازار بينجامد. 
به علاوه رش��د درآمد ناخالص داخلي س��بب افزايش 
مش��اركت س��هامداران خرد مي ش��ود. علاوه بر اين، 
كاهش هزين��ه انجام معامله ب��ه تنهايي عامل جذب 
بيش��تر سرمايه گذاران خرد نمي ش��ود مگر اينكه اين 
كاهش با افت تمام هزينه هاي سرمايه گذاري ازجمله 

هزينه هاي تسويه و پاياپاي همراه باشد.
از س��ويي انجام برنامه هاي ارتقاي سواد مالي حايز 
اهميت اس��ت و ارتباطي مثبت بين اي��ن برنامه ها و 
دوره هاي آموزش��ي با گس��تره و عمق بازار شناسايي 
ش��ده اس��ت. براس��اس اين گزارش به نظر مي رسد، 
برنامه هاي آموزش��ي تاثير بيشتري در افزايش گستره 
و عمق بازارهايي داش��ته باش��د كه مش��اركت اوليه 
س��رمايه گذاران خرد در آنها پايين اس��ت. حال آنكه 
كاهش هزينه ه��اي س��رمايه گذاري در بازار هايي كه 
مشاركت اوليه س��رمايه گذاران خرد در آنها بالا بوده، 

موثرتر است. 

اخبار بورس

»تعادل« بايد ها و نبايد هاي دولت جديد درخصوص بازار سرمايه را بررسي كرد 

اصلاح ساختار، لزوم حركت به سمت شكوفايي در بورس

»تعادل« از داد و ستدهاي بورس گزارش مي دهد

افت نماگرها در بازار 
گروه بورس|

 ش��اخص بورس اوراق بهادار تهران روز گذشته تغيير 
محسوسي را تجربه نكرد و با 2 واحد كاهش سومين 
روز معاملاتي خود را پشت س��ر گذاشت. از همين رو، 
س��هامداران تالار شيش��ه يي نيز همچنان با حركتي 

دست به عصا به ادامه روند معاملاتي خود پرداختند.
بر اين اساس، معامله گران بورس تهران روز گذشته در 
حالي شاهد حمايت برخي حقوقي هاي سرمايه گذاري 
يا شركت هاي بزرگ تاثيرگذار و شاخص بورس بودند 
كه با پايان اصلاح قيمتي در برخي شركت ها تحرك 

خريداران حقيقي در بازار دوم را نظاره گر بودند.
علاوه بر اين، شاخص كل قيمت و بازده نقدي بورس 
اوراق بهادار تهران، در پايان معاملات روز دوش��نبه با 
كاه��ش 2 واح��دي روي رقم 81 ه��زار و 659 واحد 

ايستاد.
اين در حالي اس��ت كه، ش��اخص كل ه��م  وزن اما با 
كاهش 25واح��دي عدد 17ه��زار و 536 واحد را به 

نمايش گذاش��ت. در سويي ديگر، شاخص سهام آزاد 
شناور نيز با كاهش 54واحدي به رقم 89 هزار و 679 
واحد دس��ت يافت. افزون بر اين، شاخص بازار اول اما 
در حالي با كاهش 26واحدي به رقم 57 هزار و 217 
واحد دست يافت كه شاخص بازار دوم با افزايش 134 
واح��دي عدد 177ه��زار و 992 واح��د را به نمايش 
گذاش��ت. براس��اس اين گزارش، ارزش كل معاملات 
بورس تهران به بي��ش از 115 ميليارد تومان نمايش 
داده ش��د كه ناشي از دس��ت به دست شدن بيش از 
 468 ميلي��ون س��هم و اوراق مالي قاب��ل معامله طي

38 هزار و 938 نوبت دادوستد بود. 

 كاهش در فرابورس
در سويي ديگر، ش��اخص كل فرابورس )آيفكس( 
ني��ز با كاهش دو واحدي به رق��م 918 واحد رضايت 
داد. براساس اين گزارش، روز گذشته معاملات سهام 
در نماد معاملاتي ش��ركت هاي گس��ترش نفت و گاز 

پارس��يان با 71 واحد، كش��تيراني ج.ا.ا با 38 واحد و 
تاپيكو با 14 واحد افزايش بيشترين تاثير مثبت را بر 
محاسبه شاخص كل بورس به نام خود ثبت كردند. در 
مقابل، معاملات سهام در نماد معاملاتي شركت هاي 
خدم��ات انفورماتيك ت��ا 39 واحد، معدني و صنعتي 
گل گه��ر تا 28 واح��د و تاپيكو ت��ا 14 واحد افزايش 
بيشترين تاثير مثبت را در برآورد اين نماگر به دوش 

كشيدند. 

 نگاهي به بازار مشتقه بورس انرژي 
اف��زون بر اين، در جريان معاملات روز يك ش��نبه 
ب��ورس انرژي نيز، در تابلو س��لف موازي اس��تاندارد 
براي قراردادهاي با سررس��يد يك س��ال و بيشتر در 
بازار مش��تقه ب��ورس انرژي اي��ران، در نماد س��تاره 
961، 35هزار قرارداد با ارزش��ي بالغ بر 89 ميليارد و 

512ميليون ريال معامله شد.
بر اين اس��اس، روز گذشته بازار برق بورس انرژي 
ايران شاهد معامله 849هزار قرارداد معادل 39 ميليون 
و 232هزار كيلووات س��اعت ب��ه ارزش 13 ميليارد و 
184ميليون ريال بود. اين درحالي است كه، نمادهاي 
بارپايه، بارپيك، ميان باري و كم باري با متوسط قيمت  
375، 409، 375 و 331 ريال بر كيلووات ساعت مورد 
معامله قرار گرفتند. در سويي ديگر، نمادهاي بار پيك 

روزان��ه، بار پايه روزانه، ميان ب��اري روزانه و كم باري 
روزانه 21 شهريور 96 گشايش يافتند.

همچنين نمادهاي بار پيك روزانه، بار پايه روزانه، 
ميان باري روزان��ه و كم باري روزانه 26 مرداد 96 در 

پايان جلس��ه معاملاتي اين روز متوقف شده و فرآيند 
تحويل آنها آغاز شد. براساس اين گزارش، در مجموع 
ارزش معاملات بازار مش��تقه بورس ان��رژي ايران، به 

102ميليارد و 696 ميليون ريال بالغ شد. 

گروه بورس| مسعود كريمي|
چندي اس��ت كه بازار سرمايه دچار سردرگمي هاي 
عجيبي ش��ده اس��ت. بازار بدهي نظ��ارت بر اركان 
بورس، مس��ايل س��فته بازي و اص��لاح قوانين بازار 
س��بب ش��ده اس��ت تا كارشناس��ان و فعالان بازار 
س��رمايه مديران فعلي اركان بازار س��رمايه را عامل 
اين سردرگمي ها بدانند. همين موضوع  موجب شد 
تا طي چند روز گذش��ته در فض��اي مجازي خبري 
مبني بر بازگشت يكي از مديران ارشد و سابق  بازار 
س��رمايه بر كرسي رياست س��ازمان بورس و اوراق 

بهادار دست به دست  شود.
اما طولي نكش��يد كه اين مدير خوش��نام اين خبر 
را تكذيب ك��رد ولي با اين وجود متاس��فانه برخي 
از اهال��ي بازار به اين ش��ايعات دامن مي زنند و تنها 
راه نجات از وضعيت فعلي كه گويي بازار سرخورده 
ش��ده و نياز به نفس ت��ازه دارد را در همين تغيير و 
تحولات احتمالي س��ازمان مي بينند و بر اين باورند 
ك��ه اين اتفاق مي تواند به رش��د بازار و بازگش��ايي 
درهايي از اميد واري براي سهامداران منجر شود. در 
خصوص وضعيت فعلي بازار س��رمايه و مشكلات آن 
هاشم باروتي، كارش��ناس ارشد بازار سرمايه معتقد 
اس��ت كه: درحال حاضر ريسك هاي سرمايه گذاري 
افزايش پيدا كرده است. وي خاطرنشان كرد: خيلي 
از سهامداران در انتظار تاييد نهايي و مشخص شدن 
برنامه هاي تي��م اقتصادي دولت هس��تند تا مبنا و 
اهداف سرمايه گذاري خود را بر اين اساس مشخص 

كنند. 
اي��ن تحليلگ��ر ب��ازار س��رمايه عنوان ك��رد: در 
موضوعي ديگر نرخ بهره بانكي و اوراق مشاركت نيز 
در جايگاه خود حايز اهميت اس��ت چرا كه از ميزان 
س��ودآوري س��هام و EPS اعلامي عمده شركت ها 
بيشتر است. هاشم باروتي با اشاره به دولت دوازدهم 
نيز تصريح كرد: دولت  بايد همراه با كابينه جديد در 
4س��ال دوم مديريت خود به رفع برخي از ابهامات 
موجود بپردازد. و عملا به گونه يي برنامه ريزي شود 
كه بتوانند يك چش��م انداز واضح و روشني از آينده 

اقتصاد كشور ترسيم كنند. اين كارشناس ارشد بازار 
س��رمايه اذعان كرد: در موضوع بانك ها نرخ س��ود 
پرداختي، بدهي دولت به بانك ها، بدهي بانك ها به 
يكديگر زمينه س��از بي اعتمادي نسبت به كل شاكله 
اقتصادي شده اس��ت. وي افزود: در صورتي كه اين 
بي اعتمادي، درآمد زايي، قيمت ارز و مسائلي از اين 
قبيل مرتفع نش��وند متاس��فانه م��ردم رغبتي براي 
سرمايه گذاري در بازار س��هام پيدا نخواهند كرد. از 
س��ويي هر چقدر اين موضوعات زمانبر شوند ممكن 

است اين بي اعتمادي گسترده تر شود. 
اي��ن تحليلگر بازار س��رمايه در ادامه اظهار كرد: 
درح��ال حاضر به لح��اظ تكنيكالي س��هام در كف 

قيمت��ي قرار گرفته  اند و خيل��ي جايي براي كاهش 
نرخ در بازار وجود ندارد. 

هاش��م باروت��ي گفت: سياس��ت هاي دولت تا به 
امروز بيش��تر بر مبناي سياس��ت هاي بانكي تا بازار 
سرمايه بوده و متاسفانه توجه خاصي به بازار سرمايه 
نش��ده است. وي تاكيد كرد: دولت با اصلاح ساختار 
مي تواند عم��لا تاثير خود را در حوزه كلان نش��ان 
ده��د و تا زماني كه بحث ركود، ت��ورم و قيمت ارز 
حل نشود، چشم اندازي براي كليت مسائل اقتصادي 
نخواهيم داشت. اين كارش��ناس ارشد بازار سرمايه 
گفت: وزراي حوزه اقتص��ادي ازجمله وزير اقتصاد، 
وزير صنعت، معدن و تجارت و مديران سازمان هاي 

بزرگ بايد به يك اجماعي در چنين مسائلي  برسند. 
از سويي تا زماني كه اين اجماع شكل نگيرد و نمود 
پيدا نكند متاسفانه نمي توانيم خوش بيني نسبت به 

تغيير وضعيت فعلي را داشته باشيم. 
 وي با اش��اره به اقدامات دولت خاطرنشان كرد: 
سياس��ت گذاري ها بايد به صورت بلندمدت باشند، 
دولت  بايد به س��مت كاهش هزينه ه��اي خود گام 
ب��ردارد همچنين كنترل نقدينگ��ي و قيمت ارز نيز 

از نكات مهم اين بحث به شمار مي رود. 
 هاش��م باروتي در ادامه تصريح كرد: منابع اوليه 
توليد كننده ه��ا، تكنولوژي و تامي��ن مالي آنها براي 
خريد م��واد اوليه در صورت حماي��ت دولت به طور 

قطع تبعات مثبتي را در بازار سهام به دنبال خواهد 
داشت.  اين تحليلگر بازار سرمايه بيان كرد: در حوزه 
بين الملل��ي مي طلبد كه به يك اجم��اع حداقلي با 
جهان برس��يم به اين معني كه بتواني��م با امريكا و 
ساير كش��ور ها تعامل ايجاد كنيم. وي افزود: ارتباط 
با جهان به نوعي زمينه س��از ايجاد اطمينان در بازار 
خواهد بود و مردم با اطمينان بيش��تري به س��مت 
سرمايه گذاري در حوزه هاي صنعت، بازار سرمايه و... 
سوق پيدا مي كنند. اين كارشناس ارشد بازار سرمايه 
ابراز كرد: متاسفانه همانطور كه اشاره شد، نگاه دولت 
بانك محور است در صورتي كه بازار سرمايه هم يكي 
از اركان تامين مالي محسوب مي شود. هاشم باروتي 
اظهار كرد: دولت تا زماني كه نياز به تامين مالي براي 
پروژه هاي خود دارد به س��مت بورس و بازار  سرمايه 
حركت مي كند. از اين رو با فروش اوراق مشاركت و... 
تامين مالي خود را به صورت كامل انجام مي دهد و با 

رفع مشكل از بازار سهام خارج مي شود. 
اين تحليلگر بازار سرمايه اذعان كرد: در صورتي 
كه دول��ت با ي��ك برنامه ريزي دقيق ت��ري منابع و 
مخ��ارج خود را مديريت كند، خ��ود به خود امكان 
اصلاح س��اختار در بازار سرمايه و هم در بانك ها به 
وجود خواهد آمد كه اين اتفاق مي تواند شرايط يأس 

و نا اميدي را از بين ببرد. 
هاش��م باروتي درباره صنايعي كه پتانسيل رشد 
در ب��ازار دارند نيز گفت: صنايع مادر وضعيت خوبي 
دارن��د اما در موضوع رك��ود كلي صنايعي كه امكان 
صادرات به ساير كشور ها همانند صنايع پتروشيمي، 
پالايش��ي به دلي��ل ارز آوري كه دارن��د، مي توانند 
پيشتاز باشند. وي در ادامه نيز عنوان كرد: متاسفانه 
در صنايع ديگر همانند صنعت بانك عملا چشم انداز 
روش��ني وجود ندارد. از س��ويي اي��ن موضوع باعث 
نگراني فعالان است چرا كه در راستاي بانك محوري 
تاكنون حركت كرده اس��ت.  اين كارش��ناس ارشد 
بازار س��رمايه در پايان نيز تصري��ح كرد: در صورت 
عدم مديريت صحيح بيش��تر ش��اهد سفته بازي در 

بازار سهام خواهيم بود. 

با جذاب كردن س��اختار بورس انرژي و اعمال 
مشوق براي شركت كنندگان جهت معامله در اين 
س��اختار، مي توان معاملات ب��رق در بورس انرژي 
را افزايش داد. مهدي كاظمي اس��فه با اش��اره به 
اينكه تجديد ساختار در صنعت برق از اواخر دهه 
70 ميلادي در دنيا مطرح ش��ده است بيان كرد: 
اين موضوع پس از طرح به دليل كارايي مناس��ب 
س��اختار جديد، مورد اس��تقبال بسيار وسيعي در 

كشورهاي مختلف قرار گرفت.
اي��ن كارش��ناس اقتص��ادي اف��زود: تجدي��د 
س��اختار به معني واگذاري بخش هايي از سيستم 
توليد، انتقال و توزيع ان��رژي الكتريكي به بخش 
خصوصي است و به كمك ساختار جديد مي توان 
توزيع انرژي الكتريكي را از طريق س��ازوكار بازار 
محور، در مقايس��ه با توزيع دولتي انجام داد. وي 
درخص��وص مهم ترين مزيت اين س��اختار جديد 
اظهار كرد: ايجاد يك محيط بازاري و رقابتي يكي 
از اين مزيت هاس��ت كه مانند هر كالاي ديگري، 

به افزايش بازده و كيفيت توليد منجر مي شود.
كاظمي اس��فه اضافه ك��رد: از ط��رف ديگر با 
ايجاد محيطي جذاب امكان جذب س��رمايه گذار 
خصوصي در صنعت برق فراهم ش��ده و به كمك 
آن مي توان از مش��كلات كمبود برق كم كرد. اين 
كارش��ناس اقتصادي در ادامه گفت: ايجاد محيط 
بازارمحور براي ان��رژي الكتريكي مانند هر كالاي 
ديگ��ري مبتني بر ايجاد دو زيرس��اخت بازارهاي 
كوتاه مدت و بازارهاي بلندمدت انجام مي گيرد. بر 

اين اساس بازارهاي كوتاه مدت مانند بازارهاي روز 
بعد، س��اعت بعد و بازار لحظه يي، در افق حداكثر 
يك هفته يي برگزار ش��ده و قراردادهاي آن براي 
بازدهي كوتاه مدت مناس��ب اس��ت، در حالي كه 
بازاره��اي بلندمدت مش��مول قراردادهاي با افق 

سالانه نيز خواهد بود.
وي در گفت وگو با تس��نيم افزود: در مقايس��ه 
اي��ن دو بازار مي توان گف��ت بازارهاي كوتاه مدت 
داراي ريس��ك مش��اركت بالايي بوده و قيمت ها 
داراي نوس��انات نسبتا زيادي هس��تند، در مقابل 
بازارهاي بلندمدت ب��ا قيمت هاي ثابت و از پيش 
تعيين ش��ده بس��ته مي ش��وند و به همين دليل 

ريسك بسيار كمي دارند.
بر اين اساس مش��اركت كنندگان در بازارهاي 
انرژي ب��ا تعيين تركيب مناس��بي از اين دو بازار 
ب��ه خريد يا ف��روش انرژي مي پردازند و ريس��ك 
معاملات خود را كنترل مي كنند. اين كارش��ناس 
اقتصادي اذعان داش��ت: خوشبختانه در كشور ما 
در راستاي تجديد س��اختار صنعت برق گام هاي 
موثري برداش��ته ش��ده اس��ت كه در اي��ن مورد 
مي توان به واگذاري تعدادي از نيروگاه ها به بخش 

خصوصي اشاره كرد.
وي گف��ت: همچني��ن اج��ازه خرده فروش��ي 
ش��ركت هاي خصوصي در سمت توزيع به رقابتي 
كردن ب��ازار توزيع كم��ك ش��اياني خواهد كرد. 
به ع��لاوه اينكه با تغيي��ر موثر قواني��ن مرتبط با 
خريد و فروش انرژي الكتريكي، امكان مش��اركت 

نيروگاه ه��ا به عن��وان توليد كننده و ش��ركت هاي 
مصرف كننده مانند خرده فروش ها و صنايع بزرگ 

در بازارهاي كوتاه مدت فراهم شده است. 

 سهم معاملات، كمتر از انتظار
كاظمي اسفه اضافه كرد: صنعت برق در كشور 
ما هم اكنون داراي زيرساخت بازارهاي كوتاه مدت 
است و درنهايت، زيرساخت بازارهاي بلندمدت نيز 
تحت عنوان بورس انرژي راه اندازي و امكان خريد 
و ف��روش بلندمدت براي حامل هاي انرژي ممكن 
شده اس��ت. وي در ادامه در مقايس��ه با عملكرد 
بازار انرژي در ايران با ديگر كشورها تصريح كرد: 
س��هم معاملات در بورس انرژي كشور ما كمتر از 
انتظار بوده و س��هم زيادي از معاملات انرژي يا از 
طريق بازارهاي كوتاه مدت تامين شده يا خارج از 
محيط بورس انرژي انجام مي ش��ود كه براي اين 

امر مي توان دلايل مختلفي را متصور شد.
اين كارشناس اقتصادي در خصوص اين دلايل 
اظهار داش��ت: پيش از هر چيز بايد توجه كرد كه 
سيس��تم تجديد س��اختار شده در كش��ور ما نوپا 
بوده و كماكان در حالت گذار از س��اختار س��نتي 
به ساختار بازاري به س��ر مي برد؛ به همين دليل 
قوانين زيادي جهت كنترل اين حالت گذار وضع 
شده اس��ت كه مانع از فروپاش��ي سيستم تامين 

انرژي خواهد شد.
به ع��لاوه اينكه اي��ن قوانين به گونه يي دس��ت 
مش��اركت كنندگان در ب��ورس انرژي را بس��ته و 
موجب كاه��ش جذابيت اين ب��ورس خواهد بود. 
وي اف��زود: علاوه بر اين، در كش��ور م��ا بازارهاي 

كوتاه مدت انرژي نيز هنوز از س��طح رقابت بالايي 
برخ��وردار نبوده و همين امر موجب مي ش��ود كه 
ريس��ك مش��اركت بازارهاي كوتاه م��دت كمتر از 
مق��دار معمول در مقايس��ه ب��ا بازارهاي مش��ابه 
باش��د و همين امر باعث مي ش��ود كارايي بورس 
ان��رژي در ارائه معاملات با ريس��ك پايين اهميت 
چنداني نداشته باشد چراكه شركت كنندگان بازار 
مي توانند معاملات خود را به صورت كوتاه مدت و 
تقريبا با همان سطح ريسك بلندمدت انجام دهند. 

 راهكارهاي رونق بازار
اين كارشناس اقتصادي با بيان اينكه مي توان 
راهكاره��اي مختلفي براي افزاي��ش رونق بورس 
ان��رژي مطرح ك��رد درخص��وص اي��ن راهكارها 
اظه��ار ك��رد: در درج��ه اول بايد جذابي��ت را به 
س��اختار بورس انرژي برگرداند تا مش��وقي براي 
ش��ركت كنندگان جهت معامله در اين س��اختار 
باش��د. بدين منظ��ور بايد از س��ختگيري قوانين 
كنترل كننده اين بازار كاس��ت و انجام معاملات را 
تسهيل بخش��يد كه لازمه اين امر انجام مطالعات 
فني بسيار است؛ چراكه تغيير هر قانوني مي تواند 
تاثير بس��يار زي��ادي بر جنبه هاي فني سيس��تم 

داشته باشد. 
كاظمي اس��فه گف��ت: ع��لاوه بر اي��ن اصلاح 
س��اختار بازارهاي كوتاه مدت ني��ز مي تواند تا حد 
زي��ادي به رونق بورس ان��رژي كمك كند. بر اين 
اس��اس با افزايش س��طح رقابت در بازارهاي روز 
بعد و لحظه يي برق، ميزان ريس��ك مشاركت در 
آن بازارها نيز بالطبع افزايش مي يابد و همين امر 

شركت كنندگان در بازار را به سمت گزينه هاي با 
ريسك پايين تر مانند بورس انرژي سوق مي دهد. 
وي همچنين ب��ا بيان اينكه تغيي��ر روند تجديد 
س��اختار نيز يكي ديگر از اين روش هاست، اذعان 
كرد: تجديد س��اختار صنعت برق در كش��ور ما با 
ارائ��ه برش هاي افقي انج��ام گرفته و اين موضوع 
بدين معني اس��ت كه س��اختار عمودي و به هم 
پيوس��ته تولي��د، انتقال و ني��ز توزيع ان��رژي به 
ش��ركت هاي جداگانه توليدي و انتق��ال و توزيع 
شكسته شده اس��ت درحالي كه اعمال برش هاي 
عمودي به اين س��اختار يكپارچ��ه مي تواند رونق 

بيشتر بورس انرژي را در پي داشته باشد.
اين كارشناس اقتصادي اضافه كرد: در ساختار 
ب��ا برش هاي عمودي امكان فعاليت ش��ركت هاي 
تركيب��ي ممك��ن اس��ت و ش��ركت هاي تركيبي 
صرفا توليد كنن��ده يا صرف��ا مصرف كننده انرژي 
نب��وده و تركيبي از ش��ركت هاي توليدي، انتقال 
و خرده فروش��ي توزي��ع هس��تند كه ب��ه صورت 

منطقه يي فعاليت مي كنند.
كاظمي اس��فه گفت: از آنجا كه اين ش��ركت ها 
س��اختار عمودي را در عين تجديد ساختار حفظ 
كرده اند، تمايل بيش��تري در برقراري قراردادهاي 
بلندمدت در مقايسه با بازارهاي كوتاه مدت دارند 
كه همين امر مي تواند به رونق بورس انرژي كمك 
كن��د. به ع��لاوه اينكه عملكرد اي��ن نحوه تجديد 
س��اختار در كش��ورهاي اروپايي نش��ان داده كه 
ساختارهاي برش يافته عمودي مي توانند عملكرد 
مطمئن تري در محيط هاي گذار از ساختار سنتي 

به ساختار بازاري ارائه كنند. 

افزايش معاملات برق در بورس انرژي

ثبات داخلي شرط اصلي بهبود بازار سرمايه
در ح��ال حاض��ر 3 عامل مه��م وتاثيرگذار در 
بازار س��رمايه وجود دارد كه مي تواند رش��د پايدار 
و بلندم��دت اي��ن بازار را رقم بزند. علي اس��لامي 
بيدگل��ي ريي��س هيات مدي��ره ش��ركت مش��اور 
س��رمايه گذاري آرم��ان آتي، درخص��وص عوامل 
تاثيرگذار بر رش��د بازار س��رمايه با اشاره به اينكه 
ثبات در مسائل سياسي باعث كاهش ريسك هاي 
سيستماتيك بازار س��رمايه مي شود، گفت: زماني 

كه كشور ش��اهد ثبات سياسي است بازار سرمايه 
ني��ز با كاهش ريس��ك هاي سيس��تماتيك مواجه 
مي ش��ود كه اين موضوع منجر به بهبود انتظارات 
از بازار س��رمايه خواهد ش��د. اين كارشناس بازار 
سرمايه با اش��اره به اينكه مراسم تحليف، معرفي 
كابين��ه و انتخ��اب وزراي پيش��نهادي و اخذ راي 
اعتماد مي تواند باعث ثبات برنامه 4 س��اله كشور 
ش��ود در گفت وگو با س��نا، اظهار داشت: ثبات در 

مسائل داخلي كش��ور منجر به بهبود شرايط بازار 
سرمايه مي شود. 

وي دومي��ن موضوع��ي كه باعث بهب��ود بازار 
س��رمايه است را نرخ س��ود بانكي دانست و گفت: 
اع��لام برنامه ه��اي بان��ك مركزي ب��راي كاهش 
نرخ س��ود س��پرده هاي بانك��ي و پرداخت س��ود 
علي الحس��اب 15درصدي، در صورتي كه اجرايي 
ش��ود باعث بهبود بلندمدت بازار س��رمايه خواهد 

ش��د. به گفته اس��لامي نرخ بالاي بهره در اقتصاد 
كشور يكي از موانع اصلي رشد بازار سرمايه است 
و در صورت��ي كه مديران بانك مركزي در مس��ير 
كاهش اين نرخ قدم بردارند، يكي از مشكلات مهم 

بازار سرمايه برطرف خواهد شد. 
مش��اور  ش��ركت  هيات مدي��ره  ريي��س 
س��رمايه گذاري آرمان آتي در ادامه با اشاره به دو 
موضوع داخلي كه مي تواند باعث رونق پايدار بازار 
سرمايه شود، گفت: در بازارهاي خارجي نيز شاهد 
رش��د همزمان و قابل توجه قيمت كالاهاي فلزي، 

معدني، برخي پتروشيمي ها و اندكي نفت بوديم.
وي ب��ا تاكيد بر اينكه رش��د قيم��ت كالاهاي 

جهاني در سودآوري شركت هاي داخلي تاثيرگذار 
اس��ت، گفت: بخش عمده يي از رشد بازار سرمايه 
نيز متاثر از افزايش س��ودآوري شركت هايي است 
كه س��ودآوري آنها وابس��ته به رش��د قيمت هاي 

جهاني است.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه با اشاره به اينكه 
رش��د قيمت هاي جهاني س��رعت قب��ل را ندارد، 
گفت: با وجود اينكه رش��د قيمت كاموديتي ها در 
بازارهاي جهاني با سرعت قبل نيست اما به دليل 
فاصله قابل توجه قيمت بازار با بودجه ش��ركت ها 
رشد قابل توجه سودآوري را براي شركت هاي اين 

گروه مي توان متصور بود. 
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بيكاري دغدغه اصلي كشور
ريي��س اتاق اصناف اصفهان اعلام كرد: با معرفي 
محمد ش��ريعتمداري ب��ه عنوان وزير پيش��نهادي 
صنع��ت، معدن و تج��ارت از س��وي رييس جمهور، 
بارقه هاي اميد در اصناف ايجاد شد. رسول جهانگيري 
در نشست هم انديشي روساي اتاق هاي اصناف مراكز 
اس��تان ها كه با حضور دو وزير پيشنهادي صنعت و 
اقتصاد در تهران برگزار ش��د، افزود: با سابقه مثبت 
شريعتمداري در وزارت بازرگاني سابق انتظار مي رود 
در 4س��ال آينده ح��وزه اصناف مورد توجه بيش��تر 
مسوولان قرار گيرد. وي با بيان اينكه شريعتمداري 
اش��راف كاملي در مسائل صنفي دارد، گفت: دغدغه 
كش��ور اكنون بيكاري است و به دليل نبود شغل در 
ديگر بخش ها، سرريز آن در اصناف است. جهانگيري 
با بيان اينكه شعار سال توليد و اشتغال است، افزود: 
بي��ش از ۳ميلي��ون واحد صنفي در كش��ور فعاليت 
مي كنن��د؛ اگر زيرس��اخت هاي لازم ب��راي تقويت 
فعاليت اصناف ايجاد ش��ود و هر واحد صنفي بتواند 
يك نفر را اس��تخدام كند، ش��اهد اش��تغال فراواني 
در كش��ور خواهيم بود. رييس اتاق اصناف اصفهان 
تصري��ح كرد: تعداد اصن��اف توليدي و خدمات فني 
در بعضي از استان ها از واحدهاي توزيعي و خدماتي 
بيشتر است كه نشان دهنده اين است كه پيش زمينه 
ايجاد اش��تغال مي تواند به تحقق ش��عار سال كمك 
قابل توجهي بكند. جهانگيري اظهار اميدواري كرد، 
بس��ته حمايتي براي پرداخت تس��هيلات به اصناف 
توليدي هر چه س��ريع تر در زم��ان تصديگري آقاي 
ش��ريعتمداري در وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 

اجرايي و عملياتي شود. 

تهيه پيش  نويس اصلاحيه 
قانون معادن

پايگاه خبري اتاق ايران| كميس��يون معادن 
و صناي��ع معدني اتاق بازرگان��ي، صنايع، معادن و 
كشاورزي ايران طي جلساتي كارشناسي با بررسي 
مواد قانون معادن كشور، پيش نويس موارد اصلاحي 
را آماده كرد. متن نهايي پيش نويس اصلاحيه قانون 
معادن از س��وي كميسيون معادن و صنايع معدني 
اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران تهيه 
شد. اعضاي كميته ويژه كميسيون معادن و صنايع 
معدني اتاق ايران طي چندين جلس��ه كارشناسي 
۳6بند اين قانون را بررسي و در نهايت پيش نويس 
مذك��ور را براي ارائه از طريق وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت به هيات وزيران آماده كرده اند. اصلاحيه 
قانون��ن معادن پ��س از تصويب هي��ات وزيران به 

مجلس شوراي اسلامي ارائه خواهد شد. 
ريي��س كميس��يون مع��ادن و صناي��ع معدني 
اتاق بازرگان��ي، صنايع، معادن و كش��اورزي ايران 
اصلاح��ات مربوط به حقوق دولت��ي را از مهم ترين 
اصلاحات اين قان��ون عنوان كرد و گفت: روح كلي 
حاك��م بر اصلاح اي��ن قانون اين ب��ود كه حقوق و 
بهره ه��اي مالكانه دولتي با آمار و ارقام دقيق آنقدر 
شفاف شود كه امكان اعمال هرگونه سليقه شخصي 
را از دولت و سياس��ت گذار بگيرد. بهرام ش��كوري 
هدف اصلي از اصلاح قانون را كمك به بهبود فضاي 
سرمايه گذاري در بخش معادن براي سرمايه گذاران 
داخلي و خارجي دانس��ت و گفت: در نشس��ت ها و 
همايش ه��اي معدني كه در خارج از ايران ش��ركت  
مي كنيم نخستين سوالي كه از ما پرسيده مي شود 
در مورد قانون معادن است؛ سرمايه گذاران خارجي 
پيش از هر گونه اقدام به سرمايه گذاري بايد بدانند 
به طور دقيق چه ميزان بهره مالكانه، حقوق دولتي 
و حت��ي ماليات بايد به دولت پرداخت كنند و روند 

افزايشي آن چگونه است. 
وي اف��زود: تصميم��ات س��ليقه يي و يك ش��به 
س��رمايه گذاران را منصرف مي كن��د و ما هرچقدر 
بتواني��م ب��ا قوانين خوب م��وارد را شفاف س��ازي 
كنيم، ش��رايط را براي ورود سرمايه گذاران تسهيل 
كرده ايم. نمايندگان وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
خانه معدن، سازمان نظام مهندسي، مجلس شوراي 
اسلامي و تشكل هاي بخش خصوصي مانند انجمن 
سنگ، سنگ آهن، سرب و همچنين سازمان توسعه 
و نوس��ازي معادن و صنايع معدني در نشست هاي 
كارشناس��ي كميس��يون معادن ات��اق ايران حضور 

داشته اند. 

بسته حمايتي محقق نشد
رييس فراكسيون اصناف مجلس شوراي اسلامي 
گف��ت: با وجود همه همكاري ها و تلاش هاي انجام 
ش��ده، در رابط��ه با همكاري مس��وولان كش��ور با 
اصناف كوتاهي ش��ده كه لازم اس��ت، كارگروهي 
اين موضوع را پيگيري كند. شهباز حسن پور افزود: 
بانك مركزي از بسته تس��هيلات حمايتي تاكنون 
يك ري��ال هم براي اصناف در نظر نگرفته اس��ت. 
وي ادامه داد: دولت درخصوص توسعه شهرك هاي 
صنعتي موفق عمل كرده ك��ه اين اقدام بايد براي 
شهرك هاي صنفي هم مدنظر قرار گيرد. در حوزه 
انتخابي��ه من براي اصناف ۲4۰هكتار زمين درنظر 
گرفته ش��ده كه اميدواريم در س��اير استان ها هم 

اينگونه باشد.
 حس��ن پور از روساي اتاق هاي اصناف استان ها 
خواس��ت كه با نمايندگان مجلس اس��تان متبوع 
خود جلس��ه بگذارند و مس��ائل و مشكلات خود را 
مط��رح و پيگيري كنند. روس��اي اتاق هاي اصناف 
از هم اكن��ون براي بودجه س��ال ۹۷ ب��ا حوزه هاي 
انتخابي��ه نماين��دگان مجلس اس��تان همكاري و 
مسائل خود را مطرح كنند. وي ادامه داد: بر اساس 
طرحي كه در مجلس شوراي اسلامي تصويب شد، 
از اين پس رييس جمهور و وزرا س��الانه يك بار در 
مجل��س حضور مي يابند تا در مورد برنامه هايي كه 

ارائه كرده اند، گزارش دهند.
 رييس فراكس��يون اصناف مجلس تصريح كرد: 
ما اصناف را صاحب نظام و انقلاب اسلامي و حامي 
رهبر و دولت مي دانيم. حسن پور رويكرد دولت در 
مورد اش��تغال را مثبت ارزيابي كرد و افزود: ايجاد 
اش��تغال در كشور بايد از طريق توسعه كارگاه هاي 
كوچك و متوسط و مش��اغل خرد انجام شود. وي 
درباره وزيران پيشنهادي صنعت، معدن و تجارت و 
امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه مجلس شوراي 
اس��لامي با دول��ت همكاري هاي لازم را داش��ته و 
خواه��د داش��ت، گفت: محم��د ش��ريعتمداري با 
وضعيت بازار و اقتصاد آشنايي كامل دارد و مسعود 

كرباسيان فردي با تجربه در امور اقتصادي است. 

اخبار

»تعادل« در گفت  و گو با فعالان صنفي بررسي كرد

توصيه اصناف به وزير پيشنهادي صنعت

خواست رييس اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان پوشاك تهران:

دولت از فعاليت شوهاي غيرمجاز جلوگيري كند

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران:

تعامل بخش خصوصي و دولتي تنها راه نجات كشور است

اين ب��ار متوليان تش��كلي فعالي��ت غيرمجاز 
ش��وهاي خانگي را عامل ركود صنعت پوش��اك 
مي دانند كه اين موضوع باعث ش��ده فعالان اين 
صنعت با دردس��رهاي تازه يي مواجه شوند. حال 
در اي��ن زمينه ريي��س اتحادي��ه توليدكنندگان 
و فروش��ندگان پوش��اك تهران ب��ا بيان ضرورت 
برخورد با واردات پوش��اك غيرمجاز و غيرقانوني 
گفت: دول��ت همچنين بايد از فعاليت ش��وهاي 
غيرمج��از لب��اس جلوگيري كند؛ زي��را اين نوع 
فعاليت ه��ا ب��دون پرداخ��ت مالي��ات و عوارض، 
پوش��اك بعض��ا غيربهداش��تي را از مس��يرهاي 

غيرقابل كنترل در جامعه توزيع مي كنند. 
به گ��زارش پايگاه اطلاع رس��اني اتاق اصناف 
ايران، ابوالقاسم شيرازي افزود: بايد با دانش روز، 
موضوع توليد در صنايع مختلف از جمله صنعت 
پوش��اك مديريت ش��ود و كمك وزراي ذي ربط 
دولت در بخش خدمات اين اس��ت كه از فعاليت 
غيرمجاز ش��وهاي خانگي جلوگي��ري كنند. وي 
تصريح كرد: در تلاش هس��تيم تا توليد در بخش 
پوش��اك كشور دانش بنيان شود. بنابر اين وقتي 
مي خواهيم تولي��د باكيفيت انجام دهيم، طبيعي 
است كه دسترس��ي به مواد اوليه توليد باكيفيت 
بايد فراهم باشد و اگر كمك هاي لازم انجام شود، 
كالاي كيفي و مزيت دار در كش��ور توليد خواهد 
ش��د. ش��يرازي با اش��اره به عوامل��ي كه موجب 
افزايش قيمت تمام ش��ده كالا از جمله پوش��اك 
در كش��ور مي ش��ود، گفت: ماليات درآمد شغلي، 
ارزش اف��زوده، عوارض پس��ماند و غيره از جمله 

فاكتورهاي��ي اس��ت كه به توليد كش��ور تحميل 
مي شود ضمن اينكه اجاره مغازه ها در نقاط قابل 
دسترس��ي هم بسيار بالاس��ت. وي تصريح كرد: 
بهبود اين ش��رايط در كش��ور زمان بر است اما به 
يقين ش��دني است و پيوند صنعت و دانشگاه نيز 
به اين مقوله كم��ك خواهد كرد. رييس اتحاديه 
توليدكنندگان پوشاك تصريح كرد: توليد داخلي 
پوش��اك از لح��اظ كمي��ت و كيفيت در ش��أن 
مصرف كنن��ده ايراني نيس��ت. ارتق��اي كيفي با 
قيمت مناسب نيز در كوتاه مدت ميسر نمي شود 
و بايد مسوولان در كوتاه كردن اين مسير كمك 

كنند و مردم نيز صبور باشند. 
ش��يرازي ادامه داد: تبليغات نيز اثر مهمي بر 
تولي��د و عرضه مي گذارد اما براي توليدكنندگان 
هزينه گزافي دارد و به همين دليل صدا و س��يما 
و رسانه هاي عمومي بايد تلاش كنند هزينه هاي 
تبليغات كاهش يابد. به گفته وي، توليد و توزيع 
۲ بال لازم براي پروازند كه بايد متناس��ب با هم 
رش��د كنند. ريي��س اتحاديه پوش��اك در بخش 
ديگ��ري به موضوع افتتاح مركز تجاري تركيه در 
ايران اش��اره كرد و گفت: اتحاديه پوشاك به طور 
رس��مي به افتتاح مركز تج��اري تركيه در ايران 
اعتراض كرده است. توليدكننده ما امروز به مثابه 
يك نهاد ضعيف است و اقدامات اينچنيني به نفع 

توليد داخل نيست. 
ب��ه  تركي��ه  دول��ت  اظهارك��رد:  ش��يرازي 
توليدكنن��دگان خود براي حضور در كش��ورهاي 
ديگر كمك مي كند و حت��ي براي حضور در بازار 

ايران ني��ز ش��رايط لازم را ب��راي توليدكنندگان 
خود فراه��م كرده اس��ت. وي درب��اره صلاحيت 
شريعتمداري براي گزينه پيشنهادي پست وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: شريعتمداري وزير 
توانمندي اس��ت كه در وزارت بازرگاني س��ابق به 
توليد و بنگاه هاي كوچك خدمات بسياري داشته 
و ب��ه يقين به بحث بازرگاني نيز توجه بيش��تري 
خواهد داش��ت. ش��يرازي با بيان اينك��ه ۱۷ هزار 
واحد صنفي پروانه دار در صنعت پوش��اك مشغول 
فعاليت هستند، گفت: حدود ۵ هزار واحد غيرعضو 
نيز در صنعت پوش��اك فعاليت مي كنند. شيرازي 
تصريح ك��رد: توليد كنندگان پوش��اك در صورت 
حمايت ه��اي دول��ت در م��دت 6 م��اه مي توانند 
تولي��دات خود را ارتقاء بخش��ند و وضعيت توليد 
را بازس��ازي و توليد رقابت پذير داشته باشند؛ در 
شرايط فعلي توليدكنندگان ما در حال حركت به 
س��مت توليد دانش بنيان هستند و با دانشگاه هاي 

كشور همكاري هاي مشتركي دارند. 
وي گفت: براي توليد رقابتي بايد دسترس��ي 
به م��واد اوليه و تامين هزينه ها تس��هيل ش��ود 
ام��ا اكنون توليدكنن��دگان ما ب��راي تامين اين 
موارد با مشكل مواجه هس��تند كه اين امر روي 
قيمت تمام شده توليدات تاثير مي گذارد. رييس 
اتحاديه پوش��اك با بيان اينك��ه دغدغه فعلي ما 
قيمت تمام ش��ده بالاست، اظهار كرد: دولت بايد 
كم��ك كند ك��ه توليد كنندگان ب��ه راحتي مواد 
اوليه خود را وارد كنند. براي تامين آنها بايد چه 
كاري انج��ام دهند؛ اگر دول��ت مي خواهد جلوي 

قاچاق گرفته ش��ود بايد شرايطي فراهم آورد كه 
م��واد اوليه مورد نياز توليدكنندگان به س��هولت 
و ب��ه ميزان كاف��ي تامين باش��د. وي همچنين 
درب��اره برخورد با كالاي قاچاق در س��طح عرضه 
گفت: آي��ا حمايت از توليدكنن��ده به اين معني 
است كه برويم در س��طح عرضه با كالاي قاچاق 
مبارزه كنيم؟ اگر فروش��گاه هاي ما كالاي قاچاق 
مي فروشند، به معني آن اس��ت كه ميزان توليد 

به اندازه كافي نيست و بايد آن را تقويت كنند.
رييس اتحاديه توليدكنندگان و فروش��ندگان 
پوشاك همچنين حمايت از توليد پوشاك داخلي 
را ض��روري خواند. ابوالقاس��م ش��يرازي گفت كه 
توليد داخلي پوشاك در شان مصرف كننده ايراني 
نيس��ت و نيازمند افزايش كيفيت اس��ت اما اين 
افزايش كيفيت در كوتاه مدت امكان پذير نيست؛ 

از اين  رو مسوولان بايد در كوتاه كردن اين مسير 
ب��ه توليدكنن��دگان كمك كنن��د. او همچنين از 
تلاش ها براي دانش بنيان كردن توليد پوش��اك 
در كشور خبر داد؛ چراكه توليد با كيفيت نيازمند 
م��واد اوليه با كيفيت اس��ت؛ از اين رو در صورت 
حمايت از توليد پوش��اك داخلي، كالاي كيفي و 
مزيت دار نيز در كشور توليد خواهد شد. شيرازي 
همچنين مهم ترين عوامل را كه منجر به افزايش 
قيمت تمام ش��ده كالا از جمله پوشاك مي شود، 
ماليات بر ارزش افزوده، ماليات بر درآمد ش��غلي، 
ع��وارض پس��ماند و... دانس��ت و خواس��تار حل 
مش��كلات توليدكنندگان در اين زمينه ش��د. به 
گفته رييس اتحاديه توليد كنندگان و فروشندگان 
پوش��اك، توليد و توزيع دو ب��ال لازم براي پرواز 

هستند كه بايد متناسب با هم رشد كنند.

گروه تشكل ها|
وزير صنعت، معدن و تجارت دولت دوازدهم 
كه ب��ه زودي جايگزين محمدرض��ا نعمت زاده 
خواهد ش��د، راهي طولاني و مسيري دشوار در 
حل مش��كلات اقتصادي پيش رو دارد؛ چراكه 
بررس��ي ها از وضعيت توليد و اشتغال در كشور 
نش��ان مي دهد اين بخش با چالش هايي جدي 
روبه رو اس��ت ك��ه حل آنه��ا يك ش��به اتفاق 
نمي افتد و نيازمند طي كردن مس��يري طولاني 
است. البته فعالان اقتصادي و صنفي با استقبال 
از معرفي محمد ش��ريعتمداري به عنوان گزينه 
جدي��د صنع��ت، مع��دن و تج��ارت اميدوارند 
كه طي كردن اين مس��ير دش��وار و طولاني با 
همراهي و همگامي بخش خصوصي امكان پذير 
خواه��د بود؛ از همين رو، فعالان صنفي به وزير 
پيشنهادي صنعت توصيه كردند كه تجربيات و 
نظر كارشناسي بازاريان را مورد توجه قرار دهد. 
از آن سو، تجربه و سابقه خوب وزير پيشنهادي 
صنع��ت اي��ن اطمين��ان را به فع��الان صنفي 
خواه��د داد كه حضورش مي تواند گره گش��اي 
 بس��ياري از مش��كلات و چالش هاي پيش روي

اصنافي ها باشد.
در همين راس��تا، فعالان صنف��ي »پرهيز از 
تصميم گيري ه��اي غيركارشناس��انه و يك باره، 
برق��راري ارتباط بي��ن اتحاديه ه��ا و وزارتخانه 
و مش��ورت با آنها، ادغ��ام اتحاديه هاي صنفي، 
كاه��ش تعرفه هاي گمركي، س��اماندهي توليد، 
واردات و صادرات، رفع مش��كلات بانكي اصناف 
و حمايت از توليد داخلي« را از س��كاندار جديد 

صنعت كشور خواستار شدند. 

 درخواست اصناف از وزير جديد
محمد شريعتمداري وزير پيشنهادي روحاني 
براي دولت دوازدهم است؛ انتخابي كه اگرچه به 
عقيده فعالان اقتص��ادي كارنامه قابل دفاعي در 
بخش صنعت كش��ور ندارد ام��ا تجاربي خوب و 
درخش��ان در حوزه بازرگاني داشته است. با اين 
ح��ال، او در روزهاي اخير جلس��اتي را با بخش 
خصوصي و اصناف برگزار كرده كه نش��ان دهنده 
توجه وي به اين بخش از فعالان اقتصادي كشور 

است.
 در همين رابطه رييس اتحاديه فناوران رايانه 
به »تعادل« گفت: با وجود اينكه وزير پيشنهادي 
وزارت صنعت، مع��دن و تجارت دولت دوازدهم 
سابقه درخش��ان تري در حوزه بازرگاني دارد اما 
اميدوار هستيم كه ورود ايشان به اين وزارتخانه 
در بخش صنعت و اصناف موثر و كارساز باشد. از 
اين رو اولويت ها و درخواست هايي از سوي صنف 
فناوران رايانه استان تهران خطاب به وزير جديد 

مطرح مي شود. به گفته س��يدمهدي ميرمهدي 
كمجان��ي يكي از مهم ترين انتظ��ارات اصناف از 
وزير جديد تصميم گيري هاي كارشناسانه است؛ 
چراكه در سال هاي اخير برخي تصميم گيري هاي 
غيركارشناس��انه و ناگهاني شوك هايي را به بازار 
وارد ك��رده كه تاثير خود را بر اصناف و بازار نيز 
نش��ان داده اس��ت. با اين حال دولت مي تواند از 
اصناف به عنوان مشاور نيز مشورت بگيرد. از اين  
رو »برقراري ارتباط بين اتحاديه ها و وزارتخانه« 
به عنوان ديگر درخواست اصناف از وزير صنعت، 
معدن و تجارت دولت دوازدهم مطرح مي ش��ود؛ 
چراكه براساس بررسي هاي صورت گرفته، اصناف 

به عنوان فعالان اقتصادي هستند كه سال ها در 
ب��ازار فعاليت كرده و زي��ر و بم و چالش هاي آن 
را به خوب��ي مي دانند؛ از اي��ن رو كمك گرفتن 
از آنها مي تواند در تصميم گيري هاي كارشناسانه 
راهگشا باشد. اين درحالي است كه ارتباط دولت 
ب��ا بخش خصوص��ي و حماي��ت از فعالان بخش 
خصوصي همواره در حد شعار بوده و جامه عمل 
ب��ر تن نكرده اس��ت؛ با اين حال اي��ن ارتباط با 
بخش خصوصي مي توان��د در تصميم گيري هاي 
دولت كارساز باش��د و اصناف چون مشاوراني با 

تجربه در كنار دولت باشند. 
ديگ��ر موضوعي ك��ه ميرمه��دي كمجاني به 

عن��وان درخواس��ت از وزي��ر پيش��نهادي دولت 
دوازده��م مط��رح مي كند »كاه��ش تعرفه هاي 
گمركي« اس��ت كه بر اين اس��اس، كاهش اين 
تعرفه ها در واردات كالاي IT به كشور بايد مورد 
توجه قرار گيرد. همچني��ن »ادغام اتحاديه هاي 
صنف��ي« كه با عن��وان چابك س��ازي اصناف در 
دس��تور كار دولت يازدهم بود و امسال نيز از آن 
به عنوان يك��ي از برنامه هاي دولت دوازدهم ياد 
ش��ده، ديگر درخواس��ت رييس اتحاديه فناوران 
رايانه اس��تان ته��ران از وزارتخانه جديد اس��ت؛ 
چراكه بررسي ها نشان مي دهد، فعاليت پراكنده 
اتحاديه ه��ا هزين��ه زي��ادي را ب��ر دوش مردم و 

دول��ت تحمي��ل خواهد كرد؛ از اي��ن رو با ادغام 
اتحاديه ه��اي صنفي نه تنه��ا تداخل صنفي نيز 
از بي��ن خواهد رف��ت بلك��ه تصميم گيري ها نيز 

راحت تر خواهد شد.
 

  ضرورت حمايت از توليد
از س��وي ديگ��ر، تحليل ها حاكي از آن اس��ت 
كه فع��الان صنفي نگاه��ي خوش��بينانه به وزير 
پيشنهادي دولت دوازدهم دارند؛ چراكه معتقدند 
وزير جديد سابقه يي درخشان در ارتباط با اصناف 
داشته و در چنين شرايطي به وضعيت اصناف در 

كشور توجه خواهد كرد.
از اي��ن رو، »س��اماندهي تولي��د، واردات و 
صادرات« به عنوان يكي از درخواست ها از وزير 
جديد صنعت، مع��دن و تجارت دولت دوازدهم 
مطرح ش��د؛ اين در حالي اس��ت كه حمايت از 
توليدكنن��ده داخل��ي و س��اماندهي واردات و 
صادرات نيز در چند بند از سياست هاي اقتصاد 
مقاومتي مورد اشاره واقع شده است. در همين 
رابطه رييس اتحاديه كفاش��ان دست دوز تهران 
ب��ه »تعادل« گفت: در ش��رايط حاضر كه دچار 
ركود اقتصادي هس��تيم و اي��ن امر بر توليد نيز 
تاثير خود را نش��ان مي دهد، بايد به دنبال حل 
مش��كلات توليدي واحدهاي صنفي بود؛ چراكه 
توليد در چنين ش��رايطي ام��كان پذير نخواهد 
بود. رس��ول ش��جري بيان كرد ك��ه البته براي 
رفع مش��كلات توليد در كش��ور، باي��د مواردي 
چ��ون برخي قوانين دس��ت و پاگي��ر در زمينه 
تولي��د داخلي، بيم��ه و ماليات بازنگري ش��ود؛ 
حتي در همين راس��تا، قان��ون كار نيز نيازمند 
بازنگري است؛ كه اين موارد خود در كوتاه مدت 
امكان پذي��ر نخواه��د بود و براي ح��ل آن بايد 
راهي طولاني را طي كرد. به گفته او، در بخش 
واردات ني��ز بايد از واردات كالاهاي غيرضروري 
كه در داخل كشور نيز توليد مي شوند خودداري 
ك��رد؛ زيرا اين امر ضربه مهلك به توليد داخلي 
به ش��مار مي رود. همچنين شجري در خصوص 
ساماندهي صادرات گفت كه وزير جديد صنعت 
بايد تلاش خود را بر توس��عه صادرات كالاهاي 
توليد داخل بگذارد. بررس��ي ها نش��ان مي دهد، 
يكي از موانع توليد در كش��ور، مربوط به مسائل 
بانكي، تس��هيلات ارائه ش��ده، س��ود تسهيلات 

بانكي و... است.
ريي��س اتحادي��ه كفاش��ان دس��ت دوز تهران 
نيز با اش��اره به اين موضوع، يك��ي از اولويت ها و 
درخواس��ت هاي اصن��اف از وزير جدي��د را »حل 
مس��ائل بانكي اصناف« دانس��ت؛ زيرا به اعتقاد او 
روش بانكداري در كشور خود مانعي براي توليد و 

كسب وكار به شمار مي رود. 

 سيدمهدي ميرمهدي كمجاني ، رييس اتحاديه فناوران رايانه:
يكي از مهم ترين انتظارات اصناف از وزير جديد تصميم گيري هاي كارشناسانه است؛ چراكه در سال هاي اخير برخي 

تصميم گيري هاي غيركارشناسانه و ناگهاني شوك هايي را به بازار وارد كرده كه تاثير خود را بر اصناف و بازار نيز نشان داده است. 
با اين حال دولت مي تواند از اصناف به عنوان مشاور نيز مشورت بگيرد

رسول شجري، رييس اتحاديه كفاشان دست دوز تهران:
در شرايط حاضر كه دچار ركود اقتصادي هستيم و اين امر بر توليد نيز تاثير خود را نشان مي دهد، بايد به دنبال حل مشكلات 

توليدي واحدهاي صنفي بود؛ چراكه توليد در چنين شرايطي امكان پذير نخواهد بود كه البته براي رفع مشكلات توليد در كشور، 
بايد مواردي چون برخي قوانين دست و پاگير در زمينه توليد داخلي، بيمه و ماليات بازنگري شود

                                                                                                                                                           

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران با اش��اره 
ب��ه ديد مثب��ت نمايندگان مجلس ب��ه وزراي 
اقتصادي كابينه پيشنهادي به مجلس گفت: در 
مجموع ديد مجلس نسبت به وزراي اقتصادي 
بهتر از وزراي پيش��نهادي ديگر مثبت اس��ت؛ 
افرادي كه معرفي ش��ده اند عموما تجربه كاري 
موفقي در كارنامه خود در جايگاه هاي قبلي كه 

بوده اند، دارند. 
س��هيلا جل��ودارزاده اف��زود: آن چيزي كه 
براي ما در مجلس اهميت دارد اين اس��ت كه 
وزرايي كه انتخاب مي ش��وند با فساد در كشور 
به صورت ريشه يي برخورد و مبارزه كنند. او با 
اش��اره به اينكه البته نمايندگان مجلس كه از 
كارشناسان كشور هم هس��تند همانند فعالان 
اقتصادي نقدهايي را هم به برنامه هاي اقتصادي 
وزراي پيش��نهادي دارند، گفت: آن چيزي كه 

براي ما در مجلس اهميت دارد اين اس��ت كه 
وزرايي كه انتخاب مي شوند در تعامل با مجلس 
باش��ند و به صورت هماهنگ با يكديگر بتوانند 

 كاره��ا را پي��ش ببرند. او با بي��ان اينكه حدود
4۰ سال است كه كشور با يك درهم ريختگي 
در بخش ه��اي اقتص��ادي رو به رو اس��ت و اين 

ش��رايط بايد به اقتصاد توسعه يي تبديل شود، 
گفت: نكته يي مهم براي ما در اقتصاد كشور اين 
اس��ت كه توليد ثروت متوقف نشود، عقب گرد 
نداشته باشيم و برنامه هاي توسعه به شكلي كه 
به اشتغال زايي و توليد منجر شود، پيش برود؛ 
اتفاقاتي كه باعث مي ش��ود سرمايه گذاري هاي 
جدي��د در اقتص��اد كش��ور ص��ورت گي��رد و 
كارآفرين��ان بتوانند عرصه ه��اي جديدي براي 
اقتصاد بازكنند. سهيلا جلودارزاده گفت: موانع 
زيادي در مسير توسعه صنعتي و افزايش توليد 
ملي وجود دارد كه بايد برداش��ته و حل شوند. 
مثلا دولت بايد دس��ت از تصدي گري بردارد و 
تعداد كارمندان دولتي بايد كاهش پيدا كنند. 
از طرف ديگر ش��اهد هس��تيم ك��ه در برخي 
اس��تان ها و شهرس��تان ها به بهانه هاي مختلف 
از بخ��ش خصوصي پول هايي مطالبه مي ش��ود 

كه كاملا غيرقانوني اس��ت و بايد جلوي آنها را 
گرفت. اين نماينده مجلس شوراي اسلامي در 
ادامه با اش��اره به ض��رورت اجراي دقيق قانون 
اصل 44 و خصوصي س��ازي گف��ت: زماني كه 
مي خواهيم خصوصي سازي انجام دهيم، شاهد 
آن هس��تيم كه بخش دولتي يك بخش ش��به 
خصوص��ي ايج��اد مي كند كه مي ش��ود همان 
خصولت��ي و كاره��ا و پروژه ه��ا را مي گيرد؛ آيا 
ب��ا اي��ن ش��رايط كاري پيش م��ي رود؟ انتظار 
نمايندگان مجلس از وزراي اقتصاد كابينه اين 
است كه مشكلات را حل كنند تا تعامل واقعي 
بي��ن بخش خصوصي و دولتي ش��كل بگيرد و 
اقتصاد كشور به س��مت پيشرفت حركت كند. 
به گفته جل��ودارزاده؛ تعامل بخش خصوصي و 
دولتي تنها راه نجات كش��ور از شرايط سختي 

است كه هم اكنون با آن رو به رو است.
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7  جهان

تظاهرات سراسري مخالفان 
نژادپرستي در امريكا 

 پنس: امريكا ظهور ديكتاتور 
در ونزوئلا را نمي پذيرد

 تهديد رهبر اپوزيسيون كنيا 
به براندازي »اوهورو كنياتا«

گروه جهان 
 معاون رييس جمهوري امريكا كه در اوج تنش ها در ونزوئلا به امريكاي لاتين 
سفر كرده با اعلام اينكه هنوز مي توان به راه حل هاي مسالمت آميز براي پايان 
بح��ران ونزوئلا امي��دوار بود، گفته اين كش��ور ظهور ديكتات��ور در ونزوئلا را 
نخواهد پذيرفت. ماي��ك پنس در عين حال از تحريم هاي تازه عليه كاراكاس 
خبر داده است.  به گزارش رويترز، سفر دوره يي مايك پنس به امريكاي لاتين 
با ديدار او از كلمبيا آغاز شده است. پنس در جريان اين سفر با خوان مانوئل 
سانتوس رييس جمهوري كلمبيا، ديدار كرده است. سفر پنس در حالي صورت 
گرفته كه از يك طرف بحران فزاينده در ونزوئلا، با انتخابات مجلس موسسان، 
وارد مرحله تازه يي ش��ده است و از سوي ديگر، رييس جمهوري ايالات متحده 
در جريان يك س��خنراني گفته واشنگتن اقدام احتمالي نظامي عليه كاراكاس 
را م��ردود نمي داند.  امريكا در كنار ديگر كش��ورهاي ق��اره امريكا از انتخابات 
مجلس موسس��ان و وقايع اخير در ونزوئلا انتقاد كرده است. اين انتخابات كه 
از س��وي مخالفان نيكلاس مادورو رييس جمهوري ونزوئلا، تحريم شده بود با 
هدف بازبيني قانون اساسي ش��كل گرفت. مخالفان مي گويند اين كار بخشي 
از اقدامات دولت براي س��وق دادن كشور به س��وي ديكتاتوري است، مادورو 
مي گويد تنها راه ايجاد صلح و آرامش در كش��ور است. با وجود اين تنش ها و 
خش��ونت ها در اين كشور همچنان ادامه دارد و بيش از ۱۲۰ نفر تاكنون جان 
خود را از دست داده اند. كشورهاي امريكاي لاتين به گفته هاي ترامپ درمورد 
اقدام نظامي احتمالي نيز واكنش نش��ان داده و حتي سرسخت ترين منتقدان 
كاراكاس، از آن انتق��اد كرده ان��د. رييس جمهوري كلمبي��ا در جريان ديدار با 
پنس با اش��اره به س��خنان ترامپ گفته كه امريكا نبايد يك واكنش نظامي به 
بحران فعلي را درنظر داشته باشد. آسوشيتدپرس گزارش داده كه مايك پنس 
در اين س��فر به طور مس��تقيم احتمال اس��تفاده امريكا از گزينه نظامي را رد 
نكرده اس��ت. با اين حال تاكيد كرده كه دولت امريكا با بسياري از كشورهاي 
همجوار ونزوئلا، براي فش��ار آوردن بر مادورو و بازگشت اين كشور به مسيري 
دموكراتي��ك، همكاري خواهد كرد.  ماي��ك پنس پس از كلمبيا، به آرژانتين، 
ش��يلي و پاناما مي رود. به گفته مقام هاي امريكايي، ونزوئلا از موضوعات اصلي 

گفت وگوها در اين سفر خواهد بود. 

گروه جهان 
 هزاران نفر از مردم امريكا در واكنش به خشونت شوكه كننده در تجمع نژادپرست ها 
در ش��هر ش��ارلوتزويل، در خيابان هاي ايالات نيويورك، كاليفرنيا، واش��نگتن و فلوريدا 
تجمع كردند. به نوشته روزنامه ديلي ميل، گروه هاي ضدفاشيست، طرفداران گروه »جان 
سياه پوستان مهم است« و ديگر گروه هاي مخالف نژادپرستي در ايالت هاي سراسر امريكا 
به خيابان ها آمدند. در بس��ياري از ش��هرها اين رويداد پر سر و صدا، اما صلح آميز بود.  با 
اين حال هنگامي كه معترضان ضدفاشيس��ت در شهر سياتل واشنگتن از نزديك  شدن 
به راهپيمايي »آزادي« طرفداران ترامپ در وس��تليك پارك منع شدند، اوضاع تاحدودي 
متشنج ش��د. گروه هاي ضدفاشيست با پليس ضدشورش در س��ياتل درگير شدند و از 
اسپري رنگ عليه افسران پليس استفاده كردند. پليس در مواجهه با معترضان به شليك 
نارنجك هاي دودزا و استفاده از اسپري فلفل متوسل شد؛ معترضان نيز شعارهايي چون 
»پليس و نژادپرستان همدستند« سر  دادند. دست كم يك معترض در جريان درگيري ها 
بازداش��ت ش��د.  در برخي ايالت هاي جنوبي نيز معترضان تلاش كردند بناهاي يادبود 
رهبران نژادپرس��ت ائتلاف ايالت ه��اي جنوبي در دوران جنگ داخل��ي امريكا را پايين 
بكش��ند؛ مساله يي كه باعث آغاز درگيري ها در شارلوتزويل شده بود. كارل ديكس يكي 
از رهبران گروه »نفي فاشيس��م« كه راهپيمايي ها در نيويورك، سانفرانسيس��كو و ديگر 
ش��هرها را سازماندهي كرده اس��ت، گفت: »مردم بايد بيدار ش��وند و بدون ترس كاري 
را ك��ه بايد، انجام دهند.« در برخي تجمع ها همچون ايالت واش��نگتن مردم به واكنش 
سرس��ري دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، به خشونت ها در شارلوتزويل اعتراض و 
برخي هم از فعالاني كه در ش��ارلوتزويل زخمي يا كش��ته شدند، حمايت كردند. برخي 
ديگر نيز به آنچه همدس��تي پليس در اين »خش��ونت فاشيستي« مي خواندند، اعتراض 
داشتند.  تظاهرات خشونت بار راست گرايان افراطي در شهر شارلوتزويل ايالت ويرجينيا با 
افزايش انتقادها از رييس جمهوري امريكا همراه بوده است. چهره هاي برجسته دموكرات، 
فعالان حقوق مدني و حتي شماري از جمهوري خواهان امريكا، ترامپ را متهم كرده اند 
كه در ارتباط با اين خش��ونت ها، جنبش راست گراي طرفدار برتري نژاد سفيد را صريحا 
محكوم نكرد. كوري گاردنر سناتور جمهوري خواه، در توييتر از ترامپ انتقاد كرد و نانسي 
پلوسي رهبر دموكرات ها در مجلس نمايندگان امريكا، محكوميت صريح »جنبش برتري 
سفيدپوستان« از سوي ترامپ را خواستار شد و فعاليت اين جنبش را توهين آشكار به 

ارزش هاي امريكايي دانست. 

گروه جهان 
رايلا اودينگا، نامزد بازنده انتخابات رياست جمهوري كنيا، در جمع هوادارانش در 
نايروبي گفت كه تا براندازي كامل دولت غيرقانوني اوهورو كنياتا، رييس جمهوري 
فعلي، به اعتراضات خود ادامه خواهد داد.  مردم كنيا هفته گذشته براي انتخاب 
رييس جمهوري اين كش��ور از ميان دو نامزد يعن��ي اوهورو كنياتا و رايلا اودينگا 
پاي صندوق هاي راي رفتند و كميته انتخاباتي رييس جمهوري فعلي را با كسب 
۵۴ درصد آرا، برنده اين انتخابات اعلام كرد. رايلا اودينگا، رهبر اپوزيسيون، با رد 
اين نتايج گفت كه پيش��تازي كنياتا از همان آغاز شروع انتخابات مشكوك بود و 
با آنچه مسوولان حزبش به او گفته اند، همخواني ندارد. در پي اعلام نتايج صدها 
نفر از هواداران اودينگا با حضور در خيابان هاي ش��هر كيس��ومو واقع در اس��تان 
نيانزا تظاهرات سراسري برگزار كردند. درگيري پليس كنيا با تظاهركنندگان در 
شهر كيسومو و حاشيه فقيرنشين آن تاكنون دست كم ۱۱ كشته برجاي گذاشته 
اس��ت. اين در حالي اس��ت كه ائتلاف مخالفان موس��وم به اتحاد فراگير ملي به 
رهبري اودينگا، آمار قربانيان را ۱۰۰ نفر اعلام كرده اما هيچ شواهدي ارائه نكرده 
است.  به گزارش خبرگزاري فرانسه، اودينگا تاكيد كرده كه دولت كنوني برآمده 
از راي ملت نيست و بايد به اعتراضات ادامه داد و در جهت استيفاي حقوق ملت 
تلاش كرد. اين درحالي است كه معترضان نتايج انتخابات كنيا از عدم پاسخگويي 
كميته مس��تقل انتخاباتي ناراضي هستند. وي در سخناني در منطقه يي واقع در 
حاش��يه نايروبي به مردم گفت: »كار ما هنوز تمام نشده است و تسليم نخواهيم 
شد. منتظر اقدامات بعدي باشيد. سركار نرويد تا براي مردم بي گناهي كه توسط 
پليس كشته شده اند، س��وگواري كنيم.« تنش ها در نايروبي همچنان ادامه دارد 
و مقام هاي دولتي از ش��هروندان خواسته اند كه به س��ر كار برگردند.  كشورهاي 
ديگر اين انتخابات را مسالمت آميز و معتبر دانسته و اعتماد خود را به كميسيون 
انتخابات كنيا اعلام كرده اند، اما در مورد روند شمارش آرا نظري نداده اند. سازمان 
ملل متحد، بريتانيا و اتحاديه اروپا از اودينگا خواس��ته اند كه با ارس��ال پيامي به 
حاميان��ش از اعتراضات آنها جلوگيري كند و از راه هاي قانوني براي نش��ان دادن 
اعتراضات خود اس��تفاده كنند. كوفي عنان، دبيركل پيشين سازمان ملل كه در 
س��ال ۲۰۰7 ميانجي گيري بحران كنيا را به عهده داشت، روز شنبه رهبران اين 

كشور را به دقت در بيان و رفتارشان دعوت كرد. 

    ناسور شدن زخم 
جنگ افغانستان 

گ�روه جهان| نخس��تين بار بح��ث حض��ور نيروهاي 
غيررسمي امريكا در افغانستان از طريق شبكه هاي اجتماعي 
مطرح ش��د. واقعيت اين بود كه تعدادي از مشاوران نظامي 
در دولت امريكا به دونالد ترامپ رييس جمهور اين كش��ور، 
پيشنهاد كردند كه ماموريت نيروهاي امريكايي در افغانستان 
را ب��ه بخش خصوصي بس��پارد. توجيه آنان اين اس��ت كه 
خصوصي سازي جنگ در افغانس��تان باعث مي شود تلفات 
كمتري به نيروهاي رس��مي امريكا وارد ش��ده و فشار افكار 
عمومي بر كاخ س��فيد هم كم شود. اين مشاوران همچنين 
تاييد كرده اند كه ش��ركت هاي خصوص��ي بهتر از نيروهاي 
امنيتي امريكا مي توانند روي ماموريت امريكا در افغانستان 
تمرك��ز كرده و خط مش��ي امنيت��ي امريكا در افغانس��تان 
را پي��اده كنن��د. باتوجه ب��ه تجربه هاي تلخ��ي كه حضور 
شركت هاي امنيتي خصوصي امريكا در منطقه ايجاد كرده 
مطرح ش��دن اين بحث، نگراني هاي زيادي در افكار عمومي 
افغانستان ايجاد كرده تا جايي كه كابل مجبور شده در اين 
مورد آش��كارا موضع گيري كند. قادرشاه سخنگوي شوراي 
امنيت افغانستان گفته هيچ گونه گفت وگوي رسمي درباره 
خصوصي س��ازي جنگ در افغانس��تان مطرح نش��ده، اين 
مباحث صرفا رس��انه يي است. به عقيده قادرشاه، افغانستان 
و امريكا با هم چندين قرارداد امنيتي و استراتژيك به امضا 
رس��انده اند كه براس��اس مفاد اين قراردادها تنها نيروهاي 
رس��مي امريكا و ناتو در افغانستان ماموريت اجرا مي كنند، 
بنابراين بحث خصوصي س��ازي جنگ در افغانستان نه تنها 
مطرح نش��ده كه هيچ گون��ه هم فكري با آن وج��ود ندارد.   
تجربه هاي تلخ گذشته نشان مي دهد كه پيامدهاي فاجعه بار 
خصوصي سازي جنگ بسيار بيشتر از فوايد آن است. به طور 
مثال، ش��ركت امنيتي »تايتان« و »كاسي« كه در عراق در 
حال اجراي ماموريت هس��تند به اتهام هايي نظير شكنجه، 
آدم رباي��ي، تجاوز و قتل عام متهم هس��تند. حتي عده يي از 
كارشناسان بين المللي بر اين عقيده اند كه خشونت بيش از 
حد اين شركت هاي امنيتي در عراق باعث گرايش عراقي هاي 
سني مذهب به داعش ش��ده و زمينه رشد داعش را فراهم 
كرده اس��ت. در افغانس��تان نيز از همان روزهايي كه بحث 
خصوصي سازي جنگ مطرح شد، واكنش هاي منفي نسبت 
به آن بالا گرفت. بيش��تر كارشناس��ان امنيتي بر اين باورند 
كه اگر جنگ در افغانس��تان برعهده شركت هاي خصوصي 
گذاشته شود، هم سبب تداوم جنگ خواهد شد و هم تلفات 
را افزايش خواهد داد. توجه به ساختارهاي مردم شناسي در 
افغانس��تان، خصوصي س��ازي جنگ در افغانستان مي تواند 
تاثيرات��ي مخرب ت��ر از عراق برجا بگ��ذارد. همين حالا نيز 
عده يي ت��لاش دارند تا بح��ث جنگ در افغانس��تان را كه 
بيشتر محتواي مبارزه عليه تروريسم دارد، به سوي مسائل 
قومي پيش ببرند. در صورت حضور ش��ركت هاي خصوصي 
در افغانس��تان، بايد منتظر افزايش تنش هاي قومي هم بود 
و اين مس��اله سبب موضع گيري بيشتر اقوام در برابر دولت 
مركزي خواهد شد. پس دولت افغانستان بايد با اتخاذ تدابير 
دقيق، خصوصا تاكيد بر مف��اد پيمان هاي امنيتي با امريكا 

مانع خصوصي سازي جنگ در اين كشور شود. 
منبع: روزنامه هشت صبح افغانستان

   برادر وليعهد عربستان جانشين 
احتمالي الجبير

  محمد بن س��لمان وليعهد عربستان قصد دارد، عادل الجبير 
را از س��مت وزير خارجه بركنار و برادر خود خالد بن سلمان را به 
جايش بگذارد. به گزارش س��ايت ليبرتي فايتزر، خالد بن سلمان 
اخيرا به عنوان سفير عربستان در امريكا به جاي عبدالله بن فيصل 
بن تركي تعيين ش��د. عادل الجبير كه از س��ال ۲۰۰7 تا ۲۰۱۵ 
سفير عربس��تان در واشنگتن بود دومين وزير خارجه يي است كه 
از خاندان حاكم نيس��ت. پادشاه عربستان آوريل گذشته خالد بن 
س��لمان را به عنوان دهمين س��فير عربستان در واشنگتن تعيين 
كرد. خالد بن سلمان بعد از فارغ التحصيلي از دانشكده ملك فيصل 

به نيروي هوايي ارتش عربستان پيوست. 

  رييس پارلمان عربي وارد بغداد شد
مشعل بن فهم السلمي، رييس پارلمان عربي دوشنبه در راس 
هياتي بلندپايه از اعضاي پارلمان عربي وارد بغداد ش��د. به نوشته 
السومريه نيوز، سفر رييس پارلمان عربي به بغداد 3روزه است و به 
دعوت س��ليم الجبوري، رييس پارلمان عراق صورت گرفته است. 
قرار اس��ت در اين ديدار رايزني هايي ميان پارلمان عربي و پارلمان 

عراق صورت گيرد. 

   كشته شدن اعضاي ارشد 
داعش در افغانستان

در جريان حمله هوايي اخير نيروهاي امريكايي در افغانس��تان 
چند عضو ارشد داعش كشته شده اند. به گزارش يورونيوز ازجمله 
كس��اني كه در حمله نيروهاي امريكايي كشته شده عبدالرحمان، 
امير منصوب شده از سوي داعش در ولايت شرقي كنر بوده است. 
3عضو ديگر داعش نيز در حمله ياد ش��ده كش��ته شدند. با وجود 
برخي پيروزي هاي جنگي نيروهاي افغ��ان و امريكايي، داعش به 
حملات مرگبار خود در نقاط مختلف افغانس��تان ادامه داده و اين 
نگراني ه��ا را به وجود آورده كه داعش ممكن اس��ت بتواند دامنه 

خشونت هاي خود را از خاورميانه به آسياي ميانه بكشاند. 

   ديدار مقتدي صدر 
با وليعهد ابوظبي در امارات 

مقت��دي صدر چند روز پس از س��فر به عربس��تان با وليعهد 
ابوظبي در امارات ديدار كرد. به گزارش العربيه، اين دومين س��فر 
مقتدر صدر به كشورهاي عرب حاشيه خليج فارس بعد از عربستان 
سعودي است. محمد بن زايد، وليعهد ابوظبي در ديدار با مقتدي 
صدر رهبر جريان صدر درباره روابط دو جانبه و برخي دغدغه هاي 
مش��ترك دو گفت وگو كردند. دفتر اطلاع رساني مقتدي صدر در 
بيانيه يي از استقبال گرم مقامات اماراتي از صدر خبر داده و نوشته 
اس��ت، دولت امارات يك هواپيماي خصوصي براي انتقال صدر در 
نظ��ر گرفت. ناظران معتقدند، روابط عراق با كش��ورهاي عربي به 
ويژه كش��ورهاي عرب حوزه خليج فارس به اين كشور براي ايجاد 
توازن در روابط عربي و منطقه اي اش كمك مي كند. اين سفر صدر 
به امارات در كمتر از دو هفته بعد از س��فر رس��مي به عربس��تان 
انجام ش��ده و آن تحول در روابط يكي از گروه هاي شيعي عراق با 
كشورهاي عرب حاشيه خليج فارس را نشان مي دهد. جريان صدر 
3۴كرس��ي پارلماني دارد و گروه مسلحي با نام »سرايا السلام«  را 

هدايت مي كند كه يكي از شاخه هاي حشد شعبي است. 

ديدگاه

كوتاه از منطقه

تحريم تجاري و ترغيب به همكاري

ترامپ از رويكرد دوگانه در مقابل چين چه مي خواهد؟

اميدواري به بهبود شرايط اقتصادي ژاپن  

خبر خوش براي شينزو آبه
گروه جهان|

 اقتصاد ژاپن در ۴ ماهه دوم س��ال جاري ميلادي 
رش��دي ۴ درصدي را تجربه كرده كه نتيجه افزايش 
تقاضاي داخلي و هزينه هاي سرمايه يي در اين كشور 
بوده است. پيش بيني هاي قبلي از رشد اقتصادي ۲.۵ 
درصدي ژاپن در اين مدت زماني خبر داده بودند.  به 
گزارش رويترز، ناظران اقتصادي پيش بيني مي كنند 
كه رش��د اقتصادي ژاپ��ن در ۴ ماه��ه دوم نيز ادامه 
پيدا كند چراكه بانك ژاپن )BOJ( اميدوار اس��ت كه 
درنهايت بازار كار با افزايش هزينه هاي مصرف كننده 
همراه ش��ود كه به نوبه خود باع��ث ايجاد تورم پايدار 
در اقتصاد اين كش��ور خواهد شد.  هيدئه  نوبو توكودا 
اقتصاددان ارش��د مركز تحقيقاتي ميزهو، در اين باره 
مي گويد: »با به كار افت��ادن موتور افزايش هزينه هاي 
مصرف كننده و هزينه هاي س��رمايه يي در ژاپن، رشد 
اقتص��ادي در ۴ ماهه دوم نيز ش��رايط خوبي خواهد 
داشت چراكه تقاضاي داخلي بسيار قوي خواهد بود. 
به اين ترتيب روند رش��د اقتصادي شايد تاحدي كند 
باش��د اما ما هنوز در دوران نقاهت به س��ر مي بريم و 
اي��ن تحولات يك گام رو به جلو براي بهبود وضعيت 
تورم است.« رشد اقتصادي ژاپن در 3 ماهه اول ۲۰۱7 

ميلادي تنها ۰.3 بود. 

 نگاه مثبت به آينده 
در همين حال خبرگزاري كيودوي ژاپن گزارش 
داده، بس��ياري از شركت ها و موسسات مالي ژاپني 

اعتق��اد دارند كه ش��رايط اقتصادي اين كش��ور در 
پايان سال جاري ميلادي با پشت سر گذاشته شدن 

روند ركودي، وضعيت مطلوب تري خواهد داشت. 
براس��اس نظرس��نجي كه اين خبرگزاري انجام 
داده، تقريبا از هر ۴ ش��ركت ژاپني، 3 شركت اعلام 
كرده كه شرايط اقتصادي اين كشور در پايان سال 
 جاري ميلادي )۲۰۱7( بهبود مي يابد. در اين تحقيق

 ۱۰8 ش��ركت ژاپن��ي ازجمله تويوتا و س��وني نيز 
شركت داش��تند كه از اين ميان، 76 شركت يعني 
7۰درص��د از آنه��ا اع��لام كردند كه انتظ��ار دارند 

اقتصاد ژاپن در پايان سال رونق  گيرد. 
اقتص��اد ژاپن از س��ال ۲۰۱۲ مي��لادي تاكنون 
رشد متوس��طي را دنبال كرده و اين درحالي است 
ك��ه صن��دوق بين المللي پ��ول اعلام ك��رده توليد 
ناخالص داخلي اين كش��ور بايد از ۴9۴ تريليون و 
96۰ميليارد ين در ۵ س��ال پيش به ۵۴6 تريليون 
و ۲۴۰ميليارد ين )معادل ۵ تريليون دلار( افزايش 
يابد. صندوق بين المللي پول، رش��د اقتصادي ۱.3 
درصدي را براي س��ال ج��اري در ژاپن پيش بيني 
ك��رده بود. اين ش��اخص تا ماه آوري��ل معادل ۱.۲ 

درصد تخمين زده شده است. 
تارنم��اي ژاپن ني��وز ني��ز نوش��ته، باتوج��ه به 
مي��لادي،  در ۲۰۱7  برنامه ه��اي س��رمايه گذاري 
تع��داد ۵9ش��ركت ژاپن��ي از تصميم خ��ود براي 
افزايش س��رمايه گذاري خبر داده اند، 3۱ ش��ركت 
اع��لام كرده اند كه حج��م س��رمايه گذاري خود را 

تغيي��ر نخواهند داد و 8ش��ركت ني��ز گفته اند كه 
حجم س��رمايه گذاري خود را كاهش مي دهند.  به 
اعتقاد كارشناسان، مش��كل اساسي ژاپن اين است 
كه توليدكننده ها حاضر به س��رمايه گذاري بيش��تر 
و بالا بردن دس��تمزدها نيس��تند. امري كه موجب 
مي شود مش��تريان تقاضاي فزاينده نداشته باشند. 
ژاپن بخش مهمي از رش��د اقتصادي خود را مديون 
ص��ادرات كالا به كش��ورهاي ديگر و م��ازاد تجاري 
است؛ زيرا بسياري از شركت هاي ژاپني در بازارهاي 
خارجي سرمايه گذاري هاي كلاني انجام مي دهند و 
از دي��د آنها اوضاع در خ��ارج از مرزهاي ژاپن براي 
تجارت بهتر از ش��رايط داخلي اس��ت. گفتني است 
رشد اقتصادي ژاپن براي سال هاي ۲۰۱۵ و ۲۰۱6 

نيز به ترتيب ۱.۲ و يك درصد بود. 

 افزايش خوش بيني ها
در ميان��ه هياهوي بالا گرفتن تنش ها در ش��به 
 جزي��ره كره، آماره��اي اخير درباره رش��د اقتصادي 
ژاپن خبر خوبي براي ش��ينزو آبه نخس��ت وزير اين 
كش��ور اس��ت كه تلاش دارد اصلاحات اساسي را در 
اقتصاد اين كش��ور ايجاد كند، آن هم در ش��رايطي 
كه نظرس��نجي ها به ط��ور نگران كننده يي از كاهش 
محبوبيتش حكايت دارند.  ب��ه اعتقاد ناظران، يكي 
از اقدام��ات ابتكاري ش��ينزو آبه نخس��ت وزير ژاپن، 
جلوگيري از رشد تورم، بالا بردن تقاضا و مصرف در 
كشور بوده و اگر اين برنامه تحقق يابد رشد اقتصادي 

ژاپن در مس��ير پايدار و س��الم ادام��ه خواهد يافت. 
نش��ريه گاردين مي نويس��د: آماره��اي جديد درباره 
رشد توليد ناخالص داخلي سومين اقتصاد جهان به 
سرمايه گذاري هاي مرتبط با مسابقات المپيك توكيو 
نيز ارتباط دارد چراكه بازار كار رونق گرفته و اعتماد 
تجار و كسب و كارها به فضاي اقتصادي ژاپن افزايش 
يافته اس��ت. به عنوان مثال، شاخص سهام نيكي در 
يك سال گذش��ته به طور متوسط 3۰درصد افزايش 
داش��ته است، امري كه باعث ش��ده تا خوش بيني ها 
نس��بت به رشد اقتصادي ژاپن بيش��تر شود، گرچه 
همين مس��اله باعث كاهش ارزش »ين« واحد پولي 
اين كشور شده است. ژاپن سال هاست با تورم منفي 
و رشد كُند اقتصادي پس از ركود دهه ۱99۰ دست 

و پنج��ه نرم مي كند.  ش��ينزو آبه نزديك به ۲ هفته 
پيش در تلاش براي افزايش محبوبيت خود تغييرات 
اساس��ي را در كابينه خود ايجاد كرد و تارو آس��و را 
به عنوان وزير دارايي و هيروش��يگه سكو را به عنوان 

وزير تجارت به كار گرفت. 
همچنين فوميو كيشيدا وزير خارجه سابق كابينه 
ش��ينزو آبه، به عن��وان رييس سياس��ي حزب حاكم 
يعني حزب ليبرال دموكرات معرفي شده و تارا كونو 
نيز به عن��وان وزير خارجه جديد ژاپن معرفي ش��د.  
نظرسنجي ها نشان  مي دهد كه محبوبيت شينزو آبه 
در افكار عمومي ژاپن به كمتر از 3۰درصد است. اين 
ميزان از افت محبوبيت از زمان روي كار آمدن او در 

۲۰۱۲ بي سابقه بوده است. 

   گروه جهان| طلا تسليمي| 
رييس جمهوري امريكا با آغاز قماري سياس��ي اميدوار 
است كه چين در نهايت به يكي از سفراي صلح در مناقشه 
هسته يي با كره شمالي تبديل شود؛ اما از سوي ديگر، كاخ 
س��فيد در عمل به وعده هاي انتخاباتي دونالد ترامپ و در 
تلاشي براي جلب حمايت جمهوري خواهان مخالف چين 
قصد آغ��از درگيري تجاري را دارد ك��ه مي تواند بر روابط 
سياسي دو طرف تاثير منفي بگذارد. ترامپ روز جمعه در 
گفت وگو با ش��ي جين پينگ سعي كرد كه همتاي چيني 
خود را به اقداماتي جدي تر براي مقابله با تهديد هسته يي 
كره ش��مالي ترغيب كند؛ اما اين مذاكره در حالي صورت 
گرفت كه كاخ سفيد خود را براي اقدامي تجاري عليه چين 
آماده مي سازد. اگرچه پكن به هر جهت كاهش مناقشات 
در جنوب ش��رق آس��يا را خواستار اس��ت و احتمالا از هر 
اقدامي براي فرونش��اندن آتش جنگ احتمالي اس��تقبال 
مي كن��د، اما بس��ياري از تحليلگران معتقدن��د كه دولت 
جديد امريكا هنوز نتوانسته چين را به تحت  فشار گذاشتن 
كره شمالي ترغيب كند. در همين حال، يك روزنامه دولتي 
چين نوش��ت كه تحقيقات در مورد اتهام اقدامات تجاري 

چين روابط ميان دو كشور را »مسموم« مي كند. 

 اهرم فشار تجارت
ترام��پ ديروز براي تعيين اينكه آيا چين بايس��تي به 
اتهام م��وارد نقض مالكيت معنوي در س��طح بين المللي 
مورد تحقيق قرار بگيرد يا خير، از تعطيلات به واش��نگتن 
بازگشت. به گفته مقامات آگاه در كاخ سفيد، انتظار مي رود 
كه ترامپ دستور تحقيقات در مورد اقدامات تجاري چين 
را ص��ادر كند كه به موجب آن، ش��ركت هاي امريكايي در 
حال فعاليت در چين مجبور خواهند ش��د حقوق معنوي 
را بازگردانن��د. چنين اقدامي در نهايت به افزايش س��ريع 
تعرفه ها بر كالاهاي چيني منجر مي شود. اين مساله درست 
در ش��رايطي مطرح ش��د كه ترامپ به اقدام نظامي عليه 
كره ش��مالي تهديد كرده و از چين خواس��ته است تا براي 
متوقف كردن برنامه  موشك هسته يي پيونگ يانگ اقدامات 
جدي تري انجام دهد.  به گزارش نيويورك تايمز، كاخ سفيد 
حدود يك هفته پيش ني��ز از همين تحقيقات تجاري به 
عنوان اهرمي براي جلب موافقت چين با تحريم هاي جديد 
عليه كره شمالي در ش��وراي امنيت استفاده كرده بود. در 

حقيقت، اقدام كنوني كاخ سفيد براي آغاز تحقيقات عليه 
پكن خيلي كمتر از خواسته مخالفان تجاري چين است؛ اما 
ترامپ سعي دارد با اين اقدام ضربه وارده به چين را تسهيل 
نمايد و در عين حال، اگر نتواند نظر پكن را براي همكاري 
عليه كره شمالي جلب كند، از اين حربه عليه چين استفاده 
خواهد كرد.  روساي جمهوري پيش از ترامپ دست كم در 

ظاهر س��عي مي كردند تا در روابط با چين مسائل امنيتي 
و اقتصادي را مجزا نگه دارند؛ اما ترامپ آشكارا دو موضوع 
را ب��ه ه��م مرتبط كرده اس��ت و مي گوي��د در صورتي كه 
چين كره ش��مالي را بيشتر تحت فشار قرار دهد، از جنگ 
اقتصادي عقب نشيني مي كند. وي پنج شنبه به خبرنگاران 
گفت: »اگر چين به ما كمك كند، من احس��اس متفاوتي 

در مورد تجارت خواهم داشت، احساسي كاملا متفاوت. «
در حقيقت، ترامپ از آغاز دوره رياس��ت جمهوري خود 
س��عي داش��ت از اهرم تجارت براي تحت جلب همكاري 
چين در رويارويي با كره شمالي استفاده كند؛ وي در ابتدا 
ميزباني شي جين پينگ را در اقامتگاه شخصي خود بر عهده 
گرف��ت و اندكي بعد در مورد خ��ودداري پكن از اقدامات 

ج��دي عليه پيونگ يانگ، ابراز ناامي��دي كرد. اما اكنون با 
توج��ه به تهديد ترامپ به حمله نظامي عليه كره ش��مالي 
و واكن��ش تند كي��م  جونگ اون به اين تهديدها، ش��رايط 
به ش��دت حساس است و اين ش��ائبه ايجاد شده كه شايد 
اقدام ترام��پ براي آغاز تحقيق��ات در زمينه تجاري تنها 
هش��داري به پكن براي تعيين موضع در مناقشات باشد.  
اگرچ��ه مقامات دولت ترامپ تاكيد دارند كه ديپلماس��ي 
مربوط به كره ش��مالي و تحقيق��ات احتمالي عليه تجارت 
چين ارتباطي با يكديگر ندارن��د، اما روزنامه دولتي چاينا 
ديلي نوشت كه با توجه به رويكرد اقدامات متقابل ترامپ 
در سياست خارجي، غيرممكن است كه به مساله بدون در 
نظر گرفتن نااميدي فزاينده وي از شكست چين در سر به 
راه كردن كره ش��مالي، نگريست. سياسي كردن تجارت به 
مذاق دشمنان اقتصادي امريكا خوش نمي آيد و روابط پكن 
و واشنگتن را مسموم خواهد كرد.  چين بزرگ ترين شريك 
تجاري كره شمالي محسوب مي شود و حدود 9۰ درصد از 
حجم مبادلات تجاري كره شمالي با چين صورت مي گيرد. 
چين تامين كننده اصلي مواد غذايي و انرژي كره شمالي و 
خريدار اصلي مواد معدني، غذاهاي دريايي و پوش��اك اين 
كشور است. از اين رو، تاثيرگذاري تحريم هاي سازمان ملل 
عليه كره شمالي به طور گسترده به تمايل چين براي اجراي 
آنها بستگي دارد و به عقيده تحليلگران، دولت ترامپ هنوز 
نتوانس��ته براي جلب همكاري پك��ن در اين زمينه ايجاد 

انگيزه كند. 

 تحولات در حزب كمونيست
در عين حال، اين مس��اله مطرح اس��ت كه ترامپ در 
حال��ي براي ترغيب پكن به اقدام عليه پيونگ يانگ تلاش 
مي كند كه شي جين پينگ با مسائل سياسي داخلي مربوط 
به تغيي��رات در رده هاي بالاي حزب كمونيس��ت حاكم، 
درگير اس��ت. گفته مي ش��ود كه ش��ي جين پينگ اكنون 
در تفرجگاهي س��احلي در منطقه پيدايهْو به س��ر مي برد 
و تحليلگ��ران چيني بر اين باورن��د كه مراحل نهايي روند 
سياس��ي پيروزي وي در كميته تصميم گيري هاي حزب 
نيز در ويلاها و هتل هاي همين تفرجگاه صورت مي گيرد. 
تصميم گيري نهايي معمولا در ماه س��پتامبر يا نوامبر در 
كنگره ملي در پكن اعلام مي شود و تا آن زمان، تقريبا همه 

مسائل ديگر از جمله سياست خارجي به تعويق مي افتد. 

نگراني از وقوع جنگ هسته اي 
فدريكا موگريني، مس��وول سياس��ت خارجي اتحاديه اروپا، در بروكسل ميزبان 
نشس��ت نمايندگان كش��ورهاي عض��و براي گفت وگ��و درباره تح��ولات مربوط به 
كره ش��مالي بود. اين جلس��ه فوق العاده كميته سياس��ي و امنيتي اتحاديه اروپا در 
پي تش��ديد جنگ لفظي واشنگتن و پيونگ يانگ و نگراني هاي فزاينده كشورهايي 
همچون آلمان و اتريش برگزار شد. به گزارش رويترز، برخي از چهره هاي دانشگاهي 
از احتمال ميانجي گري سوئد در درگيري بين واشنگتن و پيونگ يانگ خبر داده اند؛ 
چرا كه اين كش��ور مورد اعتماد هر دو طرف است.   در همين حال جرمي كوربين، 

رهبر حزب كارگر بريتانيا، به دولت ترزا مي در مورد احتمال بروز جنگ هس��ته يي 
هشدار داده و بر لزوم اجتناب از هرگونه مداخله نظامي در شبه جزيره كره  در پيروزي 
از دولت »جنگ طلب و دمدمي مزاج« دونالد ترامپ هشدار داده است.  با اين وجود، 
مدير س��ازمان اطلاعات مركزي امريكا )سيا( مي گويد كه خطر درگيري اتمي ميان 
دو كشور قريب الوقوع نيست. مايك پامپئو گفت كه برنامه تسليحاتي پيونگ يانگ با 
»سرعت نگران كننده اي« پيش مي رود و »صبر استراتژيك« امريكا به پايان رسيده 
است، اما نشانه هايي دال بر احتمال آغاز قريب الوقوع رويارويي هسته يي وجود ندارد. 
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ايرانشهر8
 حال تهران خوب نيست

مرتضي الويري، منتخب مردم تهران در پنجمين دوره 
شوراي اسلامي شهر تهران، ري و تجريش با تاكيد بر لزوم 
شفافيت در طرح مشكلات با مردم گفت: براساس آمارها 

از منابع متفاوت حال تهران خوب نيست. 
 به گزارش ايسنا، الويري درباره كانديداتوري خود براي 
رياست شوراي شهر پنجم پايتخت، گفت: كانديدا شدن 
من براي رياس��ت شورا بس��تگي به تصميم و درخواست 
اعضاي ش��ورا دارد. در صورت درخواس��ت اعض��ا از اين 
مسووليت اس��تنكاف نمي كنم، اما در هر حالت بي ترديد 

يك صدا و يك نداي واحد از شورا شنيده خواهد شد. 
منتخب مردم تهران، ري و تجريش تاكيد كرد: تلاش 
ما بر اين بوده كه فعاليت هاي ش��ورا را با اجماع به پيش 
ببري��م. در م��ورد انتخاب كانديداي نهاي��ي براي تصدي 
ش��هرداري تهران چنين كردي��م و قطعا در مورد انتخاب 

هيات رييسه نيز چنين خواهد شد. 
الوي��ري در تش��ريح برنامه ه��اي ارائه ش��ده توس��ط 
كانديداهاي ش��هرداري تهران، گفت: بر مبناي آمارهاي 
مختلفي كه از منابع متفاوت اس��تخراج شده حال تهران 
خوب نيس��ت و در حوزه هاي مختلف مديريت ش��هري 
دچار چالش هاي جدي است. بنا داريم در يك مهلت سه 
ماهه پس از ش��روع به كار قانوني شورا گزارش جامعي از 
وضعيت شهري كه تحويل مي گيريم به مردم ارائه كنيم. 
علت تعيين مهلت س��ه ماهه بررس��ي دقيق گزارش ها و 
آمارهاي متفاوت و نهايتا ارائه سندي بدون خدشه است. 

وي افزود: بنا نداريم س��ياه نمايي يا لاپوشاني كنيم. از 
اي��ن رو، تلاش خواهيم كرد واقعيت ها را با مردم در ميان 
بگذاريم. تهران وضعيت مناسبي ندارد و به مانند بيماري 
كه بايد س��ريعا در جهت درم��ان آن اقدام كنيم نيازمند 
پزش��ك متبحري است به پاكدس��تي و سلامت اشتهار 
داش��ته باش��د و كار را نيز به خوبي بلد باشد. آقاي دكتر 
نجفي در اين حوزه كار كرده و شش سال نيز عضو شوراي 
شهر تهران بوده است. مهم ترين چالش شهرداري تهران 
دريافت ها و پرداخت هاي مالي ش��هرداري تهران اس��ت. 
متاس��فانه آمار و ارقامي كه شهردار فعلي تهران در برنامه 
تلويزيوني مطرح كردند با اطلاعاتي كه معاونين ايشان در 

جلسات با ما ارائه كردند هماهنگي ندارد. 
الويري در تشريح برنامه هاي كانديداي نهايي شوراي 
منتخبين براي تصدي شهرداري تهران، گفت: برنامه هاي 
آق��اي نجفي يك ديدگاه راهبردي بود و به ابعاد عملياتي 
نپرداختند ام��ا چارچوب ها به نحوي بود كه تمامي اعضا 
متقاعد شدند تا به ايشان راي دهند. اين در حالي بود كه 
ايشان وارد جزئيات نشدند اما اعضا تشخيص دادند كه نگاه 
ايشان در حوزه هاي مختلف ما را به بيراهه نخواهد برد و 

حركت در مسير درمان قطعي شهر تهران خواهد بود. 
وي با اشاره به اينكه طبقه بندي مفاهيم و دسته بندي 
موضوعات به همراه ذكر نمونه هايي از چالش هاي موجود 
ش��هر تهران در برنامه هاي كانديداي نهايي ش��ورا وجود 
داش��ت، افزود: ذكر نمونه هايي از چالش هاي شهر تهران 
از م��واردي بود كه توانس��ت اعتماد اعضا را به خود جلب 
كند. با وجود اينكه با چهار برنامه ديگر مواجه بوديم اعضا 

به ايشان راي دادند. 
وي در خصوص بدهي هاي ش��هرداري تهران در دوره 
چهارم و لزوم داشتن برنامه ريزي براي تسويه اين بدهي ها، 
گف��ت: مهم ترين چالش ش��هرداري ته��ران دريافت ها و 
پرداخت هاي مالي شهرداري تهران است. متاسفانه آمار و 
ارقامي كه شهردار فعلي تهران در برنامه تلويزيوني مطرح 
كردند با اطلاعاتي كه معاونان ايشان در جلسات با ما ارائه 
كردند هماهنگي ندارد. الويري با اشاره به بدهي 23 هزار 
و 500 ميليارد توماني شهرداري تهران به صورت قطعي 
گفت: اين رقم توسط معاونين شهردار فعلي اعلام مي شود 
ك��ه در كنار اين رقم بايد تعداد زي��ادي پروژه نيمه كاره 
كه اتمام آنها به حدود 30 هزار ميليارد تومان مي رسد را 
اضافه كنيم. در حقيقت اين موارد جزو تعهدات آينده شهر 
تهران محسوب مي شود. البته بايد تراكم هاي پيش فروش 
شده كه رقم دقيق آنها را هر چه مورد تحقيق قرار گرفت 
اما نتيجه يي براي آن حاصل نشد، گويي كه خود شهردار 

نيز به اين رقم دسترسي ندارد اضافه كنيم. 
وي تاكيد كرد: استخدام هاي فراوان و فراقانوني در اين 
س��ال ها اتفاق افتاده است به شكلي كه نيروي انساني كه 
در دوران تصدي من در ش��هرداري تهران وجود داش��ت 
16 هزار نفر بود اما امروز اين رقم به 63 هزار و 500 نفر 
افزايش يافته است. در شهرداري هاي نواحي كه به صورت 
متوس��ط 15 نفر پرسنل داشتند امروز به صورت متوسط 
60 نف��ر حضور دارند. الويري با اش��اره به اينكه امروز در 
ش��هرداري تهران هزينه ها چندين برابر شده است، ادامه 
داد: بزرگ ترين چالش ش��هردار آين��ده در همين حوزه 
درآمدها و هزينه ها خواهد بود. از اين رو، اصلاح س��اختار 
درآمدي و حركت به سمت درآمدهاي پايدار و ساماندهي 
هزينه ه��ا و كاهش آنه��ا مهم ترين موضوعي اس��ت كه 
شهردار آينده با آن مواجه خواهد بود. اين اصلاح ساختار 
و كاهش هزينه ها در يك فرآيند پنج تا 10 ساله به سمت 
سالم سازي حركت خواهد كرد. منتخب مردم تهران، ري 
و تجري��ش در خصوص املاك نجوم��ي و مطالبه مردم 
براي اعلام نتاي��ج نهايي تحقيقات، گفت: املاك نجومي 
ن��وك كوه يخي بود كه از داخل اقيانوس به بيرون آمد و 
مردم آن را مش��اهده كردند. ميزان تخلفات و فسادي كه 
در داخل شهرداري تهران وجود دارد در مقايسه با املاك 

نجومي مانند پول خرد داخل جيب افراد است. 
وي تاكيد كرد: به موضوع املاك نجومي پس از خبري 
شدن پرداخته شد و تصور مردم اين بود كه چند آپارتمان 
به برخي افراد واگذار ش��ده و اي��ن موضوع به عنوان يك 
فس��اد جلوه كرده اس��ت، اما در ش��هرداري تهران با يك 
فساد نهادينه شده مواجه هس��تيم. فساد در واگذاري ها، 
مناقصه ه��ا و به كارگي��ري نيروهاي ناكارآمد در س��طوح 
مديريتي و همچنين به كارگيري نيروهاي بازنشسته از كار 
افتاده كه از ساير ارگان ها به شهرداري تهران آورده شده اند 
از موضوعاتي است كه براي سالم سازي سيستم بايد به آنها 

پرداخته شود. 
منتخ��ب م��ردم ته��ران، ري و تجريش با اش��اره به 
جلسه مشترك با قاليباف گفت: به اعتبار ماده 17 قانون 
شهرداري ها، گزارش��ي دريافت كرديم كه شهردار تهران 
قصد دارد همه اعتبار يك ساله را دريافت و پيشخور كند. 
اعتباري كه براي موارد ضروري در نظر گرفته شده و اگر 
اين اتفاق رخ مي داد شهردار جديد چيزي از اين اعتبار در 
دست نداش��ت. البته گزارشات ديگري در خصوص قطع 
درختان و س��اخت و سازهاي غيرمجاز و تراكم فروشي به 
دست ما رسيده بود كه بهانه ديدار با آقاي قاليباف شهردار 
فعلي تهران ش��د. اين موارد را عنوان كرديم و مقرر ش��د 
مس��تند آنها براي معاونت برنامه ريزي ش��هرداري تهران 
ارسال شود كه اين كار انجام شده و منتظر جواب هستيم. 
وي تاكيد كرد: بودجه 30 ميليارد توماني ماده 17 در 
مقابل بودجه 17 هزار ميليارد توماني رقم منطقي اس��ت 
كه بايد براي هزينه هاي موردي در دس��ت شهردار تهران 

قرار گيرد. 

خبر

كارشناسان در گفت وگو با »تعادل« عنوان كردند

اولويت هاي شهري در دوره جديد مديريت تهران

اكنون ش��هر ته��ران به يك كارگاه س��اخت و 
س��از تبدي��ل و تامين هزينه ها و نگهداش��ت اين 
فعاليت ها نيز باعث نگراني ش��ده اس��ت. تهران با 
وجود آنكه تا حدي مهندس��ي ش��ده ام��ا نياز به 
جراح��ي جدي در چن��د بخش دارد ك��ه انتظار 
مي رود اي��ن اتفاقات بيفتد. نخس��تين بخش آن 

موضوع تامين مالي پروژه هاي شهري است.
پروژه ه��اي زي��ادي در طول اي��ن دو دهه در 
تهران وجود داشته و همين پروژه ها باعث شده تا 
تقريبا تهران تبديل به يك كارگاه عمراني ش��ود. 
در هم��ه بخش ها ي��ا از زير يا از ك��ف يا از روي 
زمي��ن پروژه هايي ايجاد و احداث ش��د كه براي 
رف��اه عموم مردم بوده اس��ت. ام��ا نگراني كه در 
اين بخش وجود دارد، تامين هزينه هاي توس��عه 

و نگهداشت آن است.
ش��هرداري باي��د تبدي��ل به يك قط��ب مالي 
ثروتمند شود تا بتواند در بحث توسعه، نگهداشت 
و از هم��ه مهم تر پرداخ��ت مطالبات معوق موفق 
باش��د. اين امر ميسر نمي ش��ود مگر با مهندسي 
كردن و جراحي برنامه هاي بالادستي مانند برنامه 
دوم توسعه شهر كه آن برنامه از نگاه كارشناسان 
ضعف هاي��ي دارد و مقص��ر آن ضعف ه��ا مديران 
نيستند. بلكه سياس��ت گذاران شهري اند كه بايد 

اين برنامه را بازنگري كنند. 
موضوع مهم ديگ��ري كه بايد مورد توجه قرار 
گيرد، حوزه ترافيكي مش��كل ترافيك شهرتهران 
است. در اين بخش هم بايد يك فكر اساسي شود. 
تا س��ال گذش��ته ٤ ميلي��ون و 500 هزار خودرو 
شماره گذاري شده يا در حال تردد در سطح شهر 
داش��تيم كه عملا براي همه اينه��ا پاركينگي در 
شهر تامين نشد و خودروسازها هم بيش از 600 
هزار خودرو را در طول س��ال به شكل توليدي به 
بدنه شهر اضافه مي كنند. مضاف بر اينكه اينها از 
نظر ترافيكي آسيب به شهر وارد مي كنند و از بعد 
آلودگي و س��اير مولفه هاي آب و هوا و صوتي هم 

آسيب به شهر مي زنند. 
از ط��رف ديگ��ر، درآم��دي ك��ه حاص��ل از 
عوارض خ��ودرو در اين بخش ص��ورت مي گيرد 
درآمد متناس��ب با آس��يب هاي آن نيست. اتفاق 
ديگ��ري ك��ه دارد مي افت��د پ��رواز هواپيماها و 
توليد آلايندگي ه��اي چه صوتي، چه جوي و آب 
و هوايي بر فضاي آس��ماني ش��هر است كه عملا 
 در اي��ن بخش هم اتفاق جام��ع و خوبي نيفتاده

است. 

 رفع آلودگي هاي زيست محيطي 
علاوه بر آلودگي هاي هوا و آلودگي هاي زيست 
محيطي، ش��هر تهران از لحاظ آلودگي صوتي نيز 
در ش��رايط بسيار نابس��اماني و در حد هشدار يا 
فوق بحراني قرار گرفته اس��ت. مطالعات ش��ركت 
كنترل كيفيت هوا نش��ان مي دهد 5٤2 نقطه در 
پنج منطقه 6، 7، ٩، 11 و 12 ش��هر تهران دچار 
آلودگي صوتي هس��تند، از اين تعداد ٤17 مركز، 

آموزشي و  125مركز، درماني است.
اي��ن آلودگي ها علاوه ب��ر آلودگي ه��اي هوا و 
آب و خ��اك، ش��هر تهران را ني��ز دچار معضلات 
بنابراين  ج��دي زيس��ت محيطي ك��رده اس��ت. 
مجموعه اقدام��ات در خصوص توس��عه خدمات 
الكترونيك، نوسازي و توسعه حمل ونقل عمومي، 
سامان بخش��ي به نظام عرضه و خدمات ش��هري 
براي كاهش س��فرهاي ش��هري، ضروري خواهد 

بود. 

 كاهش محدوده تردد اتومبيل هاي شخصي
اس��ماعيل كهرم، فعال محيط زيست و مشاور 
ريي��س س��ازمان محي��ط زيس��ت در خص��وص 
اولويت هاي محيط زيس��تي شهردار آينده گفت: 
در زمينه گس��ترش خط مترو در جهان ركورد دار 
هس��تيم درس��ال حدود25كيلومت��ر خ��ط مترو 
احداث مي ش��ود كه اين رويكرد بايد ادامه داشته 
باش��د، تهران نيازمند تاسيس ايستگاه هاي جديد 

مترو است. 
كه��رم گف��ت: مح��دوده ت��ردد اتومبيل هاي 
ش��خصي بايد كاهش يابد و اين كار با گس��ترش 
حمل و نقل عمومي امكان پذير است، حل معضل 
وارونگي ه��وا بايد از اولويت هاي ش��هردار آينده 
باشد زيرا اين موضوع س��الانه سلامت ميليون ها 

شهروند تهراني را تهديد مي كند. 
اي��ن فع��ال محيط زيس��ت گف��ت: در بحث 
فضاي س��بز به دليل ارزش افزوده زمين ساخت 
پارك هاي ب��زرگ بامحدوديت مواجه اس��ت كه 
ش��هردار آينده موظف اس��ت اين محدوديت ها را 

از بين ببرد.

ش��هرداري موظف اس��ت از ه��ر مكاني براي 
ايجاد فضاي س��بز اس��تفاده كند؛ به عنوان مثال 
در حاش��يه بزرگراه ها يا حتي فضاي پشت بام ها 
بايد تبديل به فضاي س��بز شود چون فضاي سبز 
اس��ت كه هوا را پاك نگه م��ي دارد، تهران نياز به 
درخت��كاري دارد از فضاهايي مانند بهش��ت زهرا 
بايد اس��تفاده شود چه اش��كالي دارد در كنار هر 

قبر دو اصله درخت به كاريم. 
مشاور س��ازمان محيط زيس��ت گفت: مساله 
ديگر آزمايش اتومبيل ها اس��ت ك��ه چون مراكز 
معاينه فني به اندازه كافي نداريم در نتيجه طبق 
آمار فق��ط ٤0 درصد از اتومبيل ه��ا معاينه فني 
مي ش��وند بقيه آنها نمي شوند، موتورسيكلت ها را 
يا به كل جمع آوري كنند يا گازس��وز كنند وقتي 
مي گويند هر موتورس��يكلت 8 براب��ر اتومبيل ها 
آلايندگ��ي توليد مي كنن��د بنابراي��ن بايد آن را 
درس��ت كرد، موتورس��يكلت ها ب��ه هيچ صراطي 
مستقيم نيستند ورود ممنوع مي روند چراغ قرمز 
رد مي ش��وند و كلاه ايمني ندارند و باعث تصادف 

مي شوند. 
كهرم در خصوص مصوبه ش��هرداري مبني بر 
صدور كارت طرح ترافيك براي موتورس��يكلت ها 
گف��ت: اين ط��رح غير قاب��ل اجرا اس��ت چگونه 
مي توانن��د اجرا كنن��د، 6 موتورس��يكلت مي آيد 
رد مي ش��ود پليس ايس��تاده و كاميوني است كه 
موتورسيكلت ها را جمع آوري مي كند 5 تا از آنها 
ف��رار مي كنند و يكي از آنها را مي گيرد چه كاري 
مي خواهد بكند نه ش��ماره يي و نه چيزي، زماني 
هم كه مي گيرند آنها ديگر دنبالش��ان نمي روند و 

مي گويند يكي مي خريم. 

 توجه به عدالت اجتماعي 
دكتر محمد مهدي برادران كارشناس شهري 
معتقد اس��ت كه اولوي��ت كاري ش��هردار آينده 
بايد بر محور توس��عه پايدار ش��هر باش��د. اكنون 
ناپايداري هاي��ي در حوزه مباحث اجتماعي وجود 
دارد و آس��يب هاي اجتماع��ي ه��ر روز پررنگ تر 

مي شود.
نش��اط در زندگ��ي م��ردم كمرن��گ ش��ده و 
بداخلاقي ها بين ش��هروندان زياد ش��ده اس��ت، 
 بنابراين يكي از اولويت هاي شهردار جديد تهران 

بايد برقراري توازن در مسائل اجتماعي باشد.
عدال��ت اجتماعي ني��ز از مباحثي اس��ت كه 
 در ش��هرداري تهران چندان به آن توجه نش��ده

اس��ت. افزود: پايداري مباحث محيط زيست نيز 
از جمل��ه موضوعاتي اس��ت كه باي��د در اولويت 
ق��رار گيرد. همانطور كه مي داني��د تهران يكي از 
آلوده ترين ش��هرهاي جهان اس��ت و بايد به اين 

مساله توجه بيشتري شود. 
به گفت��ه برادران توس��عه درآمده��اي پايدار 
از ديگ��ر مواردي اس��ت كه اگر م��ورد توجه قرار 
نگيرد مش��كلاتي را براي ش��هر به وجود مي آورد 
و ش��هرداري به عنوان يك ابر س��ازمان در كسب 

درآمدهاي جاري خود ناتوان خواهد شد.
اكن��ون درآمدهاي ش��هردار متك��ي به تراكم 
فروشي و ساخت و ساز است اما بايد توجه داشت 
كه بالاخره يك روز زمين هاي تهران تمام مي شود 
و آن وقت است كه مشكلات مالي شهرداري نمود 

پيدا مي كند.
همانطور ك��ه ركود صنعت س��اختمان باعث 
كاهش درآمدهاي ش��هرداري ش��ده است. حجم 
كارهايي كه ش��هرداري انجام مي دهد يك آسيب 
اس��ت اداره اين همه پرسنل و ادارات توان زيادي 

مي طلبد و خودش يك چالش است. 
اين كارشناس ش��هري امنيت را يكي ديگر از 
موضوعاتي دانس��ت كه ش��هرداري در تامين آن 
باي��د پررنگ تر عمل كند و گفت: تهران به عنوان 
پايتخ��ت ايران بيش��ترين آس��يب را در حوادث 
خواهد ديد و ممكن اس��ت ي��ك موضوع كوچك 

به يك بحران تبديل شود.
حتي ترس ناش��ي از يك موضوع ممكن است 
بحران و مش��كلاتي را ايجادكند. اين مساله بايد 
م��ورد توجه ق��رار گي��رد. بنابراين نياز اس��ت تا 
موضوع تاب آوري ش��هري و ش��هر مقاوم جدي تر 
گرفته شود. اداره شهر بر اساس هزينه هاي كلان، 

باعث ايجاد شهر ناپايدار مي شود. 
ب��ه گفت��ه وي، قاليب��اف ف��ارغ از نگاه ه��اي 
سياس��ي يك مدي��ر اجرايي خوب ب��ود و روحيه 
كار اجرايي داش��ت و مي توان گفت جزو مديران 
پرتوان محس��وب مي شود. استمرار حضور وي در 
ش��هرداري نيز به دليل اين علاقه به توسعه شهر 
ودنبال كردن ايده هاي��ش بود. به جرات مي توانم 
بگوي��م قاليباف اه��ل اس��تفاده از الگوهاي نوين 

جهان��ي اس��ت و اي��ن م��ورد در پروژه هايش نيز 
نمود دارد از جمله ساخت مركز نجوم جهاني. در 
حوزه ساخت و س��از و عمران نيز باساخت پل ها 
و بزرگراه ه��ا و نيز توس��عه حم��ل و نقل عمومي 

عملكرد خوبي از خود ارائه داد. 

 پيش به سوي شهر هوشمند
اين كارشناس ش��هري با بيان اينكه از حضور 
هر ش��خصي به عنوان شهردار جديد تهران انتظار 
مي رود، فضاي جديدي براي ش��هر به وجود آورد؛ 
 گفت: مردم ش��هر انتظار دارن��د تا در دوره جديد 
اتفاقات جديدي در ش��هر بيفت��د. يكي از مباحث 
مهم بحث شهر هوشمند است كه خوشبختانه در 
برنامه هاي آقاي نجفي نيز به آن توجه جدي شده 
بود. امروز هوش��مند شدن كلان ش��هرها موضوع 
مهمي اس��ت و انتظار مي رود نه فقط تهران بلكه 
باقي كلان ش��هرهاي كش��ور نيز به اي��ن موضوع 

بپردازند.
ش��هر هوش��مند به ش��هري گفته مي شود كه 
داري ش��ش معيار اصلي زندگي هوش��مند جديد 
از جمله اقتصاد هوش��مند، حمل و نقل هوشمند، 
محيط هوش��مند، ش��هروندان هوش��مند، روش 
زندگي هوش��مند و در آخر ي��ك مديريت اداري 

هوشمند باشد.
در حال حاضر در سطح دنيا شهرهاي مختلفي 
به اين ش��كل درآمده و رس��يدن به اين هدف در 
برنامه بس��ياري كش��ورها قرار دارد. با وجود اين 
در ايران به نظر مي رس��د همچن��ان تا زماني كه 
برنامه ها و طرح هايي مانند ش��بكه ملي اطلاعات 
و تامين زيرس��اخت هاي ارتباط��ي لازم و در كنار 
آنها مواردي مانند دولت الكترونيك و دولت همراه 
اجرايي نش��ده، همچن��ان پيگيري اي��ن موضوع 
حداقل در اولويت هاي كش��ور و وزارت ارتباطات 

قرار نمي گيرد. 

 شفافيت و افزايش اعتماد عمومي 
ش��فافيت موض��وع مهم ديگري اس��ت كه باز 
هم اين مورد در برنامه هاي آينده ش��هردار تهران 
وجود داش��ت و تا جايي كه مي دانم اعلام كردند 
كه تا دو ماه آينده قراردادهاي بالاي يك ميليارد 
توم��ان را روي س��ايت ش��هرداري و در اختي��ار 

شهروندان قرار مي دهند.
اي��ن كاري اس��ت ك��ه در برخ��ي ش��هرهاي 
پيش��رفته دنيا انجام مي ش��ود و ع��لاوه بر اينكه 
منجر به افزايش ميزان اعتماد عمومي مي ش��ود، 
 راندمان كاري ش��هرداري را نيز ب��الا مي برد. در 
واق��ع آقاي نجفي با اين كار گام بزرگي در جهت 
شفافيت ش��هرداري بر خواهند داشت و اميدوارم 
كه اين موضوع به ديگر ش��هرداري هاي كشور نيز 
تسري يابد. شفافيت يكي از مباحث روز دنياست 
و يكس��ري شاخص هاي جهاني تعريف شده دارد. 
بنابراي��ن انتظ��ار داري��م آقاي نجف��ي حتما اين 

موضوع را دنبال كند
همچنين بايد بستر مشاركت شهروندان فراهم 
شود تا شهروندان در تصميم گيري براي شهرشان 

حضور موثر داشته باشند.
بايد تعريف ش��ود كه ش��هروندان چه نقش��ي 
در توس��عه و نيز نظارت بر شهر مي توانند داشته 
باش��ند. مهم ترين س��رمايه هر شهر ش��هروندان 
هس��تند و باي��د از تواناي��ي آنه��ا در اداره ش��هر 

اس��تفاده كرد و اميدوارم در دوره جديد مديريتي 
روند توسعه شهردار تهران افزايش يابد. 

 توسعه ساختارهاي زيست محيطي شهر
محمد حقاني از اعضاي كميس��يون سلامت و 
محيط زيس��ت شوراي ش��هر تهران معتقد است 
كه اولويت اول ش��هردار جديد تهران بايد توسعه 

ساختارهاي زيست محيطي شهر باشد. 
حقان��ي در گفت وگو با »تع��ادل« در اين باره 
اظهار كرد: تهران نياز به آرامش، آس��ايش و رفاه 
شهروندان دارد. مسائلي كه مردم را از نظر روحي 
رن��ج مي دهد بايد برطرف ش��ود. اين آس��ايش و 
آرامش هم در كالبد فيزيكي ش��هر حاكم است و 
هم در رفتار ش��هروندان نمود پيدا مي كند. حفظ 
محيط زيست از پيش نيازهاي ايجاد آرامش براي 
شهروندان است. حفظ باغات،  توسعه فضاي سبز، 
 نگهداري ش��هر به نحو احسن مس��ائل مربوط به 
رفت وروب ش��هر و استفاده از افرادي كه دغدغه 
ش��هر را داشته باشند كه متاسفانه 1٤ سال است 
به حاش��يه رانده ش��ده اند، از مواردي اس��ت كه 

انتظار مي رود مورد توجه قرار گيرد. 
وي ادامه داد: خوش��بختانه برنامه هاي محيط 
زيستي كه آقاي نجفي شهردار جديد تهران ارائه 
كردند برنامه خوب��ي بود و اميدوارم اين برنامه را 
س��رلوحه كار هاي خود قرار داده و بر اس��اس آن 
پيش بروند. همچنين رف��ع آلودگي هواي تهران 
از مسائلي است كه بايد در اولويت شهردار جديد 

قرار گيرد. 
محمد حقاني كه هم��واره از منتقدان مصوبه 
ب��رج -باغ ها بود و حتي در جلس��ات ش��ورا اين 
مصوب��ه را غيرقانوني مي خواند اميدوار اس��ت كه 
در مديريت جديد ش��هر مصوبه برج- باغ ها براي 
هميش��ه ملغي ش��ود. حقاني در اي��ن باره گفت: 
اميدوارم نخس��تين لايحه يي كه تس��ليم شوراي 
ش��هر مي ش��ود در رابط��ه با اص��لاح مصوبه برج 
-باغ ها باش��د ت��ا با در نظر گرفت��ن حق مالكيت 
شهروندان و پايمال نشدن حقوق آنها اين مصوبه 
به گونه يي اصلاح شود و باغات شهر تهران حفظ 
شود. به نظر من مهم تر از ايجاد كمربند سبز براي 

شهر حفظ و نگهداري باغات است. 
ب��ه گفته وي، حف��ظ اين درخت��ان به لحاظ 
داش��تن ظرفيت بالاي اكولوژيك��ي در تبادل گاز 

و تلطيف هوا جزو ضرورت ها محسوب مي شود. 
وي با بيان اينكه ش��هر در قب��ال هزينه هايي 
ك��ه انجام مي دهد،  نياز به در آمد دارد اظهار كرد 
كه توس��عه درآمده��اي پايدار مي توان��د از ديگر 

اولويت هاي شهردار جديد باشد. 
حقاني در اين باره افزود: با توجه به ش��رايطي 
ك��ه اكنون بر ش��هر تهران حاكم اس��ت مديريت 
جديد ش��هر تهران باي��د به فك��ر راه هاي جديد 
كس��ب درآمد باشد. ش��هرداري قطعا بايد تراكم 
فروش��ي را كنار گذاش��ته و راه هاي كسب درآمد 

پايدار را افزايش دهد.
دول��ت ني��ز بايد ب��ه اي��ن نهاد كم��ك كند. 
همچنين نياز اس��ت تا بحث درآمدهاي پايدار در 
لايحه مديريت شهري مورد تجديد نظر قرا گيرد. 
در خص��وص عوارض نيز باي��د در كاهش ماليات 
ش��هرداري كه توسط دولت قرار است انجام شود 
بازنگري ش��ود و عوارض ش��هر فق��ط براي مردم 
همان ش��هر مورد اس��تفاده قرار گي��رد. در واقع 

ع��وارض ش��هرداري نبايد در دس��تگاه هاي ديگر 
هزينه ش��ود و دولت بايد كم��ك كند تا عوارض 

شهري به شهرداري برگردد.
 

 گسترش عرصه هاي عمومي شهر
بهرام فريور صدري از كارشناس��ان برنامه ريزي 
ش��هري نيز در گفت وگو با »تعادل« اظهار كرد كه 
اقدام هاي ش��هردار جديد بايد در راس��تاي افزايش 
كيفيت زندگي و ايجاد فضاي شهري مناسب باشد.

به گفته وي، هر چند شهردار جديد برنامه هاي 
خ��ود را ارائ��ه كرده اس��ت ام��ا برنامه هاي طرح 
تفصيل��ي و ط��رح جامع نيز وج��ود دارد كه بايد 
تبدي��ل به برنامه هاي موضوعي قابل اجرا ش��وند. 
اما بيش��تر از ه��ر چيز تهران ني��از به عرصه هاي 
عموم��ي براي عابران پي��اده دارد. طرح ها بايد به 
گونه يي باش��د كه ش��هر از خودرو محور بودن به 
انس��ان محور برگردانده ش��ود. زماني كه در يك 
ش��هر عرصه هاي عموم��ي از بي��ن بروند كم كم 
وضعيت نگران كننده مي شود. در شهر تهران پياد 
ه رو وجود ندارد و همان پياده روهاي موجود نيز 

آسفالت يا سنگفرش مناسبي ندارند. 
وي با تاكيد بر اينكه بايد كف ش��هرها را تميز 
كنيم، تصريح كرد: در مجموع بايد بگويم اولويت 
ش��هرداري جديد بايد استاندارد س��ازي پياده رو، 
 ساخت عرصه هاي عمومي و در مرحله بعد فضاي 

شهري مناسب باشد. 
از س��وي ديگ��ر آنچه ك��ه باي��د در مديريت 
ش��هري مورد توجه قرار گيرد، مديريت يكپارچه 
شهري است و شهردار و شوراي جديد بايد مسير 
حركت شهر را به اين سمت متمايل كنند. يعني 
تصميم گيري ه��ا و اقدام هاي توس��عه ش��هر و به 
خصوص فضاهاي ش��هري باي��د از اختيار دولت 

خارج شده و به شهرداري ها سپرده شود.
براي مثال در ط��رح تفصيلي و طرح جامع به 
غير از موارد اندك، بقيه نهادهاي حكومتي مانند 
آموزش و پرورش، وزارت بهداشت، اداره هاي آب 
و برق و گاز هر كدام مي توانند بطور مستقل عمل 
كنند در حالي كه مديريت همه اين ارگان ها بايد 
به در دس��ت يك نهاد باشد كه در اكثر شهرهاي 
جهان به دست شهرداري است. براي مثال آموز و 
پرورش مي تواند در دولت مركزي باشد اما ايجاد 

فضاهاي آموزشي به شهرداري سپرده شود. 
اين كارشناس ش��هري ادامه داد: البته اكنون 
لايح��ه مديريت يكپارچه ش��هري در مجلس در 
دست بررسي است و در صورت تصويب بخشي از 

اين مشكلات حل مي شود. 
فريور صدري درباره عملكرد 1٤ ساله قاليباف 
نيز گفت: قاليباف تمركز خود را بر توسعه پل ها و 
بزرگراه ها گذاشته بود. اين ديدگاه اتومبيل محور 
اس��ت يعني براي آساني تردد وحركت اتومبيل ها 
تلاش ش��ده و برنامه هاي وي كمتر انسان محور 
بوده اس��ت. البته در توسعه حمل و نقل عمومي 
از جمله مترو فعاليت هاي خوبي در اين س��ال ها 

انجام شد. 
به گفته وي، ف��روش تراكم كه در تهران باب 
ش��ده و بقيه ش��هرها نيز به تقلي��د از تهران اين 
كار را ش��روع كردند، بسيار اشتباه بود. روش هاي 
ديگري هم براي توس��عه درآمدهاي پايدار وجود 
داش��ت كه طي سال هاي گذش��ته در شهرداري 

تهران به آنها پرداخته نشد. 

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|
بالاخره س�وت پايان فعاليت 12 ساله 
قاليباف بر ش�هر تهران ب�ه صدا درآمد 
و قرار اس�ت يكم ش�هريور، محمد باقر 
مديري�ت  دوره  س�ه  از  بع�د  قاليب�اف 
ج�اي خ�ود را ب�ه محم�د عل�ي نجفي 
ش�هردار منتخب ش�وراي پنج�م دهد. 
به گفته بس�ياري از كارشناسان شهري 
قاليب�اف ط�ي دوران مديري�ت طولاني 
خ�ود عملكرد چندان مثبت�ي به يادگار 
نگذاش�ت. ش�ايد بتوان گفت، ف�ارغ از 
تمام معضلاتي كه در اين چند س�ال در 
شهرداري تهران اتفاق افتاد نكته مثبت 
عملكرد شهرداري تهران توسعه خطوط 
مترو باش�د كه البته افتت�اح زودهنگام 
خط�وط 7 و 8 انتقادات زي�ادي را عليه 
وي برانگيخت و شهردار تهران متهم به 
خودنماي�ي و ثبت س�اخت تمام خطوط 

مت�رو به نام خود ش�د. اما باي�د در نظر 
داش�ت كه  ب�راي ش�هر ته�ران ارتقاي 
كيفي�ت زندگ�ي، تنها با سياس�ت هاي 
كالب�دي و س�اخت بزرگ�راه و اج�راي 
پروژه هاي عمراني ممكن نيست. شهر با 
كيفيت براي زندگي، شهري است كه در 
آن نگاه سخت افزاري و نرم افزاري وجود 
دارد و هم�ان ان�دازه ك�ه ب�ه طرح هاي 
عمراني توجه مي ش�ود، محيط زيس�ت، 
فرهنگ و هنر هم اهميت دارد. مديريت 
ش�هر، هم ن�گاه اجتماع�ي مي خواهد، 
ه�م رويكرد زيباشناس�انه. هم معماران 
باي�د در آن نق�ش داش�ته باش�ند، هم 
شهرسازان و هم مهندس�ان. همه اينها 
در كنار هم شهر را شكل مي دهند و اگر 
مديريت ش�هر را با اي�ن رويكرد ببينيم 
ب�ه نگاهي منجر مي ش�ود كه ب�ا زندگي 

ارتباط دارد. 

دكتر محمد مهدي برادران كارشناس شهري: توسعه درآمدهاي پايدار از ديگر مواردي است كه اگر مورد توجه قرار نگيرد 
مشكلاتي را براي شهر به وجود مي آورد و شهرداري به عنوان يك ابر سازمان در كسب درآمدهاي جاري خود ناتوان خواهد شد. 
اكنون درآمدهاي شهردار متكي به تراكم فروشي و ساخت و ساز است اما بايد توجه داشت كه بالاخره يك روز زمين هاي تهران 

تمام مي شود و آن وقت است كه مشكلات مالي شهرداري نمود پيدا مي كند. همانطور كه ركود صنعت ساختمان باعث كاهش 
درآمدهاي شهرداري شده است. حجم كارهايي كه شهرداري انجام مي دهد يك آسيب است

محمد حقاني عضو كميسيون سلامت و محيط زيست شوراي شهر تهران: اميدوارم نخستين لايحه يي كه تسليم شوراي شهر مي شود 
در رابطه با اصلاح مصوبه برج -باغ ها باشد تا با در نظر گرفتن حق مالكيت شهروندان و پايمال نشدن حقوق آنها اين مصوبه به 
گونه يي اصلاح شود و باغات شهر تهران حفظ شود. به نظر من مهم تر از ايجاد كمربند سبز براي شهر حفظ و نگهداري باغات 

است.  حفظ اين درختان به لحاظ داشتن ظرفيت بالاي اكولوژيكي در تبادل گاز و تلطيف هوا جزو ضرورت ها محسوب مي شود. 
شهر در قبال هزينه هايي كه انجام مي دهد،  نياز به در آمد دارد و توسعه درآمدهاي پايدار مي تواند از ديگر اولويت هاي شهردار 

جديد باشد

بهرام فريور صدري كارشناس برنامه ريزي شهري: بيشتر از هر چيز تهران نياز به عرصه هاي عمومي براي عابران پياده دارد. طرح ها 
بايد به گونه يي باشد كه شهر از خودرو محور بودن به انسان محور برگردانده شود. زماني كه در يك شهر عرصه هاي عمومي از 
بين بروند كم كم وضعيت نگران كننده مي شود. در شهر تهران پياد ه رو وجود ندارد و همان پياده روهاي موجود نيز آسفالت يا 

سنگفرش مناسبي ندارند. بايد كف شهرها را تميز كنيم و در مجموع بايد بگويم اولويت شهرداري جديد بايد استاندارد سازي پياده 
رو،  ساخت عرصه هاي عمومي و در مرحله بعد فضاي شهري مناسب باشد
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»تعادل«اثرتكنرخيشدنارزبربازارملكرابررسيميكند

تزريق ثبات به مسكن با سركوب هيجان ارزي

گروهراهوشهرسازي| شهلاروشني|
 سال هاست كه بحث تك نرخي شدن ارز در بين 
فعالان اقتصادي مطرح اس��ت، اما با گذشت سال ها 
همچن��ان اين امر با مقاومت هاي فراواني همراه بوده 
و از انجام اين مهم جلوگيري مي ش��ود. با وجود اين، 
طي روزهاي گذشته خبرهايي در اين زمينه منتشر 

شده است. آيا سال 96 ارز تك نرخي مي شود؟
چند نرخي ب��ودن ارز را مي توان يكي از عوامل 
ايج��اد فس��اد مال��ي در جامعه دانس��ت. از اين رو، 
دول��ت مي تواند ب��ا تك نرخي ك��ردن ارز از هر نوع 
ران��ت و ويژه خ��واري در اقتصاد اي��ران جلوگيري 
كن��د. بر اين اس��اس به اعتقاد اكثر كارشناس��ان و 
فع��الان اقتصادي اگر ارز با ن��رخ منطقي تك نرخي 
ش��ود، مي تواند بسيار به اقتصاد كشور كمك كند و 
مانند س��دي، جلو قاچاق را بگيرد و از توليدكننده 
واقعي حمايت كند. همچنين فعالان و كارشناسان 
اقتص��ادي تك نرخي ك��ردن قيم��ت ارز را يكي از 
ضروري ترين نيازها ب��راي بهبود وضعيت صادرات، 
توليد عنوان كرده اند. يكي از دلايل تمركز و فش��ار 
ب��ر دولت براي تك نرخي ش��دن ارز ايجاد ثبات در 
فعاليت هاي اقتص��ادي و از بين بردن تبعيض هايي 

كه موجب لطمه زدن به صادرات است. 
بحث تك نرخي ش��دن ارز پس از سال ها يكي از 
وعده هاي دول��ت يازدهم بود كه از روزهاي آغازين 
روي كار آمدن به فعالان اقتصادي مطرح ش��د، اما 
همچنان باگذشت حدود ۴سال اين مهم به حقيقت 
نپيوس��ته اس��ت. در ابتداي فعاليت دولت، ولي الله 
س��يف رييس كل بانك مركزي وعده اجرايي شدن 
تك نرخي ش��دن ظ��رف مدت 6 م��اه را داد، اما در 
موعد تعيين ش��ده وعده جديد و يك ساله داده شد. 
حال با اين تفاس��ير پس از گذشت ۴سال و اجرايي 
نش��دن وعده دولت اين بار س��يف از اجرايي شدن 
تك نرخي شدن ارز در سال 96 خبر داده كه بيانگر 
عزم جدي دولت براي تك نرخي ش��دن ارز ارزيابي 
مي ش��ود. اما آنچه در تك نرخي ارز اهميت ويژه يي 
دارد، تاثير اين مورد بر پيكره بازارهاي موازي مانند 

مسكن، بازار سرمايه، ارز و سكه است. 
در اي��ن  بي��ن برخ��ي از كارشناس��ان معتقدند 
تك نرخي شدن ارز باعث كم رونق شدن ارز و سكه و 
پررونق شدن بازار مسكن است. زماني كه تك نرخي 
ش��دن ارز رخ دهد، بازارهاي جانب��ي ديگر پذيرايي 
نقدينگي هاي س��رگردان م��ردم نخواهد بود و مردم 
بادل گرمي بيشتري س��رمايه هاي خود را وارد بازار 

مسكن خواهند كرد. 
همواره كارشناس��ان و مس��وولان بر اين موضوع 
تاكي��د دارند ك��ه انظباط مال��ي مي توان��د رويكرد 
مناس��بي بر بازار هاي موازي از جمله مسكن داشته 
باشد. اگرچه به اعتقاد صاحب نظران ريز فاكتورهاي 
مسكني مانند مصالح ساختماني و هزينه مجوزهاي 

س��اختماني )به خاطر توليدات و قيمت هاي داخلي( 
رابطه مس��تقيمي با قيمت ارز ن��دارد، اما بالطبع در 
كليت اين مس��ائل مي تواند ب��ر نقدينگي هاي مردم، 
انتخاب بازار صحيح براي سرمايه گذاري و در نهايت 

هدايت به عرضه بيشتر ملك بينجامد.
 

ثباتقيمتمسكنباارزتكنرخي
منصور غيبي، كارش��ناس اقتصاد مسكن با بيان 
اينكه ثبات اقتصاد مسكن درگرو تك نرخي شدن ارز 
اس��ت، گفت: اما اين ثبات به  واسطه تغييرات قيمت 
ارز نخواهد بود زيرا مساله ارز و مسكن دو مقوله جدا 

و فاصله دار از هم هستند. 
غيبي اظه��ار كرد: تجربه و تحليل عددي توأمان 
ثابت مي كنند كه تغييرات قيمتي ارز، تاثير معنادار و 

موثري بر حوزه مسكن نمي توانند داشته باشد. 
وي اف��زود: چراك��ه اولا اي��ن تغيي��رات پايدار و 
م��دت دار نمي توان��د باش��د. ثانيا جنس اي��ن دو در 
اقتص��اد از هم جداس��ت ولي در ي��ك نقطه مهم به 
هم مي رس��ند كه همان نقطه، مح��ل رانت خواري و 

سوداگري است. 
غيبي بابيان اينكه شايد تك نرخي شدن ارز بتواند 
اين نقط��ه تلاقي را قطع كند، تاكي��د كرد: آنچه از 
تغيي��رات چند نرخي ارز بر اقتص��اد ايران موثر واقع 
مي ش��ود، رشد فضاي س��وداگرانه و كاسب كارانه در 
اقتصاد اس��ت كه همين حس و حال مي تواند تاثير 

رواني كاذب در مبادلات مسكن ايجاد كند. 
اين كارشناس اقتصادي گفت: با تك نرخي شدن 
ارز و با خروج تقاضاهاي سوداگران از بازار ارز كنترل 
نوسانات اين بازار بيشتر امكان پذير شده و به  تبع آن 
بازار مسكن نيز از التهابات كاذب و هيجاني ناشي از 

نوسانات قيمت ارز در امان خواهد بود. 
وي همچني��ن ب��ا بيان اينكه تثبي��ت قيمت ارز 
موجب رش��د و ش��كوفايي اقتصاد كش��ور و از بين 
رفتن تمام رانت هاي موجود در اين عرصه مي ش��ود، 
گفت: تك نرخي ش��دن ارز موجب ايج��اد ثبات در 
فعاليت هاي اقتصادي ازجمله حوزه مسكن مي شود 
و از بس��ياري رانت ها و تبعيض هاي آسيب زا در اين 

حوزه اقتصادي جلوگيري مي شود. 
اين كارش��ناس اقتصادي با بي��ان اينكه حداقل 
مزيت تك نرخي شدن ارز اين است كه جلوي رانت ها 
و سوءاستفاده ها را مي گيرد، تاكيد كرد: در اين ميان 
نبايد ارز دونرخي ش��ود، زيرا اي��ن مورد مي تواند در 

بازار آزاد و نرخ دولتي مشكلاتي را به وجود آورد. 
وي تصريح كرد: دو نرخي بودن ارز باعث مي شود 
ت��ا كمتر ش��اهد ثبات در ب��ازار باش��يم و در فضاي 
اقتصادي كش��ور همچنان ابهام وجود داشته باشد و 
توزي��ع درآمد به ضرر يا ب��ه نفع برخي ديگر صورت 
گيرد و منابعي كه به نرخ ارز وابسته اند در سردرگمي 

به سر مي برند. 

غيبي تاكيد كرد: طبيعي است كه دولت بايد نرخ 
ه��دف را به گونه يي در نظر بگي��رد و اين امر هم در 
كشور ما قابل دستيابي و منطقي نيست چون كه اين 
امر بحث واردات و صادرات را تحتالش��عاع خود قرار 

مي دهد، نمي توانند اين را در نظر بگيرند. 
اين كارشناس گفت: حال بايد منتظر ماند و ديد 
آيا اين وعده جدي��د رييس كل بانك مركزي پس از 
۴ س��ال به حقيقت مي پيوندد يا همچنان تك نرخي 
ش��دن ارز بايد منتظر وعده جديدي از س��وي بانك 

مركزي باشد. 

اثردلاربرقيمتمصالحساختماني
ايمان رفيعي، كارشناس بازار ساخت  وساز با بيان 
اينكه تك نرخي ش��دن ارز مي توان��د تاثير موثري بر 
بازار مسكن داشته باش��د، گفت: اگر عوامل موثر بر 
اقتصاد ايران را در نظر بگيريم، بدون شك نرخ ارز از 

جمله مهم ترين آنان است. 
رفيعي افزود: اقتصاد كشورهاي وابسته به صادرات 
به ويژه صادرات تك محصولي كه تنوع سبد ارزي آنها 
محدود است و توان پايه پولي ضعيفي دارند، ارتباط 

مستقيمي با نرخ ارز دارند. 
وي گفت: نفت ب��ه عنوان مهم ترين تامين كننده 
بودج��ه عمومي كش��ور ب��ه هم��راه دلار چند دهه 
اس��ت كه اقتصاد ايران را به بازي گرفته است. تمام 
بخش هاي اقتصادي، سياس��ي، فرهنگي و... به نوعي 

متاثر از اقتصاد نفتي كشور هستند. 
رفيع��ي بابي��ان اينكه دولت هاي پ��س از انقلاب 
هم��واره تلاش كردند با تثبيت نرخ ارز، افس��ار تورم 
را به دست بگيرند، تاكيد كرد: اما اقتصاد بين المللي 
و بازيگران سياس��ي منطقه همواره با استفاده از ابزار 
قيمت نفت و دلار سعي در كنترل دولت هاي وابسته 

به نفت داشته اند. 
اين كارشناس گفت: در بازار سرمايه ايران بازيگر 
اصلي دلار است و ساير بازارها مانند طلا، املاك و... 

مستقيما تحت تاثير بازار ارز حركت مي كنند. 
وي همچنين گف��ت: نرخ برابري ريال در مقابل 
دلار، س��اير بازارهاي داخلي كه ظاهراً وابستگي به 
بازاره��اي بين المللي ندارند را ني��ز تحت تاثير قرار 
مي دهد. كما اينكه در س��ال هاي اوليه دهه 1390 
ش��اهد بوديم با آغاز تحريم بانك مركزي و كاهش 
ش��ديد فروش نفت كه موجب افزايش 3برابري نرخ 

ارز شد، ميزان تورم به حدود 50 درصد رسيد. 
اين كارشناس بازار ساخت وساز با اشاره به اينكه 
از ديگر عوامل نابس��اماني نرخ ارز در كشور ما، نگاه 
سرمايه يي مردم به اين پول خارجي است، گفت: در 
سايه نابس��اماني اقتصاد كشور و سرگرداني جريان 
نقدينگ��ي در بازار، بخش قابل توجه��ي از مردم به 
دنبال تبديل ريال به دلار هستند. اين نگاه به نوعي 
انتظار سنتي در مردم ايجاد كرده است كه هرساله 

با افزايش نرخ ارز، س��رمايه آنها هم افزوده مي شود. 
اين نگاه و انتظار مانند اين انتظار نهادينه ش��ده در 
همه ماس��ت كه هر س��اله از فروردي��ن  ماه منتظر 

افزايش قيمت ها باشيم. 
رفيع��ي گفت: در روزه��اي اخير رييس كل بانك 
مركزي بار ديگر صحبت از تك نرخي شدن ارز كرده 
اس��ت اما تك نرخي ش��دن به چه معناست؟ و كدام 

طرف قرار است نرخ را تعيين كنند؟
وي اظه��ار كرد: طبق قان��ون، بانك مركزي تنها 
مرجع رس��مي واردات ارز و طلا به كش��ور است اما 
ارز در دو بازار مختلف معامله مي شود. وجود همين 
ش��كاف بين اين دو ب��ازار، عامل ايج��اد جذابيت و 
كش��ش براي ج��ذب نقدينگي ش��ده اس��ت. مانند 
واردكنندگان��ي ك��ه ارز را با نرخ دولت��ي از بانك ها 
دريافت مي كنند و كالاهاي وارداتي را با نرخ ارز آزاد 

به فروش مي رسانند. 
رفيعي گفت: بعيد به نظر مي رسد در اين مسابقه 
طناب كش��ي بين بانك مركزي و ب��ازار آزاد، نرخ ارز 
طرف بانك برنده باشد. تلاش دولت براي تك نرخي 
كردن ارز مس��تلزم فراه��م كردن زيرس��اخت هاي 
اساسي در اقتصاد و قوانين كشور است كه اگر درست 
و حساب شده انجام نشود قطعا موجب بروز نابساماني 

در اقتصاد خواهد شد. 
وي همچنين افزود: نخستين گام براي تك نرخي 
كردن ارز، كم كردن جذابيت و كشش بازار آزاد است 
تا ورود افراد متفرقه به صف تقاضا به حداقل برس��د. 
در حال حاضر، اخت��لاف قيمت حدود 500 توماني 
نرخ ارز دولتي با بازار آزاد حاش��يه سود 15درصدي 
مضاعف را براي واردكنندگان و سرمايه گذاران ايجاد 
ك��رده كه بعيد به نظر مي رس��د به راحتي بتوان اين 

بازار را از دست سودجويان گرفت. 
اين كارش��ناس بازار ساخت وس��از با بيان اينكه 
به نظر مي رس��د بزرگ ترين اشتباه بانك مركزي در 
تك نرخي ك��ردن ارز همين اعلام خب��ر و زمان آن 
است، گفت: بدون شك اعلام اين خبر موجب ايجاد 
تقاضاي مضاعف در بازار خواهد شد. براي تثبيت نرخ 
ارز بايد كمترين تحري��ك در بازار صورت بگيرد. در 
گام دوم بايد بانك مركزي اقدام به عرضه متناس��ب 
يا مازاد بر تقاضا در بازار كند تا سودجويان نتوانند با 
ايجاد قحطي ساختگي و مقطعي حباب قيمتي ايجاد 
بكنند. س��امان دهي صرافي ها و جلوگيري از عرضه 
خارج از سيس��تم ارز نيز از ديگر راه كارهاي انضباط 

بازار ارز است. 
رفيعي گفت: در كنار اس��تفاده از ابزار پولي بانك 
مرك��زي با همكاري س��اير ارگان ها و س��ازمان هاي 
دخي��ل بايد با تنظيم قوانين و مقررات از نظر قانوني 

نيز عرضه ارز را مديريت كنند. 
وي با بيان اينكه بازار مس��كن مانند ساير بازارها 
مس��تقيما تحت تاثي��ر نرخ ارز ق��رار دارد، گفت: در 

س��ال هاي ش��روع تحريم هاي بانك مركزي ش��اهد 
افزايش ناگهاني قيمت مصالح ساختماني از تيرآهن 
و گچ و س��يمان توليد داخل تا تاسيسات حرارتي و 

برودتي وارداتي بوديم. 

تنظيموكنترلتورم
عط��ا آيت اللهي، كارش��ناس اقتصاد مس��كن نيز 
در اي��ن رابطه بابي��ان اينكه افزايش قيم��ت ارز در 
س��ال هاي اخير موجب جه��ش در بازار قيمت ملك 
ش��د به گونه يي كه نرخ رشد قيمت ملك از نرخ رشد 
ارز پيش��ي گرفت، گفت: افزاي��ش قيمت ها موجب 
ايج��اد بازار كاذب براي املاك كرد و صف رقبا براي 
ساخت ملك شكل گرفت. هم زمان شدن اين شرايط 
با آغاز تحويل پروژه هاي مسكن مهر كه از ميانه دهه 
80 س��اخت آنها آغاز ش��ده بود موجب عرضه انبوه 

مسكن در كشور بود. 
آيت الله��ي افزود: بعد از اي��ن كنش و واكنش ها 
خريداران��ي كه به دلي��ل افزايش 3براب��ري نرخ ارز 
اجن��اس را بيش از ۴برابر قيمت قب��ل مي خريدند، 
ديگر توان مالي خريد ملك گران را نداشتند و سطح 

توان مالي عمومي جامعه به شدت افت كرد. 
وي گفت: به  هر حال ماحصل شرايط پيش  آمده 

چيزي جز ركود عميق در بخش مسكن نبود. 
وي گفت: در سال هاي اخير دولت تلاش بسياري 
ب��راي ايجاد تحرك و خروج اي��ن بازار از ركود كرده 

است. 
اين كارشناس اقتصاد مسكن گفت: حركت دولت 
در جهت تك نرخي كردن ارز در صورتي بطور كامل 
انجام ش��ود و موجب تلاطم مجدد در نرخ ها نش��ود 
مي توان��د به ايجاد ثبات در بازار مس��كن كمك كند 
كه اين ثبات خود كمك بزرگي در جهت تاثير كاري 
هرچه بيش��تر س��اير تلاش ها در جهت خروج بازار 

مسكن از ركود است. 
وي همچني��ن گف��ت: ثب��ات ن��رخ ارز يك��ي از 
فاكتوره��اي اصلي ب��راي بازگردان��دن اطمينان به 
بازار براي سرمايه گذاران داخلي و خارجي است. ارز 
تك نرخ��ي مطمئناً تاثير بس��زايي در كنترل و مهار 
تورم در بخش هاي مختلف اقتصاد كش��ور مي تواند 

داشته باشد. 
آيت اللهي تاكيد كرد: در صورت اجراي صحيح و 
برنامه ريزي شده اين طرح كه مستلزم پايش مداوم و 
اصلاح قوانين است، مي توان ساير بخش هاي اقتصاد 

را نيز راحت تر كنترل كرد. 
وي گف��ت: مس��لما اج��راي سياس��ت هاي مالي 
مستلزم اقدامات هماهنگ و يكپارچه كليه دستگاه ها 
و س��ازمان هاي مرتبط اس��ت زيرا انضب��اط مالي در 
صورت وجود كوچك ترين س��هل انگاري يا نقصي به 
راحتي تبديل به آشفتگي اقتصادي خواهد شد و در 
صورت بروز، بزرگ ترين بازنده آن مردم خواهند بود. 

ارزتكنرخيعاملرونقتوليدمصالحساختماني
  ثبات نرخ ارز و كنترل 
بازاره��ا  در  آن  نوس��انات 
اهداف��ي  و  رويكرده��ا  از 
است كه همواره به عنوان 
از سرفصل هاي مهم  يكي 
دولت  سياست گذاري هاي 
م��ورد توجه ق��رار گرفته 
اس��ت. موضوع��ي ك��ه به 
بانك  تازگ��ي ريي��س كل 
مرك��زي نيز ب��ر آن تاكيد 
داشته و از حركت به سمت تك نرخي كردن ارز سخن 
گفته اس��ت. يكي از اين بازارها كه گفته مي ش��ود از 

نوسان ارزي تاثير مي پذيرد »بازار مسكن« است. 
همانط��ور كه ش��اهد بودي��م در س��ال هاي اخير 
صنعت ساختمان كش��ور با مشكلاتي همچون ركود 
دست وپنجه نرم مي كند كه از عوامل متعددي ناشي 
مي ش��ود. اين عوامل كه يكي از آنها تغييرات نرخ ارز 
است، منجر به كاهش چشمگير سرمايه گذاري در اين 
صنعت ش��د و بازارهاي جايگزين��ي مثل بازار طلا در 
دوره زماني خاصي موجب ش��د تا س��رمايه گذاران به  
جاي س��رمايه گذاري در بازار مسكن در اين بازارهاي 

جايگزين به دنبال كسب سود باشند. 
ب��ا اين  حال، دولت براي تك نرخي كردن ارز مصر 

اس��ت. هم اكنون قيم��ت ارز داراي دو نرخ مبادله يي 
و آزاد اس��ت، نخس��تين بار در س��ال 72 ب��ود كه ارز 
تك نرخي ش��د اما پس از 8 سال به دليلي فشارهاي 
مختلف، پديده چند نرخي دوباره به  سيستم اقتصادي 
كشور بازگش��ت و بار ديگر در سال 80 اما هيچ كدام 

سياست پايداري نشدند.  
اما در اجراي تك نرخي ش��دن ن��رخ ارز بايد تمام 
جوانب آن در بازار مس��كن ديده  ش��ود. نخس��تين و 
مهم ترين اثر ارز تك نرخي حمايت از توليدكننده است. 
حال سوال اينجاست، آيا تك نرخي شدن ارز، صنعت 

ساختمان  را دچار تحول خواهد كرد؟
همانط��ور كه مي داني��م بازار مس��كن زنجيره يي 
از مش��اغل مختلف است كه مس��تقل از هم فعاليت 
مي كنند. به عبارتي با توجه به گس��تردگي مش��اغل 
مرتب��ط با صنعت س��اختمان كه ح��دود 2۴0حرفه 
مختلف در كش��ور تخمي��ن زده مي ش��ود، مي توان 
گفت كه گردش اقتصادي صنعت ساختمان و ميزان 
اثرگذاري آن در ساير فرآيندهاي اقتصادي بسيار مهم 
و كليدي اس��ت و گره خ��وردن درصد قابل توجهي از 
اقتصاد كشور با اين صنعت و بازار مسكن نشان دهنده 

نقش موثر يكسان سازي نرخ ارز در اين بخش است. 
دول��ت ني��ز بارها اعلام كرده اس��ت ك��ه اقدام به 
تك نرخ��ي ك��ردن ارز را با هدف از بي��ن بردن ركود 

تورم��ي، افزايش امني��ت س��رمايه گذاري، حمايت از 
توليدكنندگان با رويك��رد صادراتي و اطمينان خاطر 

براي صنعتگران اين عرصه خواهد كرد. 
ب��ه  اين  ترتيب در درجه اول، در ش��رايطي كه در 
ح��ال حاضر بازار با آن روبرو اس��ت، يعني در صورت 
دونرخي ماندن ارز، دولت تسهيلاتي را براي مشاغلي 
ك��ه نياز به اس��تفاده از آن دارند مش��خص مي كند، 
مش��اغل س��اختماني كه فناوري آن در كشور وجود 
ندارد يا مواد اوليه آن در كش��ور موجود نيس��ت نيز 

مشمول اين تسهيلات مي شوند. 
در ح��ال حاض��ر، تقريب��اً مق��دار قابل توجهي از 
مصالح س��اختماني براي س��اخت مس��كن در كشور 
توليد مي ش��ود، به جز برخي كالاهاي لوكس همچون 
تجهيزات آش��پزخانه، تجهيزات بهداشتي، تجهيزات 
هوشمند سازي ساختمان؛ برخي مصالح ساختماني، 
مصنوعات آلومينيوم، تاسيسات سرمايشي و گرمايشي 
و... كه به كش��ور وارد مي ش��وند و نياز ب��ه ارز دارند، 
 س��ازندگان مس��كن در س��اخت برخي از خانه ها به 
تجهيز اين نوع كالاها مبادرت مي كنند و س��اختمان 
احداث شده را با قيمتي بيش از ارزش واقعي ساختمان 

در اختيار مشتري يا مصرف كننده قرار مي دهند. 
ب��ا فرض اينك��ه دولت باه��دف مقابله ب��ا فاصله 
طبقات��ي، تس��هيلات ارزي را در اختيار س��ازندگان 

صنعت س��اختمان بگذارد از آنجا  ك��ه ايران در حوزه 
صنعت س��اختمان خودكفاست پس تك نرخي شدن 
ارز تنها به واردكنندگان كالاي لوكس در س��اختمان 

كمك خواهد كرد. 
در درج��ه دوم و با فرض تك نرخي ش��دن ارز اگر 
صنعتگر يا سازنده مسكن نتواند ارز ارزان تر در اختيار 
داشته باشد براي خريد كالاي لوكس، توليدكنندگان 
داخلي خود دس��ت به توليد كالاي موردنظر مي زنند 
به اين ترتيب تك نرخي شدن ارز منجر به افزايش توان 
توليدكنندگان داخلي مي شود. يعني مي توان گفت در 
اين معادله، واردكنندگان مصالح ساختماني بيشترين 
تاثيرات را از تغيير در نظام ارزي ش��اهد خواهند بود، 
از ط��رف ديگر منجر به افزايش توان رقابتي كالاهاي 
توليد داخل و كمك به تقويت جريان صادرات خواهد 

شد. 
مث��لاً در صنعت سراميك س��ازي ايران كه رش��د 
چش��مگيري داش��ته و افزون بر تامين بازار مس��كن 
داخل��ي به صادرات نيز مي پ��ردازد طبيعتا تك نرخي 
ش��دن ارز جلو ورود اين نوع كالا را در كنار تجهيزات 

لوكس و تزيينات ساختماني خواهد گرفت. 
در مجموع همانطور كه عنوان شد به نظرمي رسد 
اگر قرار اس��ت تس��هيلات ارزي از س��وي دولت ارائه 
ش��ود، بايد سهمي به توليدكنندگان اختصاص يابد و 
نه س��ازندگان! هر چند امكان رانت هم در اين حالت 
وجود خواهد داشت. با اين پيش فرض كه توليدكننده 
به  جاي توليد كالا با اس��تفاده از تس��هيلات ارزي به 
واردات محص��ولات خارج��ي مبادرت كن��د با هدف 

كسب سود بيش��تر هر چند با پيش بيني اين معضل 
و ايجاد زيرس��اخت هاي اقتصادي لازم براي كنترل و 
نظارت، درنهايت اين توليدكنندگان داخلي هستند كه 
مي توانند از تسهيلات تك نرخي استفاده كنند. براي 
اين منظور در صورت رونق اقتصادي حتي صنايع مادر 
مثل سيمان و فولاد هم مي توانند با توجه به افزايش 

درآمد، تجهيزات اوليه كارخانه ها را وارد كنند. 
در اين ميان لازم اس��ت دولت به  ج��اي اصرار بر 
دو نرخي ش��دن ارز تلاش خ��ود را بر اين بگذارد كه 
كارخانه هاي مادر مثل س��يمان به عنوان چرخ اصلي 
در صنعت كش��ور حمايت شوند و با ايجاد تسهيلاتي 
براي صادرات آن به سودآوري بيشتر فعالان اين صنف 
كمك كنند. قطعا اين زنجيره به  هم  پيوس��ته اثرات 
مثبت خود را بر بازار مس��كن نيز خواهد گذاشت. اما 
درخصوص وضعي��ت بازار معام��لات خريد و فروش 
مس��كن مي توان گفت در مقطع زمان��ي حاضر بازار 
معاملات مس��كن در ش��رايطي قرار دارد كه كمترين 
تاثي��ر را از عوامل خارج��ي مي پذيرد. به اين معنا كه 
در شرايط فعلي كه حباب قيمتي مسكن تخليه  شده، 
تسهيلات خريد مسكن براي خانه اولي ها و متقاضيان 
خريد مسكن مصرفي تا حد قابل قبولي افزايش  يافته 
اس��ت همچنين از سوي ديگر بازار مسكن با تقاضاي 
هجومي مواجه نيس��ت، تاثير عوامل بيروني همچون 
تك نرخي ش��دن ي��ا دو نرخي بودن ن��رخ ارز به طور 
مس��تقيم بازار معاملات مس��كن را تح��ت تاثير قرار 
نخواهد داد حتي به  ص��ورت رواني نيز نمي تواند جو 

فعلي بازار معاملات مسكن را تحت تاثير قرار دهد. 

بياثريارزتكنرخي
برقيمتمسكن
قيم��ت  يكسان س��ازي 
ارز، موضوع��ي اس��ت كه در 
س��ال هاي اخي��ر در كش��ور 
مطرح ش��ده و م��ورد توجه 
س��رمايه گذاران،  كلي��ه 
س��اير  و  توليد كنن��دگان 
افراد مرتبط ب��ا فعاليت هاي 
اقتصادي قرار دارد و بازخورد 
تحق��ق آن، ايجاد ش��فافيت 
نظام اقتصادي كش��ور و نيز 

تقوي��ت و افزايش ص��ادرات و فراهم ك��ردن رقابت 
كالاهاي صادراتي با كالاهاي خارجي است. 

در حال حاضر، ارز با دو نرخ مبادله يي يا رس��مي 
و نرخ آزاد در كش��ور عرضه مي ش��ود. ارز مبادله يي، 
در مقاب��ل مفه��وم ارز آزاد ق��رار گرفت��ه و به دليل 
افزاي��ش قيمت ارز، از ط��رف دولت و با قيمت كمتر 
و به ص��ورت محدودتر، كنترل ش��ده و در ش��رايط 
خاص ارائه مي ش��ود. اين ارز تنها براي واردات برخي 
كالاها تخصيص مي يابد. دريافت ارز مبادله يي كاري 
دش��وار و زمان بر بوده و همه اف��راد قادر به دريافت 

آن نيستند. 
در مقاب��ل، ارز آزاد ارزي اس��ت كه قيمت آن در 
ب��ازار آزاد و با توجه به ش��رايط اقتصادي و عرضه و 
تقاضا در بازار ارز تعيين ش��ده و توس��ط صرافي ها و 
دلالان ارز عرضه مي ش��ود. تهيه اين ارز بسيار آسان 
و ب��دون محدوديت امكان پذير ب��وده و هر كالايي را 

مي توان با آن وارد كرد. 
در دول��ت يازده��م، دس��تورالعمل ت��ك نرخي 
ش��دن ارز ابلاغ شد، ولي اجرايي ش��دن و عملياتي 
كردن آنك��ه نيازمند درايت بيش��تر و فراهم كردن 
پيش نيازهاي لازم است كه هنوز محقق نشده است. 
ه��دف اصلي دولت از انجام اين مهم، پش��تيباني از 
توليد و اش��تغال در كش��ور، جذب س��رمايه گذاري 
خارج��ي و جلوگي��ري از رانت در فض��اي اقتصادي 

است.
ولي آنچه بايد به آن توجه ويژه داشت، اين است 
كه سياس��ت هاي تدريج��ي و هدفمند ب��ه ويژه در 
تصميم گيري هاي اقتصادي، مي تواند منجر به حفظ 
ثبات بيش��تري شده و نتايج مطلوب تري را به همراه 

داشته باشد. 
در هرحال، اين س��وال مطرح است كه تك نرخي 
ش��دن ارز در ساختمان س��ازي چه تبعاتي به همراه 

خواهد داشت و چه تاثيري بر قيمت مسكن دارد؟ 
آنچ��ه مس��لم اس��ت اي��ن اس��ت ك��ه موض��وع 
يكسان س��ازي قيم��ت ارز منج��ر ب��ه واقعي ش��دن 
قيم��ت واردات كالا مي ش��ود. باتوج��ه ب��ه اينكه در 
حال حاضر، ارز مبادله ي��ي و ارز آزاد اختلاف قيمت 
زي��ادي ندارن��د ولي در ه��ر صورت يكسان س��ازي 
قيم��ت ارز، منجر ب��ه افزايش قيم��ت ارز مبادله يي 
و كاه��ش قيمت ارز آزاد ش��ده و قيمتي مابين اين 
 دو ب��ه عن��وان قيمت ارز ت��ك نرخي مق��رر خواهد

شد.
پس مي توان اين طور برداش��ت كرد كه واردات 
محصولات��ي ك��ه در ح��ال حاضر وابس��ته ب��ه ارز 
مبادله يي هس��تند تا ح��دودي ب��ا افزايش قيمت 
ناچي��زي مواجه خواهند ش��د و برعك��س، واردات 
محصولاتي كه پيش از اين با ارز آزاد انجام مي شده 
اس��ت با همان ميزان كاهش قيمت روبه رو خواهند 
بود. پس در پاس��خ به س��وال مطرح شده ابتدا بايد 
بررسي كرد كه چه اقلام و اجناسي به ارز مبادله يي 
يا ارز آزاد وابس��ته هستند و اين اقلام به چه ميزان 
به طور مس��تقيم يا غيرمستقيم در توليد ساختمان 

دخالت دارند. 
براساس آخرين آمار و اطلاعات ارائه شده توسط 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت و نيز بانك مركزي 
ايران، كالاها براي واردات، توس��ط دولت به 10 گروه 
كالايي تقس��يم شده اند و بر اين اساس، اولويت هايي 
براي واردات كالاهاي بهره مند از ارز مبادله يي وجود 

دارد.
ارز  كالاه��اي 9 گ��روه اول مش��مول درياف��ت 
مبادله يي هس��تند. البته به تدريج در طي سال هاي 
اخي��ر و ب��ا توجه به ت��وان و ظرفيت تولي��د داخلي 
كالاهاي گروه هاي مش��مول ارز مبادله يي به تدريج 
كمت��ر ش��ده اس��ت. از اين 10 گ��روه، گ��روه دهم 
گروه »كالاهاي لوكس« اس��ت ك��ه ارز مبادله يي به 
آنه��ا تخصيص نمي يابد و حق��وق و عوارض گمركي 
كالاه��اي اولويت دهم يا هم��ان كالاهاي لوكس دو 

برابر ديگر كالاها است. 
بيش��تر محص��ولات واردات��ي مورد اس��تفاده در 
س��اختمان، جزو گروه دهم ب��وده و كالاي »لوكس« 
تلقي مي شوند كه مش��مول استفاده از ارز مبادله يي 
يا ارز دولتي نيستند. اين محصولات بيشتر در نازك 
كاري مورد اس��تفاده قرار گرفته و به طور تقريبي ۴0 
درصد قيمت تمام ش��ده مل��ك را به خود اختصاص 

مي دهند.
مصالح��ي مانند كاش��ي، س��راميك، ش��يرآلات، 
كاغذ ديواري، انواع پوش��ش هاي كف اعم از موكت، 
لميني��ت، كفپوش و س��نگ و س��راميك، رنگ هاي 
س��لولوزي، چوب ه��اي به كار ب��رده ش��ده در نما و 
ك��ف، مصالح اوليه كابينت ها، و اجزاي آش��پزخانه و 
س��رويس هاي بهداشتي، در و پنجره، و... كه برخلاف 
تصور عام، پيش بيني مي شود قيمت اين محصولات 

پس از تك نرخي شدن ارز كاهش يابد.
حت��ي محصولات��ي ك��ه در داخل كش��ور توليد 
مي ش��وند و ب��ه نحوي م��واد اوليه خ��ود را از خارج 
از كش��ور وارد مي كنن��د و تاكن��ون از ارز مبادله يي 
اس��تفاده نكرده اند، دركاه��ش قيمت اين محصولات 

نيز بي تاثير نخواهد بود. 
پ��س مي توان اينگونه برداش��ت ك��رد كه با تك 
نرخي شدن قيمت ارز، در صنعت ساختمان و قيمت 
تمام ش��ده ملك با فرض ثبات اقتص��ادي و افزايش 
نيافت��ن قيمت فعل��ي ارز، نه تنها ب��ا افزايش قيمت 
مواج��ه نخواهيم ش��د بلك��ه در نگاهي خوش��بينانه 
مي ت��وان احتمال كاه��ش جزئي قيم��ت را نيز داد. 
البت��ه مس��اله كاه��ش قيمت ام��ري اس��ت دور از 
ذهن چون س��ازندگان خصوصي، هم��واره به دنبال 
 كسب س��ودآوري بيش��تر از صنعت ساختمان سازي

هستند.
پ��س مي ت��وان نتيجه گيري كرد ك��ه تك نرخي 
ش��دن قيمت ارز، افزايش قيمت ساختمان و مسكن 
را به همراه نخواهد داش��ته و تاثيري در قيمت تمام 

شده ملك ندارد. 
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دانشوفن10

تاخير در اجراي رجيستري موجه نيست
فارس|

 س��خنگوي س��تاد مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز با 
گل��ه از وزارت ارتباطات براي تاخي��ر در اجراي طرح 
رجيستري، گفت: وزارت ارتباطات دليل تاخير را عدم 
پيش بيني اعتبارات لازم دانسته اما ما تاخيرها را موجه 

نمي دانيم. 
قاس��م خورش��يدي س��خنگوي س��تاد مبارزه با 
قاچ��اق كالا و ارز با بيان اينكه وزارت ارتباطات دليل 
تاخير اجراي طرح رجيس��تري گوشي موبايل را عدم 
پيش بيني اعتبارات لازم دانس��ته، اظهار داش��ت: در 
حال��ي ك��ه وزارت صنعت معدن و تج��ارت بايد اين 
اعتبارات را پيش بيني مي كرد اما پيش بيني هاي لازم 
را نداشته و از اين رو تخصيص اعتبارات توسط وزارت 

ارتباطات و فناوري انجام ش��ده كه در نهايت نيز اين 
وزارتخانه 28خردادماه س��ال جاري ق��رارداد خود با 

پيمانكار داخلي را منعقد كرده است. 
وي با بيان اينكه به عنوان سخنگوي ستاد مركزي 
مب��ارزه با قاچاق كالا و ارز از وزارت ارتباطات گله مند 
هستيم و اين تاخيرها را موجه نمي دانيم، افزود: با اين 
وجود به اجراي طرح رجيس��تري در آينده يي نزديك 
خوش��بين هس��تم؛ چراكه به لحاظ علمي و فني كار 
كارشناس��ي و عميقي براي اين طرح صوت گرفته و 
كارشناس��ان به اين باور قطعي رسيدند كه اين كار از 

لحاظ فني كاملا عملياتي و اجرايي است. 
خورش��يدي اضافه كرد: اجراي اين طرح بدون 
كمترين مش��كلي براي مصرف كنندگان، به زودي 

نهايي خواهد شد. سخنگوي ستاد مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز گف��ت: ب��ا توجه به مجم��وع تمهيدات 
صورت گرفته، اجراي طرح رجيس��تري منجر به 
كاهش حاشيه سود براي واردكنندگان خواهد شد 
و علاوه بر آن مي توان گوش��ي تلف��ن همراه را با 
قيم��ت ارزان تري در اختي��ار مصرف كننده نهايي 

قرار داد. 
خورش��يدي در پاس��خ به نظر برخي از مخالفان 
اجراي رجيستري كه معتقدند با اجراي اين طرح، بازار 
موبايل به انحصار برخ��ي از نمايندگي هاي خاص در 
مي آي��د، گفت: تا قبل از نگراني ب��ه وجود آمده براي 
انحص��ار بازار موباي��ل، وزارت صنعت معدن و تجارت 
مج��وز نمايندگي رس��مي فروش موباي��ل را تنها به 

اش��خاص حقوقي و ش��ركت هايي واگذار مي كرد كه 
نمايندگي از توليدكننده اصلي داشته باشند اما براي 
حل اين مش��كل اخيرا اين قيد را حذف كرده اس��ت 
و مج��وز نمايندگي ها براي ش��ركت هاي واس��طه يي 
منطقه يي صادر شده است. بنابراين تقريبا در گوشي 

تلفن همراه مونوپل وارداتي نداريم. 
وي ب��ا بي��ان اينك��ه از زمان آغاز ط��رح عمليات 
رجيس��تري بط��ور عموم��ي، دو م��اه ب��ه صاحبان 
گوشي هاي تلفن همراه فرصت داده خواهد شد و پس 
از آن اگر گوشي قاچاق باشد، به آن ديگر خدمات داده 
نمي ش��ود، گفت: بنابراين به مردم پيشنهاد مي شود 
گوشي هاي تلفن همراه خود را از نمايندگي هاي معتبر 
و ب��ا گارانتي كه مويد س��لامت كالا و واردات قانوني 

است خريداري كنند. 
سخنگوي س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز يادآور 
شد: ابتدا بايد كالاي داخلي مصرف كنيم و در مواردي 

كه كالاي داخلي در دس��ترس نيست، كالاي خارجي 
قانوني خريد كنيم تا بتوانيم بخشي از مبارزه با قاچاق 

كالا را با نخريدن كالاهاي قاچاق جلو ببريم. 

بازار

سازگاري نرم افزار دوربين 
گوشي »پيكسل« با اندرويدي ها 
ورج| يك برنامه نوي��س اوكرايني با اجراي ابتكار 
عمل��ي جالب اس��تفاده از نرم افزار پيچيده عكاس��ي 
گوش��ي پيكسل را روي ديگر گوش��ي هاي اندرويدي 

ممكن كرد. 
اين نرم افزار، تهيه عكس هاي جالب را با اس��تفاده 
از گوش��ي پيكس��ل ممكن مي كند و ب��ه همين علت 
محبوبي��ت زيادي دارد. برنامه نويس مذكور راهي پيدا 
كرده تا استفاده از نرم افزار عكاسي گوشي پيكسل را 
روي تمامي گوشي هاي اندرويدي كه مجهز به پردازنده 
Snapdragon 820/821 يا 835 هستند، ممكن 
كند، بنابراين از اين پس كاربران مي توانند با استفاده 
 +HDR از گوش��ي هاي ديگر اندروي��دي عكس هاي
بگيرند. اي��ن برنامه نويس كه خود را B-S-G ناميده، 
نسخه يي اصلاح شده از برنامه Google Camera را 
در دسترس علاقه مندان قرار داده است. اين نرم افزار 
،LG G6، OnePlus 3 با موفقيت روي گوشي هاي 

 a Samsung و   OnePlus 3T، OnePlus 5
Galaxy S8 آزمايش شده است.

ديگ��ر برنامه نويس��ان محت��واي كدهاي يادش��ده 
را بررس��ي كرده اند تا از عدم وج��ود هرگونه ويروس 
و بدافزاردر آن مطمئن ش��وند و اين مس��اله به تاييد 
رسيده است، البته نصب اين برنامه تمامي قابليت هاي 
آن در گوش��ي پيكس��ل را روي ديگ��ر گوش��ي ها در 
دس��ترس قرار نمي دهد، اما گرفتن عكس هاي بهتر و 
باكيفي��ت، همراه با امكانات ويراي��ش متنوع از جمله 

مزاياي استفاده از نرم افزار ياد شده است. 

پرداخت ۱۳۰هزار دلار براي 
كشف آسيب هاي سايبري 

اينكواي�رر| نيروه��اي هواي��ي ارت��ش امريكا با 
اج��راي ي��ك برنام��ه تش��ويقي موفق به شناس��ايي 
آسيب  پذيري هاي خطرناكي در سيستم هاي رايانه يي 
خود ش��ده و براي حل اين مشكلات ۱۳۰ هزار دلار 

پرداخته است. 
برخ��ي از اين آس��يب پذيري ها بس��يار خطرناك 
ب��وده و قادر به آلوده كردن رايانه ها در مدت بس��يار 
كوتاه��ي بوده اند. برخ��ي از اين حفره ه��اي امنيتي 
مي توانستند روي عملكرد سيستم هاي پروازي ارتش 
امري��كا تاثير منفي بگذارند. بقي��ه آنها نيز مربوط به 
سيس��تم هاي تس��ليحاتي گران قيم��ت آن بوده اند. 
 ابت��كار عمل يادش��ده در قال��ب رقابتي موس��وم به
Hack the Air Force اجرا ش��ده و از اين طريق 
2۰7 آس��يب پذيري معتبر شناس��ايي ش��ده اس��ت. 
كاربران��ي از سراس��ر دني��ا ق��ادر به ش��ركت در اين 
رقاب��ت بوده اند و ع��لاوه بر ارتش امريكا، شناس��ايي 
آس��يب پذيري هاي نيروي هوايي ارتش هاي انگليس، 
كانادا، استراليا و نيوزلند نيز در دستور كار بوده است. 
اين س��ومين بار اس��ت كه رقابت هكري مذكور براي 
شناسايي آسيب پذيري سيستم هاي رايانه يي نيروهاي 
هوايي ارتش هاي مذكور اجرا مي شود. اين رقابت 24 
روز به طول انجاميد و 272 نفر از بيش از ۳۰ كش��ور 
در آن شركت كردند. ارزش نقدي جوايز تعيين شده 

از ۱۰۰ تا 5۰۰۰ دلار در نوسان بود. 

آمازون پول خريد عينك هاي تاييد نشده 
تماشاي كسوف را پس داد

ورج| آمازون مجبور ب��ه بازپرداخت هزينه خريد 
عينك ه��اي مخصوص تماش��اي كس��وف ش��د، زيرا 
نتوانست تاييد كند كه عينك هاي مذكور توسط يك 

شركت معتبر و قابل اعتماد توليد شده است. 
با نزديك ش��دن ب��ه زمان وقوع يك كس��وف در 
امريكا در هفته آينده و تاريخ 2۱ آگوس��ت، بسياري 
از مردم اين كشور به خريد عينك هاي ويژه تماشاي 
كس��وف روي آورده ان��د. گزينه اول تع��داد زيادي از 
اف��راد، خريد اين عينك ها از آم��ازون بوده ولي حالا 
مشخص شده همه عينك هاي ياد شده ايمن و مورد 
تاييد نيس��تند. بررسي هاي انجام شده نشان مي دهد 
عينك هاي كسوف عرضه شده توسط برخي شركت ها 
از طري��ق آمازون ايمني لازم را ندارند و اس��تفاده از 
آنها براي تماش��اي مستقيم كس��وف ممكن است به 
چشم انس��ان آس��يب برس��اند. از جمله عينك هاي 
كس��وف كه ايمن��ي آن به تاييد نرس��يده مي توان به 
عينك MASCOTKING اش��اره كرد كه صفحه 
فروش آن از آمازون حذف ش��ده اس��ت. براي افرادي 
كه عينك هاي يادش��ده را خريداري كرده اند هشدار 
عدم اس��تفاده ارسال ش��ده و قرار است هزينه خريد 
آنها هم بازپس داده شود. آمازون از افشاي اين مساله 
كه چه تعداد از مردم عينك هاي يادشده را خريداري 
كرده اند، خودداري كرده، اما مي گويد در تلاش است 

تا همه اين افراد را از مشكل يادشده مطلع كند. 

توصيه هاي مبدع كلمات عبور 
براي كاربران 

س�ي نت| بيل بر، ف��ردي كه مبدع نظ��ام فعلي 
رمزگذاري و اس��تفاده از كلمات عبور براي دسترسي 
ب��ه اطلاع��ات گوناگ��ون در سايت هاس��ت، از برخي 
اس��تانداردهاي سخت وضع ش��ده در اين زمينه ابراز 

تاسف كرد. 
وي ك��ه مديرقبلي موسس��ه ملي اس��تانداردها و 
فن��اوري در امريكاس��ت به پدر كلم��ات عبور مدرن 
ش��هرت دارد. او در سال 2۰۰۳ به همه ادارات دولتي 
توصيه كرد كه آنها بايد از رشته يي تصادفي از حروف 
و نماده��ا در كلمات عبور اس��تفاده كنند تا كس��ي 
نتوان��د آنها را حدس بزند. اي��ن توصيه پاي نمادها و 
كاراكترهاي بس��يار پيچيده يي را ب��ه دنياي كلمات 
عبور باز كرد. اما استفاده از اين روش به خاطر آوردن 
كلمات عبور را هم براي مردم بس��يار دش��وار كرده و 
البته باعث نش��ده ك��ه كار هكرها براي حدس زدن و 
كشف كلمات عبور سخت تر شود. بيل بر به تازگي در 
مصاحبه يي با شبكه سي بي اس گفته بهتر است مردم 
به جاي استفاده از كلمات عبوري با انبوه كاراكترهاي 
نامان��وس از كلم��ات عبور طولاني و ح��اوي كلمات 
غيرقابل حدس زدن اس��تفاده كنند و اين روش براي 
مقابله با هكرها و متوقف كردن آنها كارآيي بيشتري 
دارد. وي كه س��ال ها قبل كارمند مايكروسافت بوده، 
ح��الا با اين توصيه نظرات قبلي خود را نقض كرده و 
بايد منتظر ماند و ديد كلمات عبور طولاني مي توانند 

هكرها را متوقف كنند يا خير. 

اخبار

مديرعامل پست اعلام كرد

پهپاد هاي نامه رسان تهران در انتظار مجوز
گروه دانش و فن| مرجان محمدي|

چن��د صباحي اس��ت كه برخ��ي از كش��ورها از 
پهپادهاي نامه رسان استفاده مي كنند به عنوان مثال 
چندي پبش شركت آمازون بسته مشتريان خود را با 
پهپاد براي آنها ارسال مي كرد مساله يي كه با استقبال 
زياد كاربران و مش��تريان مواجه شد، حالا مديرعامل 
پس��ت تهران از راه ان��دازي اين س��رويس جديد در 
اصفه��ان خب��ر مي دهد و مي گوي��د در بندرعباس و 
كيش نيز به زودي از پهپاد اس��تفاده مي شود ولي در 

تهران هنوز مجوزهاي لازم دريافت نشده است. 
مديرعامل شركت ملي پست مي گويد: پهپادهاي 
نامه رسان شركت ملي پست، كه تا سقف پنج كيلوگرم 
وزن را مي توانند حمل كنند در اصفهان عرضه ش��ده 
و قرار اس��ت به زودي در مح��ور كيش به بندرعباس 
ني��ز فعاليت خود را آغاز كن��د، اما در تهران به دليل 
محدوديت هاي ويژه هنوز نتوانسته ايم مجوزهاي لازم 

را براي پرواز اين پهپادها دريافت كنيم. 
 حس��ين مهري مديرعامل ش��ركت ملي پس��ت 
در نشس��ت خبري به مناس��بت نخس��تين س��الروز 
ملي ش��دن ش��ركت پست جمهوري اس��لامي ايران 
در جم��ع خبرنگاران گفت: استانداردس��ازي مكان و 
هوشمندس��ازي خدمات از برنامه هاي ش��ركت ملي 
پس��ت براي ارائه خدمات پس��تي با كيفيت و ارزان 
در آينده اس��ت. همچنين ش��ركت ملي پست براي 
ارائ��ه خدمات ب��ه مناطق روس��تايي و دورافتاده كه 
ش��ركت هاي خصوصي ماي��ل به انجام آن نيس��تند 

آمادگي كامل دارد. 
وي درب��اره اپراتورهاي خصوصي خدمات رس��اني 
پس��تي در حوزه كس��ب و كارهاي اينترنتي با بيان 
اينكه اين اپراتورها رقيب شركت ملي پست محسوب 
مي ش��وند، گفت: طبيعي اس��ت اين سامانه رقيب ما 
خواهد بود ك��ه ما براي رقابت با اي��ن اپراتورها بايد 
كيفي��ت خدمات خود را افزاي��ش و قيمت را كاهش 
دهيم. ش��ركت ملي پس��ت در س��ال آينده خدمات 
پس��تي اپراتوري خود را گس��ترش خواهد داد كه در 
آن صورت اپراتورهاي خصوصي بايد نس��بت به اخذ 
مجوزه��اي لازم اقدام كنند.معاون وزارت ارتباطات و 

فناوري اطلاعات درباره پست موبايلي نيز توضيح داد: 
مذاكرات خوبي با سازمان تجارت الكترونيكي داشتيم 
و در حال تكميل آيين نامه هاي مرتبط با اين فناوري 
هستيم تا براي هر كدام از ارگان ها وظايف مشخصي 
تعريف شود تا اختلالي در كار يكديگر به وجود نيايد. 
وي درباره فناوري جديد پوز همراه نامه رسان نيز 
توضي��ح داد: پوز همراه نامه رس��ان به صورت پايلوت 
و آزمايش��ي در ته��ران و در منطق��ه ۱۳ در ح��ال 
خدمات رساني اس��ت تا ايرادهاي آن را برطرف و در 
نهايت در كل كش��ور اين خدمت گس��ترش يابد. در 
حوزه خدمات تحويل كالا شركت ملي پست در سال 
گذش��ته ۱۶۱ ميليارد و 4۰۰ ميليون تومان خدمات 
رساني كرده است كه اين حجم مي تواند تهديداتي را 

نيز به همراه داش��ته باشد كه موبايل پست مي تواند 
اين تهديدات را برطرف كند. 

معاون وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات با بيان 
اينكه شركت ملي پس��ت از آخرين خدمات فناوري 

اطلاعاتي براي به روزس��ازي خدمات خود اس��تفاده 
مي كند، بيان كرد: ۱۰۰ درصد نامه رس��انان ش��ركت 
ملي پس��ت مجهز به »اس��مارت فون« هس��تند كه 
قابلي��ت كنترل و رديابي را دارن��د. اكنون ۱۰۰ خط 

ارس��ال را در كش��ور به 2۰۰ خط افزاي��ش داده ايم، 
همچنين در حوزه خطوط بين المللي به زودي خطوط 
خ��ود را به ۱2۰ خط افزايش خواهيم داد كه در اين 
راستا با ايرلاين هاي جديدي در حال مذاكره هستيم. 
مديرعامل ش��ركت ملي پس��ت از بهبود شاخص 
توسعه خدمات پستي جمهوري اسلامي در دنيا خبر 
داد و گفت: اتحاديه جهاني پس��ت با چهار ش��اخص 
مختلف خدمات پس��تي ۱7۰ كش��ور دني��ا را مورد 
ارزياب��ي قرار داد كه در اي��ن بين ايران رتبه پنجاهم 
را به خود اختصاص داد كه رتبه قابل توجهي اس��ت. 
همچنين در منطقه بع��د از تركيه جايگاه دوم را در 

خدمات رساني پستي به دست آورد. 
مهري با بيان اينكه دو اپراتور پس��تي در زمينه 
توسعه تجارت الكترونيكي در كشور در حال ايجاد 
اس��ت، گفت كه شركت ملي پس��ت سعي دارد در 
س��ه حوزه مال��ي، الكترونيك��ي و فيزيكي خدمات 
خود را ارائه و گس��ترش دهد كه در حوزه تجارت 
الكترونيك��ي مديري��ت و انتق��ال وجوه ب��ه عهده 
شركت پس��ت خواهد بود. مهري همچنين درباره 
تفاهم ش��ركت ملي پس��ت ب��ا اتاق اصن��اف براي 
خدمات رس��اني به اصناف مختلف در كشور عنوان 
كرد: ش��ركت ملي پست آماده سازي و ارسال كليه 
محموله هاي اصن��اف را برعهده دارد. همچنين در 
حوزه توسعه تجارت الكترونيكي قرار است از طريق 
سامانه خدمات رس��اني EPOST نيازهاي پستي 
اصناف را نيز در حوزه الكترونيكي انجام دهيم. اين 
سامانه در حال آماده س��ازي است و مي خواهيم با 
مش��اركت اصناف در نهايت و از طريق اين سامانه 
قيمت تمام شده ارائه خدمات را كاهش دهيم. وي 
در پايان از اقدامات ش��ركت ملي پست در راستاي 
تحق��ق اقتص��اد مقاومتي ن��ام ب��رد و گفت: طبق 
مصوباتي كه در راس��تاي تحق��ق اقتصاد مقاومتي 
مصوب شده است، ش��ركت ملي پست در راستاي 
اس��تاندارد نش��اني، س��يماك يا س��امانه يكپارچه 
مديري��ت ام��لاك و پس��ت لجس��تيك و تجارت 
الكترونيكي را در دستور كار دارد كه بسيار مي تواند 

در كاهش هزينه هاي پستي موثر باشد. 

ديجيتال ترند| پس از ايمن سازي جي ميل در گوشي هاي 
اندروي��دي براي متوقف كردن حم��لات كلاه برداران اينترنتي 
 ح��الا نوب��ت ب��ه ايمن س��ازي كارب��ران جي مي��ل در آيفون 

رسيده است. 
بس��ياري از هكرها با ارس��ال ايميل هاي ح��اوي لينك هاي 
آلوده تلاش مي كنند اطلاعات كاربران را سرقت كنند. سه ماه 
بعد از افزوده ش��دن قابليت ضدفيش��ينگ به نسخه اندرويدي 
 iOS جي مي��ل، خدمات ياد ش��ده به كاربران سيس��تم عامل 

ارائه شده است.
از اين پس در صورت كليك كردن كاربران روي لينك هاي 
مش��كوك ارس��الي به جي ميل در آيفون يا اي پ��د پيامي براي 
كاربران به نمايش درمي ايد دال بر اينكه بهتر است وي در ادامه 

محتاط باشد. زيرا لينك ارسالي ناامن است.
همچني��ن در ادامه به كاربر توصيه ش��ده تنها زماني روي 
لينك كليك كند كه مطمئن اس��ت اين كار خطري ندارد. در 
نهاي��ت فرد مي تواند لينك را باز كند ي��ا از اين كار صرف نظر 
كند. اگر گوگل از آلوده بودن لينكي مطمئن باشد پيامي را به 

نمايش در مي آورد كه در آن تصريح ش��ده س��ايت ياد شده به 
دنبال فريب كاربر و افش��اي اطلاعات حساس مالي و شخصي 
اوس��ت و گوگل هش��دار مي دهد ك��ه فرد با مس��ووليت خود 
مي تواند لينك ارسالي را باز كند. خدمات ياد شده تا پايان ماه 

آگوست به تمامي كاربران آيفون و اي پد ارائه مي شود. 

مهر| معاون س��ازمان تنظيم مق��ررات ارتباطات از بازنگري 
روي ن��رخ اس��تفاده از خدمات اينترن��ت و مكالمه موبايل خبر 
داد و گفت: در نيمه دوم س��ال جاري به يك جمع بندي در اين 

زمينه مي رسيم. 
صادق عباس��ي ش��اهكوه از بررس��ي مدل تعرفه گذاري در 
سرويس اينترنت موبايل در معاونت صدور مجوز سازمان تنظيم 
مق��ررات و ارتباطات راديوي��ي خبر داد و گفت: همانطور كه در 
بخش تعرف��ه اينترنت ثابت، بازنگري صورت گرفته اس��ت، در 
حوزه موباي��ل نيز به دنبال بازنگري و تغيير تعرفه ها هس��تيم. 
وي با اشاره به اينكه سال گذشته نرخ اينترنت موبايل با كاهش 
چش��مگيري روبه رو بوده است، ادامه داد: در بررسي تعرفه هاي 
موبايل، قصد داريم مدل تعرفه گذاري را به س��مت بس��ته هاي 
تركيبي صوت و ديتا ببريم. به اين معني كه اپراتورها بسته هايي 
تعري��ف كنند كه قيمت مكالمه و اينترن��ت به صورت تركيبي 

براي مشتركان با صرفه اقتصادي همراه باشد.
مع��اون رگولاتوري با بيان اينكه در اي��ن مدل تعرفه گذاري 
قص��د حذف م��دل حجمي اينترن��ت موبايل را نداري��م، افزود: 

بيش��ترين تمركز بر اين اس��ت كه با تعريف بسته هاي تركيبي، 
قيم��ت مكالمات موبايل كاهش يابد. صادق عباس��ي ش��اهكوه 
تاكي��د كرد: اين موضوع در حال بررس��ي اس��ت و پيش بيني 
مي كني��م در نيمه دوم س��ال، براي ارائه به كميس��يون تنظيم 

مقررات ارتباطات به جمع بندي برسيم. 

نرخ مكالمه تلفن همراه كاهش مي يابد ايمن سازي كاربران »جي ميل« در »آيفون«

دريچه كاربر

سي ان ان|
 يك شركت تحقيقات هوش مصنوعي 
روباتي س��اخت كه در بازي رايانه يي رقباي 

انساني خود را شكست داد. 
يك برنامه هوش مصنوعي رقيب انساني 
خود را در مس��ابقه جهاني بازي هاي رايانه يي 
شكس��ت داد. اين پيروزي ه��وش مصنوعي 
براي بس��ياري از كارشناسان حوزه بازي هاي 
رايانه يي ش��گفت انگيز اس��ت زي��را روبات ها 
معمولا در مقايس��ه با انس��ان، بازيكنان كم 
هوش تري به حس��اب مي آيند. درهرحال اين 
برنام��ه ب��ه Open AI تعل��ق دارد كه يك 

ش��ركت تحت حمايت الون ماس��ك اس��ت و درباره هوش مصنوعي تحقيق مي كند. اين شركت ادعا 
مي كند وظيفه اش توس��عه و گسترش مسوولانه هوش مصنوعي اس��ت. درهرحال Open AI براي 
آزماي��ش برخي مصارف بي خطر هوش مصنوعي به يك روبات ب��ازي Dota2 را آموخت.  اين بازي 
درحقيقت يك جنگ چندنفره آنلاين اس��ت. گروه هاي مختلف بازيكنان با استفاده از شخصيت هايي 
قدرتمند به نام »قهرمان« با يكديگر رقابت مي كنند. اين بازي زماني تمام مي شود كه يكي از گروه ها 
بتواند قلعه يي را در قلمرو گروه ديگر فتح كند.  گرگ بروكمن يكي از موسسان اين شركت در اين باره 
مي گويد: روبات ما بطور خودكار بازي را انجام مي دهد. به عبارت ديگر بطور تصادفي و بدون هيچ دانش 
قبلي بازي را آغاز مي كند و در برابر كپي خود بازي مي كند. درحقيقت هميشه يك رقيب مشابه دارد. به 
هرحال هنگام آماده سازي، محققان به اين روبات آموختند تا زماني كه ماهرترين بازيكن Dota2 شود 
به بازي ادامه دهد. سپس اين روبات در مسابقات جهاني اين بازي رايانه يي مورد آزمايش قرار گرفت. 
Dota2 معمولا با گروه هايي 5 نفره است اما برگزاركنندگان آن براي مسابقه روبات ها اجازه افزايش 

تعداد بازيكن دادند. اين روبات توانست قهرمان بازي Dota2 را شكست دهد. 

س�تاد نانو| محققان ايراني پوشش هاي نانوكامپوزيتي 
آزمايشگاهي را سنتز كرده اند كه در توليد ابرخازن ها كاربرد 

دارند و موجب بهبود عملكرد آنها خواهند شد. 
رش��د و توسعه  جوامع بش��ري همواره مستلزم توليد و 
مصرف انرژي بوده اس��ت. مصرف س��وخت هاي فس��يلي 
تجديد ناپذي��ر به عن��وان منابع انرژي، به علت مش��كلات 
زيست محيطي فراوان، هرگز جوابگوي بشر براي ادامه  بقا، 

توسعه و تكامل نخواهد بود. 
از س��وي ديگر، رشد فزاينده  بازار تجهيزات الكترونيكي 
قابل حمل از جمله لپ تاپ ها و گوشي هاي هوشمند، افزايش 
تقاضا براي ساخت و توس��عه  تجهيزات ذخيره  انرژي را به 
دنبال داشته است. ابرخازن ها در آينده يي نزديك مي توانند 

جايگزين خوبي براي باتري هاي رايج امروزي باشند. 
 مهدي ش��باني نوش آبادي، عضو هيات علمي دانشگاه 
كاشان و مجري طرح اظهار داشت: در پژوهش حاضر تلاش 
ش��ده اس��ت تا با پوش��اندن الكترود ابرخازن ها با يك نوع 

پوشش نانوكامپوزيتي، كارايي و عملكرد آنها بهينه شود. 
وي خاطرنشان كرد: اين پوشش نانوكامپوزيتي به كمك 
يك روش ارزان، آسان و سازگار با محيط سنتز شده است 
ك��ه توليد اين پوش��ش ها در مقياس صنعت��ي را در آينده 
امكان پذير مي كن��د؛ هرچند اين نوع پوش��ش ها هنوز در 
مرحله تحقيق و توس��عه است و راه زيادي تا تجاري سازي 
و استفاده از آنها در مقياس هاي صنعتي باقي  مانده است. 

اي��ن محقق با مقايس��ه  باتري ه��اي ليتيوم��ي رايج و 

ابرخازن ها، اظهار داش��ت: هرچند ابرخازن ها در مقايسه با 
باتري هاي يون ليتيوم چگالي توان ويژه  بس��يار بالاتري از 
خود نشان مي دهند، اما همچنان چگالي انرژي ويژه  پايين 
آنه��ا در مقايس��ه با باتري هاي يون ليتي��وم، به عنوان يك 

چالش جدي مطرح است. 
وي ادام��ه داد: اي��ن ط��رح در گام اول با ه��دف كاملًا 
پژوهش��ي و در مقياس آزمايش��گاهي انجام گرفته اس��ت، 
ام��ا اميدواريم در ادام��ه با تلاش هاي روزافزون در س��نتز 
نانوكامپوزيت ه��اي موثرت��ر، خواص خازن��ي ابرخازن ها از 
جمله ظرفيت انرژي بالاتر، عمر چرخه يي بيشتر و مهم تر از 
همه چگالي انرژي ويژه  بالاتر، در مسير كاربردي كردن اين 

طرح، گام هاي بلندتري برداريم. 

نوش آبادي عن��وان كرد: در طرح حاضر يك پوش��ش 
نانوكامپوزيتي متشكل از يك جزو گرافني )اكسيد گرافن( 
و يك جزو پليمري س��نتز شده است. روند سنتر به صورت 

يك فرايند دومرحله يي بوده است. 
وي ادام��ه داد: در مرحله  اول با اس��تفاده از يك فرايند 
الكتروش��يميايي، نانوصفحات گراف��ن روي الكترود كربن 
شيشه يي سنتز ش��ده اند. در مرحله دوم پليمر پلي آنيلين 
با روش الكتروش��يميايي ولتامتري چرخه يي روي الكترود 

رسوب داده شده اند. 
وي افزود: به منظور شناس��ايي پوش��ش نانوكامپوزيت 
تثبيت ش��ده روي الكت��رود از روش هاي ميكروس��كوپي، 
طيف نگاري و پراش استفاده شده است. همچنين به منظور 
ارزيابي ه��اي خ��واص خازن��ي از آزمون ه��اي طيف نگاري 
امپدانس الكتروش��يميايي و ولتامتري چرخه يي اس��تفاده 

شده است. 
بر اساس نتايج به دست آمده از آزمون هاي الكتروشيميايي، 
نانوكامپوزيت پلي آنيلين/گراف��ن داراي ظرفيت ويژه ۱۰84 
ف��اراد بر گ��رم، چگالي ان��رژي ويژه 5۳. ۱2 وات س��اعت بر 
كيلوگ��رم و چگالي توان وي��ژه 5۰۰. ۶۱وات بر كيلوگرم در 
چگالي جريان ۳. 22 ميلي آمپر بر سانتي متر مربع بوده است. 
نكته حائز اهميت اين اس��ت كه افت IR در نانوكامپوزيت ها 
حت��ي در چگالي هاي جريان زياد ني��ز قابل صرف نظر كردن 
اس��ت. ويژگ��ي مذكور از مقاومت تماس��ي خيل��ي كم مواد 

تشكيل دهنده نانوكامپوزيت حكايت دارد. 

هوش مصنوعي انسان را شكست داد عمر باتري هاي لپ تاپ بي نهايت مي شود

فراسورويداد

پوز همراه نامه رسان به صورت پايلوت و آزمايشي در تهران و در منطقه ۱۳ در 
حال خدمات رساني است تا ايرادهاي آن را برطرف و در نهايت در كل كشور 
اين خدمت گسترش يابد. در حوزه خدمات تحويل كالا شركت ملي پست در 

سال گذشته ۱۶۱ ميليارد و ۴۰۰ ميليون تومان خدمات رساني كرده است كه اين 
حجم مي تواند تهديداتي را نيز به همراه داشته باشد كه موبايل پست مي تواند اين 

تهديدات را برطرف كند
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

 رون�ق توليد از اهداف ايج�اد صندوق هاي اعتباري 
خ�رد محلي-رش�ت|30 صن��دوق  اعتباري خ��رد محلي در 
روس��تاهاي گيلان راه اندازي خواهد ش��د. مدي��ر طرح صندوق 
اعتباري خرد محلي كش��ور ديروز در نشس��ت كارگاه آموزشي 
صندوق هاي اعتباري خرد محلي در رشت گفت: بررسي ها نشان 
مي دهد از س��ال ١3٨0 تا ١3٩٢ سهم كشاورزي در دهك هاي 
پردرآمد به مراتب بيش��تر از دهك هاي كم درآمد اس��ت.  فرزانه 
مافي افزود: فاصله درآمدي بين شهر و روستا طي ١5 سال اخير 
ب��ه ٩0 درصد رس��يده كه موجب افزايش مهاجرت روس��تاييان 
به شهرها ش��ده اس��ت.  او درخصوص چگونگي ارائه تسهيلات 
صندوق هاي اعتباري خرد محلي گفت: روس��تاييان، با پس انداز 
حداقل ٢ ميليون و 500 هزار تومان مي توانند بعد از ۶ماه وام 30 
ميلي��ون توماني با كارمزد 4درصد و بازپرداخت وام 3۶ ماهه بعد 

از تنفس ٢ ماهه بگيرند. 

 اس�تفاده از پوش�ش نان�و كامپوزيت پيش�رفته در 
خط�وط لوله منطق�ه اصفهان-اصفهان| براي نخس��تين بار 
پروژه پوش��ش نانو كامپوزيت پيش��رفته در 3 محدوده خط 3٢ 
اينچ مارون-اصفهان اجرا شد.  رحمت الله مصباح سرپرست واحد 
مهندس��ي حفاظت از خوردگي، با اعلام خب��ر فوق گفت: براي 
نخس��تين بار با استفاده از رزين اپوكس��ي توليد شده در يكي از 
شركت هاي دانش بنيان مستقر در استان اصفهان ضريب ايمني 
خطوط انتقال مواد نفتي ارتقا يافت.  او ادامه داد: اين نوع پوشش 
 IGS0١۶ با دارا بودن خواص مكانيكي بالا براساس استانداردهاي
و ASME PCC٢ در كيلومت��ر 4١0 خط لوله انتقال نفت خام 
مارون به اصفهان در محدوده روستاي اصغرآباد اجرا شد.  او افزود: 
اين پوشش در برابر اش��عه هاي فرابنفش يوي وي، اثرات گرما و 
گ��رد و غبار كاملا مقاوم ب��وده و هيچ گونه افت خواصي را در پي 
نخواهد داشت.  مصباح درخصوص اجراي اين پوشش گفت: پيش 
از اين در ايمن سازي خطوط داراي خوردگي از نيم لوله )هافسل( 
يا پوش��ش هاي رزين پوليستر استفاده مي ش��د كه روش جديد 
علاوه بر اس��تحكام بالا از نظ��ر صرفه جويي در هزينه ها نيز حايز 
اهميت است.  به گفته مصباح، قبلا كارايي پوشش نانو كامپوزيت 

پيشرفته در خطوط انتقال گاز مورد تاييد قرار گرفته است.

 ترمينال فرودگاه شهرس�تان گناباد به زودي احداث 
مي شود -مشهد| مديركل فرودگاه هاي خراسان رضوي از احداث 
ترمينال فرودگاه شهرستان گناباد خبر داد.  محمد باقر قاسم زاده 
اظهار كرد: در حال حاضر 4فرودگاه در خراسان رضوي داريم كه 
از اين تعداد ٢عدد در حال فعاليت و ٢ عدد در حال ساخت است.  
مديركل فرودگاه هاي خراسان رضوي ادامه داد: فرودگاه هاي گناباد 
و شهيد مدرس كاشمر از فرودگاه هاي در حال احداث هستند كه 
در زمينه فرودگاه گناباد، ترمينال آن را شروع كرده ايم و اميدواريم 
با تزريق اعتبار بتوانيم آن را تكميل كنيم.  قاسم زاده افزود: باتوجه 
به هزينه هاي صورت گرفته فرودگاه گناباد براي تكميل  نيازمند 
۶0 ميليارد تومان اس��ت. اولويت ما در گناب��اد پس از ترمينال، 
س��اخت برج مراقبت، ساختمان ايمني و ساختمان هاي پليس و 

هواشناسي است. 

 پيش بين�ي برداش�ت بي�ش از 1000 ت�ن عن�اب در 
سرايان-بيرجند|مدير جهاد كشاورزي سرايان گفت: پيش بيني 
مي ش��ود امس��ال از س��طح زير كش��ت ٨75 هكتار باغات باور 
شهرستان ميزان ١530 تن عناب برداشت شود.  موسي سليماني 
با اش��اره به اينكه سربيشه با سطح زيركشت ١05٢ هكتار عناب 
رتبه نخست سطح زيركشت و توليد استان را به خود اختصاص 
داده اس��ت، اظهار كرد: پيش بيني مي ش��ود امسال از سطح زير 
كش��ت ٨75 هكتار باغات باور شهرستان ميزان ١530 تن عناب 
برداش��ت ش��ود.  او با بيان اينكه از ميزان برداشت مبلغي بالغ بر 
١۶0ميليارد ريال درآمد حاصل مي ش��ود، افزود: هم اكنون ۶١0 
نفر بهره بردار در سربيش��ه مشغول فعاليت هستند.  مدير جهاد 
كشاورزي س��رايان افزود: خسارت گرماي بيش از حد در مرحله 
گلدهي باعث كاهش 30درصدي عملكرد در باغات عناب ش��ده 

است. 

 دولت بايد زيرس�اخت هاي گردش�گري س�منان را 
تقويت كند-س�منان| معاون سياس��ي، اجتماع��ي و امنيتي 
استاندار سمنان گفت: تقويت زيرساخت هاي گردشگري و جذب 
گردش��گران به اين اس��تان يكي از مهم ترين اولويت هاي دولت 
اس��ت.  محمود قنبري ديروز در دومين جلسه ستاد بزرگداشت 
هفته دولت اس��تان سمنان اظهار كرد: در اين هفته بايد از تمام 
ظرفيت هاي موجود در استان سمنان براي ارائه بهترين خدمات 
دولت به مردم اس��تفاده كرد.  او با اشاره به اينكه استان سمنان 
در مس��ير مس��افران مش��هد مقدس اس��ت، اذعان كرد: تقويت 
زيرساخت هاي گردشگري و جذب گردشگران به اين استان يكي 
از مهم ترين اولويت هاي دولت است.  معاون سياسي، اجتماعي و 
امنيتي اس��تانداري سمنان با بيان اينكه نظارت بر رستوران هاي 
بين راهي در دس��تور كار دس��تگاه هاي مربوطه قرار  گيرد، افزود: 
كنت��رل كيفي ارائه خدمات به زائران امام رضا)ع( يكي از اقدامات 

مهمي است كه بايد در دستور كار قرار گيرد. 

 گش�ايش نمايش�گاه تجهي�زات و ل�وازم خان�ه و 
آشپزخانه-اصفهان| چهارمين نمايشگاه تخصصي تجهيزات و 
لوازم خانه و آشپزخانه مدرن در اصفهان گشايش يافت.  در اين 
نمايش��گاه ٢75 مشاركت كننده در 7هزار و 500مترمربع فضاي 
نمايشگاهي نمايندگاني از استان هاي تهران، اصفهان، قم، مركزي 
و خراسان رضوي آخرين محصولات و تجهيزات مدرن لوازم خانه 
و آش��پزخانه را عرضه كردند.  محصولاتي ازجمله انواع تجهيزات 
آشپزخانه، ظروف آشپزخانه، تجهيزات خانه مدرن و دكوراسيون 
آشپزخانه در اين نمايشگاه تخصصي عرضه شده است.  چهارمين 
نمايش��گاه تخصصي تجهيزات و لوازم خانه و آشپزخانه مدرن از 
س��اعت ١7 تا ٢3، تا ٢7مرداد در محل نمايشگاه هاي بين المللي 

استان اصفهان واقع در پل شهرستان داير است. 

 متصل ش�دن امور اقتص�ادي و داراي�ي اردبيل به 
س�امانه بانكواره-اردبيل| اداره كل ام��ور اقتصادي و دارايي 
اس��تان اردبيل به خزانه الكترونيك كشور متصل شد.  مديركل 
امور اقتصادي و دارايي استان اردبيل گفت: در راستاي طراحي 
و اس��تقرار خزانه داري الكترونيك و نظ��ام نوين مديريت مالي 
دولت، اداره كل امور اقتصادي و دارايي استان اردبيل به سامانه 
يكپارچه بانكواره متصل شد.  مظفري افزود: به دنبال طراحي و 
پياده سازي پروژه شفاف س��ازي و هوشمندسازي عمليات مالي 
دولت و تدوين نظ��ام مطلوب خزانه داري الكترونيكي كش��ور، 
بدي��ن منظور ب��ا حضور كارشناس��ان خزان��ه داري كل و بانك 
مرك��زي در اداره كل ام��ور اقتصادي و دارايي اس��تان اردبيل، 
آموزش ه��اي لازم براي الكترونيكي كردن خدمات خزانه معين 

استان انجام گرفت. 

اخبارشهرستانها

الب�رز| بعد از انتقادات��ي كه درباره 
تاخير در بازگش��ايي اتوب��ان همت در 
اس��تان البرز مطرح ش��د، مدي��ركل راه 
و شهرس��ازي اس��تان البرز گف��ت: پروژه 
اتوبان همت با انجام تملك هاي لازم طي بازه زماني 5  ماهه به 
بهره برداري مي رس��د.  به گزارش مهر، تقي رضايي در نشست 
خبري با اصحاب رس��انه با بيان اينكه طي سنوات اخير در كل 
كشور تنگناهاي مالي عديده يي را در كشور شاهد بوديم، اظهار 
كرد: با وجود تمام مش��كلات، سال خوبي را گذرانده و اعتبارات 
مطلوبي در اين حوزه اخذ ش��ده اس��ت.  او با اش��اره به اينكه 
40ميليارد تومان اعتبار به راه و شهرسازي استان البرز تخصيص 
پيدا كرده كه بخش قابل توجهي از اعتبارات استاني است، افزود: 
پروژه هاي متعددي در اس��تان تعريف  شده، بهسازي و روكش 
آسفالت مسيري به طول 4٢كيلومتر ازجمله اين اقدامات است.  
مديركل راه و شهرس��ازي اس��تان البرز تصريح ك��رد: راه هاي 
روس��تايي و پروژه هاي مشاركتي با خيرين درخصوص بهسازي 
٢0كيلومتر از مسيرهاي روستايي استان انجام پذيرفته است.  او 
با تاكيد بر اينكه پروژه هاي متعددي براي استان تعريف  شده كه 
پروژه آبيك به چرم ش��هر ازجمله اين موارد است، افزود: تحقق 
و به بهره برداري رس��يدن اين مس��ير مشكلات عديده يي چون 

آلودگي و ترافيك را در كرج كاهش خواهد داد. 

 بهره برداري از پروژه همت 
طي 5 ماه آينده

آذربايجان ش�رقي | شهردار تبريز 
از پروژه مرك��ز همايش هاي بين المللي 
تبريز به عنوان عظيم ترين پروژه فرهنگي 
ش��مال غرب كش��ور و في��روزه پروژه هاي 
عمران��ي تبريز ياد كرد و اف��زود: اين پروژه نفيس و ماندگار پس 
از ١4ماه تلاش طاقت فرس��ا سه شنبه ٢4مرداد رونمايي و تقديم 
شهروندان مي شود.  به گزارش ايسنا، صادق نجفي با بيان اينكه 
مركز همايش هاي بين المللي تبريز به نياز چندين  ساله اصحاب 
فرهنگ و هنر پاس��خگو اس��ت، افزود: س��الن همايش اصلي با 
گنجايش١500نفر، س��الن همايش دوم به گنجايش 500 نفر، 
س��الن هاي جانبي، پاركينگ هاي اصلي و فرعي، فضاهاي رفاهي 
و خدمات��ي، كلاس هاي آموزش��ي و مجموعه پله ه��اي برقي و 
آسانسورها از بخش هاي عمده پروژه مركز همايش هاي بين المللي 
تبريز اس��ت.   نجفي يادآور ش��د: تجربه پروژه ه��اي عمراني در 
شهرهاي مختلف كشور نشان مي دهد، اجراي پروژه يي با كيفيت 
و حجم عملياتي مركز همايش ها به طور متوسط 5 سال ونيم به 
طول مي انجامد اما مركز همايش هاي تبريز با وجود همزماني با 
زمستان سال گذشته و شرايط دشوار فعاليت عمراني در شهرك 
خاوران، ظرف ١4ماه تكميل شده است.  او ادامه داد: اين ركورد 
ارزشمند درحالي رقم خورده كه پروژه به طور مستمر در معرض 

بازديد گروه هاي فني و كارشناسي قرار داشته است.

رونمايي از فيروزه پروژه هاي 
عمراني تبريز

و  بن��ادر  مدي��ركل  هرم�زگان| 
دريان��وردي هرمزگان گفت: 3ميليون و 
707ه��زار و ٢۶4تن كالا از بندرهاي اين 
اس��تان در 4ماهه اول سال جاري وارد شده 
كه در همس��نجي با پارس��ال ٢١درصد افزايش داشته است.  به 
گزارش»تعادل« به نق��ل از ايرنا،  الله مراد عفيفي پور ديروز اظهار 
ك��رد: ميزان صادرات هم در اين مدت ب��ا يك درصد افزايش به 
١٢ميليون و ٨0 هزار و 3۶5تن رسيده كه يك درصد نسبت به 
4ماه سال قبل افزايش داشته است.  مديركل بنادر و دريانوردي 
هرم��زگان اضافه كرد: ميزان ص��ادرات در 4ماهه اول پارس��ال 
١١ميليون و ٩05هزار و 70٨تن بود.  عفيفي پور ابراز كرد: كابوتاژ 
با ٢ميليون و ٩١٨هزار و 50۶ تن ١3درصد نس��بت به سال قبل 
كاهش يافته است.  او ابراز كرد: يك ميليون و ٩۶0هزار و 744تن 
انواع كالاي غيرنفتي از طريق بنادر تجاري استان ترانزيت شد كه 
رشد ٢7درصدي نسبت به مدت مشابه در سال قبل داشته است.  
مديركل بن��ادر و دريانوردي هرمزگان خاطرنش��ان كرد: حجم 
صادرات فرآورده هاي نفتي از ابتداي س��ال تاكنون را 3ميليون و 
٩٨١هزار و 70٩ت��ن و كابوتاژ اينگونه محموله ها را ۶ ميليون و 
٢50ه��زار و ۶١5 تن اعلام كرد.  به گفته عفيفي پور ٢5هزار تن 
از اينگون��ه كالاها ترانزيت و ٩٩٨ه��زار و 4١٨تن از فرآورده هاي 

نفتي وارد شد. 

افزايش 21 درصدي واردات از 
بنادر هرمزگان

س�منان| رييس س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان سمنان گفت: از 
ابتداي سال ٩۶ تاكنون بيش از يك هزار 
و ١٨0ميليارد ريال تسهيلات رونق توليد به 
واحدهاي توليدي استان سمنان پرداخت  شده است.  بهروز اسودي 
پيش از ظهر ديروز در جمع خبرنگاران اظهار كرد: از ابتداي س��ال 
جاري تاكنون بالغ  بر 74جلسه كارگروه تسهيل و رفع موانع توليد 
در استان سمنان برگزار شده است.  او اذعان كرد: در اين جلسات 
مشكلات واحدهاي توليدي استان سمنان كه در سامانه بهين ياب 
ثبت نام كردند از س��وي اعضاي كارگروه و كارشناسان آن بررسي 
مي ش��ود و به واحدهاي مورد تاييد تسهيلات رونق توليد پرداخت 
مي شود.  رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان با 
بيان اينكه تاكنون بالغ  بر ٩0واحد توليدي در استان سمنان مورد 
تاييد اين كارگروه قرار گرفته است، افزود: اين واحدها براي دريافت 
تسهيلات رونق توليد به ارزش بيش از يك هزار و ١٨0ميليارد ريال 
به بانك هاي عامل معرفي ش��دند.  او يادآور شد: تاكنون مشكلات 
444واحد توليدي در اين كارگروه بررس��ي  شده و از مصوبات اين 
جلس��ات 4۶درصد در دست اقدام و 54 درصد از آن به طور كامل 
اجرايي ش��ده است.  اس��ودي تاكيد كرد: 77واحد صنعتي استان 
س��منان با تاييد كارشناسان ستاد تس��هيل و رفع موانع توليد اين 

استان موفق به دريافت تسهيلات رونق توليد شدند. 

پرداخت 100 ميليارد تومان 
تسهيلات رونق توليد

معاون اول رييس جمهوري:

بدون محيط زيست توسعه صنعتي معنا ندارد
عيسي كلانتري : آب مهم ترين چالش پيش روي توسعه كشور است

 بنگاه ها|
 »ايران هنوز تا مرحله صنعتي ش��دن راه درازي 
در پي��ش دارد.« اي��ن عبارات بخش��ي از اظهاراتي 
اس��ت كه مع��اون اول رييس جمهوري آن را مطرح 
كرده اس��ت و با  آن به اس��تقبال مهم ترين راهبرد 
دولت دوازدهم در مس��ير توس��عه پاي��دار مي رود.  
در روزهايي ك��ه بازار ارزيابي ه��اي تحليلي درباره 
مهم تري��ن اولويت هاي��ي كه دول��ت دوازدهم براي 
توس��عه پايدار كش��ور بايد در پيش بگيرد، حسابي 
گرم شده، اس��حاق جهانگيري به عنوان معاون اول 
دولت دوازده��م ابعاد تازه ي��ي از مهم ترين اولويت 
دولت جديد را مش��خص مي كند ك��ه در بطن آن 
ب��ه عنوان اولوي��ت اول، نه موضوع��ات اقتصادي و 
معيش��تي ج��اي گرفته و نه آس��يب هاي اجتماعي 
قرار دارد. جهانگيري جهت گيري دولت دوازدهم را 
حركت به سمت شكل خاصي از توسعه مي داند كه 
در آن به موضوعات تاثيرگذاري چون؛ محيط زيست 
ب��ه عن��وان ي��ك اولوي��ت جدي ن��گاه مي ش��ود.  
چالش هاي��ي ك��ه چنانچه هرچ��ه س��ريع تر براي 
برون رفت از آنها فكري نش��ود، از منظر معاون اول، 
پروژه صنعتي ش��دن در ايران را با مش��كل اساسي 
روبه رو مي كن��د.  جهانگيري كه در جلس��ه توديع 
و معارفه روس��تاي س��ازمان محيط زيست صحبت 
مي كرد، محيط زيست را مهم ترين اولويتي مي داند 
ك��ه دولت دوازدهم بايد ابعاد و زواياي گوناگون آن 
را تحقق بخش��د و توس��عه پاي��دار اقتصادي بدون 
سرفصل هاي كلان زيس��ت محيطي را خسارت بار و 

زيان آفرين ارزيابي مي كند. 

 سرمايه اجتماعي دولت
اسحاق جهانگيري ديروز در جلسه تكريم و معارفه 
رييس س��ازمان حفاظت از محيط زيس��ت با اش��اره 
ب��ه برگزاري جلس��ات مختلف در مجل��س با حضور 
وزراي پيش��نهادي دولت و بيان برنامه ه��اي وزرا در 
كميسيون هاي اختصاصي اظهار كرد: در حال حاضر 
فرصت مناس��بي در مجلس ايجاد ش��ده ك��ه وزراي 
پيشنهادي به كمك رسانه ها فرصت ارائه برنامه و طرح 
مسائل كشور را پيدا كرده اند. در همين زمينه اميدوار 
هستم كه گفتن مسائل كش��ور براي مردم و به ويژه 
نخبگان جامعه فرصت همدلي و همراهي بيش��تري 

ميان دولت و مردم ايجاد كند. 
وي ب��ا بيان اينك��ه در دولت يازده��م و دوازدهم 
اختي��ار  در  س��رمايه  مهم تري��ن  و  بزرگ تري��ن 
رييس جمهوري، اعتماد بس��يار گسترده يي است كه 
وجود دارد، خاطرنش��ان كرد: دولت قدر اين سرمايه 
ب��زرگ اجتماع��ي را مي دان��د و همه ت��لاش خود را 
مي كن��د كه به مطالبات و خواس��ت هاي مردم جامه 

عمل بپوش��اند.  معاون اول رييس جمهور با تقدير از 
معصومه ابتكار رييس پيشين سازمان حفاظت محيط 
زيست گفت: خانم ابتكار از مديران برجسته و شجاع 
و مجرب كشور است كه حتي در عرصه بين المللي نيز 
نش��ان داده در عرصه محيط زيست مديري توانمند 
اس��ت.  جهانگيري ادام��ه داد: خانم ابت��كار علاوه بر 
اينكه توانسته در عرصه دانشگاهي به عنوان فردي كه 
مسووليت اجرايي نيز دارد، چهره خوب از خود ايجاد 
كند، توانسته به عنوان يك زن مسلمان و توانمند كه 
در حوزه مس��ووليت خود به خوبي بدرخشيد و بحث 

محيط زيست را به موضوع اصلي كشور تبديل كند. 
وي خاطرنش��ان ك��رد: خانواده ابت��كار همواره در 
محيط زيست ايران نام ماندگاري دارند و اميدوارم نام 

آقا و خانم ابتكار همواره در محيط زيست باشد. 
جهانگيري با اش��اره به انتصاب ابت��كار به عنوان 
معاون ام��ور زنان و خانواده رياس��ت جمهوري گفت: 
 حضور ابت��كار در دولت و در س��مت جديد علاوه بر 
كم��ك به زنان و خانواده ه��ا به عنوان كمك به بخش 

محيط زيستي كشور نيز محسوب مي شوند. 
مع��اون اول رييس جمهوري در ادامه صحبت هاي 
خود با اش��اره به انتصاب عيس��ي كلانت��ري به عنوان 
رييس جديد س��ازمان حفاظت محيط زيست گفت: 
آقاي كلانتري شخصيت علمي ارزشمند و از مديران 

باس��ابقه جمهوري اسلامي ايران اس��ت كه در حوزه 
مديري��ت كلان از تجربي��ات ارزش��مندي برخوردار 
است. بخش وسيعي از مسووليتي كه ايشان در دوران 
وزارت كشاورزي برعهده داشته اند نيز عمدتا با مسائلي 
س��ر و كار داش��ته كه امروز موضوع��ات اصلي بخش 

محيط زيست محسوب مي شود. 
معاون اول رييس جمهور با اش��اره ب��ه نامگذاري 
دولت يازدهم از سوي رييس جمهوري به عنوان دولت 
محيط زيس��تي در ابتداي اين دولت خاطرنشان كرد: 
به عل��ت آنكه در آغ��از كار دولت يازدهم با مس��ائل 
پيچيده محيط زيستي در كلان شهرها ازجمله تهران 
با مشكلات مختلف زيس��ت محيطي مواجه بوديم به 
همي��ن دليل در دولت فكر ش��د كه بايد در مس��ائل 
محيط زيس��تي به ط��ور جدي عمل ش��ود. در نتيجه 
آق��اي رييس جمه��ور دولت را دولت محيط زيس��ت 
معرفي كرد. نخس��تين مصوبه دول��ت يازدهم نيز با 
موضوع احياي درياچه اروميه به تصويب رس��يد.  وي 
با اش��اره به اقدامات عيسي كلانتري در زمينه احياي 
درياچه محيط زيس��ت گفت: همت آقاي كلانتري و 
دوس��تانش در زمينه درياچه اروميه دولت را سرافراز 
كرد و دغدغه هاي ب��زرگ ملت ايران را در اين زمينه 

برطرف كرد. 
معاون اول رييس جمهور با تاكيد بر اينكه مسائل 

محيط زيس��تي از پيچيدگي هاي بس��ياري برخوردار 
اس��ت و نيز ذي نفعان بس��ياري دارد، افزود: مس��اله 
محيط زيس��ت موضوع فانتزي نيس��ت بلكه مس��اله 
ج��دي و عاجل براي كش��ور محس��وب مي ش��ود و 
چنانچه بخواهيم به امروز و آينده كش��ور فكر كنيم، 
نمي توانيم نسبت به محيط زيس��ت كم توجه باشيم.  
جهانگي��ري با بيان اينكه حتما باي��د دقت كنيم كه 
تهدي��دات جدي پي��ش روي ما وج��ود دارد، اظهار 
 ك��رد: در عين حال بايد آگاه باش��يم كه فقط تهديد 
پيش روي ما نيست بلكه فرصت هايي هم وجود دارد. 

 فاصله ايران با صنعتي شدن
به گزارش ايس��نا، اس��حاق جهانگي��ري در ادامه 
صحبت هاي خود در جلس��ه تكري��م و معارفه رييس 
س��ازمان محيط زيس��ت كه نخستين س��خنراني او 
در دول��ت دوازدهم محس��وب مي ش��د ب��ا تاكيد بر 
گس��تردگي مس��ائل زيس��ت محيطي در دنيا گفت: 
مس��ائل زيست محيطي همواره مس��اله جدي هم در 
س��طح منطقه و جهاني و هم در س��طح ملي بوده و 
اين گونه نيس��ت ك��ه چنانچه در نقطه ي��ي از دنيا به 
مسائل زيست محيطي آس��يبي وارد شود،  ساير نقاط 

از اين آسيب مصون بمانند. 
مع��اون اول رييس جمه��ور ب��ا انتق��اد از اقدام 

رييس جمهور ايالات متحده امريكا مبني بر خروج از 
معاهده زيست محيطي پاريس اظهار كرد: كاري كه 
رييس جمه��ور امريكا كرد و خود را از توافق پاريس 
كنار كش��يد، موجب ايجاد بي آبرويي و بي اعتباري 
براي او ش��د.  وي همچنين با بي��ان اينكه ايران تا 
صنعتي ش��دن فاصله بس��ياري دارد، اظهار كرد: ما 
كشوري در حال توسعه هستيم و نمي توانيم نسبت 
به توس��عه و چالش هاي پيش رو متفاوت باشيم. ما 
مكررا گفته ايم كه به دنبال توس��عه پايدار و متوازن 
هستيم و توسعه يي را نمي خواهيم كه فرداي ايران 
را از بين بب��رد.  جهانگيري اف��زود: ما مي خواهيم 
ايران را توس��عه دهيم و جنگل ها و محيط زيس��ت 
خ��ود را نيز حف��ظ كني��م. در همين راس��تا بايد 
راه��كاري بيابيم تا هم كش��ور توس��عه يابد و هم 
به مس��ائل محيط زيس��تي توجه ش��ود. اين وظيفه 
برعهده مديران كشور است كه توسعه يي همه جانبه 
در كشور مستقر كنند.  معاون اول رييس جمهور با 
تاكيد بر لزوم تقويت ارتباط س��ازمان محيط زيست 
با بخش هاي ديگر كشور گفت: بايد تصويري واقعي 
از محيط زيس��ت كش��ور براي مردم ترسيم شود و 
آنها در جريان مس��ائل محيط زيس��تي قرار بگيرند. 
محيط زيست، دولت و بخش خصوصي نمي شناسد 

بلكه موضوعي عمومي است. 

 چالش هاي اصلي كشور
وي خشكس��الي، آلودگ��ي هواي كلان ش��هرها، 
ريزگرده��ا و گرد و غب��ار را ازجمله چالش هاي پيش 
روي كشور در حوزه محيط زيست عنوان و تاكيد كرد: 
بايد به كمك يكديگر دس��ت به كار شويم تا بتوانيم 

براي مسائل اصلي كشور چاره انديشي كنيم. 
جهانگي��ري ب��ا اش��اره ب��ه نتايج حاص��ل از يك 
نظرس��نجي مردمي كه اخيرا انجام شده است، اظهار 
كرد: از مردم در يك نظرسنجي خواسته شده بود كه 
١0 اولويت كشور را تعيين كند و حايز اهميت است كه 
 جز مسائل هسته يي و بيكاري و انتخابات پيش رو، از

 ١0 اولويت عنوان ش��ده از س��وي م��ردم 4 موضوع 
محيط زيستي وجود داشت.  معاون اول رييس جمهور 
اظهار ك��رد: اميدواريم دولت دوازدهم با عزم جدي تر 
و ب��ا تكميل پروژه هايي ك��ه در دولت يازدهم آغاز به 
كار كرده اند، بتواند در زمينه مس��ائل مختلف به ويژه 
مس��ائل محيط زيس��تي خدمت ارزنده يي از خود به 
ج��اي بگذارد.  وي در پايان براي عيس��ي كلانتري و 
معصومه ابتكار آرزوي موفقيت كرد و گفت: اميدوارم 
آقاي كلانتري بتواند در پايان دولت دوازدهم كارنامه 
خوب و درخشاني از عملكرد خود ارائه دهد. همچنين 
امي��دوارم كه خانم ابتكار نيز در بخش زنان و خانواده 

كارنامه يي درخشان از خود به جاي بگذارد. 

رييس جمهور هفته گذش��ته مس��عود كرباس��يان را به  
عنوان وزي��ر اقتصاد و محم��د ش��ريعتمداري را به  عنوان 
وزي��ر صنعت، معدن و تجارت به مجل��س معرفي كرد؛ دو 
شخصيت علمي و كارآزموده كه سابقه فعاليت در حوزه هاي 
اقتص��ادي را دارند و ما از انتخاب آنها خوش��حاليم. اما بايد 
بدانيم كه توليد كش��ور با مش��كلات زيادي روبه رو است و 
وزراي اقتص��اد و صنع��ت پس از رأي اعتم��اد بايد صداي 
رس��اي بخش خصوصي باش��ند و بيش از همه  چيز تلاش 
كنند، توليد كش��ور به ريل اصلي خ��ود برگردد. در اين راه 
مش��كلاتي وجود دارد كه توجه به آنها ضروري است.  يكي 
از مشكلات اساسي كشور نداشتن راهبرد اساسي در حوزه 
اقتصاد اس��ت؛ اين درحالي  است كه اقتصاد يكي از عوامل 
تاثيرگذار در ساير بخش هاي اجتماعي، فرهنگي و سياسي 
اس��ت كه نقش پررنگ آن بر كس��ي پوشيده نيست. امروز 
م��دار اصلي قدرت بر مح��ور اقتصاد مي چرخد و داش��تن 

اقتص��اد پويا و كارآمد مي تواند س��اير بخش ها را نيز تحت 
تاثي��ر قرار دهد.  ب��ا وجود اينكه دولت تدبي��ر و اميد طي 
4سال گذشته اقدامات خوبي در حوزه اقتصاد انجام داد اما 
متاس��فانه آن  طور كه بايد نتيجه اقدامات آشكار نشد؛ حال 
بايد گفت در حقيقت اقتصاد ايران نيازمند جراحي است و 
اي��ن موضوع در قالب برنامه يي مدون و اجرايي در 3 بخش 

كوتاه، ميان و بلندمدت بايد تدوين و اجرايي شود. 
نگارنده بر اين باور اس��ت كه قواني��ن ما در حوزه توليد 
ب��ه  ويژه در بخش بانكي و ماليات نيازمند اصلاح و بازنگري 
است. قوانيني كه در گذشته براي نجات توليد در نظر گرفته 
شده، جوابگو نيست و دولت بايد لايحه يي جديد با استفاده 
از كارشناس��ان بخش خصوصي تهيه و به مجلس ش��وراي 
اس��لامي ارائه كند. امروز توليد ما دوران س��ختي را پشت 
س��ر مي گذارد و به عزم جدي دولتمردان نياز است تا قطار 
توليد به مسير اصلي خود برگردد؛ توليد در حقيقت نيازمند 

ريل گ��ذاري جديد اس��ت.  براي گذر از اي��ن دوران و براي 
رس��يدن به ش��كوفايي توليد، صداي بخش خصوصي بايد 
در حوزه صنعت، معدن و تجارت در دوره جديد بيش��تر از 
هميش��ه شنيده شود.  براي حل بخشي از مشكلات فعالان 
اقتصادي و جامعيت در برنامه ريزي ها پيش��نهاد مي ش��ود 
ب��راي جلوگيري از موازي كاري و تس��هيل در امور، گمرك 
ب��ه وزارت صنعت، مع��دن و تجارت واگذار ش��ود. چون تا 
زماني كه گمرك و حوزه تجارت از هم جدا هس��تند، حوزه 
تجارت س��امان نخواهد گرفت.  اهداف اصلي بخش تجارت 
وزارت صنعت، معدن و تجارت شامل سياست گذاري حوزه 
نرم افزاري، توسعه صادرات، ارائه خدمات تجاري، شناسايي 
بازارهاي تجاري و تس��هيل در فرآيند تجارت است. گمرك 
نيز بخش كنترل مبادي و سخت افزاري كار را بر عهده دارد 
و اگر اين دو تجميع شوند، سيستم يكپارچه  شده و راندمان 
كار افزاي��ش خواهد يافت و در عمل بخش تجارت ش��اهد 

جلوگيري از موازي كاري و تضاد خواهد بود. 
گم��رك اگر به س��اختار وزارت صنعت، معدن و تجارت 
الحاق ش��ود در كنار سازمان توسعه تجارت، مسائل مربوط 
به تجارت منسجم تر دنبال مي شود و سازمان توسعه تجارت 
كار نرم افزاري و حوزه بين الملل را پيگيري مي كند و گمرك 
نيز كار سخت افزاري و مديريت صادرات را عهده دار خواهد 
ش��د. در اين ساختار جديد اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و 
كش��اورزي نيز بسيار قدرتمندتر از گذشته مي شود، چراكه 
بخشي از ساختار صادرات از وزارت امور اقتصادي و دارايي 
جدا ش��ده و به حوزه تجارت و بازرگاني ملحق خواهد شد. 
اگر بخواهيم اهداف تجارت محقق و ش��تاب مناسب بگيرد 
چنين س��اختاري لازم بوده و در بس��ياري از كش��ورها نيز 
چنين ساختاري جاري است. اميد است دولت جديد بتواند 
ب��ا همراهي بخش هاي مختلف در كش��ور ب��ه  ويژه فعالان 
بخش خصوصي در حوزه اصلاح اقتصادي موفق عمل كند. 

شعبان فروتن
رييس اتاق ايلام

یادداشت

الحاق گمرگ به ساختار اجرايي صنعت، معدن و تجارت
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اقتصاد اجتماعي12
خسارت 1440ميلياردي

 سيل به گلستان
ايرنا| معاون رييس جمهوري و رييس س��ازمان برنامه 
و بودجه در بازديد از مناطق س��يل زده گلس��تان گفت كه 
خسارت س��يل روزهاي 19و 20 مرداد سال جاري در اين 
اس��تان يك هزارو 440 ميليارد ريال برآورد شد.  محمدباقر 
نوبخت كه ديروز به همراه اس��تاندار و تع��دادي از مديران 
اس��تاني از مناطق س��يل زده گلس��تان بازديد كرد، گفت: 
ي��ك هزار و 200ميليارد ريال اين خس��ارت به حوزه بناها 
و زيرساخت ها وارد شده است كه به زودي بخشي از آن به 
استان تزريق مي شود.  او افزود: در خصوص اعتبارات تامين 
خسارات سيل در گلستان همچنين در جلسه هيات دولت 

تصميم گيري خواهد شد. 
س��يلاب روزهاي 19 و 20 مرداد امس��ال در گلس��تان 
به ويژه در مركز و ش��رق اس��تان به واحدهاي مس��كوني، 
زمين هاي كشاورزي و راه هاي روستايي خسارت وارد كرد.  
س��ه نفر در اين حادثه در شهرس��تان هاي گنبدكاووس و 
علي آباد جان باختند و از سرنوشت يك مفقودي خبري در 
دست نيست و جست وجو همچنان ادامه دارد.  استان مرزي 
گلستان واقع در شمال كشور جزو استان هاي سيل خيز به 
ش��مار مي رود كه همه س��اله به ويژه در مرداد ماه سيل و 

خسارت هاي آن را تجربه مي كند. 

مخبر، رييس واحد علوم و 
تحقيقات دانشگاه آزاد شد

ايلنا| محمدرضا مخبر دزفولي، دبير شوراي عالي انقلاب 
فرهنگ��ي در حكمي از س��وي فرهاد رهب��ر، رييس جديد 
دانشگاه آزاد اسلامي، مسووليت واحد علوم و تحقيقات را به 
عهده گرفت.  گفتني است، پيش تر دكتر علي عباس پور با 
روي كار آمدن فرهاد رهبر در دانشگاه آزاد از سمت خود به 
عنوان رييس واحد علوم و تحقيقات استعفا كرده بود. مخبر 
دزفولي تا پايان سال 95 از حاميان ابقاي حميد ميرزاده در 

دانشگاه آزاد بود. 

 دولت دوازدهم مسير 
رشد سبز را در پيش دارد

ايس�نا| رييس س��ازمان حفاظت محيط  زيس��ت در 
دولت يازدهم گفت: رشد سبز رشد اقتصادي پايدار است 
كه ملازم الزامات زيس��ت محيطي اس��ت بنابراين دولت 
دوازده��م اين ام��ر را به صورت ج��دي پيگيري مي كند.  
معصوم��ه ابت��كار ادامه داد: برنامه شش��م توس��عه براي 
كشور برنامه هاي روش��ني را تعريف كرده است كه يكي 
از اولويت هاي آن توس��عه محيط  زيس��ت است. درواقع 
كش��ور نمي توان��د اولويتي بدون محيط زيس��ت داش��ته 
باشد.  او افزود: اولويت هاي ديگري مانند رشد اقتصادي، 
اش��تغال، موضوعات بين المللي و همكاري  با كش��ورهاي 
ديگ��ر نيز بايد ش��كل بگيرد اما در كن��ار همه اين خط  
مش��ي ها مس��اله محيط  زيس��ت و توجه به آب و ارتقاي 
سطح محيط  زيس��ت اهميت بسيار زيادي دارد.  رييس 
س��ازمان حفاظت محيط  زيست در دولت يازدهم با بيان 
اينكه دولت دوازدهم در مس��ير محيط  زيس��ت گام هاي 
خوبي برم��ي دارد، اظهار كرد: ما ش��اهد دس��تاوردهاي 
خوبي در دولت يازدهم هس��تيم و ان شاءالله شاهد ادامه 

اين فعاليت ها در دولت دوازدهم خواهيم بود. 
ابتكار تاكيد كرد: كش��ور نيازمند توس��عه پايدار است. 
توسعه پايدار بايد با محيط  زيست سازگار باشد و به تخريب 
و آلودگي محيط  زيس��ت منتهي نش��ود. ما رش��د سبز را 
مي خواهيم چراكه رش��د اقتصادي پايدار اس��ت. رشد سبز 

ملازم  الزامات زيست محيطي است. 

 كوله پشتي  دانش آموزان 
سبك مي شود

ايسنا| رييس سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي از 
مطالعه درمورد ادغام كتب درسي و تاليف تلفيقي كتب خبر 
داد و گف��ت: رويكرد جديدي مدنظر داريم. پس از اس��تقرار 
پاي��ه دوازدهم در س��ال آينده، مدت زمان پنج س��اله اجراي 
آزمايش��ي كتب ابتدايي هم به اتمام مي رسد. طبق قواعد هر 
كتاب پس از تدوين پس از يك س��ال اعتبارسنجي مي شود و 
س��پس به مدت پنج س��ال به صورت سراسري تحت پايلوت 
ق��رار مي گيرد.  محي الدين بهرام محمديان ادامه داد: با اتمام 
بازه زماني پنج س��اله اجراي آزمايش��ي، كتب درسي را مورد 
بازنگ��ري قرار مي دهيم. اكنون در حال مطالعه براي بازنگري 
پايه هاي اول، دوم و س��وم ابتدايي با رويكرد تلفيقي هستيم. 
در اي��ن بازنگري بايد به اهداف برنامه درس��ي ملي و س��ند 
تحول بنيادين وفادار باش��يم. بر اين اس��اس بايد يك برنامه 
آموزشي مطلوب و تجربه شده و منطبق با رويكردهاي علمي 
را آزمايش كنيم.  محمديان افزود: در س��نت ايراني متعلمان 
روزان��ه يك يا دو درس مي خواندند ن��ه 10 عنوان. اما همان 
درس را با روش مباحثه و پرسش و پاسخ مي آموختند. اكنون 
روال اين اس��ت كه در هر زنگ يك درس مطرح مي ش��ود و 
با تنوع عناوين دروس مواجه ايم. همچنين در سنت قديمي، 
ابتدا درس مقدماتي را ياد مي گرفتند و بعد به مباحث علمي 
تخصصي تر مي پرداختند. به عنوان مثال ادبيات را مي آموختند 

و براساس آن مباني علمي ديگر را فرا مي گرفتند.  

 6 راهبرد برنامه 
مبارزه با كودك آزاري

ايرنا| معاون امور اجتماعي س��ازمان بهزيس��تي كشور 
گف��ت: اين س��ازمان با توجه به وقايع اخي��ر براي كودكان 
در ح��ال طراحي برنامه خاصي براي مقابله با كودك آزاري 
است اما دستگاه هاي مختلفي بايد براي تحقق آن به ايفاي 
نقش بپردازند.  به گزارش ايرنا، طي هفته هاي اخير حوادثي 
ب��راي كودكاني از جمله آتنا، بنيتا و يوس��ف پيش آمد كه 

احساسات جامعه را به شدت ملتهب ساخت. 
حبيب الله مسعودي فريد با اشاره به 6 راهبرد پيشگيري 
از ك��ودك آزاري، اي��ن راهبردها را ش��امل افزايش آگاهي 
كودكان و والدين، افزايش توجه حوزه هاي انتظامي و قضايي 
و شدت عمل در مقابله با موارد كودك آزاري، توجه بيشتر 
به مسائل س��لامت روان، آموزش از طريق رسانه ها به ويژه 
صدا و س��يما، شناساندن نهادها و نظام هاي حمايتي مانند 
اورژانس اجتماعي بهزيس��تي 123 و پليس 110 و سرعت 
بخش��يدن به تصويب لايحه كودكان و نوجوانان در مجلس 
عنوان كرد.  او ادامه داد: نخس��تين اقدام براي پيشگيري از 
رخ دادن ح��وادث براي كودكان، افزايش آگاهي كودكان و 
والدين آنان اس��ت به آن معنا كه كودكان را آموزش دهيم 
كه چگونه از خودشان در مقابل غريبه ها و در مقابل افرادي 
كه مي خواهند از آنان، سوءاستفاده كنند، مراقبت كنند؛ اين 

آموزش ها بايد با توجه به سن كودك طراحي شود. 

اخبار

يك جمعيت شناس:

بيش از 70 درصد مردان جوان ايران مجردند

قاضي زاده هاشمي مطرح كرد

مباحث اقتصادي؛ چالش عمومي وزارت بهداشت
وزير پيش�نهادي بهداش�ت، ضمن تش�ريح 
برنامه هاي�ش براي حضور در كابين�ه دوازدهم، 
از نماين�دگان ملت خواس�ت از س�امت مردم 
غافل نش�وند و كمك كنند تا م�ردم حداقل در 
بخش بهداشت و درمان دغدغه نداشته باشند. 
سيدحسن هاش�مي در آستانه برگزاري جلسه 
راي اعتماد مجلس به وزراي پيش�نهادي دولت 
دوازدهم، گفت: طبعا از ميان آن دسته از وزرايي 
كه براي بار دوم و با كارنامه يي چهار ساله، خود 
را در مع�رض راي نماين�دگان گذاش�ته ايم، هر 
وزارتخانه ي�ي كه راي بيش�تري آورد بي ترديد 
حاكي از آن اس�ت كه رضايتمندي از آن بيشتر 
بوده، مطالبه از آن وزارتخانه نيز بيش�تر است و 
مجموع آرا به نوعي نشان دهنده حمايت مجلس 
محترم از ماموريت هاي آن دستگاه خواهد بود. 
بنابراين به نظر من راي نمايندگان، به ش�خص و 
ماموريت هاي حوزه مربوطه خواهد بود.  وي در 
اين باره اف�زود: در عين حال تعداد راي، از يك 
س�و كار فرد منتخب را به دليل حجم مطالبات 
و از سوي ديگر كار مجلس را در جهت همراهي 
بيشتر با برنامه هاي تقديمي وزارتخانه مربوطه، 
س�خت مي كند. در هر حال هفته آينده تكليف 

همه اين موارد مشخص خواهد بود. 

 مجلس از سامت مردم غافل نشود
وزير پيش��نهادي دول��ت دوازدهم ب��ه مجلس 
شوراي اس��لامي ضمن اش��اره به چالش هاي نظام 
سلامت در دولت يازدهم، درباره درخواست هايش از 
دول��ت دهم گفت: مجلس هاي نهم و دهم همراهي 
بس��يار خوبي با نظام س��لامت داشتند. خواهشم از 
مجلس آن اس��ت كه از س��لامت مردم غافل نشود. 
خوش��بختانه اكثريت نماين��دگان مجلس اهميت 
مبحث »س��لامت« را باور دارند اما لازم است تمام 
مجلس و همه دولت باور كنند كه بخش هايي مثل 
»آموزش و پرورش« و »س��لامت« هزينه نيستند و 
براي موفقيت در اقتصاد، مردم بايد س��الم باشند و 

سالم بودن مردم محور توسعه خواهد بود. 
وي اف��زود: در عي��ن ح��ال نمايندگاني كه راي 
مي دهند، راي ش��ان تنه��ا به ص��رف انداختن يك 
كارت در صن��دوق ختم نش��ود و بعدا حمايت هاي 
لازم را از دس��تگاه مربوطه داش��ته باش��ند. مردم 
حداق��ل در بخ��ش بهداش��ت و درمان ش��ان نبايد 
دغدغه داش��ته باشند. اگر به نظام هاي مختلف دنيا 
نيز نگاهي داش��ته باشيد، كش��ورهايي كه در حوزه 
رفاه اجتماع��ي موفقيت خوبي داش��ته اند، يكي از 
محورهاي مهمي كه توانس��ته اند رفع دغدغه كنند 
همين بخش بهداش��ت و درمان و بيمه هاي درماني 
اس��ت. آمد و شد دولت ها در كش��ورهاي پيشرفته 
دنيا بس��تگي به تعهدش��ان در خدمت رساني موثر 
در بخش بهداش��ت و درمان اس��ت. اگر به امريكا و 

انگليس و بخش��ي از كشورهاي اروپايي نگاه كنيم، 
مش��اهده خواهيم كرد كه »تامين رفاه اجتماعي« 
وظيف��ه اصل��ي دولت ه��ا را تش��كيل مي دهد كه 
»س��لامت« بخشي از آن را تشكيل مي دهد. در هر 
حال با ش��ناختي كه از مجلس ده��م دارم و رابطه 
بس��يار نزديك و صميمي كه ب��ا نمايندگان داريم، 
ان ش��اءالله و بي تردي��د آنها در فص��ول موثر اعم از 
تصويب لوايح و بودجه حتما همراه حوزه س��لامت 

خواهند بود. 

 چالشي »عمومي« گريبانگير مجموعه دولت
هاش��مي در پاس��خ ب��ه س��وال ايس��نا درباره 
چالش هاي احتمالي پيش روي وزارت بهداشت در 
دولت دوازدهم گفت: چالش، »عمومي« خواهد بود 
و منحصر به يك وزارتخانه نيس��ت؛ چالش��ي است 
ك��ه دولت ب��ا آن مواجه اس��ت و آن هم بحث هاي 
اقتصادي اس��ت. »اش��تغال« يكي از مباحث اصلي 
اس��ت كه بر حوزه سلامت نيز تاثير بسزايي خواهد 
داش��ت؛ به طوري كه اگر اشتغال راه افتد، بي ترديد 
مس��ائلي مانند اعتياد، بيماري هاي اعصاب و روان، 
آس��يب هاي اجتماعي و طلاق ك��ه واقعا دغدغه هر 
روز ماس��ت، كاهش خواهند يافت و از سوي ديگر، 
بح��ث جمعي��ت و موضوع ب��اروري و... ب��ه عنوان 
دغدغه ه��اي كل نظ��ام، بهبود خواهن��د يافت. در 
مجموع به نظرم مش��كل ما مشكل كل دولت و كل 
نظام است و آن هم بحث هاي اقتصادي است و اگر 
بخواهي��م لايه يي را كنار زده و عميق تر نگاه كنيم، 
مش��كل عمده همكاري، همدلي و همراهي اس��ت 
كه اگر ميان قواي س��ه گانه و همه اركان حكومت 
وجود داشته باش��د، مي تواند حلال همه مشكلات 
باش��د و مش��كل اقتصادي ما هم ان شاءالله برطرف 

خواهد شد. 

 به دولت كمك كنيد
وي افزود: بنابراين اميدواريم آرامش��ي كه طي 
دو، س��ه هفته اخير در كش��ور ايجاد شده تا پايان 
دولت دوازدهم نيز ادامه يابد و واقعا همه احس��اس 
كنن��د كه خودش��ان متص��دي اموري هس��تند و 
گره گشاي مش��كلات مردم باشند؛ چراكه اگر همه 
وزراي پيش��نهادي راي آوريم، به س��لامت باش��يم 
و كس��ي هم اس��تيضاح نش��ود، چهار سال فرصت 
خدم��ت در اين دوره هم در چش��م برهم زدني به 
اتمام رس��يده و مرداد ماه سال 1400 فرا مي رسد. 
بنابراين همه به دولت كمك كنند تا اين بار سنگين 
اجرايي كه همه اش روي دوش دولت است، آن طور 

كه شايسته ملت است، برداشته شود. 
هاش��مي در پاس��خ ب��ه س��وال ايس��نا درباره 
زمان بندي اجراي برنامه ها در وزارت بهداشت دولت 
دوازدهم همانند آنچ��ه در ابتداي دولت يازدهم به 
اجرا گذاشته شد، گفت: اجراي برنامه هايمان به اين 

صورت كه برنامه 100 روزه، كوتاه مدت و بلندمدت 
باش��د، نخواهد بود؛ چراكه يك س��ري برنامه ها را از 
قبل ش��روع كرده ايم و فكر مي كن��م كه هم مردم 
براي ادامه آنها ب��ه آقاي دكتر روحاني راي داده اند 
و هم آقاي دكتر روحان��ي وزرايي را معرفي كردند 
تا برنامه هاي نيمه تمام ش��ان را تمام كنند. بنابراين 
برنام��ه صد روزه يا كوتاه مدت در وزارت بهداش��ت 

نداريم و برنامه هاي جاري را ادامه خواهيم داد. 

 مشكل اورژانسي در دولت دوازدهم
وي افزود: البته مش��كل اورژانس��ي ما در وزارت 
بهداش��ت، بحث مطالبات مان است كه اميدوارم در 
100روز نخس��ت يعني 3 ماهه اول فعاليت دولت و 
آن طور كه قول داده اند، محقق شود. در هر صورت 
معوقاتي از بيمه ها از جمله سازمان تامين اجتماعي 

و بيمه سلامت و... داريم كه بايد پرداخت شود. 
وزير پيش��نهادي دول��ت دوازدهم ب��ه مجلس 
شوراي اسلامي، درباره برنامه هايش براي چهار سال 
آين��ده نيز گفت: بخش��ي از برنامه هاي ما در چهار 
س��ال آينده، ادام��ه برنامه هايي اس��ت كه در چهار 
س��ال اول، در دولت يازدهم و در قالب طرح تحول 
سلامت شروع شد و بي ترديد با استحكام و استقرار 
بيش��تر ادامه خواهد يافت. هرچند كه قطعا در اجرا 
مش��كلاتي بوده كه بايد برطرف ش��ود و اميدواريم 

منابع پايداري براي آنها تعريف شود. 

 برنامه هاي »هاشمي« براي دولت دوازدهم
هاش��مي ادامه داد: در مجموع تمام برنامه هايي 
ك��ه تقديم مجل��س كرديم در قالب برنامه شش��م 
توس��عه، سند چش��م انداز و سياست هاي كلي نظام 
س��لامت ابلاغي مقام معظم رهبري است. در عين 
ح��ال يك��ي از برنامه هايي ك��ه بايد انج��ام دهيم، 
پيش��گيري از بيماري ه��اي غيرواگي��ر ب��ه عنوان 
ش��ايع ترين علت مرگ ايرانيان اس��ت؛ به طوري كه 
بالغ بر ۷0 درصد مرگ ها ناش��ي از آن است. اجراي 
برنامه هايم��ان در اين حوزه قطعا كمك و همراهي 
مردم و س��ازمان ها و مجموعه هاي اثرگذاري نظير 
وزارت آموزش و پرورش، وزارت ارشاد، سازمان صدا 

و سيما و ائمه محترم جمعه و... را نيازمند است. 
وي افزود: در مجموع مهم ترين برنامه، پايداري 
اقداماتي اس��ت ك��ه در دولت يازدهم انجام ش��د و 
مردم تحت عنوان »طرح تحول نظام سلامت« با آن 
آشنا هستند. اين خدمات بايد در اين دوره نهادينه 
ش��وند و طبيعي اس��ت كه مي توانن��د ارتقا يابند و 

موانع و اشكالات احتمالي آنها برطرف شوند. 

»استقرار نظام ارجاع«؛ گامي سخت كه بايد 
برداشته شود

هاشمي، »اس��تقرار نظام ارجاع« را ديگر اولويت 
كاري خ��ود در دول��ت دوازده��م خوان��د و گف��ت: 

خوش��بختانه در دول��ت يازدهم زيرس��اخت ها را در 
حوزه بهداش��ت توس��عه داديم؛ چندي��ن هزار خانه 
بهداشت، پايگاه بهداشت و مركز جامع سلامت ايجاد 
كرديم. اينها زيرساختي است كه در كنار الكترونيك 
شدن خدمات نظام س��لامت، بتوانيم نظام ارجاع را 
راه ان��دازي كنيم. البته پزش��ك هم ب��ه تعداد مورد 
نياز تربيت ش��دند و اميدواريم ك��ه بتوانيم اين كار 
س��خت كه نيازمند همراهي هموطنان عزيز است را 
در صورت كس��ب راي اعتماد، در دولت دوازدهم به 
مرحله اجرا بگذاريم.  وي افزود: يكي از كارهاي مهم 
ديگر، كنترل هزينه هاست و بايد درآمد و هزينه مان 
متعادل شود. اين امر نيز مستلزم آن است كه دقيقا 
مش��خص ش��ود اعتبارات ما در هر سال چقدر است 
و در عي��ن حال نيز به منبع پايداري متصل باش��د 
تا از تحق��ق آن مطمئن باش��يم. بنابراين مي توانيم 
فعاليت هايمان را متناس��ب با درآمد و هزينه يي كه 

مي خواهيم انجام دهيم، تنظيم كنيم.  

 مطالبه گري از ساير دستگاه ها
هاش��مي، مطالبه گري وزارت بهداشت به عنوان 
توليت نظام س��لامت از ديگر دس��تگاه ها را بس��يار 
مهم خواند و ادامه داد: به اين ترتيب دس��تگاه هاي 
اجراي��ي و س��اير دس��تگاه هاي حكومت��ي براي به 
حداقل رساندن اقداماتي كه آسيب رسان است، بايد 
به پيوست سلامت توجه داشته باشند و بسيار مهم 
اس��ت كه پروژه هاي جديدي كه توسط دستگاه ها 
اجرا مي ش��وند، پيوست سلامت داش��ته باشند. در 
عين حال بايد ش��اهد كاهش آسيب هاي اجتماعي 
در موضوعات مختلف باش��يم و اين مبحث هم جزو 
كارهاي س��خت اما مورد نيازي است كه بايد انجام 
ش��ود. وي افزود: در مجموع م��ا در قالب مصوبات 
مجلس ش��وراي اس��لامي و برنامه شش��م توسعه، 
سند چشم انداز و سياس��ت هاي كلي نظام سلامت 
ابلاغي مقام معظم رهب��ري، برنامه مان را تدوين و 
تقديم مجلس كردي��م و اميدواريم با ياري همگان 
بتوانيم گره هاي بيشتري از مشكلات مردم در حوزه 
سلامت را باز كنيم. البته در اين ميان، نقش مردم و 

دستگاه هاي فرهنگي در جهت افزايش سطح سواد 
جامعه بسيار مهم است. 

 براي نخستين بار بدهكار شدم
وي همچنين در پاس��خ به س��والي درباره تلخ و 
ش��يرين هاي مس��ووليتش در وزارت بهداش��ت در 
دولت يازده��م نيز گفت: من از نظ��ر مالي هيچ گاه 
بدهكار نبوده ام، اما نخس��تين تجربه مقروض بودن 
را در دول��ت يازدهم داش��تم. دليلش هم مش��خص 
اس��ت و امي��دوار بودي��م آنهايي كه از م��ا خدمت 
خريدند، بتوانند به موقع پول شان را پرداخت كنند. 
متاسفانه به همين دليل، شبكه توزيع داروي كشور 
و كارخانجات دارويي كش��ور دچار مش��كل شدند و 
در عي��ن حال آنهايي كه تجهي��زات به مراكز دولتي 
فروختند و به ويژه همكاران ما ش��امل پرس��تاران، 
پزش��كان، پيراپزش��كان و... گاه��ي ت��ا يك س��ال 
نتوانستند حق الزحمه و حقوق شان را دريافت كنند. 
هاش��مي ادام��ه داد: اين درحالي اس��ت كه به 
نظ��ر من كس��ي كه متول��ي اين بخش اس��ت بايد 
دغدغه اش كار حرفه يي خود باشد. يعني مهم ترين 
دغدغه وزير بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي 
همچنان كه از اس��م اين وزارتخانه برمي آيد، انجام 
كارهاي فني است كه مي تواند به پيشگيري بيشتر 
كمك كند و از بار بيماري ها بكاهد. اگر همه فكر و 
ذكرمان به ماموريت هايمان خلاصه مي ش��د، از نظر 
آموزشي نيز اگرچه كه وجود اساتيد برجسته باعث 
افتخار اس��ت و م��ا را در مق��ام اول در منطقه قرار 
داده، اما مي توانس��تيم قدم هاي موثرتري را برداريم. 
در حوزه درم��ان هم فكر مي كنم مدير بايد فكرش 
از اين امور راحت باش��د و معلوم باش��د كه بالاخره 
تداركات حداقل در حدي كه در ابتداي سال وعده 
داده شده، در طول سال هم تضمين شده در اختيار 
ق��رار مي گي��رد. البته به نظر م��ن رقمش هم مهم 
نيس��ت. اينكه كس��ي بخواهد با پول مديريت كند، 
هنر نيس��ت و مهم اين اس��ت كه با برنامه بتوانيم 
كار را پي��ش بريم. در هر حال امي��دوارم در دولت 

دوازدهم اين روند تكرار نشود. 

  گروه اقتصاد اجتماعي|
ش��ايد پول موجب خوشبختي نباشد، اما بي پولي 
احتمالا نقطه تلاقي بخش عمده مس��ائلي باش��د كه 
»آسيب اجتماعي« مي خوانيمشان. كاهش نرخ رشد 
جمعيت و پيرش��دن آن، چند س��الي اس��ت كانون 
دغدغه هاي سياس��ت گذارهاي اجتماعي است. ديروز 
شهلا كاظمي پور، جمعيت شناس، در گفت وگويي، از 
مسيري سخن گفت كه از سال هاي جواني و از ناكامي 
در ورود ب��ه بازار كار و ناتواني در آغاز مش��ترك آغاز 

مي شود و در نهايت، جمعيت را پير مي كند. 
او در گفت وگ��و با ايس��نا، نخس��ت با اس��تناد به 
مطالعاتي كه س��ال ها پيرامون جوانان داش��ته  است، 
گف��ت: »20 ميليون نفر از جمعيت كش��ور را جوانان 
تشكيل مي دهند اين در حالي است كه روند جواني در 

كشور رو به كاهش است.«
كاظمي پ��ور البته تاكيد كرد كه ب��ا وجود به كار 
گرفتن دوره هاي سني متفاوت براي »سن جواني« در 
پژوهش هاي مختلف، مقصود او 15 تا 29 سالگي را به 
عنوان جمعيت جوان در نظر گرفته اس��ت. او سپس، 
ادامه داد: »جوانان به سه گروه سني تقسيم مي شوند. 
15 ت��ا 19، 20 تا 24 و 24 تا 29 س��الگي گروه هاي 
مختلف جواني در ايران اس��ت.« او افزود: »براس��اس 
آخري��ن سرش��ماري س��ال 95، طبق اي��ن تعريف، 
هم اكنون 20 ميليون نفر، يعني نزديك به يك چهارم 

جمعيت كشور، را جوانان تشكيل مي دهند.«
او در ادام��ه، گفت كه »در حال حاضر 10 ميليون 
و 100 ه��زار نفر از جوانان كش��ور م��رد و 9 ميليون و 
900 هزار نفر زن هس��تند.«؛ اين يعني پيشي گرفتن 
200 هزار نف��ري جمعيت مردان ج��وان از جمعيت 
زنان جوان. او س��پس با تاكيد بر اينكه اكنون جوانان 
بيش��ترين گروه جمعيتي كشور هس��تند، ادامه داد: 
»2۷ درصد آنان 15 تا 19 س��ال هستند كه جمعيت 
آنان معادل پنج ميليون و 400 هزار نفر اس��ت. اين در 
حالي اس��ت ك��ه 32 درصد جوانان كش��ور 20 تا 24 
س��اله هس��تند و جمعيت ش��ش ميليون و 400 هزار 
نفري را تش��كيل مي دهن��د. 41 درصد جوانان، يعني 
هش��ت ميليون و 200 هزار نفر هم در سن 25 تا 29 

سالگي قرار دارند.«
او اف��زود: »همانط��ور كه آمارها نش��ان مي دهند، 
بيشترين جمعيت جوان را گروه سني 25 تا 29 سال، 
كه موالي��د اواخر دهه 60 و اوايل دهه ۷0 هس��تند، 
تش��كيل مي دهد. اين در حالي است كه كمترين نرخ 
متعلق به 15 تا 19 س��اله هايي است كه مواليد اواخر 
دهه ۷0 و ۸0 هستند. به اين ترتيب با كاهش مواليد 
در كش��ور و همچنين جمعيت جوان كش��ور مواجه 

هستيم.«
معناي اين سخن كاظمي پور ساده است: جمعيت 
ايران در حال پير ش��دن اس��ت. در گزارش امس��ال 
س��ازمان ملل متحد هم اي��ران در كنار چين، آلمان، 

ژاپن و امريكا در شمار 10 كشور پرجمعيت جهان با 
نرخ باروري كم آمده است. بنابر اين گزارش، ايران در 
س��ال 2050، با سه رتبه تنزل نسبت به سال 2016، 
بيست و يكمين كشور پرجمعيت جهان خواهد بود؛ 
آن ه��م در ش��رايطي كه دس��ت كم از س��ال 2010 
ت��ا امروز، نرخ ب��اروري جمعيتش پايين تر از س��طح 
جايگزيني اس��ت. بس��ياري اين وضعيت را نشاني از 
بحراني در آينده مي دانند؛ بحران سالمندي جمعيت 
و هزينه هاي كمرشكن سلامت جمعيت سالمند، در 

غيبت جمعيت جوان و مولد در بازار كار. 

 تنها40  درصد جوانان متاهلند
با وجود اينكه رييس موسس��ه مطالعات جمعيتي 
كش��ور، ن��رخ كنوني را نش��ان دهنده رش��د مطلوب 
جمعيت مي داند، اما بس��ياري نگراني از آهنگ رشد 
1,3درص��دي ن��رخ جمعيت را بيج��ا نمي دانند و آن 
را نش��اني از بحران كاهش رش��د جمعيت مي دانند. 
كاظمي پور در ادامه گفت وگويش، در توضيح س��بب 
پديده كاه��ش مواليد در ايران، س��راغ آمارهاي نرخ 
ازدواج جوان��ان رفت و گفت: »تنها40 درصد جمعيت 
جوان همسر دارند.« او ادامه داد: »اين در حالي است 
ك��ه 5۸ درصد آنها، معادل 11 ميلي��ون نفر، مجردند. 
اكنون نزديك ب��ه چهار ميليون و 400 ه��زار نفر زن 
جوان مجرد و هفت ميليون و 200 هزار نفر مرد جوان 
مجرد در كش��ور داريم.« در اين شاخص هم جمعيت 

مردان از زنان پيش��ي مي گي��رد؛ به اين ترتيب تعداد 
مردان مجرد نزديك به 2 ميليون و هش��تصد هزار نفر 
بيش از زنان مجرد اس��ت. كاظمي پ��ور افزود: »بيش 
از ۷0 درص��د مردان جوان ايران مجردند. اين درحالي 
است كه تعداد زنان مجرد جوان بسيار كمتر از مردان 

جوان مجرد است.«
كاظمي پ��ور در ادامه هم پيرام��ون نرخ طلاق در 
ميان جوانان گفت: »62 هزار نفر از مردان جوان ايراني، 
يعن��ي معادل 0,6درص��د از آنان، و 140 ه��زار نفر از 
زنان جوان ايران، يعن��ي معادل 0,4درصد آن، طلاق 

گرفته اند و بدون همسرند.«
پارس��ال، س��يد حمزه اميني، عضو كميس��يون 
اجتماعي مجلس، گفت: »وقتي جوانان شغل مناسبي 
ندارن��د نمي توانند زندگي را به خوبي اداره كنند الان 
ش��رايط جامعه ما به گونه يي اس��ت ك��ه هزينه هاي 
زندگي بسيار بالاست و اين مساله ازدواج جوانان را با 
مشكل مواجه كرده است.« او عواملي چون درآمد كم، 
بيكاري و نبود شغل مناسب را از دلايل اصلي كاهش 

ازدواج و فراگير شدن طلاق دانسته بود. 
بر اس��اس آمار بانك مرك��زي از جزئيات بودجه 
خانوار در س��ال 1394 مجموع هزينه ناخالص يك 
خانوار شهري در سال گذشته 35 ميليون و 265 هزار 
تومان و درآمد ناخالص 35 ميليون و 25۸ هزار تومان 
بوده اس��ت. درآمد و هزينه س��ر به سري خانوار هاي 
ش��هري گوياي نبود مازاد درآم��د و امكان پس انداز 

مناس��ب توسط خانوارهاي با درآمد متوسط و كمتر 
اس��ت. از ديگر س��و، بنابر بررس��ي ها، حداقل مبلغ 
مورد نياز براي رهن يك واحد مس��كوني 50 متري 
در ته��ران و بعضي ش��هرهاي بزرگ كش��ور حدود 
30 ميليون تومان اس��ت و اين، بي ش��ك تنها هزينه 
لازم براي آغاز زندگي مش��ترك نيست و هزينه هاي 
برگزاري مراسم عروسي و به جا آوردن آداب برگزاري 
آن، تهيه لوازم مورد نياز براي منزل و بسياري مخارج 
خ��رد و كلان ديگ��ر در همان آغاز از راه مي رس��ند. 
ق��رار دادن اي��ن نكته كه درصد قاطع��ي از جمعيت 
جوان كش��ور، دانشجو يا در نخستين سال هاي پس 
از فارغ التحصيلي دانش��گاهند، در كنار اين موضوع 
كه حدود چهار پنجم ظرفيت دانش��گاه هاي كش��ور 
پولي است، نتيجه يي جز خالي ماندن قلك پس انداز 
بخ��ش قابل توجهي از جوانان در س��ال هاي پس از 
دانشگاه، به دست نمي آيد. اينچنين، دست ها در آغاز 
راه زندگي مشترك، خالي مي مانند و ازدواج، تا مرز 

ناممكن شدن پيش مي رود. 

 25 درصد جوانان كار ندارند
آمارها نش��ان مي دهند كه دانش��جويان ايراني با 
تاخيري چهار ساله جذب بازار كار مي شوند. از طرفي 
هم بنابر بررس��ي ها تعداد افراد داراي درآمد بدون كار 
در كش��ور در طول س��ال هاي 94-۸4 با رش��د 2,4 
برابري از يك ميليون و 96۸ هزار نفر در س��ال 13۸4 

به چهار ميليون و ۷69 هزار نفر در سال 1394 رسيده 
اس��ت. فرد داراي درآمد بدون كار، سرمايه خود را از 
طريق دلالي و واس��طه گري كسب مي كند. شيوه يي 
ب��راي تامين معاش ك��ه علاوه بر آس��يب به چرخه 
اقتصادي كشور افق روشن و قابل اتكايي پيشاروي او 
قرار نمي دهد و در نتيجه، نه او ريسك تشكيل زندگي 
پرخرج مشترك را مي پذيرد و نه، زن جوان مخاطبش. 
در  گفت وگوي��ش،  ادام��ه  در  ام��ا  كاظمي پ��ور 
جس��ت وجوي س��بب كاهش ن��رخ ازدواج، پيرامون 
نرخ بيكاري در ميان جوانان، نه از مش��اغل بي ثبات، 
ك��ه از اندكي جمعيت جوان فعال گفت: »براس��اس 
سرش��ماري س��ال 95 تنها ح��دود 30 درصد، يعني 
نزديك به هفت ميليون نفر، از جمعيت جوان كش��ور 
فعال هس��تند. اين در حالي است كه 25 درصد آنها، 
يعني نزديك به 2. 5 ميليون نفرش��ان يا بيكارند يا در 
جست وجوي كار.« او سپس با بيان آنكه ميزان بيكاري 
در دختران جوان بس��يار بالاس��ت، ادامه داد: »ميزان 
بيكاري در مردان جوان 21 درصد است. اين در حالي 
اس��ت كه نرخ بيكاري در دختران جوان به 40 درصد 

مي رسد.«
وزارت كار، س��ال گذشته نموداري از روند بيكاري 
فارغ التحصيلان دانش��گاهي در فاصله سال هاي 65 تا 
90 كه آخرين سرش��ماري رسمي كشور انجام شده 
ارائ��ه كرده كه طي آن رش��د صعودي بي��كاري افراد 
داراي تحصيلات عالي مش��خص شده است. با وجود 
اينكه تا س��ال ۷5، تحصيلات مي توانست براي افراد 
فرصت هاي بهتري براي اش��تغال فراهم كند، اما اين 
روند از سال ۷5 به بعد برعكس شده و به شدت بر نرخ 
بيكاري كارجويان داراي تحصيلات دانشگاهي كشور 

افزوده شد. 
در نقط��ه مقاب��ل افزايش صعودي و ش��ديد نرخ 
بيكاري جوانان تحصيل كرده دانشگاهي، افت معنادار 
ن��رخ مش��اركت اقتص��ادي در بين جمعي��ت داراي 
تحصيلات عالي كشور است. با وجود صرف هزينه هاي 
مالي و اتلاف عمر اما، نمودار نشان مي دهد كه نه تنها 
تماي��ل افراد تحصيل كرده به حض��ور در اجتماعي و 
انجام فعاليت هاي اقتصادي بيش��تر نش��ده، بلكه اين 
روند به صورت ادامه دار در فاصله س��ال هاي 65 تا 90 

كاهشي بوده است. 
آماره��ا نش��ان مي دهند كه در س��ال هاي پس از 
انقلاب ورود به دانش��گاه ها 14 برابر ش��ده و جمعيت 
زن��ان داراي تحصي��لات عالي 23 برابر؛ ام��ا بازار كار 
اش��تياقي براي پذيرش فارغ التحصي��لان ندارد و آنها 
امروز بحراني ترين گروه بيكار كشور هستند. در مورد 
آنها هم، دليل اصلي همان دليل تاريخي و هميشگي 
است؛ كارفرما هنگام استخدام، يك مرد را به يك زن 
ترجيح مي دهد. مرخصي ه��ا و غيبت هاي مربوط به 
زايمان و ش��يردهي، مس��ائل عرفي مربوط به زندگي 

مشترك و ديگر عوامل اينچنيني. 
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»تعادل«تازهترينآمارهاازبازارملكرابررسيميكند

رونق تورمي دركمين بازار مسكن
گروهراهوشهرسازي| زهرهعلامي|

انتش��ار گ��زارش مركز آمار مبني بر رش��د مثبت 
4درصدي بخش ساختمان در فصل چهارم سال 95، 
پس از رشد منفي 4ساله در اين بخش، اما و اگرهاي 
بسياري را درباره آينده بازار مسكن به همراه داشت. 
خيز حجم صدور پروانه هاي س��اختماني نس��بت به 
افت متوالي چند س��اله در اين بخش تحت شرايطي 
مي تواند چراغ سبزي براي بهبود آينده بازار مسكن 
باشد. اين صعود در صورتي مي تواند اثر گذار باشد يا 
حتي نشانه يي مثبت قلمداد شود كه در سال جاري 
هم تكرار ش��ود. ضمن اينكه اين رش��د بايد ناشي از 
تاثير عوامل حياتي بازار مس��كن باش��د. در غير اين 
صورت، بهبود در آمار بخش س��اختمان تنها در يك 
فصل، مي تواند ناش��ي از اثرگذاري عوامل خارجي و 
غيرموثر باشد و به تبع آن رونقي براي بازار مسكن به 

همراه نداشته باشد. 
در اين ميان، برخي كارشناسان، رشد فصل آخر 
سال گذشته در بخش ساختمان پس از 4سال رشد 
منف��ي را ادامه دار مي دانند و معتقدند كه اين رش��د 
در نيمه دوم س��ال جاري در افزايش حجم معاملات 
خود را نشان مي دهد. اما در مقابل كارشناساني قرار 
دارند كه ميزان رشد را قابل توجه و اتكا نمي دانند و 
رونق بازار را به عواملي همچون افزايش قيمت، رشد 
حجم معاملات، بهبود ارزش افزوده بخش ساختمان 

و... وابسته مي دانند. 
البت��ه برخي ديگر، ايجاد رونق تورمي براي آينده 
بازار مسكن را محتمل مي دانند، آنها اذعان مي كنند 
كه كاهش حجم پروانه هاي ساختماني طي سال هاي 
گذش��ته و اف��ت در عرضه واحدهاي مس��كوني و به 
تبع آن افزايش تقاضا به خوبي قابل مش��اهده بوده و 
درهم ريختگ��ي ميان اين دو و ايجاد رونق تورمي در 

بازار مسكن قابل پيش بيني است. 
فرهاد بيضايي، مدير گروه سياست گذاري مسكن 
دانش��گاه علم و صنعت درباره آمار منتش��ر شده در 
خص��وص رش��د ص��دور پروانه هاي س��اختماني به 
»تعادل« مي گويد: افزاي��ش حجم صدور پروانه هاي 
س��اختماني قابل توجه نيس��ت و بر همين اس��اس 
نمي توان آن را نش��انه يي براي خروج مسكن از ركود 

تلقي كرد. 
وي مي افزايد: در چهارسال گذشته شاهد كاهش 
بي��ش از 50 درصد در حجم پروانه هاي س��اختماني 
بوديم و تعداد اين مجوزها از 780تا 800 هزار پروانه 
در كل كش��ور به كمتر از 340 تا 360 هزار در سال 
95 رس��يد برهمين اساس، رش��د 4درصدي در اين 

بخش نمي تواند اميدوار كننده باشد. 
اين كارش��ناس ارشد بخش مسكن ادامه مي دهد: 

در سال گذشته شاهد افزايش حجم صدور پروانه هاي 
ساختماني نسبت به سال 94 بوديم اما از سوي ديگر 
تعداد واحدهاي مس��كوني تحت پروانه س��اختماني 
كاه��ش ياف��ت يعني ب��ا وج��ود افزاي��ش در پروانه 
ساختماني، تعداد واحدهاي ساخته شده در سال 95 
نسبت به سال گذش��ته آن افت كرد كه اين موضوع 

نمي تواند نشانه خوبي براي بخش مسكن باشد. 
به گفت��ه بيضاي��ي، ممكن اس��ت افزايش حجم 
پروانه هاي ساختماني به علت تغييرات و بازسازي هاي 
انجام ش��ده باشد و تعداد واحدهاي مسكوني افزايش 

چنداني نداش��ته باش��د و به تبع آن حجم واحدهاي 
مسكوني س��اخته ش��ده و آماده براي ورود به بازار با 

بهبود قابل ملاحظه يي مواجه نشده باشد. 
مدير گروه سياس��ت گذاري مسكن دانشگاه علم و 
صنعت تصريح مي كند: رونق بخش مس��كن وابسته 
ب��ه ارزش افزوده س��اختماني اس��ت و درصورتي كه 
ارزش افزوده بيش از تورم عمومي كشور باشد انگيزه 
سرمايه گذاري و توليد در بخش مسكن افزايش مي يابد 

و مي توان شاهد رونق بازار مسكن بود. 
وي اظهار مي كند: ع��لاوه بر افزايش ارزش افزوده 

س��اختماني نس��بت به ت��ورم عمومي، رش��د پروانه 
ساختماني و بهبود حجم معاملات هم از عوامل موثر 
در رونق بازار مس��كن هس��تند اما ارزش افزوده نقش 
مهم تري را نسبت به ساير عوامل بازي مي كند و تكيه 
بر آمار رش��د پروانه هاي س��اختماني يا افزايش حجم 

معاملات نمي تواند قابل اتكا باشد. 

رونقتورميدرتابستانسالآينده
بيضايي درباره آينده بازار مسكن مي گويد: احتمال 
ايجاد رونق تورمي در تابس��تان س��ال آينده در بازار 

مسكن وجود دارد و علت آن هم درهم ريختگي تعادل 
ميان عرضه و تقاضا است. اين كارشناس ارشد بخش 
مس��كن بيان مي كند: طي س��ال هاي گذشته شاهد 
كاهش ش��ديد صدور پروانه هاي س��اختماني و افت 
ساخت و ساز بوديم و از سال 97 به بعد كاهش شديد 
در عرضه مسكن و افزايش تقاضا، احتمال رونق تورمي 

در بازار را افزايش مي دهد. 
وي اضافه مي كند: راه��كاري كه براي جلوگيري 
از رونق تورمي در بازار مس��كن مي تواند موثر باش��د 
و تاح��دودي از ش��دت آن بكاهد عرض��ه واحدهاي 
مس��كوني خالي اس��ت كه مي تواند تاحدودي نقش 

كنترل كننده را ايفا كند. 

هشدارنسبتبهبحران۵سالهمسكن
 در حالي كه براساس گزارش مركز آمار و همچنين 
اظهارات برخي كارشناس��ان، رونق بخش مس��كن با 
گام هايي آرام در حال پيش��روي اس��ت، دبير انجمن 
علمي اقتصاد شهري ايران نظر ديگري دارد. محسن 
طباطباي��ي مزد آبادي، ركود فعلي در بازار مس��كن را 
يك��ي از چالش هاي عميق اقتصاد ش��هري مي داند و 
نسبت به تداوم اين شرايط هشدار مي دهد و مي گويد: 
اگر بحران مس��كن تا پنج سال باقي بماند مي تواند تا 
8درص��د، افت توليد ناخالص داخل��ي )GDP( را به 
همراه داش��ته باش��د زيرا اين بخش ب��ا بيش از 300 
صنعت، رابطه پسيني و پيشيني دارد و خريد و فروش 
نهاده هاي مورد نياز مسكن، صنعت و تجارت را رونق 

مي دهد. 
مزدآبادي مي افزايد: ركود كنوني در حوزه مسكن 
تبعات بس��ياري ب��راي اقتصاد ش��هري دارد و اتخاذ 
سياست هاي راهبردي در حوزه مسكن، نياز ضروري 
بيش��تر شهرهاي كشور به ويژه شهر تهران است. اين 
كارش��ناس اقتصاد ش��هري با اش��اره به اينكه بخش 
مسكن، بين 35 تا 40درصد مخارج خانوار را به خود 
اختص��اص مي ده��د و حدود ۱5درصد كل اش��تغال 
كش��ور در بخش مس��كن اس��ت، مي افزايد: سازنده 
مس��كن نه تنها ي��ك دارايي اقتص��ادي، يعني واحد 
مسكوني را توليد مي كند، بلكه تمام انواع فعاليت هاي 
ثانوي را ايجاد مي كند و بخش��ي از نيروي كار در اين 
بخش ش��اغل مي شوند و از اين فعاليت، كسب درآمد 

مي كنند. 
وي در گفت وگ��و با ايس��نا اظهار مي كند: تغيير و 
تحول در نگاه مديريتي و سياست گذاري كلان شهرها 
ب��ه ويژه ته��ران ض��روري اس��ت؛ زيرا پافش��اري بر 
سياس��ت گذاري ها و برنامه ريزي هايي كه ناكارآمدي 
آنها اثبات ش��ده اند، بيش از پيش عرصه را بر اقتصاد 

شهري تنگ مي كند. 

خطايانسانيعامل
۷۵درصدسوانحهوايياست

مدير روابط عمومي سازمان هواپيمايي كشوري اعلام 
كرد: از هر 4 س��انحه هوايي 3 س��انحه به خاطر خطاي 
انس��اني رخ داده است. به گزارش تسنيم، رضا جعفرزاده 
اظهار كرد: برطبق اس��ناد ايكائو از هر 4 سانحه هوايي 3 
س��انحه به خاطر خطاي انساني رخ داده و مطابق اعلام 
مراج��ع بين المللي ارتباط��ات و مكالمات ناصحيح يك 
عامل علي ي��ا ضمني در اكثر س��وانح و حوادث هوايي 
بوده اس��ت. وي افزود: طب��ق اعلام ايكائو فقط در خلال 
سال هاي ۱976 تا 2000 ميلادي ۱۱00 نفر جان خود 
را در سوانح هوايي ناشي از سوء مكالمات از دست داده اند. 
وي ادامه داد: براين اس��اس قرار است نخستين همايش 
ملي رويكردهاي ميان رش��ته يي در ارتباطات هوانوردي 
3۱مردادم��اه جاري در دانش��كده صنع��ت هواپيمايي 
برگزار ش��ود. مدي��ر روابط عمومي س��ازمان هواپيمايي 
كشوري بيان كرد: در اين همايش اساتيد ممتاز داخلي 
و خارجي با تخصص هاي زبان انگليس��ي، روانشناسي با 
صنعت هوانوردي در بخش خلباني و كنترل پرواز برگزار 

مي شود. 

صنعتجابهجاييمسافر
اشباعشد

داوود كشاورزيان، رييس سازمان راهداري در مراسم 
آغاز پيوستن تعدادي از شركت هاي تعاوني مسافربري به 
شبكه سير همنام يا برندسازي گفت: صنعت حمل و نقل 
مسافرت جاده يي اشباع شده و ديگر امكان ورود رانندگان 
جديد به اين صنع��ت وجود ندارد. در حال حاضر كاري 
كه يك راننده مي تواند انج��ام دهد، 3 تا 4 راننده آن را 
انجام مي دهند و از يك مبدأ، 3 يا 4 شركت با ۱0 تا ۱2 
مس��افر به يك مقصد مشابه سرويس اعزام مي كنند. در 
حالي كه همين كار را يك اتوبوس و يك راننده مي تواند 
انجام دهد. به گزارش مهر، معاون وزير راه و شهرس��ازي 
با بيان اينكه من ورود خودروهاي سواري به بخش جاده 
را توسعه حمل و نقل عمومي نمي دانم، گفت: از نظر من 
حمل و نقل عمومي به معني اس��تفاده اتوبوس و ديگر 
گونه هاي حمل و نقل اس��ت. اگر يك اتوبوس از صنعت 
حمل و نقل كنار گذاش��ته شود، بايد ۱2 خودرو سواري 
جاي آن را بگيرد. اين در حالي اس��ت كه يك دس��تگاه 
اتوبوس در هر ۱00 كيلومتر 65 ليتر سوخت نسبت به 
سواري صرفه جويي دارد. اگر يك دستگاه اتوبوس در هر 
س��ال 20000 كيلومتر پيمايش داشته باشد، در پايان 
يك سال ۱30هزار ليتر صرفه جويي در مصرف سوخت 
خواهي��م داش��ت. بنابراين اگر س��واري ها از جاده  جمع 
ش��وند، به نفع كشور اس��ت. وي با انتقاد از اخذ ماليات 
بر ارزش افزوده از اتوبوس و ميني بوس تصريح كرد: اين 
ماليات بر ارزش افزوده باعث شده تا قيمت يك دستگاه 
اتوبوس به بيش از 800 ميليون تومان برسد. بانك هاي ما 
وام خريد اتوبوس را حداكثر 300 ميليون تومان پرداخت 
مي كنند و 500 ميليون تومان مابقي را متقاضي ورود به 
اين حرفه بايد پرداخت كند؛ يعني 60درصد هزينه خريد 
يك دستگاه اتوبوس، آورده خريدار است در حالي كه در 
همه جاي دنيا تنها ۱0 تا ۱5درصد ارزش خودرو، آورده 

متقاضي است. 

بررسيتغييرساعات
ترافيكيبرخيمشاغل

مازي��ار حس��يني، معاون حم��ل و نق��ل و ترافيك 
شهرداري تهران از احتمال تغيير ساعات ترافيكي برخي 
مشاغل در جهت مديريت و كنترل ترافيك با آغاز نيمه 
دوم سال خبر داد. به گزارش ايسنا، حسيني در حاشيه 
اين جلس��ه اظهار كرد: با توجه به باز ش��دن مدارس و 
مراكز علمي در مهر ماه و به تبع آن افزايش بار ترافيكي، 
نياز است تا برنامه ريزي هاي منسجم و هماهنگي در اين 
خصوص با س��ازمان هاي متولي انجام ش��ود. همچنين 
آنچه در نخستين جلسه هماهنگي ستاد استقبال از مهر 
مطرح شد، اين بود كه بتوانيم با هماهنگي و برنامه ريزي 
اصولي تبع��ات ترافيكي مهرماه را به حداقل برس��انيم. 
معاون ش��هردار تهران با اش��اره به كوتاه ش��دن روزها و 
تغيير س��اعات ترافيكي در نيمه دوم س��ال به عنوان دو 
عامل تاثيرگذار در ترافيك عصرگاهي در پايتخت گفت: 
تجربه نش��ان داده ترافيك در دو هفت��ه اول مهرماه به 
نسبت س��اير ماه هاي س��ال افزايش 20 تا 30 درصدي 
دارد كه يكي از دلايل اين ترافيك كوتاه ش��دن روز و به 
تبع آن ادغام ترافيك عصرگاهي و شبانگاهي با يكديگر 
است. وي با بيان اينكه برنامه ريزي منسجم مي تواند در 
مديريت ترافيك اول مهرماه موثر باشد، تاكيد كرد: يكي 
از تصميماتي كه در نخس��تين جلس��ه ستاد هماهنگي 
استقبال از مهر شهر تهران گرفته شد، اين بود كه با اخذ 
مجوز شوراي ترافيك شهر تهران بتوانيم براي دو هفته 
اول مهرماه ساعات ترافيك برخي مشاغل را تغيير دهيم.

ايرانشهر

حسين عاش��وري، عضو هيات مديره شركت راه آهن جمهوري 
اس��لامي ايران با اش��اره به اهميت بسيار بالاي رشد صنعت ريلي 
ايران براي قرار گرفتن در مسير توسعه اقتصادي ساير كشورها از 
برنامه ريزي كلان براي رسيدن به رشد ۱50 درصدي ترانزيت ريلي 
در ايران خبر داد. به گزارش ايسنا، عاشوري در يك نشست خبري 
اظهار كرد: وقتي سازمان ملل متحد اعلام مي كند كه براي مثال تا 
سال 2025 ميلادي بايد كشورهاي عضو اين سازمان از نظر ريلي 
به شاخص هايي دست پيدا كنند، اين صحبت ها جنبه توصيه يي 
دارد اما كش��ورهاي توسعه يافته مانند اعضاي اتحاديه اروپا همان 
سندهاي توسعه يي را در دستور كار خود مي گذارند و با برنامه ريزي 
براي تبديل شاخص هاي كيفي به اعداد و ارقام توصيه نامه ها را به 

عنوان يك برنامه مهم اجرايي در دستور كار خود قرار مي دهند. 
به گفته وي، در بسياري از كشورهاي توسعه يافته در كنار آنكه 
حوزه ريل به عنوان محور حمل و نقل تركيبي ش��ناخته ش��ده و 
تمام بخش هاي آن به شكل لجستيكي پيگيري مي شود، عوارض 
جاده يي نيز به طور قابل توجهي بالا رفته تا امكان رقابت ميان جاده 

و ريل فراهم شود.
عضو هيات مديره ش��ركت راه آهن با اشاره به برنامه ريزي هاي 
صورت گرفته براي توس��عه ريلي در برنامه هاي چندگانه توس��عه 
اي��ران، تاكيد كرد: در تم��ام اين برنامه ها به مزاي��اي قابل توجه 
ريل اش��اره ش��ده و صحبت از در اولويت ق��رار گرفتن اين بخش 
بوده اس��ت. ولي در عمل ش��اهديم طي 20 سال گذشته توجهي 
به توس��عه اين بخش صورت نگرفته و با توجه به محدوديت هاي 

مالي عملا اين حوزه در اولويت نبوده اس��ت. عاش��وري ادامه داد: 
وقتي مي بينيم پروژه يي ۱5 سال پيش طراحي شده اما اجراي آن 
هنوز تكميل نشده است بايد به اين مساله پرداخته شود كه پس 
از اين سال ها آيا همچنان مزاياي در نظر گرفته شده در سال هاي 
ابتداي��ي كارايي دارد يا بايد تغييري در رويكرد انجام گيرد. وي با 
بيان اينكه براي در اولويت قرار گرفتن راه آهن بايد مديران مياني 
توجيه شوند، اظهار كرد: راه آهن نماد اقتصاد مقاومتي است چون 
به كاهش مصرف انرژي، حفظ محيط زيس��ت و كاهش خروج ارز 
از كش��ور كمك مي كند. وقتي مديران بنده با اين رويكرد آش��نا 
باش��ند مي توانند به رسيدن به اهداف بلندمدت اميد داشت. عضو 
هيات مديره ش��ركت راه آهن با اش��اره به برنامه ريزي هاي صورت 
گرفته براي رشد جايگاه راه آهن در حمل و نقل ايران، اظهار كرد: 
يكي از اصلي ترين هدف گذاري ها در اين بخش رشد ۱50 درصدي 
ترانزيت بوده است كه اين جز با فعال كردن تمام مرزهاي مشترك 
با كشورهاي همسايه ممكن نيست. در حال حاضر فقط مرز ريلي 
س��رخس در راه آهن ايران ب��ا بالاترين ظرفيت خود كار مي كند و 
بايد همين روال براي ديگر مرزهاي مش��ترك نيز پي گرفته شود. 
عاشوري اظهار كرد: راه آهن ايران در اين مسير مذاكرات مطلوبي را 
با كشورهايي مانند تركيه، آذربايجان و پاكستان انجام داده تا امكان 
رشد قابل توجه ترانزيت در مرزهاي مشترك با آنها فراهم شود. ما 
به شكل سنتي در مسير ترانزيت ريلي آسياي ميانه به خليج فارس 
قرار داش��ته ايم و براي آنكه بتوانيم نقش خود را بهبود دهيم نياز 

است كه ديگر كريدورها و مرزهاي مشترك فعال شوند. 

دبير كانون سراسري انبوه سازان گفت: به رغم اينكه همه انتظار 
داش��تند افزايش نرخ اجاره، كمتر از نرخ تورم باشد اينگونه نشد و 
مشاهده مي شود در بعضي از مناطق حتي تا 3 برابر نرخ تورم، نرخ 
اج��اره يا رهن افزايش پيدا كرده كه نش��ان از بي برنامگي در بازار 

اجاره مسكن در كشور است. 
فرشيد پورحاجت در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به اينكه صنعت 
ساختمان چهارمين سال بحراني خود را سپري مي كند، اظهار كرد: 
ش��رايط بازار مسكن شامل مولفه هاي خريد و فروش و بازار اجاره 
مي ش��ود و اگر در اين بازارها مش��كلي به وجود  آيد، ناشي از بهم 
خوردن نظم عرضه و تقاضاست. وي با اشاره به اينكه در حال حاضر 
بازار فروش مسكن نسبت به دوره هاي گذشته مقداري رشد مثبت 
داشته است، اظهار كرد: البته انتظارات بازار مسكن از شرايط، هنوز 
محقق نشده است، زيرا بازار مسكن همچنان داراي عملكرد مثبت 
نيست. پورحاجت تصريح كرد: بايد نسبت به بازار مسكن كشور و 
سرمايه هاي مردم اهتمام ويژه شود. البته با حمايت هايي شامل ارائه 
بسته هاي تشويقي و انگيزشي اعم از بسته هاي تشويقي مالياتي و 
س��رمايه يي مي توانيم شاهد شكوفايي اين بازار باشيم. وي با بيان 
اينكه در بازار رهن و اجاره املاك شرايط مطلوبي ديده نمي شود، 
عنوان كرد: در تابستان امسال متفاوت از تابستان سنوات گذشته 
وارد بازار مس��كن شديم. ش��رايط اجاره و رهن در تابستان ۱396 
براي مس��تاجران بسيار سخت بوده است. مردم براي تهيه مسكن 
مورد نياز مشكلات خاص خود را دارند و افزايش قيمت اجاره و رهن 
نسبت به پيش بيني هايي كه مي شد، بيشتر شده است. پورحاجت با 

اشاره به افزوده شدن حدود 40 درصد به آمار خانوارهاي مستاجر 
كشور طي يك دوره پنج ساله يعني از سال ۱390 تا اكنون، اظهار 
كرد: در اين مدت يك ميليون و 800 هزار خانوار مستاجر به كشور 
اضافه ش��ده اس��ت. افزايش اين آمار به دليل به هم خوردگي نظم 
عرضه و تقاضا در بازار مس��كن اس��ت و به نظر مي رسد اين عامل 
اصلي افزايش قيمت اجاره در س��ال ۱396 است. وي عنوان كرد: 
سيس��تم بانكي عملًا توليد و صنعت را قفل كرده است. تقريباً در 
اين خصوص بايد يك تحول اساس��ي در سيستم بانكي كشورمان 
صورت بگيرد. همچنين لازم است بانك ها انضباط مالي را رعايت 
و نظارت ها را نسبت به سيستم خود بيشتر كنند. پورحاجت ادامه 
داد: در بازاري هس��تيم كه هر بانكي خارج از ش��رايط، مصوبات و 
اعتبارات، اقدام به افزايش نرخ سپرده ها مي كند و اين موضوع عملًا 
بخش توليد را به ورطه نابودي مي برد. بنابراين ضروري است با يك 
اهتمام ويژه سيستم بانكي اصلاح شود و معتقديم بايد براي تامين 
نقدينگي سازندگان و خريداران مسكن اقدام و مسير براي آنها از 
اين طريق هموار شود. رييس انجمن انبوه سازان مسكن خوزستان 
با اشاره به اينكه توليد نمي تواند با سيستم بانكي رقابت كند، اظهار 
كرد: هم اكنون اين بخش توان رقابت با سيستم بانكي ندارد. خود 
بانك ه��ا نيز در اين رقابت نابرابر بيش��تر از توليدكنندگان متضرر 
مي ش��وند. وي گفت: همچنين نهادها و ارگان هاي دولتي در اين 
س��ال ها بالاتر از نرخ عمومي ب��ه افزايش تعرفه هاي خدمات اقدام 
كردن��د و انتظار داريم كه انضب��اط اداري در خصوص اين عوارض 
و تعرفه ها كه صنعت توليد مسكن از آن متاثر است، رعايت شود. 

اين سازمان در نظر دارد با رعايت قانون برگزاري مناقصات انجام موضوع ذيل را از طريق مناقصه عمومي با ارزيابي كيفي به پيمانكار واجد شرايط واگذار نمايد:
الف( موضوع پروژه: احداث و نگهداري فضاي سبز شرق خيابان وحدت و غرب و شمال خيابان 6-2 و بخشي از رفوژهاي خيابان بهمن 

ب( مبلغ برآورد پروژه: در حدود ۱2/000/000/000ريال )دوازده ميليارد ريال(
ج( مدت انجام كار: 6 ماه

د( محل اجراي كار: استان خوزستان، بندر امام خميني)ره(، منطقه ويژه اقتصادي پتروشيمي
ه�( مبلغ خريد اسناد ارزيابي و مناقصه: پانصد هزار ريال )به حساب شماره 9۱0۱70000002۱746622۱3006 بانك ملي به نام سازمان منطقه ويژه اقتصادي پتروشيمي با شناسه پرداخت 39۱000037 (

و( مبلغ تضمين: 600/000/000 ريال )تضامين مورد قبول يكي از تضامين معتبر در آيين نامه تضمين معاملات دولتي مي باشد(
ز( معيارهاي ارزيابي كيفي:

۱- داشتن تجربه        
2- حسن سابقه در انجام خدمات مشابه 

3- داشتن توانائي مالي                             
ح( حداقل شرايط پيمانكاران:

۱- داشتن شخصيت حقوقي، كد اقتصادي و شناسه ملي
2- داراي بودن همزمان حداقل رتبه 5 آبنيه و آّب و يا همزمان حداقل رتبه 5 آبنيه و تاسيسات و تجهيزات سازمان مديريت و برنامه ريزي كشور

ط( محل فروش و تحويل اسناد: متقاضيان مي بايست با در دست داشتن اصل مدارك رديف 3بند »ح« جهت دريافت اسناد به آدرس بندر امام خميني)ره(، منطقه ويژه اقتصادي پتروشيمي، سايت يك، ميدان 
آزادي، ساختمان نخل زرين، دفاتر مديريت مهندسي، امور پيمانها )تلفن: 52۱۱0۱83-06۱( مراجعه فرمايند.

ي( محل فروش اسناد ارزيابي و مناقصه: در ساعت هاي اداري از تاريخ 96/5/24 لغايت 96/5/30 مي باشد.
ك( زمان تحويل مدارك ارزيابي و مناقصه: ازساعت 8صبح لغايت ۱6 روز دوشنبه مورخ 96/6/۱3

ل( مهلت انصراف پيشنهادات: از ساعت 8صبح لغايت ۱6 روز سه شنبه مورخ 96/6/۱4 مي باشد.
م( مدت اعتبار پيشنهادات: شش ماه از تاريخ تحويل پاكات مي باشد.

لازم به توضيح اس��ت كه اين س��ازمان پس از ارزيابي كيفي، پاكات پيش��نهاد قيمت مناقصه گراني را كه صلاحيت آنها مورد تاييد كميته فني بازرگاني قرار گرفته اس��ت. در ساعت ۱4:30 عصر روز سه شنبه مورخ 
96/6/2۱ گشايش مي نمايد.

اطلاعات تكميلي مناقصه فوق از طريق وب سايت »پايگاه ملي اطلاع رساني مناقصات كشور« 
به آدرس ir.mporg.iets//:http و ir.petzone.www//:http قابل دسترسي مي باشد.

شركتمليصنايعپتروشيمي
سازمانمنطقهويژهاقتصاديپتروشيمي

نوبت دومفراخوانارزيابيومناقصه
كد:1396.21۵۷

روابطعموميسازمانمنطقهويژهاقتصاديپتروشيمي
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              تلاش                                      آفرينش                                         بالندگي

يكي از عوامل اثرگذار در بهبود بخش ساختمان، حجم پروانه هاي ساختماني 
صادر ش��ده اس��ت و نگاهي به رش��د مثبت بخش س��اختمان در فصل چهارم 
س��ال گذشته از افزايش اين حجم حكايت دارد. براساس آمار، تعداد پروانه هاي 
ساختماني صادر شده در شهر تهران در زمستان سال 95 نسبت به فصل مشابه 
سال 94 رشد 40.6 درصدي را تجربه كرده ضمن اينكه رشد صدور پروانه هاي 
ساختماني در كل مناطق شهري كشور در سه ماهه پاياني سال گذشته نسبت 

به فصل مشابه سال گذشته آن، به 20.4درصد رسيده است. 
درواقع حجم صدور پروانه هاي ساختماني يكي از شاخص هاي مهم رشد در 

س��اخت و ساز اس��ت و درحالي كه صدور پروانه هاي ساختماني طي سال هاي 
۱390 و 9۱ رش��د قابل قبولي داش��ت اما از سال 92 رش��د صدور پروانه هاي 
س��اختماني منفي شد. براس��اس آمار منتشر شده اگرچه در سال ۱392 حدود 
۱72ه��زار فق��ره پروانه س��اختماني صادر ش��ده بود اين رقم در س��ال ۱393 
ب��ه ۱۱7هزار فقره و در س��ال ۱394 ب��ه ۱0۱هزار فقره كاه��ش يافت، اما در 
س��ال ۱395 تعداد پروانه هاي س��اختماني صادر شده در كل مناطق شهري به 
۱۱3ه��زار فقره افزايش ياف��ت. درپايتخت هم تعداد پروانه هاي س��اختماني از 

2۱هزار فقره در سال ۱392 به 8.۱ هزار فقره در سال ۱394 رسيد.

آمارصدورپروانههايساختمانيطي4سالگذشته

عضوهياتمديرهراهآهنعنوانكرد

شرط رشد ۱۵۰ درصدي ترانزيت ريلي 
دبيركانونسراسريانبوهسازاناعلامكرد

افزايش اجاره مسكن تا ۳ برابر تورم در برخي مناطق
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صنعت، معدن و تجارت14
برخورد قانوني با تغيير 

قيمت خودروهاي وارداتي
ايس�نا| س��ازمان حماي��ت مصرف كنن��دگان و 
توليدكنن��دگان اع��ام ك��رد كه مس��تند ب��ه ماده 
از حق��وق مصرف كنن��دگان و  قان��ون حماي��ت   4
براس��اس دس��تورالعمل بهمن ماه 1395 معاون اول 
رييس جمهور ش��رط ثبت س��فارش خودرو و  س��اير 
كالاه��اي  بادوام  منوط  به  داش��تن  نمايندگي  مجاز و 
خدم��ات پس از فروش اس��ت. همچني��ن در بازار از 
سوي اين سازمان رصد مي شود و پس از بررسي و در 
صورت تغييرات غيرمنطقي قيمت ها، برخورد قانوني 
لازم اعمال خواهد ش��د. تا قبل از اباغ دستورالعمل 
مذكور، اقدامات س��ازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان در راس��تاي وظايف ذاتي و همچنين 
اقدام��ات نظارتي من��درج در دس��تورالعمل واردات 
خودرو سواري، موجب شد ضمن ساماندهي فعاليت 
واردكنن��دگان غيرنماين��ده از فعالي��ت اش��خاص و 
ش��ركت هاي كاغ��ذي كه ب��ا اس��تفاده از كارت هاي 
بازرگان��ي غيراق��دام ب��ه واردات خودروه��اي فاقد 
اصالت )كارك��رده، تغييرات غيرمج��از، عدم تطبيق 
اس��تاندارد آلايندگي و...( مي كردند، جلوگيري شود. 
همچني��ن نظارت بر اج��راي دس��تورالعمل واردات 
خودرو س��واري منجر ب��ه جلوگي��ري از حجم قابل 
توج��ه ورود خودروهاي بدون گارانتي ش��د. در حال 
حاضر ني��ز موضوع رصد قيمت ه��اي فروش خودرو 
توس��ط نمايندگان رس��مي و همچني��ن قيمت هاي 
بازار در دس��تور كار اين س��ازمان قرار داشته و پس 
از بررسي و در صورت تغييرات غيرمنطقي قيمت ها، 
برخورد قانوني لازم اعمال خواهد شد. ازجمله عوامل 
تغيي��رات قيمت غي��ر از افزايش تقاض��اي جاري به 
دليل قرار گرفتن در زمان انجام س��فرهاي تابستاني، 
مي توان به اجرايي ش��دن دستورالعمل يادشده و در 
نتيجه حذف واردات از طريق شركت هاي غيرنماينده 

نيز اشاره كرد. 

 آفريقاي جنوبي
بازار جديد صادراتي 

فارس| س��فير ايران در آفريقاي جنوبي گفت: در 
آفريقاي جنوبي براي تمام كالاها و خدماتي كه ايران 
در توليد آنها به مزيت نسبي دست يافته بازار مناسب 
وجود دارد. محس��ن موحدي قمي با اش��اره به اينكه 
امكان ص��ادرات كالاهاي ايراني به همه كش��ورهاي 
آفريقاي��ي وج��ود دارد، گفت: اينكه تج��ارت با كدام 
كش��ورهاي آفريقايي پرسودتر اس��ت، به متغيرهاي 
وابسته به ايران، كشورهاي آفريقايي و متغيرهاي عام 
در نظام بين الملل بس��تگي دارد. وي از لزوم حمايت، 
برنامه ريزي و اعطاي مشوق ها از سوي دولت به بخش 
خصوصي، توجه ب��ه آفريقا و باور به ظرفيت هاي اين 
قاره و ايجاد بس��ترهاي قانوني و ساختاري كه بخش 
خصوص��ي را به س��مت اقتصاد صادرات��ي هل دهد، 
به عنوان متغيرهاي وابسته به ايران نام برد و ادامه داد: 
توليد ناخالص داخلي و درآمد سرانه، اندازه جمعيت، 
زيرساخت هاي مناس��ب، فضاي كسب و كار، جريان 
س��رمايه و بستر ارائه خدمات و روان بودن بروكراسي 
و قواني��ن و مق��ررات مربوطه متغيره��اي مربوط به 
آفريقا و مسائلي نظير نقل و انتقال مالي و پول، رقبا، 
موضوعات FATF و از اين قبيل و متغيرهاي وابسته 
به فضاي بين الملل هس��تند. موح��دي قمي افزود: با 
توجه به موضوعات فوق، كش��ورهاي آفريقاي جنوبي، 
كنيا، تانزانيا، الجزاير، مصر و تونس از فضاهاي بهتري 
برخوردارند. البته س��طح رواب��ط و حضور نمايندگي 
مس��تقر، عنص��ري غيرقابل انكار و اساس��ي اس��ت، 
بنابراي��ن آفريقاي جنوبي را مي ت��وان يكي از بهترين 
بازاره��ا براي كالاها و خدمات ايران��ي در قاره آفريقا 
دانس��ت. س��فير ايران در آفريقاي جنوبي در رابطه با 
بازار موجود در اين كشور براي كالاها و خدمات ايراني 
گفت: كالاها و خدماتي كه جمهوري اسامي ايران در 
آنها داراي مزيت نسبي هستند، داراي بازار بهتري در 
آفريقاي جنوبي هس��تند. اقامي مانند، قير، روغن ها، 
مواد پتروشيمي، برخي مصالح ساختماني، برخي مواد 
غذايي، فرش، صنايع وابسته به نفت و گاز و... در مورد 
خدمات، خدمات توليد ايران در اكثر موضوعات فني 
و مهندسي داراي بازار در آفريقاي جنوبي است. او در 
رابط��ه با هزينه هاي تجارت با آفريقا افزود: براي ورود 
به بازار اين كش��ورها نياز به پرداخت عوارض اس��ت، 
ام��ا با توجه به پيمان هاي منطقه يي بين كش��ورهاي 
هر حوزه مانند س��ادك، كومس��ا، جامعه شرق آفريقا 
و...، ورود به يك كش��ور به معني ورود بدون عوارض 
به ديگر كش��ورهاي عضو اين پيمان هاست. به عنوان 
مثال 14 كشور عضو سادك در جنوب آفريقا فرصت 
بسيار خوبي براي تجارت هستند. ضمن اينكه امكان 
صادرات مجدد كالا از آفريقا به امريكا نيز وجود دارد. 

رويكرد مثبت وزير 
پيشنهادي صنعت

ايرنا| دبيركل اتاق مشترك بازرگاني ايران و عراق 
گفت: حضور محمد ش��ريعتمداري به عنوان سكاندار 
وزارت صنع��ت كه رويكرد كوچك س��ازي و توس��عه 
ص��ادرات دارد، موج��ب اميدواري اس��ت و مي تواند 
تحول آفرين باشد. س��يدحميد حسيني افزود: مطرح 
ش��دن حضور محمد ش��ريعتمداري در راس وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت را به ف��ال نيك مي گيريم. 
وي در مقوله هاي تش��كلي و بخش خصوصي بس��يار 
جدي است. او تصريح كرد: برخي انتقاد مي كنند كه 
آقاي ش��ريعتمداري رويكرد صنعتي ندارد و بيشتر به 
مباح��ث بازرگاني توج��ه دارد، اما فراموش نكنيم كه 
ابتدا بايد تج��ارت راه بيفتد تا چرخ هاي صنعت را به 
حركت وا دارد. اين مقام مسوول تاكيد كرد: لكوموتيو 
بخش صنعت، بازار و صادرات است و مطمئنيم حضور 
شريعتمداري منجر به ساماندهي بيش از پيش بازارها 
خواهد ش��د. وي با اش��اره به رويكرد كوچك س��ازي 
بخش هاي دولتي از س��وي گزينه پيشنهادي وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت، تصريح ك��رد: مطمئنيم با 
حض��ور وي ديگ��ر بحث تفكيك بخش ه��ا در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مطرح نخواهد ش��د. حسيني 
با اشاره به ساختار گسترده و بزرگ وزارتخانه، با تقدير 
از زحمات محمدرضا نعمت زاده در كسوت وزير، بيان 
داشت: در حالي كه چهار سال پيش نعمت زاده براي 
س��ه وزارتخانه نفت، صنعت و رفاه مطرح بود، اما در 
ساختار گس��ترده وزارت صنعت گم شد؛ مديري كه 

پروژه محور بود و سياست گذار نبود. 

اخبار

»تعادل« در گفت وگو با فعالان اقتصادي اصلاح قانون واردات را بررسي كرد

مخالفت تجار با منع واردات

نايب رييس اتاق تهران خبر داد

تعامل اروپايي براي جذب سرمايه
ناي��ب رييس اتاق تهران با اش��اره ب��ه اينكه در 
س��ال ج��اري 3 نشس��ت بين المللي ب��راي جذب 
س��رمايه خارج��ي در دس��تور كار ق��رار گرفت��ه 
اس��ت، گف��ت: برنام��ه داري��م ت��ا در يك كش��ور 
 اروپايي نشس��ت ايرانيان خارج از كش��ور را برگزار

كنيم.
مهدي جهانگيري با تاكيد بر اينكه سرمايه گذاري 
نياز امروز كش��ور اس��ت، بيان كرد: تاش مي كنيم 
بخش هاي مغفول، ديده نش��ده و كمتر ديده شده 
اقتصاد را بيش��تر براي جذب سرمايه معرفي كنيم. 
او با انتقاد از اينكه در اين زمينه تعاريف و نگاه هاي 
س��ليقه يي معضل بزرگ ماست، تصريح كرد: اما در 
ستاد اقتصادي پساتحريم و اتاق تهران به دنبال اين 
هس��تيم تا دغدغه فعالان اقتصادي در اين زمينه را 
به كمترين سطح برسانيم و تسهيل سرمايه گذاري 
در كشور خواسته جدي بخش خصوصي از مجلس 
شوراي اسامي و دولت است. جهانگيري ادامه داد: 
در عين طرح خواسته ها، هميشه مطرح كرديم كه 
هر جا نقد مي كنيم، پيشنهاد كارشناسي هم داريم 

تا بتوانيم بر مبناي آن كار را به نتيجه برسانيم. 
او دغدغ��ه ج��دي بخش خصوص��ي را اين طور 
بيان ك��رد كه اگر پيش��نهادي را طرح مي كنيم به 
سرعت در مورد آن تعيين تكليف كنيم. كميته ها و 
شوراهاي مش��ورتي براي اين منظور در نظر گرفته 
مي ش��ود كه اگر پيش��نهادي را ب��ه وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت، وزارت ام��ور اقتصادي و دارايي و 
ديگر س��ازمان هاي دولتي ارائ��ه كرديم با برگزاري 

نشست هاي مشورتي فرآيند كار را كوتاه كنيم. 
نايب رييس اتاق تهران تاكيد كرد كه در س��تاد 
اقتصادي پس��اتحريم تصميمات خوب��ي در زمينه 
تس��هيل جذب س��رمايه خارجي و حض��ور هر چه 
بيش��تر س��رمايه گذاران از كش��ورهاي مختلف در 

كشور گرفته  شده است.
در معرف��ي و تس��هيل فرآين��د س��رمايه گذاري 
برنامه هاي مشخصي در س��ال جاري داريم. امسال 
برگزاري 3 نشس��ت بين المللي در دس��تور كار قرار 
گرفت��ه و برنام��ه داريم ت��ا در يك كش��ور اروپايي 
نشس��ت ايرانيان خارج از كش��ور را برگ��زار كنيم. 

عاوه بر اي��ن برنامه هاي حضور هيات هاي خارجي 
در ات��اق تهران را با روند س��ابق دنب��ال مي كنيم. 
جهانگيري همچنين عنوان كرد: در نشس��ت هايي 
ك��ه در تهران برگزار مي كني��م و در نهايت ختم به 
مذاكرات B2B مي ش��ود به دنبال اين هس��تيم كه 
فرصت هاي سرمايه گذاري منطبق با استانداردهايي 
مد نظر م��ا روي ميز قرار بگي��رد. از مرحله ايده و 
توصيه فاصله مي گيريم و به دنبال اين هس��تيم كه 

در مورد پروژه ها صحبت كنيم. 
ناي��ب رييس ات��اق ته��ران در بخ��ش ديگري 
از س��خنان خ��ود با بي��ان اينكه مطالب��ات بخش 
خصوصي از دولت و س��ازمان هاي وابس��ته در سال 
جاري بيش��تر مربوط به امور زيرساختي در اقتصاد 
كشور اس��ت، اظهار كرد: حمايت از توليدكنندگان، 
واحده��اي كوچ��ك، ب��زرگ و متوس��ط، صادرات 
محص��ولات و اقدامات مربوط به س��رمايه گذاري از 
مس��ائل زيرساختي اس��ت. او گفت: زماني كه يك 
ش��خصيت حقيقي قصد انجام فعاليت اقتصادي در 
ايران را دارد بايد بتواند به برآورد مناس��بي از آينده 

برس��د و دس��ت كم براي يك دوره مشخص، امكان 
تعيي��ن افق فعاليتش را داش��ته باش��د. قيمت هاي 
انرژي، سياس��ت هاي مالياتي، سياست هاي بيمه يي 
و كمك هاي دولتي ازجمله اين موارد است، مواردي 
كه براي پويايي و س��امت هر چه بيشتر اقتصاد و 
جذب س��رمايه بايد ساماندهي ش��ود. به گفته وي 

آنچه در سال جاري دنبال مي كنيم، مسائل مربوط 
به بيمه و ماليات اس��ت. در سال گذشته توفيقاتي 
در زمينه بيمه داش��تيم و تاش مي كنيم شرايط را 
بيش��تر براي فعالان اقتصادي ب��ه  ويژه اعضاي اتاق 
تهران تس��هيل كنيم تا برداش��ت هاي ش��خصي و 

سليقه يي به كمترين سطح ممكن برسد. 

گروه تجارت|
چن��دي پيش، »ط��رح اصاح م��اده 31 قانون 
مق��ررات ص��ادرات و واردات« منتش��ر ش��د ك��ه 
واكن��ش فعالان تجاري را به دنبال داش��ت؛ چراكه 
ب��ه گفته آنها، اصاح اين ماده قانوني، بازگش��ت به 
عقب، انحراف از اس��ناد بالادستي و غبارآلود كردن 
فضاي تجارت خارجي اس��ت. حال پرسشي كه در 
اينجا مطرح مي ش��ود اين است كه آيا سياست هاي 
دس��توري ممنوعي��ت واردات در راس��تاي حمايت 
از توليد راهگش��ا است؟ پرسش��ي كه منتقدان در 
پاس��خ به آن مي گويند كه حمايت از توليد صرفا از 
طريق اعمال ممنوعيت واردات ميسر نبوده و تهيه 
فهرست هايي به عنوان كالاهاي قابل ورود مي تواند 
تبعات منفي به دنبال داشته باشد؛ تبعاتي كه منجر 
به پيچيده شدن فضاي كسب وكار در كشور خواهد 
شد. به گفته آنها، حتي چنانچه ماموريت اصلي اين 
طرح حمايت از توليد باش��د، اما نمي تواند متضمن 
آن باش��د؛ زيرا منجر به كاه��ش رقابت پذيري بازار 
ش��ده و در مي��ان مدت ب��ه كاهش ن��رخ بهره وري 
كارگاه ه��اي توليدي و كاه��ش كيفيت محصولات 
توليدي را س��بب مي شود. در واقع فعالان اقتصادي 
براين باورند كه اينگونه اقدامات فرافكنانه، كوتاهي  
دولت در قبال عدم حمايت موثر از توليد را پوشش 

نخواهد داد.
چراك��ه در متن پيش��نهادي دول��ت، تنها ابزار 
حماي��ت از توليد ملي، ممنوعيت واردات آن هم به 
شكل چكشي و غيرواقع بينانه و به دور از بهره مندي 
از تجربيات جهاني ديده شده است. از اين رو، به نظر 
مي رسد با ممنوعيت واردات، تنها اتفاقي كه مي افتد 
اين است كه مصرف كننده از كالاي شناسنامه دار و 
مورد نظارت، به سمت كالاي قاچاق، تقلبي و تاريخ 

مصرف گذشته هدايت مي شود. 

 اصلاح قانون واردات
چن��دي پي��ش، متن ط��رح اصاح م��اده 31 
قانون »مقررات صادرات و واردات« منتش��ر ش��د، 
كه در اين طرح پيش��نهادي آمده اس��ت؛ واردات 
كالاه��اي خارجي اعم از كالاهاي س��اخته ش��ده، 
قطعات، ملزوم��ات، تجهيزات و غيره كه در داخل 
به مقدار نياز توليد مي ش��ود و م��ورد نياز صنايع 
نيس��ت و همچني��ن باع��ث تضعي��ف واحدهاي 
توليدي مي ش��ود، ممنوع و دولت مكلف ش��ود از 
واردات آن جلوگيري كن��د. اين طرح كه در واقع 
متن اصاحي دولت بر بازنگري قانون مصوب سال 
13۶۶ اس��ت، ظاهرا براي مديريت واردات برخي 
كالاهاي خارجي، تيرماه سال جاري از سوي دولت 
به مجلس ش��وراي اس��امي ارائه شده و به دلايل 
مختلف، دوفوريت آن به تصويب نرس��يد و جهت 
بررسي به كميسيون اقتصادي مجلس ارجاع شده 

بود.
قانون مقررات صادرات و واردات در سال 13۶۶ 
داراي 4٨ م��اده بوده كه در بازنگري آن در س��ال 
13٧2، ب��ه 24 ماده تغيير پيدا كرده و حال دولت 
ب��ه دنبال آن اس��ت كه م��اده و تبصره هاي حذف 

شده در طرح سال 13۶۶ را مجددا به قانون اضافه 
كند، ك��ه به گفته منتقدين اي��ن طرح، به همين 
جهت انتخاب نام »اصاح« به جاي »اضافه« براي 

اين طرح، اشتباها صورت گرفته است.
به نظر مي رس��د، اين طرح با ايج��اد تغييراتي 
بني��ادي در م��اده 31 قانون، ب��ه گونه يي تنظيم 
ش��ده كه دول��ت را مخت��ار مي كند با لحاظ س��ه 
ش��رط كيفي، واردات برخي كالاهاي خارجي اعم 
از مصرفي و غيرمصرف��ي را ممنوع كند. از اين رو، 
در اين طرح براي ممنوعيت واردات س��ه ش��رطي 
لحاظ ش��ده كه شامل »كالاي مورد نظر در داخل 
كش��ور به ميزان نياز توليد شود، مورد نياز صنايع 
نباشد، باعث تضعيف واحدهاي توليد نشود« است. 
همچني��ن براي اج��راي اين طرح ني��ز پيش بيني 
ش��ده كه وزارت صنعت، معدن و تجارت، فهرست 
كالاهاي قابل ورود و ميزان آن را با همكاري ساير 
وزارتخانه ه��ا تهيه و جهت تصوي��ب تقديم هيات 
دول��ت كن��د. براين اس��اس، دولت موظف اس��ت 
واردات كالاهاي��ي را كه در داخل كش��ور به مقدار 
نياز توليد مي ش��ود ي��ا امكانات بالق��وه توليد آنها 
فراهم اس��ت، در صورتي كه منجر به تورم قيمت 

كالاهاي اساسي نشود، غيرمجاز اعام كند. 
از ديگر نقدهايي كه به اين طرح وارد مي ش��ود 
اين اس��ت كه اين اق��دام دولت به معن��اي تغيير 
سياس��ت هاي تجاري كش��ور و بازگشت به فضاي 
امضاه��اي طايي مجوز واردات اس��ت و مي تواند 
نتايج��ي از جمله افزايش قيم��ت در بازار، كاهش 
رقابت در توليد، ايجاد رانت در سيستم مجوزدهي، 
ايج��اد انحصار، افزايش قاچ��اق، كاهش نظارت بر 
ورود كالا، ع��دم نظ��ارت بر اس��تاندارد كالا، ورود 

كالاه��اي مخل فرهنگ، ضربه ب��ه توليد داخلي و 
كاهش اش��تغال در بلندمدت را به دنبال داش��ته 

باشد. 
بر همين اساس، فعالان اقتصادي براين باورند، 
بهتري��ن راهكار ب��راي حفاظ��ت از صنايع داخلي 
در ش��رايط فعلي، »اصاح نظام تعرفه يي« اس��ت؛ 
چراكه با توجه به اينكه هنوز تجهيزاتي در كش��ور 
وج��ود دارند ك��ه در داخل توانايي س��اخت آن يا 
مزيت مناس��ب براي توليد آنها وجود ندارد، قطع 
كامل واردات آنها، فضاي رقابتي را از بين مي برد و 
اين امر باعث پايين آمدن سطح بهره وري و كارآيي 

توليد و كيفيت محصولات خواهد شد. 
از س��وي ديگر، اگرچه ب��ه موجب تبصره »1« 
م��اده 2 قانون مقررات ص��ادرات و واردات مصوب 
13٧2، دولت مي تواند بنا به مقتضيات و ش��رايط 
خاص زماني ب��ا رعايت قواني��ن مربوطه صدور يا 
ورود بعض��ي از كالاها را ممنوع كند، اما براس��اس 
م��اده )22( اح��كام دايمي برنامه توس��عه مصوب 
1395 »برق��راري موانع غيرتعرفه ي��ي و غيرفني 
ب��راي واردات جز در مواردي ك��ه رعايت موازين 
ش��رع اقتضا مي كند، ممنوع است«. براين اساس، 
طرح پيشنهادي كه دربردارنده موانع غيرتعرفه يي 
و غيرفني براي واردات اس��ت، مغاير قانون برنامه 

توسعه تلقي مي شود.
عاوه بر مغايرت فوق، حمايت از توليد صرفا از 
طريق اعمال ممنوعيت واردات ميسر نبوده و تهيه 
فهرست هايي به عنوان كالاهاي قابل ورود مي تواند 
تبعاتي منفي ازجمله ايجاد دوباره امضاهاي طايي 
مج��وز واردات، افزاي��ش قيمت در ب��ازار، كاهش 
رقابت در توليد، ايجاد رانت در سيستم مجوزدهي، 

ايج��اد انحصار، افزايش قاچ��اق، كاهش نظارت بر 
ورود كالا، ع��دم نظ��ارت بر اس��تاندارد كالا، ورود 
كالاه��اي مخل فرهنگ، ضربه ب��ه توليد داخلي و 
كاهش اشتغال در بلندمدت و... را به دنبال داشته 

باشد. 
ب��ه گفته منتق��دان، تجربه چند دهه گذش��ته 
نش��ان داده كه اقتصاد كشور بايد از مكانيسم هاي 
مجوزدهي دور ش��ود؛ چراكه به ازاي هر ميزي كه 
براي صدور مجوز در هر سازمان ايجاد مي شود، به 
همان ميزان، بروكراسي اداري تشديد مي شود و به 
موازات آن نيز فضاي عرضه و تقاضاي فساد اداري 
و رانت خ��واري و رانت جوي��ي به واس��طه قلم هاي 

طايي قارچ گونه تقويت مي شود.
ب��ه گفته آنه��ا، نه تنه��ا با وج��ود پارامترهاي 
كيف��ي در هر قان��ون، راه بر تفس��يرهاي متعدد و 
بروز بي قانوني هاي قانوني باز مي شود كه در نهايت 
به خاكستري شدن فضاي تجارت مي انجامد، بلكه 
نكت��ه حائز اهميت اين اس��ت كه اي��ن اصاحيه، 
هم مغاير قانون برنامه توس��عه اس��ت و هم ناقض 
ديگ��ر قوانين و مقررات ج��اري از جمله ماده 22 
قانون احكام دايمي مصوب س��ال 1395 اس��ت و 
همي��ن موازي ب��ودن قوانين با قابليت تفس��ير بر 
مبن��اي پارامترهاي كيفي و غيركمي، فضا را براي 
تفس��يرهاي مختلف و ايجاد نقاط فسادپذير براي 

فرصت طلبان باز مي كند. 

 اين قانون به صلاح تجارت خارجي نيست
ريي��س اتاق بازرگاني ايران و چين نيز اين نوع 
محدوديت هاي وارداتي را به صاح تجارت خارجي 
كش��ور نمي داند و مي گوي��د: نمايندگان مجلس و 

متوليان دولتي در اواسط س��ال نبايد تغييراتي را 
در بخ��ش قوانين و مقررات اعمال كنند. اس��دالله 
عس��گراولادي اظهاركرد: ما به عن��وان نمايندگان 
بخ��ش خصوصي، اعم��ال محدوديت ها براي ورود 
كالاهاي خارجي به كش��ور موافق نيستم. چنانچه 
دولتمردان و نمايندگان قوه سه گانه قصد حمايت 
از اقتص��اد و تولي��د داخ��ل را دارند، باي��د از ابراز 
تعرفه يي در اين زمينه بهره ببرند؛ تا از اين طريق، 
هم از توليدكنندگان و صنعتگران حمايت ش��ود و 
هم ب��ا واردات محدود كالاهاي مصرفي، فضا براي 

ايجاد رقابت فراهم شود.
از س��وي ديگ��ر، عب��اس آرگون عض��و هيات 
نماين��دگان اتاق تهران نيز براين باور اس��ت كه با 
اعم��ال محدوديت ها در عرصه تجارت خارجي راه 
به جايي نخواهيم برد و بايد قوانين به گونه يي باشد 
كه هم به تجارت و هم به توليد ضربه وارد نش��ود. 
او براين باور است كه اعمال اين نوع محدوديت ها، 
عرصه را نه تنها بر واردكنندگان تنگ خواهد كرد، 
بلكه ش��رايط را براي توليدكنندگان در راس��تاي 
دس��تيابي به مواد اوليه و واسطه يي مورد نيازشان 
نيز با مش��كل مواجه خواهد كرد. محمدحس��ين 
برخ��وردار ديگ��ر فع��ال اقتصادي، در اي��ن رابطه 
مي گوي��د: در اين برهه زماني، نبايد تنها توس��عه 
صادرات در دستور كار قرار گيرد، بلكه واردات هم 

به همان اندازه براي اقتصاد كشور اهميت دارد. 
البته اين اصاحيه واكنش تجار و فدراس��يون 
واردات را نيز به دنبال داش��ت؛ به طوري كه رييس 
فدراس��يون واردات، در اين باره مي گويد: با توجه 
به حساسيت موضوع و آثار و تبعات شومي كه اين 
طرح مي تواند بر سياست هاي تجاري كشور داشته 
باش��د، فدراسيون واردات با تشكيل كارگروه ويژه، 
نس��بت به اين اصاحيه دقت نظر و اهتمام جدي 
دارد و موضوع را از ابعاد مختلف مورد بررسي قرار 
داده است. فرهاد احتشام زاد، مي افزايد: با توجه به 
نظرخواهي كميس��يون اقتصادي مجلس از مراكز 
مختلف، اتاق بازرگان��ي ايران نيز در اين خصوص 
جلس��ه يي را با حض��ور ذي نفع��ان مختلف جهت 
بررس��ي ابعاد مختلف و اعام نظر به كميس��يون 
اقتص��ادي مجل��س، ترتي��ب داد ك��ه در نهايت، 
اعض��اي جلس��ه به اي��ن جمع بندي رس��يدند كه 
جايگزين ش��دن متن پيش��نهادي دولت، به نوعي 
يك بازگش��ت به عقب، انحراف از اسناد بالادستي 
و غبارآلود كردن فضاي تجارت خارجي محس��وب 

مي شود.
او براي��ن باور اس��ت كه اصاحي��ه مذكور، هم 
حاوي موان��ع غيرتعرفه يي ب��راي تجارت خارجي 
اس��ت و هم دربردارنده پارامترهايي اس��ت كه به 
صورت كيفي تشريح ش��ده اند و از آن فراتر اينكه 
به وض��وح مبتني بر سيس��تم مجوز دهي اس��ت. 
رييس فدراس��يون واردات معتقد اس��ت، افزايش 
قيمت، ايجاد انحصار، آشفتگي بازار، ناديده گرفتن 
حقوق برند، دامن زدن به بي ثباتي قوانين، افزايش 
ريسك سرمايه گذاري و تشديد پديده شوم قاچاق، 

از ديگر آسيب هاي جدي اين طرح است. 

ايرنا|
 رييس هيات عامل س��ازمان گس��ترش و نوس��ازي صنايع 
ايران)ايدرو( با تاكيد بر اينكه قرارداد ايدرو با رنو به هيچ عنوان 
غيرقانوني نيس��ت از منتقدان خواس��ت به ابع��اد فني و تبعات 
اقتصادي و اجتماعي انعقاد اينگونه قراردادها كه به اشتغال زايي 
در كش��ور كمك مي كند، توجه كنند. منصور معظمي در تاكيد 
مج��دد بر قانوني بودن قرارداد ايدرو با ش��ركت خودروس��ازي 
رنو فرانس��ه افزود: مفاد اصل 44 قانون اساس��ي و اساس��نامه 
ايدرو)مصوب مجلس ش��وراي اسامي( اين اجازه را صادر كرده 
اس��ت. وي افزود: مطابق اصل 44 قانون اساس��ي، سهام دولت 
در گ��روه 2 نبايد بيش از 20درصد باش��د؛ اين درحالي اس��ت 
كه اينك س��هام دولت در خودروسازي كمتر از 10درصد است 
و بر اين اس��اس هيچ محدوديتي وجود ندارد. گروه 2؛ ش��امل 
بخش هايي مانند بانك، بيمه و خودرو است كه طبق قانون ٨0 
درصد آنها بايد واگذار ش��ده و 20درصد آنها سهم دولت است. 
معظمي افزود: نقش ايدرو توسعه و شتاب دهندگي است يعني 
قرارداد منعقد مي كند و پ��س از آن به واگذاري كار مي پردازد 
و اصا بنا نيس��ت آنها را نگه دارد. معاون وزير صنعت، معدن و 
تجارت تصريح كرد: زمان واگذاري س��هام هر يك از اين موارد 
به نظر دولت بس��تگي دارد و هر زم��ان كه اراده كند، واگذاري 

انجام خواهد شد. 

رييس هيات عامل ايدرو توجه بيش��تر به ابعاد فني و تبعات 
اقتصادي و اجتماعي انعقاد اين قراردادها را خواس��تار ش��د. به 
گفته وي، اين قرارداد درحالي به نتيجه رس��يد و منعقد ش��د 
كه شاهد اوج تحريم امريكايي ها عليه ايران بوديم همچنين در 
اين قراردادها شاهد سرازير ش��دن سرمايه گذاري هاي خارجي 
به كشور هس��تيم و عاوه بر اينها مردم كشورمان مي توانند از 
سواري خوردوهاي با فناوري روز با قيمتي منطقي و با كيفيت 
ل��ذت ببرند. وي گفت: اينها فرصت هايي اس��ت كه در پس اين 
ق��رارداد فراهم ش��ده و بايد ت��اش كنيم ش��اهد قراردادهاي 
بيش��تري از اين دست باش��يم. معظمي ادامه داد: امروز شاهد 
خي��ل جمعيت بيكاران در كش��ور هس��تيم كه نيازمند ش��غل 
هس��تند؛ اين مهم از طريق ايجاد شغل امكان پذير مي شود كه 
خود وابسته به س��رمايه گذاري است. وي تصريح كرد: درحالي 
كه وضعيت منابع مالي كش��ور روشن و مشخص است و بخش 
خصوصي از بزرگي و توانايي لازم براي اش��تغال زايي در مقياس 
بزرگ برخوردار نيس��ت و كمتر ريس��ك مي كن��د بايد از فضا، 
امكان��ات و فرصت ه��اي پس از برجام براي توس��عه و بالندگي 
اجتم��اع و اقتصاد بهره برد. وي تاكيد كرد: چنين قراردادهايي 
به مثابه فرصتي براي ايران هس��تند تا به جلب و جذب نيروي 
انس��اني تحصيلكرده كه سالانه حدود يك ميليون نفر آنان وارد 

بازار كار مي شوند، بپردازيم. 

قرارداد »رنو« قانوني است
فارس| 

هر چند به گفته رييس انجمن قطعه سازان بيش از 100قرارداد 
بين پژو و قطعه س��ازان ايراني منعقد شده است اما سخنگوي اين 
انجمن مي گويد، قطعه سازان براي آماده شدن جهت داخلي سازي 
قطع��ات پژو اطاعات لازم را از قرارداد منعقد ش��ده، ندارند. رضا 
رضايي، رييس انجمن قطعه س��ازان در يك نشست خبري اظهار 
كرد: در قرارداد جديد با رنو ايجاد هفتمين واحد تحقيق و توسعه 
رنو پيش بيني شده تا در ايران احداث شود و عاوه بر اين صادرات 
30درص��دي قطعات و خودرو نيز مورد تاكيد قرار گرفته كه وزير 
جديد صنعت بايد به اين موضوع توجه ويژه كند. رضايي گفت: در 
پي قرارداد پژو  بيش از 100قرارداد نيز با خودروسازان منعقد شده 
ت��ا امكان توليد برخي قطعات محصولات جديد در كش��ور فراهم 
ش��ود. وي در عين حال با بيان اينكه آماده كردن قالب ها و توليد 
قطعات در داخل نيازمند زمان اس��ت، گفت: در پايان سال 9٧ به 
داخلي س��ازي ٧0درصدي در توليد محصولات پژو دست خواهيم 
ياف��ت. رضاي��ي تصريح كرد: در س��ال 95 صنعت خودروس��ازي 
سهم مهمي در توليد ناخالص داخلي كشور داشته كه اين مساله 
نشان دهنده اهميت صنعت خودرو در اقتصاد است. وي تاكيد كرد: 
متاس��فانه صنعت كشور طي سال هاي گذشته برون گرا نبوده و تا 
زماني كه صنعت خودروس��ازي و قطعه سازي به روزرساني نشود، 
نمي توانيم حضور موثري در بازارهاي جهاني داشته باشيم. رضايي 

با بيان اينكه از 1200قطعه س��از فعال در كش��ور 500 قطعه ساز 
داراي اعتبار مستند هستند، گفت: اگر موانع موجود برطرف شود، 
تعداد زيادي از قطعه س��ازان مي توانند خود را به روزرساني كرده و 

قطعات لازم براي خودروهاي جديد را توليد كنند. 
رضاي��ي ابراز اميدواري كرد كه ش��ريعتمداري ب��ا راي بالايي 
در مجل��س به عن��وان وزير صنعت انتخاب ش��ود ت��ا برنامه هاي 
نيمه كاره يي كه در 4س��ال قبل در بخش صنع��ت اتفاق افتاده را 
تكمي��ل كند. وي همچنين ادامه داد: جلس��اتي با وزير صنعت و 
معاون اول رييس جمهور داشتيم و در نهايت قرار شد، قطعه سازاني 
كه مش��مول ارز آزاد ش��ده اند دوباره به ارز مبادله يي برگردند هر 
چن��د اجراي اين دس��تورالعمل هنوز در بانك مركزي با مش��كل 
روبه رو اس��ت. فرهاد بهنيا، سخنگوي انجمن قطعه سازان با اشاره 
به مش��كات بانكي بخش توليد همچنين قاچاق كالا گفت: اين 
مس��ائل باعث وارد شدن ضربه سنگيني به صنعت خودروسازي و 
قطعه سازي كشور شده و بعد از گذشت چندين سال هيچ راهكار 
قانوني قابل قبولي براي رفع اين مشكات ارائه نشده است. وي در 
ادامه با بيان اينكه ورود رنو و پژو به صنعت خودروسازي كشور را به 
فال نيك مي گيريم، گفت: البته ما از جزييات قراردادهاي رنو و پژو 
اطاعي نداريم و اين انتقاد وجود دارد كه اكثر قطعه سازان هنوز از 
جزييات اين قراردادها مطلع نيستند و به همين دليل نمي توانند 

آمادگي لازم را براي توليد قطعات داشته باشند. 

گلايه قطعه سازان از قراردادهاي خودرويي 
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15 نفت و انرژي
B نامه نگاري با هند براي فرزاد

ايلنا| وزي��ر نفت در رابطه با آخرين رايزني ها با طرف 
هن��دي در رابطه ب��ا ميدان نفت��ي ف��رزادB تاكيد كرد: 
رايزني هاي جديدي در س��طح بالا صورت نگرفته اس��ت 
اما اخيرا براي آنها نامه نوش��ته ايم. وزير نفت در خصوص 
جزئي��ات اين نامه تصريح كرد كه محت��واي آن محرمانه 
است. بيژن نامدار زنگنه در پاسخ به اين سوال كه رايزني ها 
با ش��ركت ش��ل در چه مرحله يي ق��رار دارد؟ آيا ميدان 
آزادگان به اين ش��ركت واگذار مي ش��ود؟ گفت: واگذاري 
ميدان آزادگان براساس مناقصه خواهد بود. زنگنه در رابطه 
ب��ا آخرين وضعيت بازپس گيري ام��وال بابك زنجاني هم 
خاطرنشان كرد: اتفاق جديدي در اين باره رخ نداده است. 

سقوط نفت در سنگلاخ 
امريكا و چين 

گ�روه ان�رژي| بهاي نفت خ��ام در واكنش ب��ه نگراني 
پيرامون تقاضاي پالايش��گاه هاي چين از يك س��و و افزايش 
ظرفيت حفاري نفت خام امريكا از سوي ديگر كه به ترتيب 
بر جنبه تقاضا و عرضه اثر منفي گذاشتند در روز دوشنبه با 
س��قوط مواجه ش��د. بهاي نفت خام برنت ديروز با 27صدم 
درصد كاهش نسبت به آخرين معامله روز جمعه با 51 دلار 
و 83 س��نت فروش رفت. نفت خام دبليوتي اي نيز با تجربه 
كاهش 17صدم درصدي نس��بت به روز جمعه با 48 دلار و 
64 س��نت معامله شد. رويترز نوشت كه پالايشگاه هاي نفت 
چين در ماه ميلادي گذش��ته با هدف كاهش سطح ذخاير، 
ب��ا پايين ترين نرخ روزانه از س��پتامبر س��ال 2۰16 به اين 
طرف فعاليت كردند. آمار رسمي نشان داد چين كه دومين 
مصرف كنن��ده بزرگ نفت جهان به ش��مار م��ي رود، 45.5 
ميليون تن يا 1۰.71 ميليون بش��كه در روز نفت در جولاي 
فرآوري كرده است كه اين ميزان ۰.4 درصد بالاتر از جولاي 
سال 2۰15 بود اما در مقايس��ه با ژوئن، 5۰۰ هزار بشكه در 
روز كاهش داش��ت. از س��وي ديگر داده هايي كه روز جمعه 
از سوي بيكر هيوز منتش��ر شد از افزايش ظرفيت حفاري 
نفت خام در ايالات متحده حكايت داشت. رويترز مي نويسد 
كه به اين ترتي��ب مازاد عرضه در كنار افزايش توليد ليبي 
كشوري كه در كنار نيجريه از توافق كاهش توليد نفت خام 

مستثني شده اند، تشديد شده است. 

بارقه اميد درباره به خط لوله صلح 
گ�روه ان�رژي| آن طور كه به نظر مي رس��د، احتمال 
عملياتي ش��دن خط لوله صادرات گاز ايران به پاكس��تان 
موسوم به خط لوله صلح در حال افزايش است. به گزارش 
»تع��ادل«، چند روز پيش بود ك��ه روزنامه اينترنتي نيوز 
اينترنشنال چاپ اسلام آباد در گزارشي كه محور آن لزوم 
تقويت و بهبود روابط دو كش��ور همسايه ايران و پاكستان 
به اين مس��اله اشاره كرد كه هر چند پاكستان روي كاغذ 
هنوز نسبت به خط لوله واردات گاز از ايران موسوم به خط 
لوله »صلح« متعهد اس��ت اما تبديل نش��دن اين تعهد به 
واقعيت باعث بدبيني و نگاه شكاكانه تهران به اسلام آباد و 
در نتيجه عدم پيش��رفت قابل توجه رابطه اين دو همسايه 
بوده است. پيش از اين نيز برخي رسانه هاي انگليسي زبان 
چاپ اسلام آباد در گزارش هايي سعي بر ترغيب دولت اين 
كش��ور براي ايفاي تعهدات خود در اين خط لوله داشتند. 
تلاش هايي كه نشان مي داد ديدگاه ها در پاكستان پيرامون 
اين خط لوله يكسان نيست. در همين راستا، ديروز محمد 
اعجاز الحق يكي از نمايندگان پارلمان اين كشور كه رييس 
اتاق بازرگاني، صنايع و معادن ايران و پاكستان نيز هست 
در گفت وگويي با خبرگزاري رس��مي جمهوري اس��لامي 
اي��ران گف��ت: »از توجه ايران به بحران كمب��ود انرژي در 
پاكس��تان سپاسگزاريم و اميدواريم دولت پاكستان هرچه 
س��ريع تر گام هاي عملي به سمت اجراي قرارداد خط لوله 
گاز با ايران بردارد.« اشاره او به سخناني است كه از سوي 
حس��ن روحاني رييس جمهوري اسلامي ايران در ديدار با 
رضا رباني رييس مجلس سناي پاكستان مطرح شده است. 
روحان��ي در دي��دار با رضا رباني گفته ب��ود: »ايران منبع 
مطمئني براي تامين انرژي پاكس��تان است و توسعه، احيا و 
اتص��ال دو بندر چابهار و گوادر مي تواند موجب پيش��رفت و 
توسعه روزافزون منطقه ش��ود.« اين اظهارات روحاني علاوه 
بر موضوع گاز از جنبه ديگري نيز داراي اهميت بوده اس��ت 
چراكه اسلام آباد همواره نگران جايگزين شدن بندر چابهار با 
گوادر بوده كه چين در توس��عه آن نقش خواهد داشت. اشاره 
رييس جمهوري ايران به اتصال اين دو بندر مي تواند حتي بر 
سرنوش��ت خط لوله صلح نيز اثر بگذارد. محمد اعجاز الحق 
نماينده پارلمان پاكستان ديروز تاكيد كرد كه كشورش براي 
رهاي��ي از بحران انرژي، ناگزير به واردات گاز طبيعي از ايران 
اس��ت. نيوز اينترنش��نال روزنامه اينترنتي چاپ اسلام آباد در 
گزارش ديگري نيز نوشته است كه هر چند پاكستان با واردات 
ال ان جي از قطر نياز گازي خود را تامين مي كند اما همچنان 
نگراني ها كامل برطرف نشده است. اين روزنامه در مقاله خود 
بر لزوم واردات گاز طبيعي از ايران اشاره كرده و مي نويسد كه 
شاهد خاقان عباسي كه اكنون نخست وزير پاكستان است در 
زمان زمامت حزب مردم پاكس��تان تحت عنوان وزير نفت در 
مذاكرات اوليه احداث خط لوله صلح حضور داش��ته اس��ت و 
حضور فعلي او مي تواند سبب شود كه احداث اين خط لوله كه 
اين روزنامه مدعي است به دليل تحريم هاي غرب عليه ايران 

پيشرفت قابل توجهي نداشت، رونق بگيرد. 

تريبون وزير

طلاي سياه

گزارش كوتاه

»تعادل« تبعات واگذاري دانشگاه صنعت نفت به وزارت علوم را بررسي مي كند

 خطر تكرار تجربه دانشگاه عباسپور در نفت
عضو هيات علمي دانشگاه نفت: گرايش هاي ميان رشته اي، توجه به مسووليت هاي اجتماعي وزارت نفت و آمايش سرزميني 3 ستون اصلي دانشگاه صنعت نفت هستند

وزير پيشنهادي نيرو در 2 روز گذشته مهمان چند كميسيون مجلس شوراي اسلامي بود 

وعده اصلاح پلكاني قيمت برق و آب
گروه انرژي|

 امروز و فردا، مجلس شوراي اسلامي به طور جدي 
به بررسي سوابق و برنامه هاي وزراي پيشنهادي دولت 
دوازده��م مي پردازد ت��ا درنهايت اعتم��اد نمايندگان 
م��ردم به آنه��ا به راي گيري گذاش��ته ش��ود. در اين 
ميان، حبيب الله بيطرف وزير پيش��نهادي نيرو، يكي 
از مهره هاي كابينه پيش��نهادي دولت است كه هنوز 
برخي نمايندگان، ترديدهايي درباره برنامه ها و عملكرد 
احتمالي او دارند. به همين دليل اس��ت كه تعدادي از 
كميسيون هاي مجلس شوراي اسلامي و در راس آنها، 
كميسيون انرژي، در 2 روز گذشته او را دعوت كردند 
تا در نشست هايي مشترك، نسبت به برنامه ها و اهداف 
او ب��راي اداره وزارتخانه ني��رو آگاهي يابند. به گزارش 
»تعادل«، مهم ترين س��خن مطرح شده از سوي وزير 
نيروي دوران اصلاحات را مي توان به اظهاراتش پيرامون 
الزام اقدام در »واقعي شدن قيمت برق« اختصاص داد. 
اظهارات��ي كه هرچند با تكيه بر لزوم »كمپاني« بودن 
اين اقدامات مطرح شده است اما نشان مي دهد وزارت 
نيروي دول��ت دوازدهم افزايش قيمت برق را در راس 
برنامه هاي خود پيگيري خواهد كرد. گزارش »تعادل« 
از مشروح صحبت هاي روز گذشته حبيب الله بيطرف را 

در ادامه مي خوانيد. 
حبي��ب الله بيط��رف يك ش��نبه بعدازظه��ر، مهمان 
كميسيون انرژي بود. وي در جمع اعضاي اين كميسيون، 
به تشريح وضعيت صنعت برق كشور پرداخته و از اقدامات 
لازم براي حل مشكلات آن سخن گفت. وزير پيشنهادي 
نيرو، البته در همان روز در كميس��يون كشاورزي، آب و 
مناب��ع طبيعي هم حضور يافت تا درباره برنامه هاي خود 
ب��راي عبور از بحران آبي كش��ور به گفت وگو بنش��يند؛ 
مس��اله يي كه تع��دادي از اعضاي كميس��يون، از جمله 
عل��ي ابراهيم��ي، آن را مهم ترين مس��اله »امنيت ملي« 
ايران دانس��ته بودند. با اين حال، از مطالب عنوان ش��ده 
در اين كميسيون، مطلب خاصي به بيرون درز نكرد. وزير 
پيشنهادي نيرو همچنين روز گذشته در كميسيون هاي 
حقوقي و اجتماعي مجلس حضور يافت و بنا بر اظهارات 
خود او، مطالبي را پيرامون بحران آب در اين كميسيون 
مط��رح ك��رد. وزير پيش��نهادي ني��رو، درباره س��والات 
نماين��دگان از او ب��ه ايلنا گفت: بحث عم��ده ما در اين 
كميسيون ها مساله آب بود كه امروز يك موضوع چالشي 

و حياتي براي كشور و مردم است. 
حبيب الله بيطرف ك��ه در روزهاي اخير برخي انتقادات 
از س��وي فع��الان محيط زيس��ت پيرام��ون سياس��ت هاي 
سدس��ازي اش در دوران اصلاحات مطرح ش��ده بود، ديروز 
پيرامون مسائل مطرح شده در كميسيون اجتماعي مجلس 

در م��ورد بحران آب گفت: برنام��ه وزارت نيرو و راهكارهاي 
آن اين اس��ت كه سفره هاي آب زيرزميني را احيا كرده و با 
استفاده بهينه از اين سفره ها مشكلات آبي كشور را برطرف 
كنند. بيطرف همچني��ن گفت: عمده برنامه وزارت نيرو در 
دولت دوازدهم مديريت سفره هاي آبي كشور است. ما بايد 
يك مديريت يكپارچه درباره منابع آبي سطح كشور داشته 
باشيم. مديريت هاي پراكنده باعث افزوده شدن اين چالش ها 
خواهد شد. وزير پيشنهادي وزارت نيرو در دولت دوازدهم با 
بيان اينكه اين مديريت مورد توجه و عنايت نمايندگان قرار 
گرفته اس��ت، گفت: ظاهرا نمايندگان باتوجه به برنامه هاي 
اعلام ش��ده و بحث هايي كه مطرح ش��د نظرات مثبتي در 
اين باره داش��تند. اين سخنان حاكي از آن است كه بيطرف 
از كسب راي اعتماد خود اطمينان كافي يافته و معتقد است 
كه توانسته از ميزان ترديدهاي نمايندگان نسبت به برنامه ها 
و البته س��وابق خود، بكاهد. اما س��خنان وي در كميسيون 
انرژي هم به بررس��ي ابعاد مختل��ف صنعت برق اختصاص 
دارد ك��ه مي ت��وان آنها را ب��ه 3 بخش كلي تقس��يم كرد؛ 
توانمندي هاي كنوني و پتانسيل هاي صنعت برق، معضلات 
و مشكلات موجود )به ويژه نياز به توليد و توزيع برق بيشتر و 
اصلاح قيمت ها و تسويه بدهي ها( و درنهايت معرفي برنامه ها 

و راهبردهاي 4 سال آينده وزارتخانه مربوطه. 

 توانمندي ها و فرصت هاي صنعت برق
بيطرف در نشست خود با اعضاي كميسيون انرژي 
با بيان اينكه بدون انرژي پاك برق طبيعتا زندگي مردم 
و اقتصاد كشور دچار مشكل مي شود، گفت: طي ساليان 
گذشته در صنعت برق با سابقه 11۰ساله ظرفيت هاي 
مناس��بي در توليد، انتقال و توزيع برق ايجاد ش��ده كه 
در حال حاضر حدود 657هزار ترانسفورماتور توزيع در 

دست بهره برداري است. 
وزير پيش��نهادي نيرو ب��ا بيان اينك��ه 34ميليون 
مش��ترك برق در كش��ور وجود دارد، افزود: سياس��ت 
وزارت نيرو تامين برق مطمئن براي بخش كش��اورزي، 
خدم��ات و تجاري اس��ت كه در بخ��ش توليد به دليل 
سرمايه گذاري هاي صورت گرفته از تنوع نيروگاه گازي، 

سيكل تركيبي، آبي و بخار برخورداريم. 
 طبق خبري كه در خانه ملت منتش��ر ش��ده است، 
او در بخش نخس��ت صحبت هايش در كميسيون انرژي 
مجلس شوراي اسلامي كه به ظرفيت هاي موجود صنعت 
برق ايران اختصاص داش��ت، سخن از پتانسيل هايي راند 
كه اس��تفاده مناسب از آنها علاوه بر آنكه زيرساخت هاي 
توس��عه اقتصادي را فراهم مي سازند، به نوبه خود منجر 
به اشتغال زايي هم مي شوند. بيطرف با اشاره به اينكه در 
دولت هفتم و هشتم در زمينه نيروگاه هاي سيكل تركيبي 

اقدامات مناسبي صورت گرفت، عنوان كرد: شركت مپنا با 
كسب فناوري زيمنس توانست امكان ساخت 1۰۰درصد 
نيروگاه هاي سيكل تركيبي را تامين كند. او در گفت وگو 
با خبرگزاري مجلس شوراي اسلامي نيز به موضوع مپنا 
اش��اره كرده و گفته اس��ت: »در حال حاضر شركت مپنا 
به عنوان توليدكننده نيروگاه هاي سيكل تركيبي قدرت 
تولي��د نيروگاه هاي با ظرفيت 183 م��گاوات گازي و به 
همين ميزان در بخش بخار را دارد كه اين پشتوانه بسيار 
خوب��ي براي افزايش و گس��ترش ظرفيت ه��اي توليدي 
كش��ور است.« وزير پيش��نهادي نيرو با اش��اره به اينكه 
ظرفيت توليد توربين گازي 159 مگاوات و توربين بخار 
16۰مگاوات بوده اس��ت، يادآور ش��د: شركت مپنا موفق 
ش��ده اين ميزان را از 159 به 183 مگاوات افزايش دهد 

كه يكي از دستاوردهاي مهم مهندسان ايراني است. 
وزير پيش��نهادي نيرو در بخش بعدي اظهارات خود 
ب��ا نگاهي به آمار و ارقام صنعت برق كش��ور به ترس��يم 
برنامه هاي آينده اين صنعت پرداخت��ه و عنوان كرد: بار 
مصرفي پيك شبكه در سال 96 به 55 هزار و 4۰۰مگاوات 
رسيده كه تقريبا برابر با كل ظرفيت توليد برق كشور بوده 
و نياز ب��ه افزايش ظرفيت توليد برق در آينده را نش��ان 
مي دهد. بيطرف با بيان اينكه كش��ور ما س��الانه با رشد 
حدود 5 تا 8درصدي مصرف انرژي الكتريكي در س��طح 
كشور روبه رو اس��ت، گفت: دليل افزايش مصرف انرژي، 
پيش��رفت كش��ور و افزايش مصرف ب��رق در بخش هاي 
خانگي، صنعت و كش��اورزي اس��ت كه به تناس��ب اين 
رش��د مصرف بايد ظرفيت هاي نصب شده نيروگاهي نيز 
افزايش پيدا كند. در اين راس��تا بايد خطوط انتقال برق 
و شبكه هاي توزيع برق هم در سراسر كشور تقويت شده 
و گس��ترش يابد. وي عنوان كرد: برآورد بنده اين اس��ت 
كه باتوجه به اين رش��د مصرف بايد سالانه حدود 5 هزار 
مگاوات به توليد كش��ور اضافه شود و با اين مبنا، بايد در 
طول 4س��ال حدود 2۰ هزار مگاوات در پهنه سرزميني 

ايران نيروگاه هاي جديد نصب شود. 

 نياز مبرم به اصلاحات در برق
وزير پيش��نهادي نيرو در ادامه نشست با كميسيون 
انرژي مجلس شوراي اسلامي از مشكلات جدي صنعت 
برق كشور در قيمت گذاري و تسويه با تامين كنندگان برق 
س��خن گفت كه بايد اقدامي براي حل آنها انجام ش��ود. 
وي تاكيد كرد: قيمت تمام ش��ده برق بين 11۰ تا 12۰ 
تومان اس��ت، اما در حال حاضر برق در كش��ور با قيمت 
حدودي 7۰تومان فروخته مي شود. از طرف ديگر، هزينه 
هر دقيقه خاموشي 12 برابر هزينه هر دقيقه روشنايي در 
همان مقطع زماني است. وزير پيشنهادي نيرو همچنين با 

بيان اينكه صنعت برق 32 هزار ميليارد تومان بدهي دارد، 
اف��زود: بايد تصميمات مهمي ب��راي پرداخت اين بدهي 
صورت گيرد وگرنه صنعت برق كشور ورشكسته مي شود. 
وي همچنين در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت هم 
براين جنبه از سخنان خود تاكيد كرد و گفت: »يكي از 
چالش هاي مهم صنعت آب و برق عدم تعادل در بخش 
اقتصاد آب و برق است به نحوي كه امروزه قيمت تمام 
ش��ده آب و برق نس��بت به قيمت هاي فروش قانوني و 
تكليفي فاصله قابل توجهي دارد و بايد در بلندمدت به 

سمت تعادل بخشي حركت كرد.«
اين س��خنان بيطرف، حكاي��ت از آن دارند كه 
دول��ت براي واقعي س��ازي قيمت ه��ا، برنامه ريزي 
كرده و بايد به تدريج با قيمت هاي يارانه يي برق و 
آب خداحافظي كرد. در اين صورت، »تنها دغدغه« 
حميد چيت چيان وزير ني��روي دولت يازدهم، براي 
آينده صنعت برق كش��ور رفع خواهد شد؛ كسي كه 
در 4 س��ال تصدي وزارتخانه مربوط��ه، بارها و بارها 
از غيرواقع��ي ب��ودن قيمت هاي ب��رق و آب، اظهار 
نارضايتي كرده بود و آن را عامل مصرف بيش از حد 

و همچنين انباشت بدهي هاي وزارتخانه نيرو دانسته 
ب��ود. او همچني��ن در آخرين روزه��اي كاري دولت 
يازدهم، به وزير ني��روي جديد توصيه كرده بود كه 
اصلاح س��اختارهاي قيمتي وزارت نيرو را در اولويت 

كاري خود قرار دهد. 

 اهداف و راهبردهاي برقي دولت دوازدهم
وزير پيش��نهادي نيرو در انتهاي نشس��ت مشترك 
خود با كميس��يون انرژي مجلس ش��وراي اس��لامي به 
تش��ريح برنامه ها و راهبردهاي خود پرداخت. توس��عه 
بازارهاي رقابت��ي، افزايش معام��لات در بورس انرژي، 
احداث نيروگاه هاي برقابي و تجديدپذير توس��ط بخش 
خصوصي، توسعه نيروگاه ها، افزايش بازدهي نيروگاه ها 
و اص��لاح توربين گازه��ا در زمان سررس��يد صد هزار 
مگاوات كاركرد از جمله راهبردهاي وزارت نيرو اس��ت. 
وي همچني��ن ارتقاي متوس��ط راندم��ان نيروگاه هاي 
حرارتي ب��ه 4۰ درصد و تك رقمي ك��ردن تلفات برق 
را كه اكنون حدود 12 درصد است، از جمله برنامه هاي 

وزارت نيرو طي 4 سال آينده دانست. 

گروه انرژي|حميد مظفر|
س��ال 1318 صنعت نفت ايران گامي بلند در جهت 
توس��عه تكنولوژيكي خود برداش��ت و دانش��گاه صنعت 
نفت در ش��هر آبادان تأس��يس شد. دانشگاه صنعت نفت 
آب��ادان ي��ا Technology of Institue Abadan با 
معماري انگليسي خود بنا نهاده شد تا از همان سال هاي 
نخستين استخراج نفت، پيوندي ميان صنعت و دانشگاه 
در نفت برقرار ش��ود. AIT  كه قرار بود به برندي علمي 
در منطقه تبديل شود و نقش دانشگاه MIT را در ايران 
بازي كند در س��اليان عمر خود چندين نسل از كاركنان 
و مهندسان صنعت نفت ايران را تربيت كرده  است. امروز 
اما دانش��گاه صنعت نفت در آس��تانه 8۰ سالگي خود در 
انتظار تصميمي است كه مي تواند سرنوشت آن را به ورطه 

نابودي بكشاند. 
وزير پيشنهادي نفت كه اين روزها مدام در راهروهاي 
مجلس شوراي اس��لامي در تردد است، ديروز از آمادگي 
وزارت نفت براي واگذاري اين دانش��گاه قديمي به وزارت 

علوم صحبت كرد. 
زنگنه در بازگشت مجدد خود به وزارت نفت در سال 
1392 با انبوهي از تعهدات اس��تخدامي مواجه ش��د كه 
به صورت فاجعه بار در 8 س��ال دولت احمدي نژاد صورت 
گرفته  بود. با آغاز به كار دولت حسن روحاني و با كاهش 
درآمدهاي نفتي، دولت يازدهم سياست كاهش استخدام  
در نهادهاي دولتي را در پيش گرفت.  از آن سو دانشگاه 
صنعت نفت با امتياز بورسيه تحصيلي و امكان استخدام 
در ش��ركت هاي زيرمجموعه وزارت نفت همواره يكي از 
گزينه هاي جذاب دانشجويان ممتاز آزمون هاي سراسري 
ورود به دانش��گاه بوده  است. شرايط نامناسب اقتصادي و 
اشتغال سبب مي شود كه بسياري از رتبه هاي برتر كنكور 
هم در مقطع كارشناسي و هم در مقطع كارشناسي ارشد، 
دانشگاه صنعت نفت را به دانشگاه هايي همچون تهران و 

اميركبير ترجيح دهند.
اما در دو س��ه س��ال اخير پاسخ اميد اين دانشجويان 
ب��ه اس��تخدام در وزارت نفت، واكنش س��رد وزيري بود 
ك��ه همين حالا نيز با چالش م��ازاد عرضه نيروي كار در 
وزارتخانه خود مواجه اس��ت. زنگنه استدلال ديگري نيز 
داش��ته كه رنگ و بوي عدالت آموزشي دارد. وي معتقد 
است نبايد تبعيضي بين دانشجويان دانشگاه هاي مختلف 
قائل ش��د و همگ��ي متقاضيان اس��تخدام باي��د از يك 
فيلتر مش��خص عبور كنند و از اي��ن  رو دليلي بر اولويت 
استخدامي دانشجويان دانشگاه صنعت نفت وجود ندارد. 
اين غائله سبب شد كه بارها فارغ التحصيلان دانشكده هاي 
مختلف دانش��گاه صنعت نفت در مقابل مجلس و وزارت 
نفت تجمع كنند و خواستار توجه به وضعيت استخدامي 

خود شوند.
اكنون به نظر مي رس��د، زنگن��ه مي خواهد يك  بار 
براي هميش��ه پرونده دانشگاه صنعت نفت را بسته و با 
واگذاري آن به وزارت علوم، خيال خود و دانش��جويان 
اين دانشگاه را راحت كند. به گزارش»تعادل« به نقل از 
خانه ملت، بيژن زنگنه ديروز با اش��اره به اينكه درحال 
حاضر شرايط اس��تخدام تمام فارغ التحصيلان دانشگاه 
نفت وجود ندارد، بيان كرد:»دانش��جويان دانشگاه نفت 
را بورس��يه نكرده ايم و براي استخدام آنها همانند ديگر 

دانش��جويان آزم��ون ورودي برگزار مي كني��م«. زنگنه 
مشكل اصلي اين دانشجويان را وضعيت اقتصادي كشور 
عنوان كرده و بار ديگر تكرار كرد كه راه حل  مش��كل 

نيروي انساني، ايجاد اشتغال است. 
وزير پيش��نهادی وزارت نفت ب��ا بيان اينكه ما راضی 
هستيم دانشگاه نفت به وزارت علوم واگذار شود  و اين كار 
به نفع دانش��گاه و دانشجو است، تصريح كرد: »با كارمند 
دولت نمی توان خلاقي��ت ايجاد كرد، فردی كه خلاقيت 
ايجاد می كند دانش��جو است، از پژوهش��گاه های دولتی 

خروجی دريافت نمی شود«.

عباسپور؛ آينه عبرت دانشگاه نفت
هر چند زنگنه عنوان مي كند كه واگذاري دانش��گاه 
نفت به وزارت علوم به نفع دانش��گاه و دانش��جو است اما 
تجربه واگذاري دانشگاه صنعت آب و برق شهيد عباسپور 
در ح��وزه وزارت نيرو، كاملا خلاف صحبت هاي زنگنه را 
نشان مي دهد. دانش��گاه صنعت آب و برق نيز با ايده يي 
مش��ابه دانش��گاه نفت آبادان در س��ال 1349و با هدف 
ارائه آموزش هاي مورد نياز مهندس��ان و تكنيس��ين هاي 
برق تأسيس شد. البته تعهد اس��تخدامي وزارت نيرو به 
دانش��جويان دانش��گاه صنعت آب و برق از س��ال 1377 
برداشته  شد اما اين دانشگاه تا سال 1387 تحت نظارت 
وزارت نيرو قرار داش��ت. خروج اين دانش��گاه از زير نظر 
وزارت ني��رو منجر به ب��روز نابس��اماني در مديريت اين 
نهاد آموزش عالي و س��بب ش��د تا در فروردين ماه سال 
1392 و در آخرين روزه��اي دولت محمود احمدي نژاد 
اين دانش��گاه با تصميم شوراي گس��ترش آموزش عالي  
تحت عنوان پرديس فني و مهندس��ي شهيد عباسپور به 
دانشگاه شهيد بهشتي ملحق شود.  وضعيت اين دانشگاه 

به گونه يي پيش رفت كه حميد چيت چيان در مراس��م 
معارفه خود و به عنوان يكي از نخس��تين اظهارنظرهاي 
خود به عنوان وزير نيرو اعلام كرد كه واگذاري دانش��گاه 
صنعت آب و برق ش��هيد عباس��پور به وزارت علوم يك 
ندان��م كاري ب��ود و وزارت ني��رو بايد دانش��گاه جديدي 
را پايه گ��ذاري كن��د. او دانش��گاه صنع��ت آب و برق را 
پيشرفته ترين دانشگاهي دانس��ت كه مي توانست سطح 
مدي��ران و كارشناس��ان داخلي را ارتق��ا دهد. حبيب الله 
بيط��رف ، معاون فعلي زنگنه و وزير پيش��نهادي نيرو در 
دولت دوازدهم نيز ديدگاهي مش��ابه ديدگاه چيت چيان 
را داراست. وي در اسفند 92 در گفت وگويي با خبرگزاري 
برق نيوز اظهار كرد: »فارغ التحصيلان دانش��گاه عباسپور 
در مقاطع كارشناس��ي و كارشناس��ي ارشد جزو بهترين  
فارغ التحصي��لان نظام دانش��گاهي م��ا در صنعت بودند. 
چراكه فارغ التحصيلان رش��ته هاي كاربردي اين دانشگاه 
مورد نياز صنعت به ش��مار مي رفتند اما فارغ التحصيلان 
دانشگاه هاي ديگر بيشتر به كار مراكز نظري و حوزه هاي 
پژوهش��ي و طراحي مي آمدند«.  وي در تش��ريح بيشتر 
اين موضوع گفت: »اگر مهندسی كه در دانشگاهی غير 
از دانشگاه عباسپور تحصيل كرده بود، می خواست وارد 
صنعت ش��ود بايد آموزش هايی را در بدو ورود می ديد. 
اما فارغ التحصيلان عباسپور باتوجه به نوع آموزش شان 
در دوره تحصيل به راحتی می توانس��تند با صنعت وفق 
پيدا كنند.« وزير اسبق نيرو در دولت اصلاحات معتقد 
اس��ت با واگذاري دانش��گاه عباس��پور به وزارت علوم و 
ادغام آن با دانشگاه شهيد بهشتي، وزارت نيرو در آينده 
با مشكلاتي در بخش نيروي انساني مواجه خواهد شد. 
بيطرف كه سال 92 اين تصميم را از اشتباهات دولت 
احمدي نژاد مي دانست شايد فكرش را نمي كرد كه روزي 

مافوق وي در وزارت نفت دولت حس��ن روحاني،  بخواهد 
چنين سرنوشتي را براي دانشگاه صنعت نفت با آن همه 

سابقه و اعتبار به وجود بياورد.
توصيفي كه بيطرف از وضعيت دانشجويان دانشگاه 
عباس��پور در صنعت برق كرده  اس��ت دقيقا در رابطه با 
دانش��جويان دانش��گاه صنعت نفت نيز مصداق دارد. به 
گفته استادهاي دانشگاه نفت و مهندسان مشغول به كار 
در مناطق عملياتي، دانشجويان دانشگاه نفت به واسطه 
آموزش هاي ارائه ش��ده به آنها، نس��بت به دانشجويان 
دانش��گاه هاي ديگ��ر، به آموزش بس��يار كمت��ري براي 
ش��روع به كار در صنعت نياز دارند. از سوي ديگر تجربه 
نش��ان داده  است دانش��جوياني كه حداقل در 4سال در 
مناطقي همچون آبادان و ك��وت  عبدالله اهواز تحصيل 
كرده اند ماندگاري بيش��تري در مناطق عملياتي نسبت 

به دانشجويان ديگر دانشگاه هاي كشور دارند. 

 3ستون اصلي دانشگاه صنعت نفت
اما ديدگاه افرادي كه نسبت به بيژن زنگنه به دانشگاه 
صنع��ت نفت نزديك تر هس��تند در اين مورد چيس��ت؟ 
»تعادل« براي بررسي بيشتر اثرات انتقال دانشگاه صنعت 
نفت به وزارت علوم، سراغ محمدرضا شكوهي عضو هيات 
علمي دانش��كده نفت تهران رفت. وي معتقد است ايده 
بيژن زنگنه درخصوص واگذاري دانشگاه صنعت نفت به 
وزارت عل��وم از 3 بعد ضررآميز اس��ت. بعد اولي كه اين 
اس��تاد دانشگاه به آن اش��اره مي كند رشته هاي منحصر 
به فردي اس��ت كه تنها در دانشگاه صنعت نفت تدريس 
مي شود. ش��كوهي مي گويد: »عده يي گمان مي كنند كه 
در دانشگاه نفت، رياضي، فيزيك و شيمي به دانشجويان 
تدري��س مي ش��ود. درحالي  ك��ه در اين دانش��گاه و در 

دانشكده نفت تهران، رشته هايي همچون اقتصاد و حقوق 
نفت و گاز به عنوان گرايش هاي ميان رشته اي وجود دارند 
كه در هيچ  كدام از دانش��گاه هاي ديگر يافت نمي شوند. 
همين حالا نيز دانشجويان دانشگاه هايي همچون صنعتي 
شريف براي مشاوره در رابطه با موضوع اقتصاد نفت و گاز 
به بنده و ديگر اس��تادان دانشگاه نفت مراجعه مي كنند 
چون آموزش آنها كلاسيك است و در زمينه هاي كاربردي 

مشكل دارند.«
ش��كوهي، مس��ووليت هاي اجتماع��ي وزارت نفت را 
به عن��وان بعد دوم اهميت دانش��گاه صنعت نفت معرفي 
كرده و عنوان مي دارد: »فرض كنيد دانش��گاه هاي ديگر 
كش��ور همچون تهران و صنعتي ش��ريف نيز رشته هاي 
دانش��گاه صنعت نفت را داشته باش��ند. اين مس��ووليت 
اجتماع��ي وزارت نفت اس��ت ك��ه به تربي��ت نيروهاي 
متخصص ولو براي بخش غيردولتي بپردازد؛ نيرويي كه 

فرق قير و بنزين را از يكديگر تشخيص بدهند.«
هويت شهرهاي محرومي همچون محمودآباد و آبادان 
و اث��رات منفي بر آمايش س��رزميني، بعد س��وم ضرري 
اس��ت كه از ديدگاه استاد دانش��گاه صنعت نفت محقق 
خواهد ش��د. وي در اين رابطه بيان مي كند: »شما وقتي 
در اينترنت نام تهران را جست وجو مي كنيد تصاوير برج 
آزادي و ميلاد به عنوان نماد اين ش��هر يافت مي ش��وند. 
اما هنگامي كه نام محمودآباد را جس��ت وجو كنيد، نماد 
اين ش��هر دانش��كده علوم دريايي است كه به شكل يك 
كشتي است. نهايت آرزوي محمودآبادي ها تحصيل و كار 
در اين دانشگاه اس��ت. تخريب هويت چنين شهرهايي، 
خلاف فرمايشات مقام معظم رهبري در رابطه با آمايش 

سرزميني است.« 
وي معتقد اس��ت واگذاري اين دانش��گاه ها به وزارت 
علوم به نوعي حكم تعطيلي اين مراكز آموزش��ي را دارد 
و با دچار ش��دن به سرنوشت دانشگاه عباسپور، منجر به 
ايجاد بحران هويت در مناطق مختلف كشور خواهد شد.«

 زنگنه را به مناظره با دانشجويان دانشگاه 
نفت دعوت مي كنم

عضو هيات علمي دانش��گاه صنعت نفت  در واكنش 
به اظهارنظر زنگنه در رابطه با عدم خلاقيت دانش��جويان 
دانشگاه نفت، وزير را دعوت به تحدي كرد و گفت: »اين 
ذهنيت آقاي زنگنه است. ما حاضريم با حضور چند داور، 
دانشجوي اين دانشگاه را روبه روي ايشان با 3۰سال سابقه 
وزارت بنش��انيم تا مشخص ش��ود ايشان بيشتر ظرفيت 
دارند يا دانشجوي دانشگاه صنعت نفت. آقاي زنگنه بايد 
 با چند نفر از اس��اتيد و دانش��جويان اين دانشگاه بحث و

گفت و گو كند و بعد به قضاوت بپردازد.«
وي در نهايت به اس��تخدام محدود دانش��جويان اين 
دانش��گاه پرداخت و مي گويد: »مجموع فارغ التحصيلان 
دانش��گاه نفت سالانه به 3۰۰ نفر هم نمي رسد و اين رقم 
در برابر 1۰۰۰ تا 2۰۰۰ اس��تخدام س��الانه وزارت نفت 
عدد قابل توجهي نيست. يعني حدود 9۰درصد استخدام 
وزارتخانه از دانش��گاه هاي ديگر است. همين حالا از 1۰ 
نفر اول كنكور در رش��ته هاي فني، 8-7نفر دانشگاه نفت 
را انتخاب مي كنند و با تحصيل در اين دانش��گاه يك بار 

آزمون استخدامي را پشت سر گذاشته اند«.
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جشنيشبيهبهآكادمياسكار
دبیر ش��وراي سیاس��ت گذاري جش��ن خانه س��ینما با تاكید بر اينكه فرآيند تغییر ش��یوه برگزاري اين جش��ن كپي 
 مطلق از آكادمي اس��كار نخواهد بود، گفت: به دنبال اين هس��تیم تا جش��ن خانه س��ینما با داش��تن يك مكان ثابت از 

خانه به دوشي رها شود. 
به گزارش ايس��نا، تورج منصوري، درباره آخرين جزئیات برگزاري جشن خانه سینما كه اخیرا هارون يشايايي هم به 
عنوان ريیس آن انتخاب شده است، بیان كرد: در جلساتي كه تاكنون برگزار كرده ايم به دنبال اين هستیم كه در مدت 
س��ه س��ال، سیستم جشن را به يك سیستم كاملا حساب شده و ش��بیه آكادمي تبديل كنیم، البته نه به آن مفهوم كه 
از آكادمي اس��كار كپي كنیم. نتیجه كار كش��ورهايي كه آكادمي دارند را بررسي مي كنیم تا براساس شرايط فرهنگي و 
سینمايي خودمان به يك دستورالعمل درست برسیم. در واقع به دنبال يك سیستم ايراني و هماهنگ با سینما، اجتماع 
و فرهنگ ايراني هستیم و به اين ترتیب جشن خانه سینما را در يك دوره سه ساله به شیوه يي كه پیش نويس آن چند 

سال قبل تنظیم شده است نزديك خواهیم كرد.

چهرهروز

بررسينگرانيامريكاييهاازتهديدداعش،كرهشماليوچين

داعشهراسيشهروندانامريكا
گروهگوناگون|

تنش میان واشنگتن و پیونگ يانگ، 
در هفته هاي گذش��ته به شدت افزايش 
يافته است. كره ش��مالي، طرح هايي را 
براي هدف قرار دادن قلمرو امريكا در جزيره گوام 
ارائه كرده كه موجب نگراني هاي بس��یاري ش��ده 
است. طبق گزارش هاي به دست آمده، موشك هاي 
بالس��تیك قاره پیمايي ك��ه به تازگي كره ش��مالي 
آزمايش كرده، نش��ان مي دهد كه توانايي پرتاب به 

سمت امريكا را نیز دارد. 
ب��ا اين ح��ال، طب��ق نظرس��نجي هاي صورت 
 گرفته، بس��یاري از امريكايي ه��ا، همچنان داعش 
را جدي تري��ن خطري مي دانند كه كشورش��ان را 

تهديد مي كند. 
پیش از اين فرماندار ايالت تگزاس امريكا، درباره 
احتم��ال نفوذ داعش به خاك امريكا، از طريق مرز 
مكزيك هش��دار داده بود. طبق ساير گزارش هاي 
به دس��ت آمده، وضعی��ت امنیتي مرزه��اي امريكا 
نامناسب توصیف شده و برنامه هايي براي ممانعت 
از ورود تروريس��ت ها ب��ه خاك امريكا ارائه ش��د. 
هر چند كه ش��واهد روش��ني از حض��ور اين گروه 
تروريس��تي در خ��اك امريكا به دس��ت نیامده اما 
احتمال نفوذ داعش يا س��اير گروه هاي تروريستي، 
از مهم تري��ن نگراني ه��اي م��ردم امريكا به ش��مار 

مي رود. 
ه��ر چند كه دول��ت امريكا س��عي در آرام نگه 
داش��تن اوضاع كش��ور را دارد، باز هم ش��هروندان 
امري��كا از حم��لات تروريس��تي و جن��گ، هراس 
دارند. آن طور كه نتايج نظرسنجي سي ان ان نشان 
مي ده��د، حدود 64درصد از امريكايي ها، داعش را 
تهديدي بسیار جدي براي كشورشان مي دانند. در 
اين میان، ح��دود 23 درصد نیز داعش را تهديدي 
نس��بتا جدي مي دانند و 8 درصد اعلام كرده اند كه 
اين گروه تروريستي تهديد اندكي براي كشورشان 
ش��ناخته مي ش��ود. تنها 4 درصد نگران��ي  از نفوذ 

داع��ش در خاك امريكا ندارند. همان طور كه گفته 
ش��د، ش��واهد و تنش ها میان امريكا و كره شمالي 
نش��ان مي ده��د ك��ه در ح��ال  حاضر اين كش��ور 
جدي ترين خطر براي شهروندان امريكايي  است اما 
آن طور كه آمار نشان مي دهد نگراني امريكايي ها از 
تهديد كره شمالي، كمتر از داعش است. طبق اين 
نظرس��نجي، 62 درصد از مردم امريكا، كره شمالي 
را تهديدي بسیار جدي مي دانند. حدود 23 درصد 
از ش��هروندان اين كش��ور نیز اع��لام كرده اند كه 
كره شمالي تهديدي نسبتا جدي به  شمار مي رود و 
9 درصد تهديد اين كشور را اندك مي دانند. در اين 
میان حدود 5 درصد نیز تهديدها و نفوذ كره شمالي 

را باور ندارند. 
چین در چند دهه اخیر، در زمینه هاي اقتصادي 
و بین المللي توسعه هاي بسیاري را تجربه كرده كه 
اين مساله، جايگاه بین المللي امريكا با مشكل نفوذ 
اس��تراتژيك در مناطق آسیايي مواجه كرده است. 
امريكا نیز به خوبي از توس��عه يابي چین در عرصه 
بین الملل��ي آگاه اس��ت و آن را تهديدي علیه خود 

مي دان��د. علاوه بر دولت امريكا، مردم اين كش��ور 
 نیز، چین را به عنوان يك��ي از مهم ترين خطرهاي 
پی��ش روي خ��ود مي شناس��ند. هر چن��د كه در 
مقايسه با داعش و كره شمالي، امريكا يي ها نگراني  
اندكي در مقابل چین دارند. طبق نتايج نظرسنجي 
س��ي ان ان، 20 درصد از شهروندان امريكايي ، چین 
را تهديدي بس��یار جدي براي كشورشان مي دانند 
و 36 درصد اعلام كرده اند كه اين كش��ور تهديدي 
نسبتا جدي براي امريكاست. 23 درصد نیز تهديد 
چین را اندك اعلام كرده اند و نگراني چنداني از اين 
كش��ور ندارند و 19 درصد از مردم امريكا، اعتقادي 
به مورد تهديد قرار گرفتن از س��مت چین ندارند. 
نكت��ه قابل توجه در اين گزارش، تهديد ش��ناخته 
ش��دن امريكا، توسط بسیاري از مردم جهان است. 
نتايج بسیاري از تحقیقات نشان مي دهد كه داعش 
و تغییرات آب وهوايي، نگراني هاي بسیاري در میان 
ش��هروندان اكثر كش��ورها ايجاد كرده، همچنین 
بس��یاري از مردم در سراس��ر جهان، از خطر نفوذ 

امريكا نگراني دارند. 

آمارنامه

ميراثنامهايستگاه

15روزموسيقيدرخيابانهايايتاليا
ش��هري در ايتالیا هر س��ال میزبان 
فستیوال موس��یقي خیاباني است و در 
اين زمان، تمام ش��هر ب��ه مركز اجراي 

موسیقي تبديل مي شود. 
امیر شريف پور هنرمندي ايراني است 
ك��ه به عنوان طراح صحنه كنس��رت در 

ايتالیا فعالیت مي كند. به گزارش ايس��نا، او با بیان اينكه موس��یقي خیاباني 
جاي خود را در ايتالیا پیدا كرده است، بیان كرد: من در شهر »فرِارا« زندگي 
مي كنم. در اين ش��هر حدود 29 يا 30 س��ال اس��ت كه فستیوال موسیقي 

»باسكرز« برگزار و در آن به موسیقي خیاباني پرداخته مي شود. 
او ادامه داد: اين فس��تیوال در ماه آگوس��ت )مردادماه( به مدت 15 روز 
برگزار مي ش��ود و گروه هاي خوبي از سراسر دنیا در آن شركت مي كنند، به 

شكلي كه تمام شهر به سالن كنسرت تبديل مي شود. 
ش��ريف پور گف��ت: اين ش��هر، 150 ه��زار نف��ر جمعی��ت دارد، اما در 
دوران اين جش��نواره، نزديك ب��ه يك میلیون نفر بازديدكنن��ده دارد. اين 
فس��تیوال فرصت هاي خوبي را براي ارائه هنره��اي مختلف ايجاد مي كند. 
بازديدكنندگان نیز مي توانند س��ازهاي عجی��ب و غريبي را ببینند كه تا به 
ح��ال نديده اند. او با بیان اينكه اين فس��تیوال، يك كار از پیش برنامه ريزي 
شده اس��ت، اظهار كرد: در فعالیت هاي برنامه ريزي نشده هر كسي مي تواند 
س��ازش را بردارد و در كنار خیابان بنوازد. به عنوان مثال، در ايرلند خیاباني 
وجود دارد كه هر كس��ي بخواهد مي تواند به آنجا برود و موس��یقي خود را 
ارائه كند و مردم نیز به آنها كمك مي كنند. بسیاري از جوان هايي كه دوست 
دارند به آن منطقه سفر كنند، از اين طريق مي توانند تا حدودي، هزينه هاي 
خ��ود را درآورند. اين فع��ال هنري درباره حمايت هاي دولتي از موس��یقي 
خیاباني در ايتالیا نیز توضیح داد: براي اين فس��تیوال ها، بودجه هايي درنظر 
گرفته مي ش��ود. شهرداري خیلي از موسیقي حمايت مي كند، اسپانسرهاي 
خصوصي نیز هستند و سعي مي كنند كار را پیش ببرند تا دچار ركود نشود. 
ش��ريف پور اضافه كرد: موسیقي، قدرت خاصي دارد و با زبان خودش، همه 
را به يكديگر وصل و آنها را يكي مي كند. بنابراين بهترين وسیله براي پیوند 

مردم به يكديگر است. 

مرمت،حمامقاجاريرانجاتنداد
حمام تاريخي »پشته ايسین« واقع در 
روستايي به همین نام در شمال شهرستان 
بندرعباس كه از معدود بناهاي باقي مانده 
از دوره قاجار در اس��تان هرمزگان است، 
باوجود مرمت و بازسازي كه در سال هايي 
نه چندان دور انجام شده، به دلیل كمبود 

بودجه و بي توجهي مس��وولان در معرض تخريب دوباره قرار گرفته اس��ت. به 
گزارش ايسنا، عضو شوراي اسلامي روستاي پشته ايسین، منطقه خلیج فارس، 
درخصوص حمام تاريخي پشته ايسین واقع در اين روستا با بیان اينكه اين حمام 
متعلق به دوره قاجار بوده و در اوايل دهه70 به عنوان يك اثر تاريخي توس��ط 
میراث فرهنگي به ثبت ملي رسیده است، اظهار كرد: اين بنا در روستاي پشته 
ايس��ین واقع در دهستان ايس��ین از توابع بخش مركزي شهرستان بندرعباس 
قرار دارد و تقريبا هم عصر با حمام گله داري بندرعباس است.  ابراهیم بواسي با 
اشاره به اينكه حمام تاريخي پشته ايسین قبل از مرمت در وضعیت خوبي قرار 
نداش��ته و رو به تخريب بوده اس��ت، افزود: اين اثر تاريخي در سال 90 توسط 
میراث فرهنگي بازسازي و مرمت و در سال 94 محوطه سازي اطراف بنا انجام 
شد. او با اشاره به اينكه حمام تاريخي پشته ايسین از لحاظ معماري و مصالح 
به كار رفته تقريبا هم ش��كل حمام گله داري اس��ت، تصريح كرد: بخشي از اين 
حمام زير س��طح زمین و بخشي از آن روي س��طح زمین قرار گرفته و فضاي 
معم��اري حمام نیز همچون حمام گله داري داراي بینه و س��ربینه، گرماخانه، 
آتشدان و حوض كناري است. عضو شوراي اسلامي روستاي پشته ايسین ادامه 
داد: مصالح به كار رفته در حمام ملات ساروج، سنگ لاش و سنگ مرجان بوده 
و س��طح بیروني و س��قف بنا با هدف حفظ دماي داخلي و سبكي ساختمان از 
ملات ساروج و سنگ مرجان ساخته شده است؛ رنگ اصلي بنا به رنگ ساروج 
بوده كه پس از مرمت با سیمان س��فید پوش��ش داده شد. بواسي افزود: درواقع 
حمام پش��ته بخشي از يك مجموعه تاريخي معروف به فارياب هاشم است؛ در 
كنار آن يك قلعه تاريخي، دو حوض مستطیل شكل و يك حوض مدور شكل 
ب��زرگ معروف به گري بند وجود دارد و آب اين حوض ها از قنات هاي واقع در 
بالادست روستا تامین مي شدند؛ متاسفانه حوضي كه در بخش میاني قلعه قرار 

دارد تخريب شده و اثري از آن به جا نمانده است. 

بازارهنر

روايتجنونبه»ساربان«رسيد
جديدترين مجموع��ه از طراحي  هاي 
كیومرث كیاس��ت در گالري س��اربان با 

عنوان »روايت جنون« افتتاح مي شود. 
ب��ه گ��زارش ايس��كانیوز، جديدترين 
مجموعه از طراحي هاي كیومرث كیاست 
از 27 مردادماه تا ششم شهريور 1396 در 
گالري ساربان به نمايش درخواهد آمد. اين 
نمايشگاه با عنوان »روايت جنون« افتتاح 

خواهد شد. 
او در اين مجموعه طراحي كه با تكنیك 

قلم فل��زي و مركب روي مقوا كار ك��رده، به احوالات 
ش��خصي خود پرداخته و با بیاني اكسپرس��یو، جهان 
ذهني اش را به تصوير كش��یده است. كیومرث كیاست 
متولد 1327 در تبريز است. وي از سال 1352 فعالیت 
در مطبوعات روشنفكري آن دوره مانند فردوسي، نگین 
و كتاب جمعه را به عنوان طراح و كارتونیست آغاز كرد. 
در آن سال ها اردشیر محصص، كامبیز درمبخش، بیژن 
اسدي پور، كیومرث كیاس��ت و آراپیك باغداساريان از 
جمله كس��اني بودند كه گرچه برخي از آنها تجربه كار 
در نش��ريه فكاهي »توفیق« را هم داشتند، اما كیاست 

از كساني بود كه نه تنها با مجلات فكاهي 
هرگ��ز كار نكرد، بلكه هیچگاه به س��مت 
»كاريكاتور با ش��رح، طناز و عامه پسند« 
نرفت و در عوض ب��ه كاريكاتوري تمايل 
نشان داد كه طراحي محور و نخبه گرا بود 
و در مفهوم نیز به ابعادي جدي و فراتر از 
شوخي هاي عامیانه تنه مي زد. كیاست از 
آن زمان تاكنون به طور پیوسته به نقاشي و 
طراحي پرداخته است. او علاوه بر دريافت 
جايزه و لوح تقدير از نمايشگاه هاي مطرح 
جهاني در زمینه كاريكاتور در اخوتسك ژاپن، تانجون 
كره جنوبي، نصرالدين هوجا تركیه و ديگر نمايشگاه ها، 
ش��ركت در بیش از 30 نمايش��گاه گروهي طراحي و 
نقاش��ي در گالري هاي بیان، خانه هنرمندان، رودكي، 
ياسمي، ش��كري، س��اربان، سرو، فرهنگس��تان هنر، 
برگ، بهزاد، سرخاب، نگارخانه ماني، گالري مهرشاه و 
میرك تبريز و شركت در بیش از 50 نمايشگاه گروهي 
كاريكاتور در كشورهاي تركیه، يوگسلاوي، ايتالیا، ژاپن، 
كره جنوبي، بلژيك، مقدونیه، بلغارس��تان و ايران را در 

كارنامه خود دارد. 

جايزه»رضاكيانيان«برايپاسخبهيكسوال
چند س��اعت مانده ب��ه عرضه عمومي 
قس��مت هشتم س��ريال »ش��هرزاد«، رضا 
كیانیان از مخاطبان خواس��ت نقش شاپور 

را تحلیل كرده و جايزه بگیرند. 
به گزارش آنا، هشتمین قسمت از فصل 
دوم اين س��ريال، با حض��ور رضا كیانیان و 
هومن برق نورد در پرديس سینمايي كورش 

در سالن شماره 1 و 2 به نمايش در آمد. 
اين نمايش ك��ه به نوع��ي رونمايي از 
قسمت جديد بود با استقبال قابل توجهي 

از سوي مخاطبان مواجه شد. 
رضا كیانیان و هومن برق نورد از يك س��اعت پیش از 
شروع سانس اول در طبقه پنجم پرديس سینمايي كورش 
حضور داشتند و با علاقه مندان به سريال »شهرزاد« كه 
براي تماشاي قسمت هشتم اين مجموعه بلیت تهیه كرده 
بودند، با يك شاخه گل عكس يادگاري گرفتند. در ادامه 
و در آغاز مراس��م رونمايي، كیانیان با حضور روي سن از 
اينكه در كنار مردم قس��مت هشتم سريال »شهرزاد« را 
مي بیند، ابراز خوشحالي كرد و گفت: امیدوارم امشب در 
كنار شما شب خوبي باشد و اين قسمت از »شهرزاد« را 
هم مثل قس��مت هاي پیشین دوست داشته باشید. پس 
از آن هومن برق نورد نیز عنوان كرد: خیلي خوش��حالم 
كه قسمت هشتم س��ريال »شهرزاد« را با شما مي بینم. 
كیانیان نیز در ادامه صحبت هاي برق نورد خاطرنش��ان 
كرد: س��ال ها پیش فكر مي كردم نس��ل بازيگران از بین 
م��ي رود، زي��را در همه جاي دنی��ا بازيگ��ران خوب در 
گروه هاي تئاتر پرورش مي يابند. اوايل انقلاب گروه هاي 
تئاتر از هم پاش��یدند و بازيگ��ران پرورش يافته كمتري 
داشتیم. پس از آن دوباره گروه هاي تئاتر شكل گرفتند، 
رش��د كردند و از دل آن گروه هاي تئاتر، بازيگران بسیار 

خوبي بیرون آمدند كه ماندگار خواهند بود؛ 
يك��ي از آنها هومن برق نورد اس��ت كه در 
تئاتر، س��ینما و تلويزيون همیشه دلنشین 
بوده اس��ت. كیانیان گفت: باره��ا از مردم 
ش��نیده ام كه چرا برخي صحنه ها را خیلي 
نمايشي و برخي صحنه ها را به شدت دروني 
و حسي و به قول معروف خیلي زيرپوستي 
بازي مي كنم كه اين امر نشان از توجه آنها 
ب��ه نق��ش دارد. او در ادامه، ب��ا بیان اينكه 
تاكنون پنج كتاب درباره بازيگري نوش��ته 
است، اظهار كرد: در حال حاضر 66 سال سن دارم، پس 
كارم را بلدم و در نتیجه مي دانم كه چكار مي كنم. آقاي 
حس��ن فتحي هم كارگردان بس��یار خوب و درجه يكي 
است و او هم اين موارد را به خوبي مي داند. بازيگر نقش 
شاپور در سريال »شهرزاد« افزود: مي خواهم يك مسابقه 
بگذارم. س��ه جاي��زه هم براي آن در نظ��ر گرفته ام؛ يك 
كارت هديه 500 هزار توماني و دو كارت هديه 250 هزار 
توماني. هر فردي بتواند بگويد كه چرا ش��خصیت شاپور 
در صحنه هاي مختلف تغییر مي كن��د، چرا براي برخي 
اف��راد فیلم بازي مي كند اما براي برخي ديگر فیلم بازي 
نمي كند، چرا رابطه اش با همسرش به اين صورت است، 
در حالي كه مي داند همس��رش او را دوست ندارد، جايزه 
مي گیرد. او ادامه داد: دلیل تمام رفتارهاي شاپور در فصل 
سوم سريال مشخص خواهد شد. بنابراين تا پايان فصل 
دوم »شهرزاد« اگر بتوانید اين موارد را توضیح دهید و با 
اشاره به صحنه هاي سريال مثال بیاوريد و دلیل رفتارهاي 
ش��اپور را در آن صحنه ها بیان كنید و پاسخ هاي خود را 
براي سايت ش��هرزاد ارسال كنید، بهترين نوشته ها اين 
جواي��ز را دريافت خواهند ك��رد. مي دانم كه آقاي امامي 

تهیه كننده سريال هم جوايزي را اضافه خواهند كرد. 

جشنوارهايبرايكودكووالدين
س��ومین جشنواره ملي اس��باب بازي با 
حضور بیش از 90 نهاد و شركت تولیدكننده 

اسباب بازي امروز آغاز به كار مي كند. 
به گزارش ايس��نا، علاوه بر حضور مركز 
سرگرمي هاي سازنده كانون پرورش فكري 
ك��ودكان و نوجوانان، ش��وراي نظ��ارت بر 
اس��باب بازي و غرفه هاي مرتب��ط با كانون، 
80 نهاد و ش��ركت تولید و عرضه كننده در 
بزرگ ترين رويداد جشنواره يي اسباب بازي 
ش��ركت خواهن��د ك��رد. در س��الن 2هزار 

مترمربعي، فضايي حدود 874 مترمربع و در سالن 3هزار 
مترمربع��ي، 1324 مترمربع به غرفه ه��ا اختصاص  داده 
ش��ده اس��ت. در مجموع، 90 غرفه در اي��ن دوره میزبان 
تولیدكنندگان و عرضه كنندگان اس��باب بازي اس��ت. در 
عی��ن حال، فضايي ح��دود 550 مترمربع ب��ه بازي هاي 
بومي محلي ايران همچون طناب كش��ي، عمو زنجیرباف، 
يك قل دوقل، لي ل��ي، دوزبازي و... اختصاص داده ش��ده 
است، تا مراجعه كنندگان ضمن يادگیري بازي ها بتوانند 

به صورت فردي و گروهي در اين فضا، بازي ها 
را انجام دهند. همچنین غرفه  مشاوره براي 
والدي��ن و مربی��ان در اين نمايش��گاه برپا 
مي ش��ود كه قرار اس��ت متخصص��ان اين 
ح��وزه در روزه��اي برگ��زاري جش��نواره 
درب��اره كاربردهاي مختلف اس��باب بازي ها 
با مراجعه كنندگان صحب��ت كنند. اهداي 
اسباب بازي به بیمارس��تان هاي كودك نیز 
براي س��ومین بار در اين جشنواره برگزاري 
بازديدكنندگان  مي شود. اس��باب بازي هاي 
جم��ع آوري و در اختیار مراك��ز درماني قرار مي گیرد. در 
عین حال، نشست ها و كارگاه هاي علمي اين جشنواره از 
روز نخست، پذيراي علاقه مندان خواهد بود. همچنین در 
فضاي عمومي نمايشگاه عروسك هاي غول پیكر قرار است 
به اجراي نمايش براي كودكان بپردازند. سومین جشنواره 
ملي اسباب بازي در مركز آفرينش هاي فرهنگي - هنري 
كانون پرورش فكري كودكان و نوجوانان واقع در خیابان 

حجاب تهران تا 28 مرداد برپا است. 

رسانههادرشوك
حادثهويرجينيا

نيويوركتايمز:
رس��انه هاي  اكث��ر   
امريكايي روز گذش��ته نیز 
توج��ه خود را ب��ه اتفاقات 
دادند.  اختصاص  ويرجینیا 
ماج��را از اين ق��رار بود كه 
گروه��ي روز ش��نبه براي 
تظاه��رات در مخالف��ت با 
برچیده شدن يك مجسمه 
از پارك��ي در اي��ن ش��هر 

اجتماع كردند. در اين تظاهرات يك خودرو ناگهان به 
میان جمعیت رفت كه در اين حادثه يك نفر كشته و 
تعداد زيادي ديگر زخمي شدند. در اين میان واكنش 
شتاب زده ترامپ به بحث بسیاري از رسانه ها بدل شده 
است. كاخ س��فید تلاش زيادي دارد كه واكنش هاي 
ش��تاب زده ترامپ در موارد مختل��ف را رفع و رجوع 
كند اما به نظر مي رس��د صحبت هاي اخیر ترامپ در 
خصوص مس��ائل نژادپرس��تانه واكنش هاي زيادي به 

همراه داشته باشد. 

گاردين:
اي��ن روزنام��ه ه��م در 
گ��زارش اول خود به انتقاد 
از  امريكايي  سیاستمداران 
نحوه برخورد دونالد ترامپ، 
كشته ش��دن  حادث��ه  در 
ي��ك زن در درگیري هاي 
اس��ت.  پرداخته  ويرجینیا 
به گ��زارش اي��ن روزنامه، 
دارند كه  ب��اور  منتق��دان 

ريیس جمهوري امريكا در نطق خود نتوانسته برخورد 
نژادپرستانه  سفیدپوستان را محكوم كند. 

»ك��وري گاردن��ر«، س��ناتور جمهوري خ��واه، در 
ش��بكه تويیتر خطاب به دونالد ترامپ نوشت: »آقاي 
ريیس جمه��ور، ما بايد شّ��ر را با نام خ��ود بنامیم.« 
همچنین نانسي پلوسي، رهبر اپوزيسیون دموكرات ها 
در مجل��س نمايندگان امريكا، خواس��تار محكومیت 
صري��ح »جنب��ش برتري سفیدپوس��تان« از س��وي 
دونالد ترامپ ش��د. خانم پلوسي جنبش برتري طلب 
سفیدپوستان را توهین آشكار به ارزش هاي امريكايي 
دانس��ت. در مقابل اين انتقادها، كاخ س��فید واكنش 
نش��ان داد و اعلام كرد كه دونالد ترامپ همه اشكال 
»خش��ونت، تعصب و نفرت« را محكوم كرده است. به 
گفته كاخ سفید اين محكومیت شامل »جنبش برتري 
نژاد سفید«، »كوكلاكس  كلان ها« و گروه هاي نئونازي 
نیز مي ش��ود. رد متهم كه با خودرو خود به جمعیت 
مخالفان ضدنژادپرس��تي حمله كرده بود مظنون به 

داشتن ارتباط با گروه هاي نئونازي است. 

والاستريتژورنال:
اخب��ار  ادام��ه  در 
ويرجینیا،  در  درگیري ه��ا 
نی��ز  واشنگتن پس��ت 
گزارش��ي از رسیدن دامنه 
به كاخ س��فید  اعتراض ها 
منتشر كرده است. هزاران 
نفر در شهرهاي واشنگتن 
و نیوي��ورك ب��ه س��كوت 
ريیس جمهور  نژادپرستانه 

امريكا در برابر رفتارهاي خشونت بار طرفداران برتري 
نژادي سفیدپوس��تان اعتراض كرده و ش��عار »رژيم 
ترامپ/ پنس بايد برود« سر دادند. تظاهرات كنندگان 
در نیويورك، پلاكاردهايي به دست داشته اند كه روي 
آن نوش��ته ش��ده بود: »رژيم ترامپ/ پنس بايد برود؛ 
دوباره نژادپرستان را هراسان كنیم؛ سفیدبرترپنداري 

را درهم بشكنیم.«
در شهر واشنگتن نیز، هزاران نفر از معترضان ابتدا 
مقابل كاخ سفید تجمع كرده و سپس به سمت »هتل 
بین المللي ترام��پ« حركت كردند. معترضان، بیرون 
هتل، ش��عار »ش��رمت باد« س��ر داده اند. ولي پلیس 
خیابان منتهي ب��ه اين هتل را مس��دود كرد. برخي 
معترضان، ساعاتي قبل تر در اين منطقه تجمع كردند، 

اما پلیس آنها را به ترك منطقه وادار كرد.

كيوسك

تاريخنگاري

پادشاه كشورگشاي فرانسه 
در  آگوس��ت س��ال 1769  در 15 
خانواده پرجمعیت كارلو بناپارت و لتیزا 
رومولینو، فرزند چهارم خانواده، ناپلئون 
 به دنی��ا آمد؛ خانواده ي��ي پرجمعیت با 

11 فرزند. 
محل تول��د ناپلئ��ون، جزيره كرس 
واق��ع در ايتالیاي امروزي بود كه اكنون 
اين جزيره در ايتالیا واقع ش��ده است و 
خان��واده بناپارت نیز اصال��ت ايتالیايي 
داشت. مادرش نسبت به تربیت ناپلئون 
و براي ش��كل گیري شخصیتش بسیار 
س��ختگیرانه عمل مي كرد. پدرش براي 
يادگی��ري زب��ان فرانس��ه او را ب��ه يك 
مدرس��ه مذهبي در فرانس��ه روانه كرد. 
ابتدا به همراه برادرش رهسپار دانشگاه 
بور گوندي ش��د و يك س��ال بعد بدون 
برادرش رهس��پار دانشگاه علوم نظامي 
شد. او در اين مدرسه در زمینه آموزش 
توپخانه به تحصی��ل پرداخت و پس از 
فارغ التحصیل ش��دن در س��ال 1785 
با درجه س��توان دوم توپخانه به ارتش 
پیوست. در كل ناپلئون طرفدار تحركات 

ملي گرايان��ه در ك��رس بود و همیش��ه 
از رهب��ران كورس��یا و از اينك��ه كرس 
را تص��رف كرده بودن��د، انتقاد مي كرد. 
ناپلئ��ون در س��ال 1799 ق��درت را در 
دس��ت گرفت. وي نظ��م و امنیت را به 
فرانسه بازگرداند و با دشمنان فرانسه به 
نبرد پرداخت. ناپلئون سردار پیروزمند 
جنگ ه��اي انقلاب فرانس��ه ارتش هاي 
مجه��ز اروپايي را يكي پ��س از ديگري 
شكست داد. ناپلئون با ايرانیان نیز يك 
معاهده امضا ك��رد؛ به اين ترتیب كه از 
خاك ايران براي تس��خیر هند استفاده 
كند و در عوض براي برگرداندن قفقاز به 
ايرانیان كمك كند، اما سرانجام پس از 
جنگ ها و كشمكش ها و لشكركشي هاي 
فراوان ناپلئون در جنگ واترلو در ژوئن 
1815 مغلوب شد و 6سال آخر زندگي 
خود را تح��ت نظارت بريتانیا در جزيره 
س��نت هلن گذران��د و در اواخر عمر به 
گناهانش اعتراف ك��رد و دو روز بعد از 
اعترافاتش جان س��پرد و وصیت كرده 
ب��ود ك��ه در كنار رود س��ن ب��ه خاك 

سپرده شود اما انگلیسي ها اجازه ندادند 
و او در س��نت هلن دفن شد. سپس در 
س��ال 1840 لوئي فیلیپ پادشاه وقت 
فرانس��ه توانست از دولت انگلیس اجازه 
برگرداندن باقیمانده جس��د ناپلئون را 

بگیرد كه همین كار انجام ش��د و جسد 
او توس��ط يك كش��تي س��یاه رنگ به 
فرانسه حمل شد و مراسم تشییع او در 
15دسامبر برگزار و در مقبره فعلي وي 
در سرداب زير گنبد لز انوالید دفن شد.


	01
	02
	03 new
	04
	05
	06
	07
	08
	09
	10
	11
	12
	13
	14
	15
	16

